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EDITORIAL 

ZIUA REZERVISTULUI MILITAR 

Prin H.G. nr.467/20 10, ziua de 3 1  mai a fost institu ită ca ZIUA 

REZERVISTULUI MILITAR, sărbătoare ce se constituie într-un moment important 

în cadrul Sistemului  de Apărare, Ordine Publică şi Siguranţă Naţională al României. 

Este ziua celor ce poartă W1 grad militar în rezervă sau în retragere, indiferent de 

faptu l că au servit sub drapel în calitate de cadre active sau în serviciu l militar. 

Încă de la primele începuturi ale constituirii sale, care datează de 

peste un secol şi jumătate, până la structura modernă, în concordanţă cu noile 

ameninţări şi vulnerabilităţi din lumea contemporană, Sistemul de Apărare, Ordine 

Publică şi Siguranţă Naţională a avut şi are o REZERVĂ a fiecăreia dintre 

componentele sale care, pe lângă organizarea permanentă, activă, îi oferă viabilitate 

în momente de grele încercări prin care a trecut sau trece poporul român. 

Ziua Rezervistului Militar se înscrie, alături de alte sărbători cu 

specific militar în categoria acelor momente aniversare care prilejuiesc manifestarea 

camaraderiei caracteristice tuturor militarilor, din toate armele şi domeniile 

specifice, aşa cum a fost cazul şi anul acesta, când Asociaţiile Naţionale ale 

Cadrelor Militare în Rezervă şi în Retragere provenite din MApN, MAI, SRI, SIE, 

SPP şi STS au hotărât să evoce împreună semnificaţia acestei zile, printr-o adunare 

oficială desfăşurată sâmbătă, 28 mai 201 1 ,  la orele 10,00, la Sala de marmură a 

Palatului Cercului Militar Naţional. 
În organizarea Comitetului Naţional de Iniţiativă Român, avându -i 

ca preşedinţi pe generalul prof.dr. Gabriel Oprea, ministrul Apărării Naţionale şi 

pe generalul rnr.(r) dr. ing . Neculai Onţanu, primarul sectorului 2 al Capitalei, 

adunarea festivă a delegaţilor Asociaţiilor naţion�le amintite s-a bucurat de prezenţa 

onorantă a unor importante oficialităţi civile - reprezentanţi ai instituţiilor 

statului şi ai societăţii civile - şi militare, precum şi a unor înalţi ierarhi ai Bisericii 

Ortodoxe Române. 
În alocuţiunile rostite de către general (r) prof.Wliv.dr. Mihai Iliescu, 

preşedintele ANCMRR-MApN, general Rotaru Gheorghe, consilier al ministrului 

Apărării, general Marin Dragnea, preşedintele Asociaţiei Veteranilor de Război, 

Prea Sfinţitul Varlaam Ploieşteanul, episcop vicar patriarhal s-a exprimat deplina 

apreciere faţă de cei ce au scris pagini de eroism la toate marile evenimente din 

istoria României. S-au subliniat, totodată, semnificaţiile speciale, cu valoare de 
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simbol ale momentului aniversar, semnificaţii cu atât mai profunde, cu cât istoria a 

probat, în timp, legătura strânsă dintre interesele naţiunii române şi Armată - în 

conţinutul său cel mai larg şi mai cuprinzător. Aşa cum o definea Simion Mehedinţi, 

Armata este "sprijinul cel dintâi şi cel din urmă al unui neam". 
Personal, am avut onoarea să prezint Adunării aniversare, 

MESAJUL Asociaţiilor Cadrelor Militare în Rezervă şi în Retragere provenite din 

Sistemul de Siguranţă Naţională şi Ordine Publică, respectiv din MAI, SRI, SIE, 

SPP şi STS, pe care revista noastră îl publică integral în paginile acestui număr. 

Mesajul, care a scos în evidenţă colaborarea fructuoasă, eficientă, camaraderească 

dintre Asociaţiile noastre în scopul apărării demnităţii şi onoarei militare a 

membrilor lor, s-a bucurat de interes şi apreciere din partea participanţilor. 

Cu prilejul ZILEI REZERVISTULUI MILITAR, în numele 

Consiliului director al ACMRR-SIE şi personal, adresez tuturor membrilor 

Asociaţiei felicitări pentru contribuţia deosebit de importantă adusă la consolidarea 

siguranţei naţionale a statului român modem, împreună cu tradiţionalul 

LA MULŢI ŞI SĂNĂTOŞI ANI, REZERVIST MILITAR! 
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INTERVIURILE REVISTEI "PERISCOP" 

"ARIA DE CUPRINDERE A DEPARTAMENTULUI PENTRU ROMÂNII 

DE PRETUTINDENI O ACOPERĂ PE CEA A ÎNTREGII ISTORII A 

POPORULUI ROMÂN, DE LA ÎNCEPUTURI PÂNĂ ÎN PREZENT" 

Interviu cu Excelenţa Sa EUGEN TOMAC, Secretar de Stat, 
şeful Departamentului pentru Românii de Pretutindeni 

*Misiunea DRP este aceea de a garanta condiţiile necesare manţfestării şi 
afirmării libere a particularităţilor culturale, lingvistice şi spirituale ale românilor 

din statele vecine şi emigraţie. 
*Unul dintre obiectivele prioritare ale 
DRP vizează limitarea politicilor de 
asimilare şi de scindare practicate de unele 
state-gazdă.faţă de comunităţile româneşti. 
*Recunoaşterea minorităţii aromâne ca 
minoritate naţională 111 Albania. cu 

drepturile care decurg din acest statut. este 
ii continuare un de=iderat. 
* Autorităţile sârbe continuă politica de 
divizare a minorităţii naţionale române, 
prin distincţia făcută Între români şi 
"vlahi". 
*În Ucraina operează În continuare 
dţferenţierea nejustţficată Între români şi 
moldoveni, iar finanţarea activităţilor 
asociaţiilor şi a instituţiilor mass-media de 
limba română este necorespunzătoare. 

*În acest an, DRP va supune spre dezbatere publică un proiect de lege privind 
protejarea limbii române În afara graniţelor, precum şi o strategie naţională pentru 
romnii de pretutindeni. 
*Re=ultatele de până acum ale acţiunilor DRP arată o reconsolidare a legăturilor 
cetăţenilor, etnicilor şi originarilor români cu ţara. 
Î ntrebare: Stimate domnule Secretar de Stat, departamentul pe card 

conduceţi este o instituţie relativ tânără, deşi preocupările În domeniu datează 
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de multă vreme. Care ar fi, În opm1a dvs., elementele de continuitate şi, 

desigur, noile direcţii de activitate care dau profilul actual al DRP? 

Răspuns: Liniile de acţiune promovate de Departamentul pentru Românii de 
Pretutindeni (DRP) vizează, într-o manieră novatoare, limitarea politicilor de 
asimilare şi de scindare practicate de unele state-gazdă faţă de comunităţile 
româneşti, protejarea şi promovarea drepturilor etnicilor români aflaţi în afara 
graniţelor şi susţinerea dezvoltării culturale de tip identitar. Scopul tuturor 
programelor derulate de DRP îl constituie păstrarea şi afirmarea identităţii etnice, 
culturale, lingvistice şi religioase a românilor din statele vecine şi emigraţie. 
Demersurile întreprinse urmează o strategie holistică, focalizându-se mai întâi pe 
nişa educaţională, apoi pe sectorul comunicaţional şi finalizând cu acţiuni menite a 
implica, pe de-o parte, minorităţile româneşti din afara graniţelor la realităţile 
interne, iar pe de altă parte, de a le garanta acestora drepturile fundamentale stabilite 
la nivel internaţional. 

Direcţiile de activitate pentru anul 20 1 1  sunt axate pe crearea unui spaţiu 
comunicaţional comun între România şi Republica Moldova, care să promoveze o 
piaţă internă deschisă şi competitivă pentru furnizorii şi consumatorii de servicii 
media în limba română; susţinerea şi promovarea proiectului de lege privind votul 
prin corespondenţă şi reluarea proiectului „Şcoli Româneşti în Vecinătatea 
Apropiată şi Balcani" în vederea protejării şi promovării învăţământului în limba 
maternă a etnicilor români din spaţiul identificat. De asemenea, pregătim un proiect 
de lege privind certificarea etniei româneşti pe baza eliberării unor legitimaţii emise 
de către statul român. Această lege ar urma să garanteze etnicilor români din 
vecinătatea apropiată şi din spaţiul balcanic o serie de drepturi precum educaţia în 
limba maternă, accesul la servicii de asistenţă socială în România, facilitarea 
acordării vizelor de muncă, accesul gratuit la instituţiile publice de cultură, 
monumente istorice, situri de patrimoniu etc. 
Întrebare: Comunităţile româneşti din afara graniţelor au numeroase 

trăsături comune, dar şi elemente care le diferenţiază. Cum aţi caracteriza 

această arie de cuprindere a DRP? 

Răspuns: De fapt, comunităţile româneşti din afara graniţelor au o singură trăsătură 
comună: românismul lor. Toate celelalte „trăsături comune" nu sunt decât o 
consecinţă a acesteia. 

Diferenţele însă sunt foarte mari şi se referă la tot ce nu e subsumat automat 
de apartenenţa la românitate: istorie, destin, autohtonie sau emigraţie, moment al 
plecării din ţară sau de „părăsire" a ţării cu tot cu teritoriu etc. 
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!INTERVIURILE REVISTEI "PERISCOP" 

Există, în mare, două tipuri de comunităţi româneşti: cele autohtone pe 
teritoriile pe care trăiesc, străvechi vetre de formare ale poporului român - despre 
care nu se poate spune că au venit, la un moment dat din România, cel puţin nu ca 
fenomen majoritar - şi cele care s-au constituit ca urmare a unor valuri succesive de 
emigrare. Aceste valuri de emigrare sunt şi ele distincte ca motivaţie şi, în 
consecinţă, ca structură şi componenţă. 

Primul val l-ar constitui cei care au plecat în secolul al XIX-iea şi chiar mai 
devreme în Lumea Nouă. Este o emigrare motivată economic. În general aceştia s
au pierdut şi mai păstrează românitatea doar ca o amintire genealogică exotică. 
Al doilea val îl constituie cel al emigranţilor politici, de la venirea comuniştilor în 
România şi până la Revoluţia din 1989. Sunt oameni plecaţi din cauza prigoanei 
dezlănţuite împotriva românilor sau care nu au mai suportat regimul dictatorial de 
atunci. 
În sfârşit, al treilea val îl reia, ca un arc peste timp, pe cel din secolul al XIX-lea, 
fiind vorba despre o emigraţie motivată economic, surprinzător de asemănătoare 
precedentei migraţii, dar într-un context internaţional profund diferit de cel de 
atunci. 

După cum se poate vedea, aria de cuprindere a Departamentului o acoperă pe 
cea a întregii istorii a poporului român, de la începuturi până în prezent. Inutil  să 
mai subliniez, în acest context, complexitatea misiunii noastre. 
Întrebare: V-aş ruga să ne prezentaţi succint obiectivele principale ale DRP şi 
cum sunt ele adaptate cerinţelor diverse ale românilor de pretutindeni. 
Răspuns: Misiunea Departamentului pentru Românii de Pretutindeni este aceea de 
a garanta condiţiile necesare manifestării şi afirmării libere a particularităţilor 
culturale, lingvistice şi spirituale ale românilor din statele vecine şi emigraţie, 
conform standardelor internaţionale în materie şi întărirea legăturilor dintre 
România şi comunităţile româneşti de peste hotare. 

Principalele obiective ale DRP vizează: păstrarea şi afirmarea identităţii 
româneşti peste hotare; limitarea politicilor de asimilare şi de scindare practicate de 
unele state-gazdă faţă de comunităţile româneşti; continuarea demersurilor pentru 
recunoaşterea ca minoritate naţională şi acordarea drepturilor aferente acestui statut 
etnicilor români de către autorităţile unor state din vecinătate şi Balcani, precum şi 
garantarea posibilităţii de a-şi exercita efectiv drepturile prevăzute de legislaţia în 
vigoare; construirea de parteneriate active şi stabilirea unui dialog eficient între 
românii de pretutindeni şi instituţiile statului român, precum şi ale statelor de 
cetăţenie sau rezidenţă; consolidarea internă a comunităţilor româneşti şi încurajarea 
iniţiativelor care vizează manifestarea liberă şi necondiţionată a apartenenţei la 
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românitate; recuperarea simbolică a elitelor, a personalităţilor reprezentative ale 

emigraţiei şi intensificarea eforturilor în vederea îmbunătăţirii imaginii diasporei 

româneşti în statele de reşedinţă. 

Departamentul pentru Românii de Pretutindeni îşi propune să continue 

demersurile vizând susţinerea afirmării identitare a românilor de peste hotare, atât 

prin intermediul sprij inului financiar direct destinat organizaţiilor şi asociaţiilor 

acestora, cât şi la nivel politico-diplomatic, având în vedere doi factori 

fundamentali: statutul pe care îl au în statul de cetăţenie sau rezidenţă, respectiv de 

minoritate (etnică, lingvistică, culturală) sau de emigranţi şi măsura în care 

autorităţile din statele de cetăţenie sau rezidenţă asigură drepturile specifice (în 

cazul minorităţilor) sau a drepturilor fundamentale, în general . 

Întrebare: Care ar fi, în opinia dumneavoastră, dificultăţile mai importante cu 
care se confruntă unele comunităţi româneşti din străinătate şi ce proiecte 
aveţi pentru sprijinirea soluţionării lor? 
Răspuns: Cu siguranţă, dificultăţile cu care se confruntă fiecare comunitate în parte 

sunt importante, fie că vorbim de probleme administrative sau financiare, însă 

încălcarea unor drepturi fundamentale pentru o minoritate, precum dreptul la 

învăţământ în limba maternă, reprezintă problemele asupra cărora statu l român şi 

Departamentul pentru Românii de Pretutindeni îşi îndreaptă atenţia. 

Ţinând cont de specificitatea situaţiei comunităţilor româneşti din fiecare 

stat, o atenţie deosebită o reprezintă spaţiul est-european şi zona Balcanilor. 

Diferenţierea nejustificată operată de autorităţile din statele-gazdă între români, 

vlahi şi aromâni reprezintă, de pildă, o problemă înspre care sunt importante măsuri 

ale DRP centrate. 

În privinţa vecinătăţii statului român, recunoaşterea statutului de etnic 

român reprezintă o problemă principală. Recunoaşterea minorităţii aromâne ca 

minoritate naţională în Albania, cu drepturile care decurg din acest statut, este în 

continuare un deziderat. 

Autorităţile sârbe continuă politica de divizare a minorităţii naţionale 

române, prin distincţia făcută între români şi „vlahi". Aceştia consideră că 

minoritatea română se regăseşte numai în provincia Voivodina, unde este 

recunoscută ca atare, în timp ce „vlahii", localizaţi în mare parte în Valea Timocului, 

formează un grup distinct şi deci nu beneficiază de drepturile specifice unei 

minorităţi, de la învăţământ în limba maternă la oficierea serviciilor religioase în 

limba română. 

Aceeaşi problemă există şi în Ucraina, unde se operează în continuare 

diferenţierea nejustificată între români şi moldoveni, iar finanţarea activităţilor 
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asociaţiilor şi a instituţiilor mass-media de limba română este necorespunzătoare. 
Învăţământul în limba maternă nu este susţinut într-un mod satisfăcător, ajungându
se ca în sate cu o concentrare de 97% populaţie românească să nu existe o şcoală cu 
predare în limba maternă. 

Aici intervine rolul statului român de a veghea la respectarea drepturilor 
minorităţii româneşti din statele aflate în imediata vecinătate. Prin intermediul unor 
instituţii de profil, precum Ministerul Afacerilor Externe şi Departamentul pentru 
Românii de Pretutindeni, sunt iniţiate demersuri care au ca scop asigurarea pentru 
etnicii români, atât a drepturilor consacrate de documentele europene în materie, cât 
şi a celor ce derivă din aplicarea principiului reciprocităţii. 

În viitor, statul român, prin intermediul structurilor sale instituţionale de 
profil, va continua demersurile vizând susţinerea afirmării identitare a etnicilor 
români aflaţi în afara graniţelor, atât prin intermediul sprij inului financiar direct 
destinat organizaţiilor şi asociaţiilor acestora, cât şi la nivel politico-diplomatic. 
Un exemplu recent, în acest sens, îl reprezintă înfiinţarea în cadrul Parlamentului 
României a Comisiei pentru comunităţile de români din afara graniţelor ţării şi a 
Comisiei pentru românii de pretutindeni. 

De asemenea, în acest an, instituţia pe care o reprezint va supune spre 
dezbatere publică un proiect de lege privind protejarea limbii române în afara 
graniţelor, dar şi o strategie naţională pentru românii de pretutindeni prin care să 
ofere soluţii viabile pentru consolidarea comunităţilor româneşti, să încurajeze 
iniţiativele care vizează manifestarea liberă şi necondiţionată a apartenenţei la 
românitate. 
Întrebare: Am avut ocazia să particip la mai multe întâlniri organizate de 
către DRP cu români din afara graniţelor. Acestea au întotdeauna o puternică 
încărcătură sentimentală, emoţională care le conferă un farmec aparte. Ce rol 
acordă DRP acestor întâlniri de suflet şi cum susţine salvgardarea datinilor şi 
tradiţiilor strămoşeşti în comunităţile româneşti din afară? 
Răspuns: Desigur, aceste întâlniri ne oferă nouă, Departamentului, dar şi românilor 
din afara graniţelor posibilitatea de a ne cunoaşte mai bine, de a înţelege problemele 
cu care se confruntă comunităţile româneşti de peste hotare şi de a găsi împreună 
soluţii .  De asemenea, DRP acordă o atenţie deosebită creşterii vizibilităţii reperelor 
identitare ale culturii române. Astfel, au fost organizate manifestări culturale cu 
impact în cadrul comunităţilor româneşti de peste hotare cu ocazia diverselor 
sărbători tradiţionale şi au fost acordate premii şi distincţii reprezentanţilor marcanţi 
ai comunităţilor româneşti din vecinătatea ţării noastre pentru promovarea continuă 
a valorilor şi particularităţilor culturale româneşti .  
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Întrebare: În ultimii ani DRP a devenit o instituţie tot mai activă, cu un rol 
recunoscut în promovarea unei strategii coerente a statului român în relaţiile 
cu românii de pretutindeni. V-aş ruga să menţionaţi câteva dintre rezultatele 
mai importante obţinute până acum. 
Răspuns: Prin proiectele derulate, DRP urmăreşte consolidarea relaţiilor dintre 
România şi românii aflaţi peste hotare şi crearea premiselor pentru ca identitatea 
românească să fie protejată şi susţinută. În ultimii ani, acţiunile şi programele DRP 
au vizat dezvoltarea educaţiei şi a instituţiilor mass-media în limba română, cu 
prioritate în statele unde comunităţile româneşti nu au capacitatea logistică de a 
realiza pe cont propriu proiecte de impact. De asemenea, a fost conturată o nouă 
strategie pentru consolidarea mediului asociativ românesc, în special în statele cu un 
număr considerabil de români şi s-a acţionat în concordanţă cu scopul propus. 

În 2010, DRP a iniţiat seria de conferinţe „Şanse egale într-o Europă unită", 
desfăşurate periodic în Spania şi Italia. Prin crearea acestui for de dezbatere, 
programul vizează consolidarea relaţiei statului român cu cetăţenii săi aflaţi peste 
hotare, dar şi cu autorităţile statelor- gazdă. 
Prin intermediul programului de consultări periodice dintre reprezentanţii 
comunităţilor româneşti şi liderii celor mai importante instituţii ale României, 
delegaţii din Marea Britanie, Germania, Italia, Spania, SUA, Republica Moldova, 
Ucraina, Ungaria şi Serbia au avut posibilitatea de a prezenta principalele probleme 
cu care se confruntă în statele de rezidenţă. 

În 201 O, programul de tabere „ARC" desfăşurat la Sulina, Eforie Sud şi Sinaia 
a reunit 2600 de copii şi tineri români din Republica Moldova, Serbia, Ucraina, 
Bulgaria, Albania, Fosta Republică Iugoslavă a Macedoniei, Egipt, SUA, Grecia, 
Italia, Australia şi Siria. Prin intermediul programului „Descoperă Bucovina" iniţiat 
în 2010, 900 de elevi, studenţi şi profesori români din Ucraina au vizitat principalele 
obiective culturale şi istorice din judeţele Botoşani, Suceava şi Neamţ. În 201 1, 
programul va fi extins şi în alte regiuni ale ţării. 

DRP a sprij init iniţiativa Guvernului României din 2010 privind suplimentarea 
de la 2 150 la 5 OOO a numărului de burse de studiu oferite studenţilor din Republica 
Moldova, fiind direct implicat în procesul de preselecţie a candidaţilor pentru 
bursele oferite etnicilor români. 

A fost susţinută desfăşurarea cursurilor de limba română în cadrul şcolilor 
duminicale organizate de asociaţiile româneşti din afara hotarelor şi am sprij init 
bibliotecile şi şcolile româneşti prin donaţii de carte. De asemenea, DRP a lansat 
cursul online de limbă română, dedicat tuturor românilor din afara graniţelor ţării 
care îşi doresc să dobândească sau să îşi perfecţioneze cunoştinţele. 
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Prin intermediul programului „Guvernul României îţi oferă o carte" au fost 
distribuite copiilor şi tinerilor români din afara graniţelor 20 25 1 de volume, opere 
ale literaturii româe clasice. Tot Îl ca drul proiectelor cu scop educaţional, DRP a 
iniţiat, în parteneriat cu universităţi din România, o serie de acţiuni destinate unor 
programe de perfecţionare profesională profesorilor de l imbă, cultură şi civilizaţie 
română sau de istorie. 

În vederea creşterii vizibilităţii reperelor identitare ale culturii române de peste 
hotare, DRP a organizat numeroase manifestări culturale şi a acordat premii şi 
distincţii reprezentanţilor marcanţi ai comunităţilor româneşti din vecinătatea ţării 
pentru promovarea continuă a valorilor şi particularităţilor culturale româneşti. 
Pentru dezvoltarea mass-media de limba română, DRP a sprij init instituţiile 
reprezentative de profil prin tipărirea şi distribuirea unor publicaţii româneşti din 
Albania, Italia, R. Moldova, Serbia, Spania, Statele Unite ale Americii, Ucraina şi 
Ungaria. 

Vizita la Bucureşti a delegaţiei profesorilor români din regiunea transnistreană a 
Republicii Moldova 

În anul 20 1 0, DRP a fost în premiera co-organizator al programului de 
televiziune „Gala Premii lor TVR Internaţional 20 1 0", care s-a desfăşurat în format 
duplex la Chişinău şi Bucureşti. De asemenea, am susţinut organizarea Forumului 
Presei Româneşti din SUA şi Canada (24 aprilie 20 10) şi am organizat la Chişinău, 
Îl parteneriat cu Forumul Internaţional al Jurnaliştilor Români, cea de-a doua ediţie 
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a Congresului Jurnaliştilor Români, eveniment ce a reunit peste 80 de reprezentanţi 
ai mass-media de limba română din Republica Moldova, Ucraina, Serbia, Ungaria, 
Grecia şi România. DRP a contribuit la ridicarea şi renovarea unor lăcaşe de cult 
pentru comunităţile româneşti din afara graniţelor, printre cele mai importante 
proiecte numărându-se ridicarea bisericii în stil maramureşean din Most (Cehia), 
susţinerea Mitropoliei Basarabiei (Republica Moldova), a Episcopiei Ortodoxe 
Române a Spaniei şi Portugaliei, a Bisericii Ortodoxe „Sf. Apostoli Petru şi Pavel" 

Rezultatele proiectelor, programelor şi acţiunilor iniţiate de DRP arată nu 
doar o ameliorare a procesului de integrare a comunităţilor româneşti în societăţile 
statelor- gazdă, ci şi o reconsolidare a legăturilor cetăţenilor, a etnicilor şi 
originarilor români cu ţara. 

Vă mul/urnim, domnule Secretar de Stat, şi vă dorim succes în realizarea 
proiectelor generoase puse în slujba românilor din afara graniţelor. 

A consemnat Ioan Popa 
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SERVICIILE SECRETE ÎN REGIMURILE TOTALITARE: 

FIGURI SINISTRE ALE POLIŢIEI POLITICE 

DIN PERIOADA BOLŞEVISMULUI (5) 

Beria Lavrenti Pavlovici - cel mai temut stalinist la conducerea 
serviciilor secrete sovietice 

Numirea lui Lavrenti Beria în fruntea NKVD, după demiterea lui Nikolai 
Ejov, la 8 decembrie 1938, a marcat începutul unei lungi şi extrem de complicate 
perioade în care activităţile poliţiei politice secrete sovietice par că au atins sub 
multe aspecte perfecţiunea, atât în ce priveşte eficienţa combaterii duşmanilor 
interni şi externi ai statului sovietic, cât şi în planul organizatoric şi al obţinerii unor 
performanţe greu de egalat, dintre care se detaşează furtul secretelor occidentale şi 
sprijinirea fabricării bombei atomice de către URSS. 

L.P. Beria (1899-1953) a activat în structurile CEKA/GPU/OGPU/NKVD, 
ocupând din 1921 diverse posturi de comandă mai întâi în Transcaucazia, apoi la 
Moscova. În 193 1, a fost numit de Stalin ca prim-secretar al PC din Transcaucazia, 
unde s-a remarcat în reprimarea menşevicilor, iar în anii 1936-1937 a condus şi 
efectuat cu violenţă epurările. La 11  august 1936, el l-ar fi împuşcat în biroul lui pe 
primul secretar al Armeniei, Handjian. Această crimă a fost pusă ulterior, la o 
plenară a Comitetului Central din Armenia, la care au participat Mikoian, Malenkov 
şi Beria, pe seama celorlalţi conducători armeni (primul secretar Amatuni, 
secretarul doi, preşedintele Consiliului Comisarilor Poporului, preşedintele 
republicii şi şeful NKVD), aceştia fiind arestaţi şi denunţaţi ca duşmani ai poporului. 
(De fapt, a fost arestată aproape întreaga conducere a Comitetului Central şi a 
Consiliului Comisarilor Poporului din Armenia, acuzaţii fiind interogaţi personal de 
Gh. Malenkov). 

În acea perioadă, Beria era însă deja prim-adjunct al lui Ejov la NKVD şi 
acţiona pe toate căile pentru a prelua conducerea deplină a acesteia. Potrivit 
dezvăluirilor unora dintre foştii săi subordonaţi, la îndemnul lui Beria, doi directori 
ai Departamentului regional al NKVD din Transcaucazia i-au scris lui Stalin, în 
octombrie 1938, „susţinând în mod fals că Ejov făcuse aluzie în faţa lor la nişte 
arestări iminente în cadrul conducerii sovietice în preajma aniversării revoluţiei din 
octombrie". La scurt timp, Ejov a fost acuzat de complot vizând răsturnarea 
guvernului şi înlăturat de la conducerea NKVD, iar Biroul Politic a adoptat o 
rezoluţie prin care funcţionarii superiori ai acestei structuri erau declaraţi „nesiguri 
din punct de vedere politic". Beria a condus cu mână forte NKVD din 1938 până în 
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1945, după care, până la arestarea şi executarea sa în 1953, survenite la scurt timp 

după moartea lui Stalin, a exercitat funcţiile de ministru de interne al URSS, 

vicepreşedinte al Consiliului de Miniştri şi membru al Biroului Politic al CC al 

PCUS. 

Multă vreme, numele lui Beria era similar cu perioada cea mai întunecată din 

activitatea poliţiei politice secrete staliniste, responsabil deopotrivă pentru crimele 

în masă săvârşite cu sânge rece împotriva a milioane de oameni nevinovaţi ca şi 

pentru cele mai tenebroase combinaţii care i-au servit lui Stalin pentru 

compromiterea şi înlăturarea adversarilor săi politici. Această faimă de personaj 

diabolic a lui Beria s-a datorat în bună măsură şi campaniei furibunde declanşate de 

Hruşciov împotriva lui Stalin şi a crimelor în masă ale dictaturii sale, acuzaţii 

preluate şi prelungite mult timp de deţinătorii puterii de la Kremlin, dornici să se 

distanţeze de un trecut împovărător. Mai târziu, chiar şi Svetlana, fiica lui Stalin, îl 

descria pe Beria ca fiind „personificarea perfidiei orientale, a linguşirii şi ipocriziei". 

Un alt punct de vedere, poate mai apropiat de modul în care Beria era 

perceput în perioada activităţii de subordonaţii săi, îl găsim în memoriile unui ofiţer 

de rang înalt care a lucrat direct sub ordinele acestuia: „Beria era dur şi grosolan cu 

subordonaţii lui, dar, în acelaşi timp, era atent şi gata să-i ajute pe cei care făceau 

treabă bună. Îi apăra de intrigile şefilor locali ai NKVD-ului şi ai Partidului„ .  Beria 

avea calitatea singulară de a inspira teamă şi entuziasm. Evident, pentru directorii 

industriali (care lucrau pentru producerea primei bombe atomice, n.n.), persoana lui 

era asociată cu puterea pe care o
.
avea Securitatea. De aceea, la prima întâlnire cu el, 

teama era predominantă în comportamentul lor, dar treptat, la cei care lucrau cu el 

mai mulţi ani, teama era înlocuită de încredere. Beria nu avea să-i trădeze dacă 

simţea că au dreptate să adopte o atitudine independentă ca să-şi îndeplinească 

misiunea. Copiase aceste calităţi de la Stalin". 

Perioada relativ îndelungată în care Beria s-a aflat în fruntea organelor de 

represiune sovietice („performanţa" sa a mai fost egalată doar de Iuri Andropov), la 

apogeul puterii şi al cultului personalităţii lui Stalin, necesită o abordare complexă 

şi mult prea detaliată, care depăşeşte spaţiul impus de revistă. De aceea, ne vom 

referi în continuare doar la câteva momente şi episoade semnificative din epoca lui 
Beria, o analiză mai completă urmând să o realizăm într-o lucrare separată. 

Asasinarea lui Troţki în Mexic 
Într-o zi din martie 1939, Beria şi generalul Pavel Sudoplatov, şeful 

Administraţiei pentru Misiuni Speciale, o unitate din componenţa NKVD destinată 

lichidării opozanţilor interni şi externi ai regimului, sunt convocaţi în biroul lui 

Stalin de la Kremlin. N .  Ejov, fostul şef al Poliţiei politice secrete tocmai fusese 
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arestat, iar Beria i-a raportat lui Stalin că, din ordinul partidului, au fost demascate 
„încercările trădătoare ale fostei conduceri a NKVD de a înşela guvernul". Stalin s-a 
declarat nemulţumit de activitatea informativă desfăşurată de serviciile secrete în 
exterior, reproşând că măsurile luate nu sunt suficient de active. A reamintit că 
ordinul de eliminare a lui Troţki fusese dat încă din 193 7, dar această „importantă 
misiune guvernamentală" nu a fost îndeplinită. „Troţki - a accentuat Stalin - trebuie 
eliminat în decurs de un an, înainte ca războiul să izbucnească". 

Coordonatorul unic al operaţiunii a fost desenmat Beria, iar generalul 
Sudoplatov însărcinat cu luarea măsurilor operative necesare pentru ca acţiunea să 
fie încheiată cu succes (Stalin evita folosirea termenilor de asasinat sau ucidere). 
Toate rapoartele despre mersul operaţiunii, codificată Utka (Raţa, având şi sensul de 
dezinformare), urmau să fie scrise de mână personal de Sudoplatov. 

NKVD-ul reuşise să-şi plaseze o agentă ca secretară a lui Troţki încă de când 
se afla în Norvegia, iar aceasta îl însoţea şi în Mexic. S-a decis să se acţioneze prin 
mai multe reţele clandestine paralele, independente una de alta, formate din agenţi 
comunişti din Europa occidentală şi America Latină. Conducerea uneia din reţele a 
fost încredinţată unui pictor mexican, Siqueiros, care îl cunoştea personal pe Stalin, 
iar cea de-a doua a fost preluată de o aristocrată spaniolă, Caridad Mercader, care îşi 
părăsise soţul şi trăia în exil la Paris. Doi dintre copiii ei se aflau din 1939 la 
Moscova, împreună cu alţi refugiaţi republicani spanioli ostili regimului lui Franco. 
Recrutaţi ca agenţi sovietici, Caridad Mercader şi fiul mij lociu al acesteia, Ramon, 
au primit sarcina să se infiltr�ze în anturajul lui Troţki. Concomitent, cu mari 
foHduri operative la dispoziţie, a fost pregătit un grup separat pentru o intervenţie în 
forţă la vila închiriată de Troţki în afara capitalei Mexicului. Între timp, Ramon 
Mercader reuşise să stabilească o relaţie amoroasă cu Sylvia Ageloff, noua secretară 
a lui Troţki, venită din grupul troţkiştilor de la Paris. 

În dimineaţa de 23 mai 1940, grupul lui Siqueiros a pătruns în forţă în vila lui 
Troţki şi a mitraliat prin uşa închisă camera în care acesta era localizat. Troţki a 
supravieţuit atacului, ascuns sub pat. Tentativa de asasinat a eşuat, datorită lipsei 
evidente de pregătire a membrilor comandoului. Pictorul Siqueiros a fost arestat de 
autorităţile mexicane, dar celelalte grupuri care acţionau independent şi-au putut 
continua nestingherite activitatea. Datorită dificultăţilor de comunicare (mesajul 
codificat a fost transmis cu vaporul), Stalin şi Beria au aflat despre eşuarea 
atentatului dintr-un comunicat al agenţiei T ASS. În scurt timp, după analize 
succesive la Moscova, Stalin a aprobat punerea în aplicare a celui de-al doilea plan 
de lichidare a lui Troţki . Stalin era de părere că „eliminarea lui Troţki va însenma 
prăbuşirea totală a întregii mişcări troţkiste" şi că, ulterior, cheltuielile operative vor 
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putea fi dirijate spre alte priorităţi. Sarcina de lichidare a lui Troţki i -a fost 
încredinţată lui Ramon Mercader, care reuşise să intre în anturaj ca finanţator al 
mişcării troţkiste şi era pregătit pentru orice soluţie: să-l împuşte, să-l înjunghie sau 
să-l bată până îşi pierde răsuflarea. Acţiunea a fost stabilită pentru 20 august 1940. 
Primit în biroul de lucru al lui Troţki ca prieten, Ramon Mercader a decis să-l 
lovească în cap cu un piolet mic şi ascuţit folosit de alpinişti, pe care îl avea ascuns 
sub haină. O mişcare bruscă a lui Troţki a făcut ca lovitura să-şi piardă din efect. 
Victima a reuşit să strige după ajutor, timp în care au intervenit soţia şi gardienii. 
Ramon a fost arestat, iar Troţki a murit în drum spre spital. Asasinul a fost ţinut 
timp de şase ani de poliţia mexicană într-o celulă lară ferestre, dar a rezistat 
presiunilor, susţinând legenda transmisă de intructorii săi din serviciile sovietice că 
este „un suporter dezamăgit al lui Troţki", pentru a se acredita ideea că „asasinatul a 
fost rezultatul unor conflicte interne din cadrul mişcării troţkiste". După război, în 
1946, un transfug din URSS a dezvăluit identitatea reală a lui Ramon Mercader, dar 
acesta a continuat să susţină legenda şi nu a dezvăluit implicarea serviciilor secrete 
sovietice în ordonarea asasinatului. După 20 de ani de închisoare, la 20 august 1960, 
Ramon Mercader a fost eliberat. Recuperat imediat de sovietici, s-a stabilit la 
Moscova, unde i s-a conferit titlul de Erou al Uniunii Sovietice şi a devenit membru 
al PCUS. La solicitarea expresă a lui Dolores lbarruri a fost numit cercetător 
principal la Institutul de marxism-leninism. La mij locul anilor ' 70, a lucrat în Cuba, 
în calitate de consilier al lui Fidel Castro. A murit în 1978, iar trupul lui a fost adus 
în secret la Moscova. 

Unii dintre membrii reţelelor informative care au acţionat în Mexic au fost 
redirecţionaţi apoi în spaţiul SUA, pentru a penetra grupul savanţilor care lucrau 
pentru producerea bombei atomice americane. 

Reorganizarea Serviciilor Secrete după Război. Comitetul pentru 
Informaţii 

Înfiinţarea de către SUA a Agenţiei Centrale de Informaţii - CIA (iulie 1947) 
a fost urmată de o replică imediată din partea sovieticilor în planul reorganizării 
Serviciilor Secrete. La propunerea lui V. Molotov, care argumenta că, pentru a face 
faţă noilor capacităţi informative americane, era necesară depăşirea fragmentării din 
cadrul sistemului de informaţii sovietic, Stalin a aprobat unificarea Direcţiilor -
civilă şi militară - de informaţii externe (spionaj) ale MGB (Ministerul Securităţii 
Statului) şi GRU (Direcţia de Informaţii a Armatei) într-o structură unică, sub 
denumirea Comitetul pentru Informaţii. Tot mai izolat şi bănuitor, Stalin urmărea în 
fapt şi o reducere a influenţei lui Beria asupra Securităţii . Conducerea noii structuri 
a fost încredinţată lui V. Molotov, ceea ce conferea Ministerului de Externe „o 
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influenţă mai mare decât oricând asupra operaţiunilor de informaţii externe". 
Molotov i-a numit pe ambasadorii sovietici din majoritatea statelor europene ca 
reziden/i legali cu autoritate asupra reziden/ilor civili (aparţinând fostului MGB) şi 
militari (aparţinând fostului GRU), ceea ce a provocat numeroase confuzii şi 
încălcări de competenţe între diverse instituţii ale statului cu atribuţii în exterior. 
Potrivit mărturiilor unor foste cadre sovietice de spionaj ,  „ofiţerii de informaţii au 
recurs la incredibile subterfugii pentru a evita informarea ambasadorilor asupra 
muncii lor. . .  ". Unii dintre ambasadori numiţi reziden/i ilegali, precum cel de la 
Washington, Aleksandr Paniuşkin, între 1947- 1 95 1  s-a implicat activ în războiul 
secret „împotriva principalului adversar". 

Opiniile foştilor ofiţeri de informaţii sovietici care au lucrat în perioada 
respectivă, dar şi cele ale altor specialişti care au analizat ulterior implicaţiile 
înfiinţării Comitetului pentru Informaţii converg spre concluzia că această structură 
a fost de la început un experiment eşuat, care a creat instabilitate şi a alimentat 
rivalităţile între diversele componente ale sistemului de informaţii, mai ales între 
cele civile şi cele militare. Unul dintre ofiţerii sovietici de rang înalt de atunci nu 
ezită să vorbească despre „experienţa nefericită a Comitetului pentru Informaţii, un 
amalgam de MGB şi GRU sub conducerea lui Molotov'', care „a iniţiat operaţiunile 
ca răspuns la politica externă şi a ignorat necesităţile unui serviciu militar de 
informaţii independent. Comitetul a creat obstacole birocratice". 

De fapt, încă din 1948, în urma unei dispute cu Molotov, mareşalul Nikolai A. 
Bulganin, ministrul Forţelor Armate, a început readucerea reţelei de informaţii 
militare sub controlul GRU, scoţând-o de sub autoritatea Comitetului pentru 
Informaţii. Un proces similar s-a produs şi în ce priveşte MGB, care şi-a recuperat 
treptat controlul asupra ofiţerilor rezidenţi din străinătate. 

În 1 949, Molotov cade în dizgraţie şi este înlocuit de la conducerea 
Ministerului de Externe şi a Comitetului pentru Informaţii, ambele funcţii fiind 
preluate de adjunctul său Andrei Vîşinski, fostul procuror general implicat în 
orchestrarea crimelor în masă din perioada Marii Terori. Cu toate că şi-a păstrat 
postul de membru al Biroului Politic, Molotov a parcurs o perioadă extrem de 
dificilă, soţia sa Polina Jemciujina (evreică) fiind arestată şi condamnată la 
închisoare, apoi pusă sub supraveghere cu domiciliu forţat în capitala Kazahstanului. 
Din ordinul lui Stalin, în 1 950, lui Molotov şi Mikoian li s-au instalat dispozitive de 
ascultare în apartamente, cei doi fiind denunţaţi într-o plenară a Comitetului Central 
drept conspiratori. 
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Sub conducerea lui Vâşinski, Comitetul pentru Informaţii şi-a pierdut tot mai 
mult din autoritate, iar în 195 1 a fost desfiinţat, revenindu-se la vechile structuri de 
bază - MGB şi GRU. 

Unii specialişti sunt de părere că „principala moştenire a perioadei 
Comitetului pentru Informaţii, utilă pentru dezvoltarea ulterioară a informaţiilor 
sovietice a fost accentul reînnoit pus pe agenţii ilegali care, se credea, vor stabili o 
bază mai sigură şi mai bine ascunsă pentru operaţiunile de informaţii externe decât 
rezidenţele legale . . .  ". 

Moartea lui Stalin. Beria pierde lupta cu gruparea lui Hruşciov 
La 20 februarie 1953, cu puţin timp înainte de moartea lui Stalin, are loc o 

reuniune restrânsă în biroul liderului de la Kremlin. Îmbătrânit şi obosit, cu pauze 
lungi între propoziţii, Stalin pune în discuţie problema reorganizării spionajului 
extern. O atenţie specială este acordată activităţilor de diversiune şi spionaj 
împotriva forţelor strategice ale NATO, organizaţie înfiinţată în 1949, şi a bazelor 
americane care înconjurau frontierele URSS. La aceeaşi reuniune, după mărturiile 
unui participant direct, generalul Sudoplatov, s-a pus în discuţie şi un plan elaboarat 
de Ministerul Securităţii Statului privind asasinarea mareşalului Tito al lugoslaviei, 
aflat în conflict deschis cu Stalin, al cărui dosar informativ era codificat „Cioara 
Neagră". Până la urmă, Stalin a decis că problema lui Tito trebuie regândită, pentru 
a se evita greşeli din acţiuni anterioare. 

La 5 martie 1953, Stalin moare, iar în seara aceleiaşi zile Beria preia 
conducerea Ministerului Afacerilor Interne reînnoit, care cuprinde acum Securitatea 
(MGB) şi Miliţia (MVD). În structurile serviciilor secrete începe un proces rapid de 
reorganizare, cu rechemări, demiteri şi numiri în funcţii ale unor persoane apropiate 
de puternicii zilei - Beria, Hruşciov, Malenkov etc. Semion Denisovici lgnatiev, 
şeful MGB, un apropiat al lui Malenkov, este ales secretar al Comitetului Central 
responsabil pentru supervizarea organelor Securităţii Statului. La l O martie 1953, 
Beria înfiinţează patru grupuri de lucru pentru a cerceta o serie de abuzuri comise în 
ultimii ani din ordinul lui Stalin, inclusiv o serie de arestări efectuate în rândul unor 
responsabili ai Securităţii. 

O lună mai târziu de la moartea lui Stalin, la 2 aprilie 1953 are loc o Plenară a 
Comitetului Central în cadrul căreia Beria dezvăluie abuzurile comise de Stalin şi 
Semion D. Ignatiev, fost şef al Securităţii, în aşa-numitul complot al medicilor 
înscenat în ultimii ani. Acesta a reprezentat, după unii specialişti, „primul atac 
împotriva lui Stalin, fără precedent", cu trei ani înainte ca Hruşciov să prezinte 
Raportul secret de la Congresul al XX-iea al PCUS. Îndepărtarea lui Ignatiev a 
slăbit poziţia lui Malenkov, care şi-a pierdut şi el postul de secretar al Comitetului 

20 

https://biblioteca-digitala.ro



SERVICII SPECIALE 

Central şi i-a oferit lui Hruşciov posibilităţi mai largi de manevră în cadrul 
conducerii restrânse a Partidului. 

Atuurile lui Beria au crescut considerabil, fapt remarcat ş1 m 

comportamentul lui, mai ales lipsa de reverenţă faţă de ceilalţi lideri politici din 
vârful piramidei de la Kremlin, între care Malenkov, Hruşciov şi Bulganin, pe care 
îi apostrofa deschis la telefon, adeseori chiar în prezenţa unor subordonaţi. 
Totodată, Beria a încercat să iniţieze unele măsuri de „liberalizare" pe plan intern, 
cum ar fi încurajarea tradiţiilor şi promovarea cadrelor naţionale în republicile 
unionale, eliberarea unor condamnaţi pe motive politice şi, mai ales, decretarea unei 
amnistii pentru deţinuţii de drept comun. Această ultimă măsură, soldată cu punerea 
în libertate, fără o pregătire prealabilă, a peste un milion de escroci, hoţi şi huligani 
care au inundat oraşele şi au provocat mari dezordini, au afectat într-o anumită 
măsură imaginea lui Beria. 

Pe lângă măsurile de reorganizare şi redefinire a priorităţilor serviciilor 
secrete, Beria a încercat să se implice extrem de activ în reevaluarea politicii 
externe a URSS, fiind promotorul reconcilierii cu Tito al Iugoslaviei şi al susţinerii 
oprtunităţii reunificării Germaniei şi transformării acesteia într-un stat neutru, pe 
baza unui compromis cu Occidentul. Toate aceste încercări vor deveni în scurt timp 
capete de acuzare împotriva sa. Evenimentele tragice intervenite la Berlin, ca şi alte 
evoluţii interne şi externe au agravat rivalităţile şi în cadrul conducerii de la 
Moscova. 

La 26 iunie Beria a fost arestat de militari, în complicitate cu unii dintre 
adjuncţii săi, într-o şedinţă a Prezidiului Comitetului Central. La 29 iunie 1953, 
cazul Beria a fost preluat de noul procuror general al URSS, Roman Rudenko, un 
protejat al lui Hruşciov promovat din Ucraina. Beria a fost exclus din partid, 
anchetat şi judecat după metodele staliniste înrădăcinate în sistemul totalitar sovietic, 
condamnat la moarte ca duşman al poporului şi executat. 

Timp de câteva luni, conducerea celor două ministere (MGB şi MVD) 
reunificate de Beria a fost asigurată de unul dintre adjuncţi, Serghei N.  Kruglov. 
Printr-o hotărâre a Prezidiului Comitetului Central, din 1 O februarie 1954, ia fiinţă 
Comitetul Securităţii Statului (KGB) pe lângă Consiliul de Miniştri al URSS. 
Primul preşedinte al KGB a fost numit Ivan A. Serov, un fost locţiitor al lui Beria. 
În istoria serviciilor secrete sovietice începea o eră nouă. 

P.loan 
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NICOLAE TITULESCU SUB SUPRA VEGHEREA SERVICIILOR 
SECRETE ROM�E (1936 -1939) 

. . .  . politica externă nu este ca o maşină fără şofer care continuă să meargă singură 
pe drumul pe care trebuie să-l urmeze . . .  elementul personal joacă 11n rol mult mai 
mare decât a fost determinată România să creadă . . .  Am dorit o politică de 
independenţă pentru România. Pot declara în mod ferm că, atâta timp cât am fost 
ministru al Afacerilor Străine, nu am primit niciodată ordine din afara 

frontierelor ". (Nicolae Titu I eseu) 

La 29 august 1 936, Nicolae Titulescu era 
eliminat de pe scena politică. 

Nedrept. 
La 1 7  martie 1 94 1 ,  Nicolae Titulescu se 

stingea din viaţă. 
Prematur. 
Cei ce au analizat intriga internă şi 

conspiraţia externă care au condus la înlăturarea 
lui Titulescu din viaţa politică s-au aplecat Îl 
principal, cel puţin un timp, asupra aspectelor 
politico-diplomatice ale Îltregii chestiuni. 

Fondurile aparţinând serviciilor secrete 
româneşti, deschise acum spre cercetare, au 
oferit preocupărilor legate de cunoaşterea vieţii şi 
activităţii lui Nicolae Titulescu noi perspective, 
punând la îndemână uneori date şi informaţii 
relevante. La începutul verii anului 20 I O, după 

investigaţii prea lungi şi prea dificil finalizate, am avut acces, la CNSAS, la dosarul 
I Titulescu 257 796, cu 3 volume, Îlsumâd cca I 500 de pagini, consacrat lui 
Nicolae Titulescu. 

Precizăm că, în cele trei volume, repet, în cele peste I 500 de pagini, se 
găseşte un amalgam de înscrisuri, de valoare inegală, prea puţin revelatorii şi cu atât 
mai puţin senzaţionale, dar indispensabile pentru a înţelege mai bine ansamblul, ca 
şi unele chestiuni punctuale rămase cel puţin până acum în suspensie. Aşa fiind, în 
volume se află: note; informaţii ;  rapoarte; analize; stenograme; reclamaţii; afişe; 
scrisori reţinute (trimise sau primite); copii foto şi traduceri de la scrisori adresate 
lui Nicolae sau Catherinei Titulescu, de români sau străini; fluturaşi; articole de 
ziar; texte ale unor articole de ziar oprite de cenzura militară; ziare şi reviste 
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confiscate la intrarea în ţară sau apărute în străinătate şi procurate acolo, la indicaţie, 
de agenţi/detectivi români ş.a. 

Consultarea acestor înscrisuri (în mod deliberat n-am folosit termenul 
documente) se face cu dificultate, ele se află talmeş-balmeş, sunt înseriate fără nicio 
rigoare cronologică sau tematică, generând cititorului confuzii ,  cu atât mai frecvente 
cu cât s-a procedat la numerotări succesive, numerele suprapunându-se uneori unul 
peste celălalt ş.a. 

În cele ce urmează, mă voi opri doar asupra unor aspecte pe care le relevă 
documentele din acest dosar, cu cele trei volume ale sale. Câteva precizări 
preliminarii: 

Am încercat să identific o cheie pentru elaborarea şi arhivarea unor 
asemenea documente despre Titulescu de către serviciile secrete din România. Nu 
am găsit o decizie în DGP sau SSI privind „cazul Titulescu", dar îndrăznesc să cred 
că s-au dat instrucţiuni, cel puţin verbale, în acest sens, că a existat un plan/program 
de lucru privind urmărirea şi analizarea unor faţete şi zone ale activităţii lui 
Titulescu. 

În spatele hotărârilor de a alcătui asemenea dosare au stat, înainte de toate, 
şefii de stat Carol al Ii-lea şi, mai târziu, Ion Antonescu; li s-au adăugat servicii 
partizane (cum a fost cel al Gărzii de Fier), sau particulare (cum a fost cel de care a 
beneficiat Elena Lupescu). 

Titulescu a fost urmărit de-a lungul întregii sale activităţi nu doar de 
serviciile secrete străine, ci şi de serviciile secrete române. În comparaţie cu alte 
personalităţi româneşti, Nicolae Titulescu a concentrat mai multe forţe şi mijloace, 
desfăşurate pe un plan temporal şi pe un spaţiu geografic necunoscute de nimeni 
altcineva. 

Treptat, serviciile secrete române s-au îndepărtat de obligaţiile profesionale 
şi, dând curs comenzii politice, au făcut din Titulescu nu un apărat, ci un urmărit. S
au scris pagini numeroase şi solide despre Titulescu, despre reuşitele şi 
neîmplinirile sale, dar va trebui să se scrie, cu răspundere şi sinceritate, pagini 
despre responsabilităţile liderilor politici români atât pentru moartea politică, la 29 
august 1 936, cât şi pentru moartea fizică, la 1 7  martie 1 94 1 .  

Încercarea lui Titulescu de a reveni pe scena politică românească la sfârşitul 
anului 1 937-începutul anului 1 938 a exacerbat adversitatea duşmanilor săi de la 
Bucureşti. Afirm cu toată gravitatea, pe baza analizelor făcute pe mii de documente 
în ţară şi în străinătate, pe baza convorbirilor avute cu unii contemporani ai lui 
Titulescu, oameni politici, diplomaţi, ziarişti, că unii dintre adversarii de la 
Bucureşti au făcut din Titulescu inamicul public nr. 1 ,  vizând nu doar blocarea 
pentru totdeauna a prezenţei şi a afirmării pe scena politică, ci chiar lichidarea fizică. 
Atitudinea serviciilor secrete române din momentul revenirii lui Nicolae Titulescu 
în ţară la sfărşitul lui noiembrie 1 93 7 este mai mult decât dubioasă. 
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Pentru a zădărnici manifestarea de simpatie ce i se pregătea de către 
Partidul Naţional Ţărănesc, organele Poliţiei şi Siguranţei, sub pretextul că vor să 
evite un eventual atentat în Gara de Nord, l-au întâmpinat pe Titulescu la Chitila, 
cei doi funcţionari superiori, Parizianu (de la Prefectura Poliţiei) şi Ionescu (de la 
Siguranţa Generală), solicitându-i să descindă în această gară şi să urce în alt vagon, 
care să-l transporte în Gara Mogoşoaia. Dându-şi seama de stratagema autorităţilor, 
Nicolae Titulescu a declarat înalţilor funcţionari de poliţie care-l preveniseră: „Nu 
mă dau jos, mă duc să mor în Gara de Nord!" Garda personală pregătită lui Nicolae 
Titulescu de către Partidul Naţional Ţărănesc a zădărnicit încercările organelor de 
poliţie şi siguranţă, asigurând desfăşurarea în bune condiţii a primirii în Gara de 
Nord, ferind-o de confruntări şi incidente. 

Rememorând aceste evenimente, ziarul „Fapta" menţiona, în toamna anului 
1944, pe baza unor informaţii obţinute de la surse din interior, că la originea 
manifestărilor ostile fostului ministru român de Externe se aflau înseşi oficialităţile 
liberale, care puseseră la dispoziţia organizatorilor respectivelor manifestări fonduri 
speciale. „S-au găsit [ . . .  ] pe vremuri fonduri pentru «agitarea» studenţimii, atunci 
când Titulescu a venit ultima oară în ţară, la alegerile de la sfârşitul anului 193 7, 
când a candidat pe listele naţional-ţărăniste. În tipografia Poliţiei s-au tipărit atunci 
manifeste în care «studenţii» erau îndemnaţi să primească pe călăul tineretului «aşa 
cum se cuvine». Adică să fie ucis." Rămâne indiscutabil că atât Carol al Ii-lea, cât 
şi Tătărescu s-au aflat în spatele unei asemenea ticăloşii. 

Poliţia Capitalei era condusă cu mână neagră de Gabriel (Gavrilă) 
Marinescu, duşman ireductibil al lui Titulescu, personaj central al Camarilei regale, 
a cărui fidelitate necondiţionată fusese răsplătită, la l O mai 193 7, prin ridicarea la 
gradul de general de brigadă. 

Iată câteva rânduri din manifestul „Centrului Studenţesc Bucureşti": „Să ne 
ridicăm ca viforul în contra acestui om funest. Să-l aşteptăm. Să-l urmărim. Să 
punem un VETO cât un munte în faţa oricărei pretenţii .  // Voim să se ştie că un 
tineret care a fost călcat în picioare NU UITĂ, că se ridică şi după decenii pentru a
şi înfrunta tiranul şi ofensatorul." 

Nu ştim cu exactitate cine au fost autorii acestui manifest, dar cu certitudine 
Centrul Studenţesc Bucureşti a fost un paravan, pentru unii credibil, al unei atitudini 
ostile a guvernanţilor şi a unui demers criminal al serviciilor secrete româneşti. 

Pe toată durata prezenţei sale la Bucureşti, noiembrie-decembrie 193 7, 
locuinţa lui Nicolae Titulescu, din Şoseaua Kiseleff nr. 47, a fost supravegheată de 
Direcţia Generală a Poliţiei. Supravegherea a fost decisă de superiori pentru ca 
autorităţile să fie la curent cu toată aria de contacte a fostului ministru de Externe. 
Ea s-a făcut îndeaproape şi permanent, afirmaţie susţinută de raportul întocmit 
zilnic pentru toată perioada şederii la Bucureşti. 

Fişele-raport, păstrate pentru durata celor 30 de zile, lasă să se deducă că 
Nicolae Titulescu a fost urmărit 24 de ore din 24, că supravegherea s-a făcut în mai 
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multe schimburi, că cei însărcinaţi cu această misiune cunoşteau lumea politică şi 
diplomatică de la Bucureşti, rudeniile, prietenii şi foştii colaboratori. 

O atenţie deosebită s-a dat vizitelor făcute de personalităţi politice (Iuliu 
Maniu, dr. N. Lupu, Ion Mihalache, Virgil Madgearu, Grigore Filipescu, Mihai 
Popovici), de diplomaţi străini (miniştrii URSS, Turciei, Angliei), dar şi de 
diplomaţi români (Savel Rădulescu, Mihai Arion, Theodor Emandi), de ziarişti 
cunoscuţi (Stelian Popescu, Iosif Fermo, Leon Kalustian) ş.a. 

În legătură cu prezenţa tuturor acestor persoane, aparţinând unor categorii 
mai speciale, agenţii anonimi care l-au urmărit la locuinţa din Şos. Kiseleff nr. 47 
notau cu rigurozitate orele exacte ale venirii şi plecării, numărul maşinilor 
(personale sau taxi), reveniri dacă era cazul, dacă se aduceau sau se luau ceva 
pachete ş.a. 

Datorită pericolelor care au planat asupra sa, potrivit datelor de care 
dispunem din aceleaşi rapoarte, în decembrie 1937 Titulescu a ieşit rareori din casă. 
Din aceleaşi temeri de asasinat (desigur, acestor raţiuni li s-au adăugat motive de alt 
ordin) l-au făcut pe Nicolae Titulescu să nu se deplaseze în campania electorală din 
judeţul Olt. 

Ameninţările veneau din mai multe direcţii şi erau mai categorice ca 
oricând. Temerea de asasinat nu era o invenţie, atâta timp cât pericolul unui asasinat 
pus la cale de Garda de Fier era previzibil. 

Guvernanţii României nu s-au mulţumit să-l vadă plecat forţat afară din ţară. 
Au pus pe urma lui agenţi, profesionişti şi amatori, prin toate locurile pe unde a 
trecut, care au expediat spre centralele serviciilor lor numeroase note informative şi 
rapoarte. 

În trei notaţii succesive, făcute în primăvara anului 1 938, Titulescu releva 
presiunea supravegherii obsesive din partea unor agenţi, care îl urmăreau în 
exclusivitate: „Guvernul a trimis un agent să mă supravegheze [indescifrabil] . 
Ocupă camera 423 la et. 4. E nemaipomenit. Nici să bolesc nu mai pot liber." „La 
înapoiere, filat de agentul Emmanuel. L-am privit în ochi [indescifrabil] că a roşit ca 
un homarid [?] . Mă simt f. rău, îngrijorat de ţară şi singur. N-am cu cine 
vorbi." „Venit să mă vadă Jaquellard, şeful cantonului de Vaud şi mi-a spus tot 
despre agentul Emmanuel trimis să mă supravegheze." 

Notele şi rapoartele privind pe Titulescu, trimise de diverşi agenţi, fie ai 
DGP, fie ai SSI, privesc o mare varietate de subiecte. 

Serviciile secrete române au primit sarcina de a urmări demersurile unor 
ziarişti francezi, presupus comandate de Quai d'Orsay, privind şansele lui Nicolae 
Titulescu de a reveni pe scena politică. 

La 1 9  mai 1939, într-o scurtă notă informativă, unul dintre agenţii români, 
nesemnat, scria: 

„ Presa franceză întreprinde o anchetă, în mod discret, pentru a stabili dacă 
problema Titu/eseu mai este actuală pentru România şi dacă sunt şanse ca fostul 
ministru de Externe să mai joace un rol activ în politica ţării noastre. 
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Corespondenţii care au primit această mzszune dezmint că Franţa «se 
pasionează» de această problemă, dar admit că, pentru Quai d'Orsay, Titu/eseu 
rămâne un om care s-ar mai putea să joace un rol. De aceea este menajat şi situaţia 
lui este urmărită ". 

La 1 1  aprilie 1 939, un corespondent al presei române în Franţa -
„rezidentul din Paris" - realizează o amplă notă privind convorbirea sa cu fostul 
ministru de Externe al României, Titulescu, privind orientările de politică 
internaţională ale României, atitudinile Marilor Puteri adoptate la Conferinţa de 
Pace de la Paris faţă de interesele ţării noastre, poziţia Moscovei faţă de problema 
Basarabiei: 

, , În dimineaţa zilei de 30 martie a.c., dl Titu/eseu exprimându-şi dorinţa, 
printr-un amic comun, de a mă vedea, am cerut în aceeaşi seară permisiunea dlui 
ambasador Tătărescu pentru a putea accepta cererea fostului ministru de Externe. 
Dl. Tătărescu dându-mi autorizarea necesară, am fixat pentru după-amiaza zilei de 
31 martie a.c., orele I 5, un rendez-vous la Hotel Ritz. 

«Am exprimat dorinţa - mi-a zis dl Titu/eseu - de a vă vedea în primul rând 
pentru a vă felicita pentru minunatele articole şi telegrame pe care le-aţi publicat în 
ziarul „ Timpul " - pot să afirm chiar că dvs. aţi europenizat calitatea de 
corespondent al ziarelor româneşti din străinătate - şi, în acelaşi timp, pentru a vă 
mulţumi pentru că, pe cât se pare, în cursul lunii decembrie a anului trecut, v-aţi 
exprimat părerea că pot să fiu încă util ţării mele. 

Am fost informat - nu ştiu dacă acest lucru este adevărat şi aş vrea de 
aceea să am confirmarea dvs. şi nu ascund că acest lucru mi-ar face plăcere - că în 
cursul lunii decembrie, prevăzând expansiunea germană spre Est şi pronosticând 
că această acţiune se va exercita asupra României şi nu asupra Ucrainei, aţi fi 
spus: „Nu ne mai rămâne decât un singur lucru de făcut, acela de a crea o 
ambasadă la Moscova şi de a trimite pe Titu/eseu ca ambasador ". Este adevărat? 

- Este perfect adevărat, domnule ministru, am răspuns eu. 
- Şi această propunere a mers mai departe? 
- Vedeţi prea bine, Excelenţă. Ea a ajuns până la dvs. Lăsând orice glumă 

la o parte, ştiu că vorbind într-un cerc restrâns de ziarişti români - nu-mi aduc 
precis aminte dacă era vorba de luna decembrie sau ianuarie - am zis: „Nu 
rămâne decât un lucru de făcut, acela de a trimite pe dl Titu/eseu ca ambasador la 
Moscova ". Am crezut de cuviinţă în acea epocă că era momentul potrivit de a relua 
relaţiile cu Rusia Sovietică şi de a schiţa o atitudine împotriva Germaniei, care îşi 
prepara încă de pe atunci atacurile, arătând Reichului că noi suntem decişi să ne 
apărăm frontierele şi independenţa noastră şi că în vederea acestui scop am fi 
dispuşi să ne aliem chiar cu dracul.» 

Dl Titu/eseu, uitându-se în ochii mei, a continuat: «Ştiu, şi nu vă cer 
discreţie pentru că eu nu am ce crede, că devotamentul şi ataşamentul dvs. pentru 
Rege vă va obliga într-o zi, poate chiar şi mai curând, să faceţi cunoscută această 
conversaţie. Sunt un om hulit, nu ştiu în urma căror intrigi, dar sunt atâta de hulit 
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încât, cu prilejul ultimei mele şederi în România, s-a mers până acolo încât mi s-a 
interzis accesul pe teritoriul francez din România. Da, da, De/bos însuşi mi-a 
povestit că Regele i-a cerut ca să nu fiu primit la Lega/ia Fran/ei. 

Vă repet, nu ştiu de ce sunt vinovat. Fiindcă am tratat cu Rusia? Dar uita/i
vă, am avut puteri depline.» 

Dl. Titu/eseu mi-a arătat apoi fotocopia unui document dactilografiat, 
compus din două pagini, care purta semnăturile preşedintelui de Consiliu 
Tătărescu, a dlui Incule/ şi a dlui Victor Antonescu. Din cuprinsul acestui document 
rezultă că în iulie 1935 dl Titu/eseu a fost însărcinat să negocieze cu Sovietele un 
pact asemănător cu acela pe care Rusia Sovietică îl încheiase în prealabil cu 
Cehoslovacia şi Fran/a. 

«lată acum şi rezultatul. » 
Şi, zicând acestea, dl Titu/eseu mi-a arătat fotocopia unui alt document 

constând dintr-o pagină dactilografiată şi care reprezenta bazele în patru puncte 
ale unui acord parafat la capătul fiecărui punct de către dl Litvinov şi Titu/eseu. 

Punctul patru, după câte îmi amintesc, con/inea următoarele: «Trupele 
sovietice nu vor penetra niciodată pe teritoriul românesc dincolo de Nistru decât în 
urma unei cereri a guvernului român şi se vor retrage de pe teritoriul român 
înapoia Nistrului, tot în urma unei simple cereri a guvernului român». 

«lată - a continuat dl Titu/eseu - recunoaşterea Basarabiei într-un 
document pe care nu l-am putut niciodată comunica Suveranului meu pentru că am 
fost debarcat de maniera pe care o cunoaşte/i şi că boala care s-a prelungit m-a 
împiedicat să mă întorc de îndată în /ară.» 

Nenorocirea noastră este poate aceea că suntem prea boga/i, că avem 
petrol, grâu etc„ dar şi aceea de a avea încredere în oameni care nu o merită. 

Inteligen/a Regelui nostru, talentele sale politice şi diplomatice care ne-au 
apărat de nenorociri până astăzi nu vor fi suficiente pentru a suplini lipsa de 
oameni în măsură să cunoască /ările şi pe politicieni, precum şi maniera de lucru a 
acelora care conduc astăzi politica Fran/ei şi Angliei, de care depinde via/a 
noastră. 

Se spune că am făcut o politică antigermană. Numai ignoran/ii pot pretinde 
acest lucru. Germaniei i-am propus în primul rând un acord pentru a ne garanta 
frontierele. Într-o altă zi vă voi explica cum răspunsul ambarasant al dlui von 
Neurath a fost pentru mine un prim simptom al unei viitoare ac/iuni germane 
împotriva noastră.» 
Rezidentul din Paris " 

Afirmaţiile făcute de „rezidentul din Paris" ne permit a spune ca, m 

primăvara şi vara anului 1 939, la Bucureşti, în condiţiile unei conjuncturi 
internaţionale complexe şi tensionate, ideea revenirii lui Titulescu în prim-planul 
activităţii politico-diplomatice nu era deloc exclusă în unele cercuri . 
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Cât va fi fost o asemenea idee un element de calcul politic, o intenţie reală 
sau un balon de săpun, e greu de spus. Oricum, se impune constatarea că cel puţin în 
unele cercuri politice româneşti şi în cercuri politico-diplomatice internaţionale, 
Titulescu apărea, în contextul politic dat, ca personalitatea capabilă să influenţeze 
evoluţii internaţionale în care toţi termenii ecuaţiei politice majore îi erau la fel de 
bine cunoscuţi (şi când spunem acest lucru, ne gândim la cunoaşterea îndeaproape 
de către fostul ministru român al Afacerilor Străine a tuturor conducătorilor 
cancelariilor diplomatice din Franţa, Marea Britanie, Germania şi URSS). 

La fel de valabilă e şi constatarea că însuşi Titulescu era, dincolo de orice 
declaraţii afişând un oarecare dezinteres, extrem de sensibil la ideea revenirii sale în 
serviciul diplomatic activ. Un post de ambasador la Moscova i se părea, dincolo de 
orice orgoliu înăbuşit, susceptibil să-i ofere terenul unei activităţi în aceeaşi măsură 
complexă şi fertilă în condiţiile existenţei unor aprecieri deosebit de favorabile ale 
cercurilor guvernante sovietice faţă de persoana şi acţiunea sa şi ale manifestării de 
către părţi a unui realism/cinism ce excludea orice fel de false iluzii, dar care 
presupunea în acelaşi timp cunoaşterea, identificarea şi consolidarea elementelor de 
contact şi a sentimentelor de înţelegere şi conlucrare. 

Precizările pe care fostul ministru român de Externe înţelegea să le facă şi 
cu această ocazie lasă să se înţeleagă foarte clar că unul dintre reproşurile majore 
care i s-au făcut - de fapt mai mult decât un reproş, în acesta identificându-se una 
din principalele surse ale conflictului cu guvernul de la Bucureşti şi a dezaprobării 
lui Carol al Ii-lea - a fost modul în care Titulescu a acţionat vizavi de Uniunea 
Sovietică. Dezavuând acţiunea lui Titulescu, sub presiunea a diverşi factori interni, 
dar mai ales externi, Carol al Ii-lea şi Gheorghe Tătărescu au lăsat, atât înaintea 
demiterii propriu-zise de la 29 august 1 936, cât mai ales după această dată, impresia 
că Titulescu şi-ar fi depăşit mandatul în negocierea unui tratat de asistenţă mutuală 
cu sovieticii şi, chiar mai mult încă, că nici nu ar fi avut un mandat în acest sens. În 
ambele cazuri, este vorba de un fals. Suntem astăzi în posesia tuturor datelor pentru 
a afirma f'ară putinţă de tăgadă că la 15  iulie 1 935 Titulescu a primit un asemenea 
mandat, din partea Bucureştilor, reînnoit la 1 4  iulie 1 936 ca şi pentru a spune că 
Protocolul Titulescu-Litvinov din 2 1  iulie 1 936 a fost redactat şi parafat de către 
titularul Afacerilor Străine cu observarea intereselor naţionale majore, fără nici un 
fel de concesii privind independenţa, suveranitatea şi integritatea ei teritorială. 

În dosarul care face obiectul acestei prezentări sumare se mai regăsesc note 
informative privind prezenţele lui Nicolae Titulescu în spaţiul britanic în iunie 1 939 
(din păcate, cu prea multe inexactităţi, care ne fac să credem că este vorba de 
informaţii primite la mâna a doua), dar şi alte note informative referitoare la 
percepţia negativă a diplomaţilor români acreditaţi oficial la Londra. 

Reproducem, cu necesara rezervă, ceva dintr-o notă informativă privind 
reacţiile lui Viorel Tilea, nu fără a spune că acesta nu i-a fost niciodată şi nu avea 
să-i devină niciodată un prieten lui Nicolae Titulescu. 
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La 19 aprilie 1939, într-o notă informativă înaintată de Corpul Detectivilor, 
referitoare la un presupus comentariu al lui Viorel Tilea despre modul cum ar fi 
privit la Londra Nicolae Titulescu, se afirma: 

„Din cercurile intime avocatului Costea, s-a răspândit ştirea că dl Viorel 
Tilea, cu ocazia ultimei vizite făcute în ţară, ar fi declarat că, deşi este bine primit 
în cercurile politice engleze, acţiunea sa este stânjenită de variate manevre ale lui 
Nicolae Titu/eseu la Londra. 

Dl Viorel Tilea ar fi adăugat că, datorită unei propagande abile, în 
cercurile politice britanice, care cred într-o revenire a lui Titu/eseu în viaţa politică 
a României, amicii acestuia au răspândit zvonul că este consultat de factorii politici 
englezi, în chestiunile politice ale Europei Centrale şi Orientale. " 

Autorităţile române au devenit prompt interesate de discuţiile purtate de 
direcţiunea ziarului francez „Gringoire" privind declanşarea unei campanii de presă 
împotriva lui Nicolae Titulescu şi Edvard BeneS. 

Făcându-se ecoul unei asemenea presupuse preocupări, o notă informativă 
întocmită, după cum bănuim, de Corpul Detectivilor, la 8 decembrie 1938, afirma: 

„ Cercurile apropiate Legaţiei franceze din Capitală afirmă că acum câteva 
zile s-ar fi discutat asupra hotărârii direcţiei ziarului francez „ Gringoire " de a 
deschide o campanie de presă împotriva dlor Titu/eseu şi Benes, în legătură cu 
politica din trecut a acestora. 

Cei doi foşti oameni politici vor fi acuzaţi în privinţa sumelor de bani de 
provenienţă sovietică şi evreiască ce au primit, precum şi cu privire la fondurile 
naţionale pe care le-au consumat în diverse scopuri lăturalnice. " 

Stăruind pentru o clipă în spaţiul extern, ne oprim asupra unei note 
informative a unui agent român, din 2 martie 1 939, privind opinia unora dintre 
cercurile liberale româneşti referitoare la consecinţele defavorabile mandatului de 
ambasador al lui Gheorghe Tătărescu, generate şi întreţinute de climatul favorabil 
lui Nicolae Titulescu pe scena politică franceză: 

„Acoliţii politici ai lui N. Titu/eseu, de acord cu nume.roşi liberali bătrâni, 
încearcă să acrediteze ideea că Gh. Tătărescu a întâmpinat un eşec total în toate 
misiunile avute la Paris şi că, din această cauză, fostul preşedinte de Consiliu se va 
retrage din viaţa politică. 

Cercurile arătate pretind că Gh. Tătărescu a avut de întâmpinat în Franţa 
o atmosferă politică imposibilă, creată de amicii lui N. Titu/eseu, care continuă să 
păstreze o situaţie nezdruncinată în sferele politice franceze. 

În acelaşi timp, se arată că tot acţiunii acestuia se datoreşte şi „ întârzierea 
pusă de Franţa la venirea unui ambasador în România ". 

Titulescu a întreţinut cu dificultate relaţii cu liderii naţional-ţărănişti din 
ţară, după părăsirea intempestivă a Bucureştilor în ultimele zile ale lui decembrie 
193 7. În noua sa calitate de membru al Partidului Naţional Ţărănesc, în condiţiile 
despărţirii tranşante de cei pe care-i servise, adică de naţional-liberali, în condiţiile 
ataşamentului plin de speranţe faţă de naţional-ţărănişti, Titulescu a încercat să 
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identifice, împreună cu lideri ai acestui partid de la Bucureşti, posibilităţi de ieşire 
dintr-un impas politic degradant, convorbirile cu Iuliu Maniu, dr. N. Lupu, Virgil 
Madgearu fiind dorite şi căutate. 

La 12 iunie 1 939, o notă informativă aducea în prim-planul oficialităţilor 
române ale vremii afirmaţia vehiculată în cercurile apropiate dr. N. Lupu privind o 
presupusă invitaţie adresată de Nicolae Titulescu lui Iuliu Maniu de a veni la Paris 
şi a examina împreună orientarea politicii externe româneşti: 

,, În cercurile apropiate dr. Lupu, se afirmă că Iuliu Maniu a fost invitat de 
Nicolae Titu/eseu la Paris, pentru a examina în comun politica internă a României 
în raport cu situaţia internaţională. 

În cadrul întrevederilor, Iuliu Maniu urmează să comunice lui Titu/eseu că 
«Unanimitatea cercurilor politice competinte cu care a luat contact este convinsă că 
locul României în conjunctura internaţională nu poate fi decât alături de marile 
democraţii şi că, în consecinţă, se va proceda la formarea unui guvern compus din 
personalităţi care se bucură de încrederea statelor democrate»„. ". 

Titulescu a fost suspectat - pe drept sau pe nedrept - că se află în spatele 
tuturor demersurilor publicistice anticarliste. I s-a reproşat faptul că ar fi pus la 
dispoziţia unor ziarişti francezi material documentar pentru a elabora articole 
anticarliste, analize critice privind realităţile politice şi sociale din România. Mai 
mult decât atât, Titulescu a fost acuzat că a apelat la un pseudonim ziaristic, în presa 
română şi străină, ascunzându-şi responsabilitatea pentru evaluările şi concluziile 
analizelor sale. 

Mai atrag atenţia asupra faptului că oficialităţile de la Bucureşti au cerut 
serviciilor secrete româneşti să urmărească starea de sănătate şi condiţia economică
financiară a lui Titulescu. 

Sunt îndreptăţit să cred că cei ce trimiteau informaţii în acest sens n-o 
făceau din întâmplare, ci răspundeau unei exigenţe directe şi exprese celor de la 
Bucureşti, care doreau să aibă date pertinente privind vitalitatea lui Titulescu sau/şi 
capacitatea sa de rezistenţă material/financiară. 

La 22 iunie 1 939, agentul „Oscar" raporta din Nisa: 
,, În ultimele 5 zile, ca şi acum, dl Titu/eseu a manifestat o nervozitate 

neobişnuită. Nimeni nu poate să se apropie de el, e farios, nu mănâncă şi nu iese 
nicăieri. Veşnic înjură. Întrebat dacă anul acesta va merge din nou la Karlsbad 
pentru cură, a răspuns că nici nu se gândeşte la Cehoslovacia în momentul de faţă. 
Vorbeşte adesea cu îngrijorare despre soarta Spaniei şi Cehoslovaciei ". 

Acelaşi agent „Oscar", care aparţinea probabil Corpului Detectivilor, 
informa Bucureştii, la 3 aprilie 1 93 8, de la Montreux, despre măsurile de securitate 
personală adoptate de Nicolae Titulescu, dar şi despre reacţiile şi comentariile sale 
politice faţă de numirea noului guvern de la Bucureşti: 

„ Stăpânit de ideea că anumiţi duşmani urmăresc suprimarea sa, dl 
Titu/eseu şi-a angajat în serviciul său pentru pază două persoane, care locuiesc în 
acelaşi hotel, şi anume pe un scoţian, Cristy, 60 ani, păr alb, nas mare, poartă 
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ochelari baga, fost colonial în India, şi pe un elveţian, Schablon, 22 ani, blond, 
înalt, pretins schior. 

Aceştia îl supraveghează de la distan/ă în orice împrejurare şi se 
interesează de toate persoanele străine de localitate, îndeosebi despre români, 
căutând să afle rostul prezen/ei lor în localitate. 

Din cauza sumelor mari ce cheltuieşte, dl Titu/eseu şi-a asigurat 
devotamentu/ persoanelor înconjurătoare de la hotel. 

În seara când s-a aflat de schimbarea guvernului român, dl Titu/eseu a 
telefonat la «Gazette de Lausanne», trimi/ând şi automobilul său, şi după un 
interval oarecare au sosit doi redactori care au avut o lungă convorbire cu D-Sa. A 
doua zi, în ziarul «Gazette de Lausanne», a apărut un articol care, în concluzie, 
arăta că în România s-a instalat un guvern personal al MS. Regelui Carol al Ii-lea. 

Dl Titu/eseu continuă a trăi în condi/iunile arătate în nota precedentă. " 

Scurte concluzii 
Am parcurs cu interes, dar şi cu surpriză paginile acestui dosar. Am găsit 

lucruri pe care le căutam şi lucruri la care nu mă aşteptam să le găsesc. Am citit 
lucruri de real interes şi banalităţi de doi bani. Am întâlnit texte realizate de 
profesionişti, dar şi rânduri aparţinând unor neprofesionişti .  Menţionez câteva 
lucruri de interes: 

Corespondenţa lui Titulescu din străinătate spre Bucureşti sau 
corespondenţa destinată lui Titulescu a fost constant cenzurată. Constatarea mea se 
întemeiază pe identificarea scrisorilor şi telegramelor trimise de Titulescu spre ţară, 
uneori unor oficialităţi sau particulari, ca şi scrisorile trimise lui Titulescu sau 
Catherinei Titulescu de Savel Rădulescu, Nicolae Raicoviceanu sau Edmond Ciuntu. 
Telegramele şi scrisorile acestora au cunoscut un „un popas" la serviciile secrete 
româneşti, fiind copiate, traduse, dactilografiate şi trimise la beneficiarii stabiliţi de 
conducătorii serviciilor respective. 

Indicaţii făcute manuscris pe mai multe note informative ne permit să 
stabilim indubitabil că informaţiile, chiar cele primare, poate, cu atât mai mult, 
sintezele, dacă ele au fost redactate, erau trimise Regelui, primului-ministru, 
mareşalului Palatului, ministrului de Interne ş.a. 

Între coperţile acestor volume se găsesc deopotrivă zeci şi zeci de articole 
din ţară şi străinătate, în rezumat sau in extenso, în română şi în limbi străine, 
nedifuzate în ţară sau oprite la intrarea în ţară, articole interzise de cenzura militară. 

Astăzi, după parcurgerea unor asemenea articole şi publicaţii, suntem în 
măsură de a formula noi înşine alte şi alte judecăţi privind interesele care s-au aflat 
în spatele lor, forţele politice, banii cu care servicii sau persoane din ţară şi 
străinătate au hrănit o acţiune publicistică anti- Titulescu fără egal. 

Pot afirma că tot ceea ce este adunat în aceste volume ilustrează doar 
servilismul executării unei obligaţii impuse. Remarc, cu oarecare dezamăgire şi 
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tristeţe, că majoritatea pieselor din acest dosar sunt rutiniere, modeste ca sursă, 
banale ca informaţie, dubitative ca valoare. 

Serviciile secrete de la Bucureşti au funcţionat, în anii 1 936-1939, aşa cum 
am mai spus mai sus, ca un factor de supraveghere a lui Nicolae Titulescu. Au 
întreţinut o presiune psihică asupra acestuia, nu i-au acordat nicio clipă suport în 
privinţa prezervării securităţii fizice personale. 

Liderii politici adverşi de la Bucureşti, care aşteptau din partea serviciilor 
secrete române date şi informaţii revelatorii, explozii compromiţătoare, lucruri care 
să răstoarne judecăţi în ţară şi străinătate, mărturii care să permită lichidarea 
imediată şi definitivă a lui Titulescu, personalitate şi acţiune care îi obseda de prea 
mult timp, liderii politici adverşi de la Bucureşti n-au beneficiat de ceea ce aveau 
nev01e. 

Te întrebi şi astăzi dacă într-adevăr Titulescu nu le-a oferit celor de la 
Bucureşti substanţa incriminatorie a unei acţiuni criminale sau dacă serviciile 
secrete româneşti ale timpului, atât de lăudate de unii, atât de criticate de alţii, n-au 
dovedit fie inapetit, fie incompetenţă. 

Îndrăznesc, în final, să rog pe cei prea tineri sau pe cei prea grăbiţi să evite 
lecturi superficiale, selecţii prea puţin înţelepte, seducţii formale şi aducerea în 
prim-plan a ceea ce poate fi spectaculos publicistic, dar riscă să inducă, peste timp, 
un plus de confuzie, care ar fi cu atât mai regretabilă, cu cât accesul la noi fonduri 
ne dă şansa, ba chiar ne impune, să facem un efort pentru a ne apropia de ceea ce cu 
adevărat a fost, de ceea ce cu adevărat este. 

Prof. dr. George G. Potra 
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DUPĂ 93 DE ANI, AGENŢIA CENTRALĂ DE INFORMAŢII A 
S.U.A. A DECLASIFICAT DOCUMENTE DIN TIMPUL PRIMULUI 
RĂZBOI MONDIAL 

Legea care reglementează în Statele Unite ale Americii clasificarea 

documentelor de stat stabileşte că un document poate fi păstrat secret cel puţin 25 

de ani, perioadă ce poate fi prelungită dacă există riscul ca desecretizarea să 

afecteze securitatea naţională. 

Operaţiunile de declasificare au loc periodic. Numai în 20 1 O, Agenţia 

Naţională de Informaţii a declasificat un milion de documente păstrate în arhiva sa, 

acestea fiind puse la dispoziţia publicului pentru a fi consultate. 

La 1 9  aprilie 20 1 1 , după 93 de ani, Guvernul S.U.A. a declasificat, 

nemaifiind secrete, şase documente cu privire la sisteme de legătură folosite de 

spioni în timpul Primului Război Mondial. Printr-un comunicat de presă, Directorul 

C.I.A„ Leon E. Panetta, a făcut cunoscut că cel mai vechi set de documente 

menţinute la strict secret de către Agenţie va fi pus la dispoziţia publicului pe 

pagina web a C.I.A. Aceste documente fuseseră revăzute ulitma dată în 1 978 cînd s

a hotărât că încă mai constituia un risc pentru a fi făcute publice. 

Cele şase documente, clasificate în cursul anului 1 9 1 8, conţin tehnici de 

comunicare cu spionii, în special formule pentru obţinerea cernelurilor simpatice. 

Unul dintre aceste documente dădea amănunte asupra formulei "Made in SUA ", iar 

altul, redactat în franceză şi transmis de către serviciile secrete franceze, dezvăluia 

tehnica germană de obţinere a cernelii simpatice ce permitea relevarea conţinutului 

secret al comunicărilor spionilor din serviciul secret al Reich-ului, de genul Mata 

Hari . 

Un al treilea document prezenta detalii ale formulelor de preparare a 

cernelurilor simpatice de către Departamentul Comerţului S .U.A„ achitate în avans 

de către Washington Post. Prin al patrulea, se transmiteau instrucţiuni inspectorilor 

poştali pentru a detecta cerneala simpatică din scrisori şi trimiteri poştale, 

enumerându-se 50 de situaţii cu care se puteau confrunta, printre care se enumerau 

documentele ascunse în pastile de medicamente sau scrise pe unghiile unei 

persoane şi care puteau fi făcute vizibile prin aplicarea de cărbune vegetal . In 

document se recomanda : " Regula este de a suspecta sau examina absolut totul. 
Războiul dintre spion sau falsificator şi expert se poartă fără întrerupere şi prin 
metode mereu noi ". Un alt document se referea la metoda folosirii soluţiilor de 
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amidon pentru întărirea gulerelor si manşetelor de cămăşi sau folosirea iodurii de 

potasiu. 

Specific acelor vremuri, după cum rezultă din al şaselea document, în care 

informaţiile ajungeau în mod fundamental scrise pe suport de hârtie, serviciile de 

informaţii nord-americane ( în mod deosebit cele militare, pentru că încă nu exista 

un serviciu de informaţii ca OSS, serviciu premergător C.I.A.) îşi instruiau şi ele 

proprii agenţi cum să deschidă un plic lipit fără a lăsa urme. Pentru aceasta, trebuiau 

să facă un amestec de "cinci păhăruţe de arseniat de cupru, trei uncii de acetonă la 
un litru de alcool amilic, care să fie încălzit într-un lighean de apă şi astfel vaporii 
vor dizolva materialul de lipire prin mucilagiu, ceară sau untdelemn ". De 

asemenea, spionul era avertizat să nu inhaleze vaporii "pentru a nu se pierde un 
luptător ". 

„"Aceste documente au fost păstrate la secret aproape un secol până când 

progresele tehnologice au făcut posibilă publicarea lor"„„ a declarat Directorul 

C.I .A. Leon E. Panetta. "„ .Aceste progrese tehnologice permit acum, după 93 de ani, 

ca nici un inamic al SUA să nu se poată folosi de aceste tehnici de comunicare rară 

ca serviciile de infrmaţii nord-americane să nu le poată descifra. Mai ales că 

tehnicile cele mai vechi ale spionajului, cum este şi cazul cernelii simpatice, sunt 

folosite de grupuri teroriste, tocmai pentru ca să evite superioritatea tehnologică a 

serviciilor de informaţii cu privire la comunicările digitale„„" 

Ioan N. Dumitru 
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DESPRE SITE-ul WIKILEAKS 

Datele deţinute pe site-ul Wikileaks şi prezentate în mass-media 

scot în evidenţă putregaiul societăţii româneşti, mai precis "oamenii de bine" din 

elita românească, care de bunăvoie şi nesiliţi de nimeni s-au pus la dispoziţia 

ambasadelor străine din Bucureşti fumizând date şi informaţii care în opinia lor ar 

contribui la "efortul" ambasadelor respective şi al statelor pe care le reprezintă 

pentru apărarea democraţiei şi prosperitatea României. 

Din analiza datelor apărute în mass-media rezultă că oficialii de la 

Ambasada americană au transmis la Washington prin infograme (comunicări 

neprotejate prin cifrul de stat) acele " informaţii" fumizate de "patrioţii 

internaţionali" care apăruseră în presă, bârfe sau comentarii la ordinea zilei din 

politica dâmboviţeană. Această modalitate de comunicare (prin infograme) i-a dat 

posibilitatea unui sergent american să vândă o asemenea cantitate de date reţelei 

Wikileaks. 
În mod sigur, diplomaţii de carieră din ambasadele străine sunt 

preocupaţi să obţină date şi informaţii secrete din statele unde îşi desfăşoară 

activitatea, iar ofiţerii de informaţii care lucrează sub acoperire diplomatică, 

recrutează şi folosesc persoane din cadrul puterii şi administraţiei de stat, mass

mediei, personalităţilor culturale ş.a. pentru acelaşi scop. Această activitate este 

nonnală pentru o misiune diplomatică din orice ţară, mij loacele şi metodele sunt 

bine cunoscute de orice om cu o minimă pregătire, dar ca să-ţi rezolvi sarcinile 

profesionale trebuie să munceşti, să fii inventiv şi perspicace. Dar, de multe ori, poţi 

avea şi noroc, ca în România, unde unele persoane importante care doresc să 

parvină sau să se menţină în sfera puterii ori să obţină avantaje materiale se oferă să 

fumizeze date şi informaţii din domeniul politic, economic, financiar, militar etc. 

Trebuie să fim convinşi că ambasadele străine din Bucureşti 

transmit datele şi informaţiile obţinute, care au într-adevăr caracter secret sau 

confidenţial, prin telegrame, iar sursele sunt protejate, dar sunt cazuri când organele 

de contraspionaj autohtone identifică şi documentează activitatea persoanelor care 

trădează. 

Pe această linie organele de contraspionaj române au reuşit să 

documenteze activitatea infracţională a unor persoane ca Mihai Pacepa, Nicolae 

Militaru, Mircea Răceanu, Şerb sau Băleanu, Horodincă ş.a., care au fost 

condamnate în baza prevederilor Codului penal, dar după 1 990 au fost reabilitate şi 

declarate eroi ai Neamului românesc. 
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Concluzia este următoarea: dacă cei mai sus menţionaţi, 

documentaţi şi condamnaţi pentru infracţiunea de trădare au fost reabilitaţi după 

1 990, înseamnă că cei deconspiraţi prin materialele publicate pe site-ul Wikileaks 

că fumizează date şi informaţii ambasadelor străine sunt şi ei "eroi" şi trebuie 

promovaţi cât mai sus în ierarhia de stat, decoraţi cu cele mai înalte ordine ale 

României şi chiar să li se ridice statui. Să fie însă siguri că istoria îi va judeca şi îi 

va încadra acolo unde le este locul. Trădarea tot trădare este din orice parte o 

priveşti. 

Gheorghe Bărbulescu 
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DUPĂ ŞAPTEZECI DE ANI 
(1941-2011) 

Cu şaptezeci de ani în urmă, la 22 iunie 1 94 1  în zori, Wehrrnacht-ul 
declanşa ofensiva împotriva Uniunii Sovietice pe toată întinderea graniţei comune. 

Tot atunci armata română intra în acţiune pe linia Prutului şi în nordul 
Bucovinei .  Conducătorul statului, generalul Ion Antonescu (mareşal din august 
1 94 1  ), avea autoritatea juridică deplină să decidă intrarea în război. Opinia publică 
în covârşitoarea ei majoritate era de partea sa. Cu un an în urmă (28 iunie-3 iulie), 
Uniunea Sovietică ocupase, prin ultimatum, Moldova dintre Prut şi Nistru - teritoriu 
pe care-l revendica din 1 9 1 8  - dar şi nordul Bucovinei, care nu aparţinuse vreodată 
Imperiului Rusiei. 

În zorii zilei de 22 iunie 1 94 1  radioul şi presa au difuzat repetat proclamaţia 
Conducătorului statului : 

„Ostaşi, vă ordon treceţi Prutul. Zdrobiţi vrăjmaşul din Răsărit şi 
miazănoapte. Dezrobiţi din jugul roşu al bolşevismului pe fraţii noştri cotropiţi . 
Reîmpliniţi în trupul ţării glia străbună." 

Din perspectiva istoriei româneşti, campania era deplin întemeiată. 
I s-a adăugat şi o motivare ideologică, lupta împotriva bolşevismului, opus 

valorilor tradiţionale europene. 
Grupul de armate „General Antonescu" cuprindea 20 de divizii de 

infanterie, 3 brigăzi de munte, 4 brigăzi de cavalerie, 2 de fortificaţii, 550 avioane, 
22 nave maritime şi 17  fluviale. În dispozitivul basarabean opera şi armata a XI-a 
germană. 

La 26 iulie 1 94 1 ,  întreaga Moldavă dintre Prut şi Nistru şi partea de nord a 
Bucovinei erau eliberate. 

Comunicatul Cartierului General român anunţa: 
„Lupta pentru _dezrobirea brazdei româneşti de la răsărit s-a terminat. 
Din Carpaţi şi până la Mare, suntem din nou stăpâni pe hotarele străbune. 
Lupta pentru asigurarea dezvoltării noastre, pentru salvarea credinţei ,  

pentru ordine şi civilizaţie, continuă. 
Trupele germano-române au înaintat adânc dincolo de Nistru." 
Accentul cădea acum pe lupte pentru păstrarea credinţei şi a civilizaţiei . 

Angajarea unităţilor române la răsărit de Nistru în teritoriul sovietic s-a efectuat 
treptat, în urma a două cereri scrise ale cancelarului Adolf Hitler către generalul Ion 
Antonescu şi acceptate de acesta. 
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Angajarea României în conflictul germano-sovietic intra acum într-o fază 
nouă. 

Dacă între Prut şi Nistru acţiunea armatei române fusese legitimă, depăşirea 
hotarului de pe Nistru însemna participarea României la agresiunea Reich-ului 
împotriva Uniunii Sovietice. 

Consideraţii militare şi politice pot explica înaintarea în continuare pe 
teritoriul sovietic. Dar din punct de vedere juridic şi al faptelor, forţele române 
participau acum la agresiunea Wehrmacht-ului împotriva URSS.  

Au fost ocupate teritoriul dintre Nistru şi Bug şi  Odessa - după asediu cu 
mari pierderi . Apoi înaintarea a continuat pe litoralul nordic al Mării Azov şi în 
Crimeea. 

Mareşalul Ion Antonescu şi-a dat seama la început de noiembrie 1 941  că 
războiul fulger plănuit de conducerea Reich-ului nu şi-a atins obiectivele. 

Ministrul Statelor Unite la Bucureşti trimitea o telegramă la Washington 
D.C. ( 1 5  noiembrie) care relata discuţia mareşalului Antonescu cu un lider politic 
român. Iată cuprinsul telegramei : 

„Un prieten care invariabil îmi dă informaţii exacte şi de actualitate, a stat 
recent de vorbă cu Mareşalul Antonescu, timp de două ore. L-a găsit în excelentă 
condiţie fizică, deşi foarte îngrijorat de viitor. După propria formulare a mareşalului, 
situaţia internă şi externă îl preocupă mult. 

Mareşalul a indicat-o limpede, a spus că (el) ştie că Germania va pierde în 
cele din urmă războiul, dar că este obligat să continue colaborarea cu această ţară şi 
că nădăjduieşte spre cât mai bine, de vreme ce nu are altă cale deschisă pentru sine." 

„Cele ce urmează - continuă Mott Gunther - rezumă observaţiile 
mareşalului (Antonescu) privind anume probleme, aşa cum mi-au fost relatate de 
prietenul meu . . .  

(2) Situaţia în Est. Ambele armate, germană şi rusă, sunt «înglobate într-o 
jumătate de metru de noroi», de la frontiera finlandeză şi până la Marea Neagră. 
Această situaţie a făcut posibil ca şi germanii şi ruşii să-şi retragă un număr 
apreciabil de trupe de pe frontul de Est. 1 

Spre nenorocul germanilor, ei n-au fost în stare să cucerească Rusia potrivit 
planului (lor); cu atât mai mult cu cât nu se poate prevala, cu oarecare exactitate, 
cum s-ar dezvolta operaţiile (militare) când ele vor fi din nou posibile, la primăvară. 

Soldatul rus a luptat splendid, iar echipamentul şi organizarea militară rusă 
au fost excelente. Dacă Rusia ar câştiga războiul, ea ar fi în curând în situaţia de a 
domina lumea întreagă". 2 

Mărturia aceasta pare cu totul autentică. 
· A urmat, în decembrie 1941 -februarie 1 942 contraofensiva Armatei Roşii, 

cu retragerea Wehrrnacht-ului de pe frontul central. 
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Tot în decembrie 194 1 ,  Marea Britanie a declarat război României, iar 
guvernul de la Bucureşti a comunicat la Washington că „România ea însăşi se află 
în stare de război cu Statele Unite . . .  " ! !  

Astfel, prin mecanismul inexorabil al conflictului dintre marile puteri, 
România s-a aflat intrată în conflagraţia mondială. Războiul pentru eliberarea 
Basarabiei şi nordului Bucovinei - obiectiv sprij init de majoritatea covârşitoare a 
ţării - se transformase în participarea armatei române la agresiunea Wehrmacht-ului 
împotriva Sovietelor; şi la starea de război cu Marea Britanie şi Statele Unite! 

* 

Cu toate că şeful statului major român, generalul Iosif lacobici a fost de 
părere - în două memorii din ianuarie 1 942 - ca participarea armatei române la 
ofensiva din 1 942 să fie cât „mai minimă posibil", mareşalul a hotărât altfel, pentru 
raţiuni care nu sunt deplin lămurite. 

La ofensiva Wehrmacht-ului declanşată în iunie 1 942 pe aripa sud a 
frontului de Est, au participat 26 divizii româneşti, şi anume: 1 1  - spre Don şi 
Stalingrad; 7 - în Stepa Calmucă; 6 - în Caucaz; 2 în Crimeea. 

În noiembrie 1 942 se aflau la răsărit de Nistru 463 395 militari români, 
dintre care 380 1 03 pe front şi restul în Ucraina şi Transnistria. În ţară se mai aflau 
mobilizaţi 323 445 ostaşi. 

Forurile militare române au avertizat din timp şi în scris comandamentul 
suprem al Wehrmacht-ului că pe frontul de pe Don, armata a 3-a română nu poate 
rezista unui atac masiv. Avertismentele nu au fost luate în seamă de Înaltul 
comandament german. 

Urmarea este prea bine cunoscută. Contraofensiva sovietică de pe Don şi 
din Stepa Calmucă a dus la încercuirea şi dezastrul Wehrmacht-ului de la Stalingrad 
şi la retragerea treptată a frontului german (până în martie 1 943) cam pe 
aliniamentele din noiembrie 194 1  ! 

O estimare a pierderilor armatei române, (cifrele variază) pentru intervalul 
1 5  noiembrie 1 942- 1 5  martie 1 943, se ridică la 1 5  566 morţi, 67 1 83 răniţi, şi 98 
692 dispăruţi (prizonieri, morţi?), în total 1 8 1  441 .  

Există şi o mărturie (neconfirmată de altă sursă) că mareşalul Antonescu, 
după o întrevedere cu Adolf Hitler la 6 octombrie 1 942 la cartierul general de la 
Vinniţa, a declarat în trenul cu care se întorcea spre România: „Germania a pierdut 
războiul. Acum trebuie să ne concentrăm (eforturile) să nu-l pierdem pe al nostru." 

Succesele Almatei Roşii au continuat în tot anul 1 943 şi în primele luni din 
1 944, aşa încât la începutul lunii aprilie 1 944, partea de nord a Moldovei era 
ocupată şi frontul se stabilizase, temporar, pe aliniamentul : nord Paşcani, Tg. 
Frumos, laşi, sud Orbei, apoi pe Nistru până la Cetatea Albă. Între timp şi Crimeea 
a fost eliberată de sub ocupaţie. 
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Participarea armatei române la operaţiunile împotriva Uniunii Sovietice în 
1 94 1 - 1943 este atipică din perspectiva istoriei româneşti. Am luptat constant pentru 
apărarea teritoriului propriu, inclusiv în primul război mondial. 

Din perspectiva celor şapte decenii - 1 94 1 -20 1 1 - cum apare această 
campanie militară cu o durată de trei ani şi o înaintare în teritoriul Sovietelor de 
peste 1 OOO km (în linie dreaptă)? 

A fost totul pornit dintr-o greşită şi enormă nesocotire a raporturilor reale 
de forţe dintre Wehrmacht şi Armata Roşie care, în cele din urmă, şi-a dovedit 
întâietatea. 

Rămâne întrebarea: hotărârea mareşalului Antonescu de a angaja în 
continuare efective atât de importante în 1 942 a avut drept urmare numai pierderile 
foarte mari în oameni şi suferinţele a zeci de mii de familii? 

Această hotărâre a mareşalului de a continua alături de Reich - în 
proporţiile arătate - a mai avut însă o consecinţă de maximă însemnătate: a asigurat 
autonomia statului român şi a comandamentului său militar, în aria dominată de 
Reich. 

Când frontul sovietic a înaintat în Moldova, unităţile armatei române, deşi 
încadrate în dispozitivul general al forţelor germane în acest sector, s-au aflat din 
nou sub comanda directă a Marelui Stat Major român. 

În plus, participarea armatei române alături de Wehrmacht în 1 942- 1944 (şi 
probabil raporturile personale cu mareşalul Antonescu) vor fi fost factori care au 
determinat pe cancelarul Adolf Hitler să contramandeze planul Margareta II de 
ocupare militară a României în martie 1944 (ocupaţie similară cu aceea a Ungariei, 
efectuată în martie 1 944). 

Îmbinarea acestor factori a făcut posibilă - după declanşarea ofensivei 
sovietice pe frontul din Moldova (20 august 1 944) - întoarcerea armelor la 23-24 
august 1 944 ordonată de Regele Mihai I. Armata română a acţionat fără nicio 
defecţiune şi a îndeplinit integral ordinul Suveranului (cu tot caracterul improvizat, 
de ultim moment, al operaţiunii în sine). 

Consecinţele întoarcerii armelor: 
a) un salt spre vest şi sud-vest de cca 500-600 km al armatelor sovietice în 

mai puţin de trei săptămâni, fără să întâmpine o rezistenţă şi cu bariera Carpaţilor 
ţinută deschisă de forţele române. 

,,În douăsprezece zile de înaintare - subliniază istoricul militar britanic 
Lidell Hart - tancurile sovietice au acoperit 400 km. În următoarele şase zile au 
înaintat circa alţi 300 km atingând frontiera iugoslavă la Turnu Severin, pe Dunăre. 
O mare parte a forţelor germane a rămas încercuită în intrândul din Basarabia sau a 
fost anihilată pe când încerca să se retragă. Întreaga armată a 6-a, douăzeci de 
divizii în total, a fost pierdută. Înfrângerea a fost dezastruoasă, ca aceea de la 
Stalingrad" (din volumul său Istoria militară a celui de-al doilea război mondial) . 
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b) dezintegrarea întregului dispozitiv german în Europa de Sud-Est. 

Wehrmacht-ul a evacuat în câteva săptămâni Bulgaria, Grecia, Macedonia, Albania 

şi o mare parte din Serbia; 

c) colaborarea armatei române cu Armata Sovietică în eliberarea 
Transilvaniei de nord şi nord-est ocupată de Ungaria în urma arbitrajului-dictat de la 
Viena (august 1 940). 

Întoarcerea armelor a fost posibilă fiindcă România îşi păstrase autonomia 
în cadrul sistemului controlat de Reich. Evoluţiile ulterioare - participarea armatei 
române alături de Armatele Sovietice în ofensiva din Ungaria şi Cehoslovacia şi 
instalarea guvernului Groza la 6 martie 1 945 au fost - foarte probabil - factorii care 
ne-au adus sprijinul direct al Uniunii Sovietice la tratativele pentru încheierea 
tratatului de pace de la Paris în 1946. Intervenţia delegaţiei sovietice - condusă de 
Andrei lanuarievici Vîşinski - a adus recunoaşterea frontierei de vest a României 
pe traseul din 1938. 

Tratatul de pace semnat la 1 O februarie 1 94 7 a reprezentat a doua 
recunoaştere internaţională - Uniunea Sovietică, Statele Unite ale Americii, Marea 
Britanie şi statele asociate - a unirii Transilvaniei cu România. 

* 

Au trecut 70 de ani de la începutul confruntării germano-sovietice, la 22 
iunie 1 941  (cu participarea României şi Finlandei de partea Reich-ului). 

Astăzi România este membră a alianţei militare NATO şi a Uniunii 
Europene. Care este situaţia prezentă? 

Raporturile cu Federaţia Rusă sunt strict convenţionale, formale, rară 
conţinut; normal ar fi ca aceste raporturi să fie constant amicale, de cooperare pe 
multiple planuri. Se vede că factorii de decizie de la Bucureşti nu au reflectat 
îndeajuns la învăţămintele celui de-al doilea război mondial şi nici la ponderea 
Federaţiei Ruse în lumea de astăzi. Raporturile cu Federaţia Rusă ar trebui să 
constituie o constantă de politică externă, aşa cum procedează Germania şi Franţa. 

Raporturile cu Republica Chineză - a doua putere economică a lumii - nu 
prea există: de luni de zile România nu a numit un ambasador la Beij ing. 

Nu cunoaştem politica regimului de la Bucureşti faţă de India, nici faţă 
puterile emergente în ansamblu. 

* 

Pe un plan mai general, part1c1parea României la NA TO şi Uniunea 
Europeană aduce ţării un spor de securitate, de stabilitate? 

Răspunsul este mai ales în funcţie de evoluţiile interne. În ultimii 5-6 ani, se 
desfăşoară o campanie susţinută pentru constituirea unei regiuni autonome maghiare 
în mijlocul ţării, care să includă judeţele Covasna, Harghita (cu majoritate absolută 
maghiară cca 80% şi peste) şi Mureş (60% români, 40% maghiari). 

Guvernul de la Bucureşti cedează treptat şi nu îşi apără prerogativele statale. 

Sunt multiple semne şi desfăşurări a căror enumerare depăşeşte cadrul 
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articolului de faţă. Cea mai recentă - şi foarte actuală - manifestare este proiectul de 
lege privind statutul minorităţilor. Dacă este aprobat de majoritatea aritmetică din 
Cameră şi Senat, teritoriul României se transformă într-o multitudine de autonomii 
teritorial-culturale conduse de un parlament propriu şi rezemate, pe de o parte, pe 
judeţele Covasna şi Harghita - în prezent reprezentate în Casa Ungariei de la 
Bruxelles - şi, pe de altă parte, pe autonomiile culturale până la frontiera de vest -
judeţele Satu Mare, Bihor şi Sălaj .  

În plus, UDMR insistă ca planul său de regionalizare să fi e  adoptat. El 
prevede decuparea teritoriului Transilvaniei pe o linie nord-vest - sud-est, de la sud 
de Oradea până la nord de Braşov. Regiunea de circa 50 OOO km2 reproduce pe 
aceea trasată prin arbitrajul-dictat de la Viena (30 august 1 940). 

Statul român a încetat aproape să-şi mai apere prerogativele şi atributele 
sale suverane. Dacă va continua tot aşa, teritoriul său se va fragmenta efectiv. 

Transilvania, reîntregită prin sacrificiul a zeci şi zeci de mii de militari 
români, va înceta oare să fie în mod efectiv un teritoriu unitar al statului român? 

Majoritatea aritmetică din Parlament chiar nu-şi dă seama de realitate? Şi de 
ceea ce va urma dacă autonomiile teritorial-culturale iau fiinţă? 

* 

Aflaţi în plin război 1 94 1 - 1 945 am reuşit, în cele din urmă, să restabilim 
integritatea teritoriului transilvan şi a hotarului de vest, aşa cum era în 1938.  

Integraţi în NATO şi Uniunea Europeană suntem oare pe cale să pierdem 
integritatea teritorială a României? 

Dinu C. Giurescu 

1 subînţeles pentru refacere în spatele frontului (nota D.C.G.). 
2 Telegrama nr. 959 din 15 noiembrie 1 941  din Bucureşti, National 

Archives Washington DC 87 1 .00/9 1 1 partea 1 şi 2.  
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LECŢIILE ISTORIEI NU TREBUIE UITATE : 
„REVIZIONISMUL MAGHIAR DE ASTĂZI ÎL CONTINUĂ 

PE CEL DE IERI" 

La 11 iunie 1946, ministrul de justiţie, Lucreţiu Pătrăşcanu, a rostit. la adunarea 
publică de la Cluj, un discurs de răspuns în numele Guvernului român la 
declaraţiile Guvernului ungar. 
Redăm în rezumat principalele problemele abordate cu această ocazie. 
(Textul integral al discursului a apărut iniţial la Cluj în ziarul Tribuna Nouă, 
Nr. 18211946, fiind reluat ulterior în mai multe lucrări). 

„ Din nou în Transilvania domneşte o stare de tensiune, o stare de 

nesiguranţă şi de tulburare. S-ar părea, pentru observatorul neiniţiat, că s-a petrecut 

ceva cu totul neobişnuit a1c1, s-ar părea că asistăm la evenimente 

neaşteptate.Transilvania este în adevăr în atenţia opiniei publice din ţară şi 

străinătate. Evenimentele care ne leagă de soarta Transilvaniei nu privesc numai 

populaţia de aici, ci privesc în întregime poporul român, soarta Statului român. În 

situaţia în care ne găsim, se pare că asistăm la o încercare susţinută de a produce în 

mod voit o stare de tulburare la noi. 

Transilvania a aparţinut şi va aparţine României 

Hotărârea de la Paris n-a făcut decât să constate şi să consfinţească încă o 

dată acest adevăr, care pentru noi este elementar : Transilvania a aparţinut şi va 

aparţine Statului român, în întregime. Pentru ce, deci, surprindere la o parte din 

populaţia acestei provincii, pentru ce constatarea acestui lucru elementar a produs 

nedumerire sau amărăciune? Era un lucru pe care fiecare om conştient trebuie să-l 

recunoască în lumina ultimelor evenimente pe care le-a trăit poporul nostru. 

Transilvania, încadrată în Statul român, definitiv încadrată, aceasta este o 

realitate pe care o trăim cu toţii, aceasta este o realitate pe care trebuie să o respecte 

toată lumea. 
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Nimeni nu are dreptul să pună în discuţie graniţele noastre 

Numai cine este dornic să semene în mod inutil şi vinovat vrajbă, numai 

cine doreşte într-adevăr să tulbure apele şi apoi să pescuiască în aceste ape tulburi, 

numai acesta poate nega acest adevăr. 
În cadrul Statului român unitar urmează să trăiască 1 milion şi jumătate 

maghiari. Este rezultatul unei evoluţii istorice, pe care ultimele evenimente tragice 

prin care a trecut atât poporul nostru, cât şi poporul maghiar, nu au făcut decât să-l 

sublinieze. 

Interesul maghiari/or de la noi, care vor urma să trăiască laolaltă cu 
poporul român, este de a înţelege că nici o agitaţie sterilă, nici un fel de afirmare 
lipsită de înţeles, goală de înţeles, venită de peste hotare, nu poate schimba situaţia. 

Oricine încearcă, autorizat sau nu, să deschidă alte perspective maghiarimii 

de la noi face un rău serviciu, nu ideii de solidaritate şi de consolidare a Statului 

român, nu Ţării noastre, dar în primul rând face un deserviciu populaţiei maghiare, 

pentru că asemenea atitudini, asemenea fluturări de parole nu fac decât să producă 

tulburări şi să creeze de multe ori o stare de spirit nesănătoasă. 

Acţiunea Guvernului maghiar : Revizionismul de azi îl continuă pe cel de ieri 

Ştim că nu vom spune aici un lucru necunoscut şi anume, că Guvernul maghiar 

refuză să accepte hotărârea de la Paris. Guvernul maghiar consideră şi azi cele 

hotărâte în capitala Franţei drept provizorat.Primul ministru maghiar, dl. Nagy 

Ferencz, în declaraţia făcută în şedinţa Parlamentului de la Budapesta din 9 mai, 

discutând cele hotărâte la Paris, a afirmat următoarele: „Cu privire la frontierele de 

vest ale României încă nu s-a stabilit nimic . . .  hotărârile miniştrilor de externe de la 

Paris fiind numai acte preparatoare ale conferinţei de pace". 

Această declaraţie a fost completată în discursul ţinut de domnia sa la Vacz în 

ziua de 14 mai 1 946 - discurs apărut în Kis Ujsag din 14 mai - în care domnia sa a 

declarat. „De la Paris ne-a venit ştirea că s-a decis să fie atribuit Ardealul României. 

Este de la sine înţeles că această ştire a cutremurat opinia publică maghiară, care de 

decenii este îngrijorată de soarta acestei provincii româneşti, care a fost despărţită 

de noi. Hotărârea de la Paris nu poate să rămână în picioare pentru că ar rămâne în 

Europa un popor în sufletul căruia ar dăinui amărăciunea", subliniind că „ acesta 

este punctul de vedere al Guvernului şi poporului maghiar, privitor la decizia de la 

Paris". 
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Ce spun oamenii politici maghiari atunci când refuză hotărârea de la Paris? Pe 

ce tărâm se pun reprezentanţii autorizaţi ai Republicii vecine atunci când nu acceptă 

trasarea definitivă a hotarelor Transilvaniei aşa cum sunt astăzi? Să spunem 

lucrurilor pe nume. Asistăm la o nouă ediţie a revizionismului, a unui nou 

revizionism, care pentru noi este un lucru nou, dar trebuie să constatăm cu 

amărăciune şi durere, că această nouă ediţie a revizionismului se leagă de 
tendinţele binecunoscute ale revizionismului trecut, atât de agitat în Ungaria de ieri. 

A cere revizuirea frontierelor este un amestec în treburile noastre interne 

Se cer de la România mii de km pătraţi, se cere trasarea graniţelor în 

apropiere de Cluj, se cere României un statut de autonomie pentru secuime, cu 

alte cuvinte din nou sfârtecarea hotarelor de vest ale ţării şi - de ce să nu o 

spunem ? - un amestec direct în treburile noastre interne. 

Formulările acestui nou revizionism şi-au găsit exponentul în dl.Riesz, 

ministru de justiţie al Ungariei, aflat la Londra, care - după o telegramă a agenţiei 

Reuter - a arătat că prin memoriul adresat de Guvernul maghiar celor patru miniştri 

de externe a cerut ca Ungariei să i se dea Oradea Mare, Satu Mare şi Arad şi 

aproximativ 1 2  OOO km pătraţi. 

Soluţia propusă de Guvernul maghiar creează noi probleme internaţionale 

S-a propus şi o soluţie solomonică pentru Ardeal. Tot dl. prim- ministru 

maghiar Nagy Ferencz, într-o declaraţie reprodusă în ziarul Nepszava din 7 mai 

1946 cere :"  Pentru ca să se facă un echilibru în· problema naţională a celor două 

ţări, va trebui retrocedată Ungariei o suprafaţă tot atât de mare cât de mare este acel 

teritoriu pe care trăiesc în afară de unguri atâţia români câţi unguri rămân în Ardeal, 

adică în România " întrebuinţând formula d-lui Riesz: Guvernul ungar cere o 

ajustare în baza căreia sub stăpânirea maghiară vor fi luaţi tot atât de mulţi români, 

ca şi ungurii de sub stăpânirea română". 

Această soluţie ar însemna să creăm dintr-o dată două probleme naţionale. 

Acestea sunt pretenţiile pe care le afirmă Guvernul maghiar. Două lucruri ar trebui 

să subliniem aici. În primul rând trebuie să vedem o progresivitate în ce priveşte 

pretenţiile Guvernului maghiar faţă de România. La 2 noiembrie anul trecut, dl. 

doctor Auer Pal, pe atunci preşedintele Comisiei pentru afacerile externe, cerea, în 

principal autonomia Ardealului. La această soluţie se oprise şi un publicist democrat, 

dl. Ladislau Makkay, care vine din lagărul elementelor progresiste maghiare, soluţie 

pe care o preconizează la sfărşitul voluminoasei lucrări apărute în 1 946 la Paris şi 
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intitulată L 'Histoire de Transylvanie. Cum această lucrare era editată de Institutul 

Paul Teleky, are un caracter semioficios. 

S-a mai cerut, în acelaşi timp o confederaţie a Statelor dunărene, 

Transilvania să constituie un al treilea Stat, între Ungaria şi România. 
În sîarşit, o soluţie exprimată de un ziarist maghiar, care a vizitat ţara de 

curând, preconizând stabilirea în Transilvania a unui regim, „care să permită 

exploatarea acestei provincii de către ambele State". Asemenea formulări 
bineînţeles că nu puteau fi acceptate. Noi ne ridicăm în adevăr cu tărie împotriva 
oricărei deplasări a graniţelor noastre. O spun aceasta în numele Guvernului, o 
spun aceasta în numele Comitetului Central al Partidului Comunist. 

Nu voi arăta aici temeiurile istorice, naţionale şi economice, care se ridică 

împotriva oricărei ciuntiri din nou a graniţelor noastre, temeiuri care se opun contra 

tendinţelor revizioniste. Nu putem trece peste prezentul imediat. Nu trebuie uitat că 

sub ochii noştri, în viaţa unei singure generaţii, Ungaria a pierdut două războaie. 
Sunt de acord cu primul ministru maghiar, că pacea nu poate fi clădită „numai pe 

baza vinovăţiei de război", dar ţin să atrag atenţia şi să subliniez că această pace nu 
poate fi clădită nici în afara oricărei vinovăţii de război. 

Populaţia maghiară are un regim de drept 
cum n-are nici o naţionalitate într-un Stat burghez. Mărturii ungare 

Am trăit o epocă grea după război. Toată lumea a suferit. Privaţiuni au fost 

pentru toată suflarea românească. Nimeni nu se poate plânge că în cadrele Statului 
român am luat măsuri discriminatorii împotriva populaţiei maghiare. Cum trebuie, 

atunci, privite cuvintele spuse de ministrul de externe maghiar, dl. Gyongyossy, în 

discursul ţinut la Szolnok, la 6 mai 1 946 : „ Situaţia ungurilor din Ardeal este mult 

mai gravă. Cu deosebire este îngijorător punctul de vedere economic, fiindcă dacă 

se vor continua acele măsuri economice antimaghiare, pe care le-am constatat până 

acum, ungurii din Ardeal vor ajunge în curând în sapă de lemn ?" 

Domnilor, cred că afirmaţia ministrului de externe maghiar este cel putin 

imprudentă. Nu numai că România n-a luat nici un fel de măsuri economice 

antimaghiare , dar din puţinul nostru am facilitat exportul în Ungaria. Mai mult, am 

privit de multe ori impasibili cum, în mod fraudulos, a trecut peste graniţă o parte 
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din bogăţia Transilvaniei pentru ca să hrănească zeci şi sute de mii de maghiari în 
Ungaria. 

Am închis ochii, pentru că ne-am dat seama că este un gest omenesc şi am 

făcut aceasta tocmai dintr-un spirit de colaborare şi bună pace între cele două 

popoare. Ştim că ,deşi populaţia a suferit privaţiuni, în acest timp grâul românesc şi 

vitele româneşti au hrănit în Ungaria sute de mii de oameni. Nu ne pare rău că din 
sărăcia noastră am putut face acest bine. Dar cum se împacă aceasta cu afirmaţia 

de mai sus? 

Renaşterea revizionismului periclitează relaţiile româno- maghiare 

Nu suntem noi chemaţi să explicăm naşterea noului revizionism maghiar. Nu 

vrem să punem la îndoială - repet acest lucru - buna-credinţă a celor mai mulţi din 

conducătorii Ungariei de astăzi. Îi credem sinceri democraţi şi doritori de a crea o 

democraţie şi în Republica vecină. Cei mai mulţi însă dintre aceşti conducători ai 
Ungariei au făcut, după părerea mea, neiertata greşeală că s-au lăsat conduşi de 
un curent împotriva căruia n-au înţeles să lupte. Şi aici voi cita o mărturie 

maghiară. Publicistul democrat maghiar Boldizsar Ivan, într-un articol apărut în 

ziarul săptămânal Uj Magyarsag, cu data de 14 mai 1 946, scrie următoarele, 

vorbind despre masele maghiare: „Aceste mase sunt în primul rând ungureşti şi abia 

după aceea democrate. Masele aşteaptă de la democraţie realizări în primul rând pe 

plan naţional şi numai în al doilea rând pe plan social". 

Poporul român este înţelegător 

Cu mc1 un motiv nu putem sta impasibili la o răbufnire a şovinismului 

românesc, la o tendinţă de a tulbura stările noastre interne, fluturând cuvinte 

şoviniste şi de un naţionalism rău înţeles. 

Este un cuvânt tot atât de fals, tot atât de nebunesc, cuvântul de ordine aruncat 

de o parte din provocatorii şovinişti români, atunci când cer să dăm afară pe unguri 

din Transilvania. Populaţia maghiară de aici trebuie să aibă siguranţă şi linişte. 

Poporul român în masa lui este înţelegător. Populaţia maghiară, în număr de un 

milion şi jumătate de locuitori, va trebui şi trebuie să rămână cu noi. Este un destin 

istoric de o mie de ani şi nu-l putem schimba azi. 
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Liniştea în Ardeal este datorie naţională 
şi singura posibilitate de a apăra graniţele 

În momentul de faţă, purtătorii de cuvânt ai revizionismului maghiar caută 

aliaţi. Plecarea reprezentanţilor Guvernului ungur, în frunte cu primul ministru şi cu 

ministrul de externe în America nu este o simplă întâmplare. Această plecare caută 

să mobilizeze opinia publică pentru revendicările Ungariei. Tocmai în aceste zile în 
Transilvania trebuie să fie linişte, trebuie să fie ordine. Acei români, care în numele 
naţionalismului, tulbură liniştea Transilvaniei, oferă elementelor reacţionare din 
străinătate, duşmanilor regimului democratic din România, cea mai bună armă cu 
care aceştia pot să lovească în statul nostru, în democraţia noastră, în poporul 
român. Eu mă adresez românilor, mă adresez poporului român din Transilvania. 

Fiecare din noi, fiecare din locuitorii români ai acestei provincii trebuie să-şi dea 
seama exact de importanţa fiecărui gest pe care îl face. 

Dacă noi vom apărea tocmai astăzi în fata străinătăţii ca un popor 
tulburător, ca un popor doritor de sânge, ca un popor care doreşte să nesocotească 
drepturile naţionalităţilor conlocuitoare, vom arunca asupra poporului nostru, 
asupra României, o umbră, vom ridica împotriva poporului nostru acuzări pe care 
în masa lui poporul român nu le merită. " 

Notă: Lucreţiu Pătrăşcanu (n. 4 noiembrie 1 900, Bacău - d. 1 7  aprilie 1 954) 

provenea dintr-o familie de intelectuali: tatăl său a fost istoricul şi prozatorul D. D. 

Pătrăşcanu ( 1 872- 1 93 7), iar mama sa provenea dintr-o familie boierească. 

Devine membru al Partidului Comunist în timpul studenţiei, în anul 1 9 19 .  
Împreună cu Emil Bodnăraş, este reprezentantul PCR la negocierile secrete cu PNL 

şi PNŢ, purtate cu scopul de a răsturna regimul lui Ion Antonescu. După lovitura de 

stat controlată de regele Mihai, din 23 august 1 944, intră în noul guvern al lui 

Constantin Sănătescu. Este unul din reprezentanţii României la semnarea 

armistiţiului cu URSS, la 1 2  septembrie 1 944, şi la Tratatele de pace de la Paris, 

1947. 
În 1 946, la Cluj ,  la un miting ţinut în faţa studenţilor grevişti, îşi începe 

discursul cu cuvintele ,Jnainte de a fi comunist, sunt român". Va fi acuzat de 

naţionalism burghez şi arestat de proprii colegi de partid în 1 948, după care este 

condamnat la moarte şi executat în aprilie 1 954, în urma unui proces instrumentat în 

manieră stalinistă. A fost reabilitat post-mortem în anul 1 968, din ordinul liderului 

PCR Nicolae Ceauşescu. 
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DESPRE SECRETUL SECRETELOR 

"Poporul meu piere din lipsă de cunoştinţe. Fiindcă a lepădat 

cunoştinţa„„ care asigură cunoaşterea" Osea, 4-6, Vechiul Testament. 
În activitatea Serviciilor Secrete deservite de Comunităţile 

Naţionale de Informaţii două elemente sunt fundamentale, şi anume: Sursele şi 

Conspirarea. Fără surse nu pot exista informaţii şi date secrete, iar fără conspirare 

dispare caracterul secret atât al informaţiilor, cât şi al surselor, fie ele umane sau 

tehnico-materiale. Secretele, prin natura lor, pot să fie de mai multe categorii ,  şi 

anume; secrete de stat (politice, militare, economic-financiare, tehnico-ştiinţifice, 

secrete din domeniul strict al relaţiilor dintre state), secrete ale societăţilor, de 

afaceri şi tratative, invenţii şi inovaţii, din domeniul relaţiilor personale şi a situaţiei 

individului etc. 

Păstrarea secretului îmbracă două aspecte esenţiale cu rol atât 

pozitiv, cât şi negativ, supunându-se aceleiaşi Legi a Dualităţii, de care practic nu se 

poate scăpa. Cele două aspecte sunt Necesitatea şi Abuzul, care determină motivaţia 

acţiunii de păstrare a secretului. 

NECESIT A TEA este justificată şi determinată prioritar de interese 

de stat majore, reale şi corecte, care privesc siguranţa naţională, independenţa, 

suveranitatea şi integritatea teritorială a statelor constituite ca atare şi recunoscute 

de celelalte state ale lumii, în conformitate cu legile şi reglementările existente pe 

plan mondial, indiferent de sistemul lor social, economic sau politic, precum şi 

secrete intime privind integritatea şi drepturile omului . 

ABUZUL reprezintă ascunderea unor activităţi ilegale ale statelor, 

societăţilor şi indivizilor pe plan naţional, internaţional, îndreptate împotriva altor 

state şi naţiuni sau populaţii de pe cuprinsul globului terestru. 

Dezvăluirea secretelor constituite pe NECESIT A TE reprezintă, în 

esenţă, o acţiune antiumană şi antistatală, în timp ce dezvăluirea secretelor destinate 

ascunderii adevărului privind acţiuni ilegale îndreptate împotriva statelor, dar 

îndeosebi împotriva speciei umane, reprezintă un act de dreptate, şi în ultimă 

instanţă, chiar o obligaţie a mijloacelor mass-media şi a acelora care o deservesc. 

Cel mai bun exemplu în acest sens îl găsim în recentele dezvăluiri făcute de 

australianul Julian Assange, pe site-ul său intitulat, nu întâmplător, Wikileaks. 

Cantitatea mare de documente secrete, îndeosebi de provenienţă americană, 

publicate pe site-ul respectiv, au reuşit să zdruncine America, mai ales prin 
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consecinţe, chiar mai puternic decât au făcut-o teroriştii lui Ben Laden, când au 

spulberat concomitent, cele două turnuri, monumente ale mândriei americane, 

folosind aparate de zbor aparţinând chiar statului victimă. Teroriştii au lucrat cum se 

spune pe la noi: cu materialul clientului, dar şi adăpostiţi în casa clientului. 

Fenomenul Wikileaks nu reprezintă un accident, ci o consecinţă a 

evoluţiei normale, a unei epoci, în care zăgazurile care blochează şi ascund 

informaţiile secrete de ochii şi urechile oamenilor de rând, devin penetrabile şi 

cedează treptat. Destinul omului terestru începe încet, încet să se înscrie pe un curs 

necunoscut vreodată de istorie şi multe din situaţiile statornicite pe Terra se vor 

schimba fără voia individului terestru şi mai ales a marilor puteri, care au fost 

edificate, în principal, pe forţele şi în numele răului. 

Cele două acţiuni menţionate mai sus, cu privire la America, 

demonstrează cu prisosinţă că şi pentru Cojocul considerat impenetrabil al celei 

mai mari puteri ale lumii terestre se găsesc destule Ace, atunci când se caută cu 

insistenţă şi profesionalism. Modelul Wikileaks este un exemplu de modul în care 

se pot obţine şi folosi secretele unor state, fie ele mari sau mici şi confirmă eficienţa 

ce se poate obţine prin combinarea surselor umane cu mijloacele tehnico-ştiinţifice 

modeme. Cazul Wikileaks mi-a amintit o afirmaţie făcută în urmă cu trei ani, pe 

aeroportul Henri Coandă din Bucureşti, de un olandez mucalit, categorie din care 

am întâlnit puţini, în cei şapte ani în care am fost locuitor permanent al oraşului 

Haga. El spunea: 

"Marea putere americană a ajuns pe o culme de pe care dă deja 

seIIll}.e că începe să coboare încet
"
, dar sigur". 

Atunci nu i-am dat dreptate, dar acum constat că în realitate 

dezvăluirile făcute de site-ul menţionat mai sus, nu au făcut altceva decât să sprij ine 

America cu un serios brânci în direcţia josului pantei pe care apucase deja, 

confirmând părerea olandezului mucalit. 
Întocmai ca şi satelitul Pământului, LUNA, despre care încă mai 

credem că ar fi de origine naturală şi America are o parte a feţei sale, întunecată. 

Site-ul lui Assange nu a făcut altceva decât să ne lumineze un pic acea parte 

întunecată a Americii şi a altor puteri, pe care foarte puţini au văzut-o şi mulţi nici 

nu vor să o vadă deoarece de secole America ne-a fost prezentată, fără prea mult 

discernământ, ca fiind marele vis al omenirii .  

Menţinerea secretă a unor informaţii, date ş i  documente poate fi 

justificată uneori şi de faptul că dezvăluirea acestora, ca şi în cazul de mai sus, ar 

putea să producă reale cataclisme în viaţa unor state şi chiar a planetei noastre. 
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Vă daţi seama ce ar însemna pentru liniştea păcii în zonă şi chiar în 

lume desecretizarea tuturor acordurilor şi înţelegerilor strict secrete americano -

israeliene, cu privire la atitudinea şi intenţiile celor două ţări faţă de ţările arabe sau 

publicarea dosarului strict secret al acţiunilor americane în toate zonele de conflict 

în care a fost implicată această mare putere după cel de al doilea război mondial ? 
Dar publicarea de către marile puteri a tuturor dosarelor despre extratereştri ? Cum 

credeţi că ar trebui să ne explicăm, ultimele ştiri-bombă emanate de la NASA şi 

preluate imediat de mass-media mondială, care nu face altceva decât să ne dezvăluie 

un fenomen publicat deja în scrierile biblice şi mai recent după cel de-al doilea 

război mondial, constând în faptul că nave extraterestre neidentificate patrulează în 

jurul globului terestru ? 
Dacă asta este marea descoperire a zilelor noastre înseamnă că 

NASA a cheltuit în zadar banii contribuabililor americani. Consider însă că 

nicidecum incapacitatea NASA a fost cea care a dus la crearea situaţiei de mai sus, 

ci cu totul un alt motiv ce nu se vrea să fie cunoscut de marele public şi aşa destul 

de neştiutor şi dezorientat, în noianul de ştiri şi informaţii în care s-a trezit, pe 

nepregătite, mai ales în ultimele decenii ale secolului XX, în era Internetului, care 

are asupra individului multe influenţe benefice, dar nu este lipsit total şi de influenţe 

malefice, împotriva cărora până la urmă omul, după ce-i mai scade din admiraţia 

pentru Internet, va trebui să-şi ia măsuri de protecţie . 

Sursele umane au deţinut până nu demult exclusivitatea în munca 
oe obţinere a informaţiilor secrete, dar pe măsura dezvoltării electrotehnicii, 

electronicii, bionicii şi a altor ştiinţe conexe, monopolul surselor umane a cedat 

treptat teren deoarece sursele materiale tehnico-ştiinţifice vin din urmă vertiginos şi 

ameninţă să cucerească supremaţia, dar în niciun caz nu vor putea obţine 

exclusivitatea. Fără contribuţia cel puţin parţială a elementului om, a creierului 

uman, nu va fi niciodată activitate de culegere de informaţii secrete, indiferent de 

nivelul de dezvoltare a tehnologiilor societăţii terestre. Nici cel mai perfecţionat 

robot nu va putea deţine vreodată perfecţiunea creierului uman, care a fost creat de 

o inteligentă infinit superioară omului în timp ce robotul este şi va rămâne un 

produs al minţii umane, dotat atât cu defectele cât şi cu însuşirile calitative ale 

omului, ambele limitate de stadiul de dezvoltare a Creatorului său terestru. 

Folosirea concomitentă a celor două surse, umană şi tehnico 

materială, nu reprezintă o contradicţie căci ele se condiţionează şi completează 

reciproc desfiinţând doar exclusivitatea şi a uneia şi a alteia, dar fără să se excludă 

una pe alta. Ceea ce rămâne veşnic, în afară de interesul pentru obţinerea 

informaţiilor şi documentelor căutate, este SECRETUL, care nu face rabat nici unei 
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transformări sau evoluţii ,  indiferent cât de profunde ar fi ele. Secret nu este numai 

ceea ce se ascunde, ci şi modul în care este protejat acel ceva secret ce trebuie 

ascuns. 
În ascunderea secretelor se mai practică şi acea metodă, ce s-a 

dovedit a fi eficientă, prin care se scoate la o lumină puternică tocmai ceea ce 

trebuie ascuns. Astfel, nimeni nu va crede că ceea ce se vede clar, reprezintă în 

realitate un secret. Forţa luminii proiectate pe secret şi-a produs efectul normal de 

orbire asupra privitorului şi nu mai sunt necesare alte măsuri de ascundere. 

Nu-i SECRET, întotdeauna 

Ceea ce este ASCUNS. 

UNEORI, 1-apuci cu MÂNA 

Şi-i TOTUŞI, de NEPĂTRUNS. 

În activităţile desfăşurate de Serviciile Secrete, informarea ş1 

dezinformarea sunt două direcţii fundamentale folosite în raport de necesităţi . Te 

informezi corect şi la timp pentru a şti şi a cunoaşte adevărul pentru că aşa cum 

scrie în Biblie, doar aflarea Adevărului te poate face liber. Dezinformezi în mod 

organizat şi bine ţintit cu scopul de a-i face pe alţii să creadă şi să ia de bun ceea ce 

vrei ca ei să ştie şi să fie convinşi că este adevărat, deşi acel adevăr care a devenit al 

lor este în realitate o srantă minciună, un neadevăr, care nu foloseşte niciodată 

victimelor, ci doar exclusiv autorilor dezinformării. În lumea modernă 

dezinformarea nu mai este un apanaj exclusiv al Serviciilor Secrete şi face parte 

integrantă din arsenalul Societăţilor Secrete, a Forţelor Oculte, în general . S-a ajuns 

atât de departe cu dezinformarea ce serveşte unor interese mercantile, încât azi, o 

bună parte a reclamelor care, practice, ne inundă viaţa zilnică, sunt bazate pe 

minciună poleită. 

Manipularea marilor sau micilor grupuri sociale foloseşte din plin 

arta dezinformării, care s-a transformat în zilele noastre în principala armă a 

manipulării maselor, folosindu-se îndeosebi mijloacele mass-media. Vechile 

zvonuri mai mult sau mai puţin înşelătoare, transmise oral de la individ la individ, 

prin cunoscutul "radio-şanţ" nu sunt altceva decât forma primitivă a acţiunilor de 

dezinformare, care astăzi, în epoca Galaxiei Marconi şi prin intermediul nemijlocit 

al Internetului, au căpătat o dezvoltare şi perfecţionare nemaicunoscută şi o 

eficienţă extraordinară. Drumul de la " radio - şanţ " la Internet reprezintă totuşi o 

evoluţie formidabilă, nu în totalitate benefică omului. 

52 

https://biblioteca-digitala.ro



Astăzi populaţia globului terestru este victima vulnerabilă ş1 

permanentă a unei manipulări eficiente şi generale prin toate mijloacele mass

media, dar îndeosebi prin televiziune şi Internet. Ambele s-au transformat din 

modeme mijloace de informare în adevărate arme ale dezinformării şi manipulării 

maselor, putând provoca rapid, eficient şi după dorinţă, derută, disperare, incitare 

sau destabilizare în societate. 

Activitatea de culegere a informaţiilor secrete este o artă şi 

nicidecum o banală profesie şi ea presupune un timp îndelungat de pregătire şi 

specializare strictă în domeniu şi din care nu poate să lipsească pasiunea, 

concomitent cu aprofundarea cunoştinţelor de cultură generală. 

Aşii Serviciilor Secrete din toată lumea au dispus întotdeauna, pe 

lângă stricta lor specializare profesională şi de o prodigioasă cultură generală, altfel 

rezultatul eforturilor, fie ele cât de conştiente rămâne unul steril şi de multe ori, 

practic inutil. Existenţa culturii generale reprezintă un important element de sprij in 

pentru culegătorul de informaţii în selectarea, obţinerea şi înţelegerea unor date 

secrete reale şi utile, motivându-i şi uşurându-i practic activitatea. 

Culegerea informaţiilor se realizează pe baza unor tematici-ţintă, 

bine motivate şi raţional întocmite de către specialişti de elită, care se află bine 

ancoraţi în realitatea politică, economică, ştiinţifică şi socială a patriei lor, pe care 

toţi sau aproape toţi, o servesc cu deplin devotament. Calitatea de lucrător sau de 

ofiţer al Serviciilor Secrete nu trebuie să fie confundată cu cea de simplu funcţionar 

de stat, aşa cum procedează în zilele noastre unii, din neştiinţă, comoditate, invidie 

sau pur şi simplu din rea-voinţă. 

Lucrătorii operativi ai Serviciilor Secrete constituie, înainte de 

toate , o categorie aparte de specialişti. Ei sunt supuşi unui proces special de selecţie 

şi trebuie să fie devotaţi trup şi suflet misiunilor ce le-au fost încredinţate, în care 

prioritar se află servirea siguranţei naţionale şi a intereselor poporului din care 

provin şi pe cheltuiala căruia au fost pregătiţi şi căruia i-au jurat credinţă. Ei 

depăşesc cu mult, prin calitate şi utilitate, pentru ţară, limitele unui simplu 

funcţionar de stat, căruia prin natura misiunilor ce i s-au încredinţat, l-au făcut 

beneficiarul unei încrederi deosebite din partea poporului pe care a jurat să-l 

servească întreaga sa viaţă. 

A banaliza sau a denigra, sub o formă sau alta, această categorie şi a 

o trece cu totul pe nedrept şi abuziv, în rândul simplilor funcţionari de stat, este 

absolut contra-productiv, dar şi periculos pentru interesele ţării şi naţiunii şi o pot 

face doar cei ce sunt profund antiromâni, indiferent de etnie. Prin aceasta nu 

intenţionez deloc să neg rolul şi importanţa funcţionarilor de stat, care şi ei la rândul 
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lor se află în prezent în dizgraţia puterii, dar şi a unor prost-sfătuitoare organisme 

internaţionale, de sfatul cărora mai bine ne-am lipsi, deoarece scopurile lor nu se 

identifică decât într-o extrem de mică măsură sau deloc cu ale noastre, iar nu de 

puţine ori sunt chiar contrare. 

Ar fi momentul, cred, ca opinia publică să ia la cunoştinţă şi să 

înţeleagă corect importanţa, valoarea şi utilitatea de necontestat pentru neam şi ţară 

a acestei categorii speciale formată din ceea ce se cheamă lucrători sau ofiţeri 

operativi ai Serviciilor Secrete Naţionale. Nu se poate nega faptul că Serviciile 

Secrete aflate în primul rând în slujba ţării şi a naţiunii, slujesc şi puterii temporare, 

care a fost aleasă sau nu în mod democratic. A susţine însă că Serviciile Secrete 

aleg sau impun în mod dictatorial Puterea, nu are niciun suport real. De fiecare dată 

acţiunea de sluj ire a puterii de către Serviciile Secrete începe numai după ce puterea 

a fost deja instalată şi asta indiferent de cine ar instala-o şi ce caracter, democraţie 

sau dictatură, ar avea acea putere. Serviciile Secrete nu dispun de mijloacele şi nici 

de expertiza necesară unor astfel de acţiuni. De aceea, aceste instituţii speciale ale 

statului trebuie să dispună de independenţă în raport cu factorul politic trecător şi să 

se constituie ca un element statal permanent, neafectat de influenţa şi interesele 

partidelor politice, fie ele la putere ori în opoziţie, care oricum, în esenţa lor, sunt 

organisme sociale oportuniste şi rareori interesele lor se confundă cu interesele 

maselor largi ale populaţiei. 

Practica deja generalizată în lumea modernă de a politiza instituţiile 

statului, constituie în ultimă instanţă, un grav atentat la SIGURANŢA ş1 

STABILIT A TEA Ordinii de Drept şi are consecinţe directe negative, asupra 

bunăstării materiale a naţiunii. 
În evenimentele din decembrie 1 989, noile Servicii Secrete ale 

României au fost constituite numai după ce Frontul Salvării Naţionale a intrat în 

posesia puterii politice şi nu înainte. Vechile Servicii Secrete au jucat un anumit rol 

în acele evenimente, rol care nu a fost în niciun caz unul decisive, deoarece s-a 

rezumat doar la unele activităţi fragile de autoapărare şi nivelare a terenului, în faţa 

schimbărilor ce s-au petrecut. 

Prin legile şi reglementările legale anterioare, la calculul vechimii 

mele în muncă mi s-a adăugat un an şi jumătate sau doi ani pentru fiecare an lucrat 

efectiv, fiind încadrat în categoria de muncă grea şi aceasta pentru a recompensa 

într-o anumită măsură eforturile fizice şi psihice deosebite şi permanente la care 

munca de contraspionaj şi informaţii externe m-a supus, pe mine şi familia mea şi 

care a avut implicit şi consecinţe negative asupra stării de sănătate fizică, îndeosebi. 

Aceste reglementări se aflau la nivelul inferior al reglementărilor existente din 
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majoritatea ţărilor străine, în domeniul respectiv. În realitate, nu există legi şi reguli 

după care să se poată recompensa în mod echitabil munca desîaşurată de către 

specialiştii Serviciilor Secrete, care se află în serviciu permanent şi sub jurământ de 

credinţă fără termen. Pe un astfel de specialist nu ai cum să-l plăteşti corect şi 

echitabil, deoarece dedicarea şi devotamentul nu pot fi evaluate pecuniar, iar 

măsurile impuse ulterior în mod arbitrar destinate a ştirbi sau elimina drepturi legale 

câştigate cu decenii în urmă, reprezintă o nedreptate şi vor avea drept consecinţă 

descalificarea treptată a acestei categorii de elită ce se va constitui ca un real atentat 

la siguranţa naţională, tocmai într-o perioadă de frământări şi destabilizări 

internaţionale. 

De faptul că s-a ajuns la această situaţie anormală,vinovaţi suntem, 

într-o anumită măsură şi noi, cei din Serviciile Secrete, deoarece decenii la rând, 

dintr-o grijă uneori prost înţeleasă şi eronat gestionată, în numele unei conspirări 

exagerate, nu am permis opiniei publice să afle şi să cunoască cine suntem noi în 

realitate şi ce rol avem în apărarea intereselor poporului român. Exagerarea noţiunii 

de secret, indiferent de ce categorie ar fi, nu poate face bine nimănui şi este în 

primul rând, în dezavantajul Serviciilor Secrete şi a specialiştilor lor. Îmi amintesc 

că în primele zile după ce am fost transferat de la Mediaş la Direcţia Generală de 

Informaţii Externe mi s-a atras atenţia cu toată severitatea şi pe un ton cazon pe 

măsură, să nu cumva să spun familiei şi foştilor colegi unde am fost transferat. 

Acest mod de a trata conspirativitatea şi secretul misiunii, cu multă lipsă de 

discernământ, l-am considerat întotdeauna ca fiind unul infantil, primitiv, 

determinat în primul rând de un grav deficit de încredere, într-un ofiţer pe care îl 

pregăteai să-l trimiţi în tabăra inamică în misiuni importante şi nu lipsite de tentaţii 

şi pericole. 

Ca un modest specialist al Serviciilor Secrete, cărora le-am dedicat 

40 de ani din viaţă, fără a-mi cruţa eforturile sau familia, am apreciat ca fiind de 

datoria mea să rup tăcerea şi să dau publicităţii, punând la dispoziţia românilor 

memoriile mele scrise, care nu violează în niciun fel, niciuna din interdicţiile legale 

în vigoare. Nu toţi dintre foştii mei colegi mi-au aprobat gestul, dar în mod sigur 

unii au nevoie de mai mult timp pentru a înţelege realitatea ce ne înconjoară şi care, 

pentru cei neavizaţi poate să fie necruţătoare sau înşelătoare. 

Am satisfacţia morală (cea materială nu există), pentru faptul că 

trilogia memoriilor mele, "36 DE ANI ÎN SERVICIILE SECRETE ALE 

ROMÂNIEI" a fost bine receptată de marele public şi nu numai şi a contribuit, cu 

sprijinul unor reprezentanţi imparţiali ai mass-media, chiar la corectarea parţială a 

unor percepţii publice cu totul greşite, despre ceea ce se ascunde de fapt în spatele 
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Serviciilor Secrete Române, servicii vitale pentru ţară, care şi ele la rândul lor au 

nevoie stringentă să fie sprij inite şi protejate printr-o atitudine corectă de susţinere , 

din partea opiniei publice româneşti. Nu îmi arog niciun merit ci doar declanşarea 

unui început, care trebuie să continue pentru ca rezultatele activităţii noastre ce pot 

fi private de masca secretului necuvenit, mai ales în condiţiile secolului XXI, 

secolul informaţiei generalizate, să fie oferite într-o mai mare măsură şi 

adevăratului beneficiar, care este şi trebuie să fie marele public românesc şi nu în 

mod exclusiv acea mână de oameni care se află pe drept sau nedrept, în mod 

temporar, la conducerea ţării .  

Departe de mine ideea de a banaliza importanţa secretului mai ales 

în legătură cu activitatea Serviciilor Secrete şi în special cea privind protejarea 

strictă a surselor, informaţiilor şi documentelor de valoare folosite în interesul 

apărării suveranităţii, independenţei şi inviolabilităţii teritoriale a patriei noastre, dar 

mc1 exagerarea sau transformarea într-un tabu exclusiv, a întregii activităţi a 

acestor instituţii de stat. O astfel de atitudine nu foloseşte nimănui aşa cum nici 

oferirea la tarabă a secretelor acestor servicii, indiferent sub ce justificări ar fi 

făcută , nu este deloc de dorit, fiind chiar periculoasă. 

Cooperarea între Serviciile Secrete Naţionale reprezintă una dintre 

obligaţiile fundamentale, strict necesare ale tuturor acestor instituţii aflate în 

structura normală a statelor modeme. Utilitatea şi eficienţa activităţii Serviciilor 

Secrete se bazează în final pe modul în care aceste Servicii cooperează unindu-şi 

eforturile în acel scop comun, al apărării interesului naţional. În acest sens nu putem 

trece cu vederea exemplul negativ al lipsei totale de cooperare de care au dat 

dovadă Serviciile Secrete americane în septembrie 200 1 .  Deşi au dispus din timp de 

date şi informaţii corecte despre acţiunile pregătite de Al Quaida, ca urmare a unui 

exces condamnabil de secretomanie, serviciile externe au ezitat să transmită la timp 

la FBI informaţii ce le deţineau pentru a se lua măsurile necesare preîntâmpinării 

acţiunilor catastrofale, care vizau distrugerea celor două turnuri, simbolul măreţiei 

Americii. A fost cea mai usturătoare lecţie de lipsă de cooperare între Serviciile 

Secrete ale unui stat, ale cărei consecinţe vor mai dăinui încă mult timp şi nu numai 

pentru americani . 

Din păcate, s-a dovedit că America nu se menţine permanent în 

sfera exemplului pozitiv şi de-a lungul istoriei recente, datorită egoismului generat 

de poziţia sa de mare putere, s-a adâncit în modele din ce în ce mai negative, care 

au culminat cu pregătirea şi declanşarea actualei crize financiare, care bulversează 

situaţia economico-financiară a majorităţii statelor lumii terestre. 
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Nu voi înceta să militez, cu toată sinceritatea posibilă şi în măsura 

puterilor mele, desigur limitate, pentru apropierea Serviciilor Secrete de marele 

public românesc, de a cărui înţelegere şi sprij in neprecupeţit aceste servicii au 

nevoie în mod permanent, pentru a desfăşura o activitate utilă şi eficientă în slujba 

patriei pe care au jurat să o servească necontenit şi în orice împrejurări . A condamna, 

fără niciun discernământ şi mai ales din interese străine de neam şi ţară, activitatea 

secretă a Serviciilor Secrete ale României constituie, în ultimă instanţă un act de 
Înaltă Trădare, care nu trebuie lăsat nepedepsit de fiii credincioşi ai PATRIEI. 

Stelian Octavian Andronic 
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O VIZITĂ NOCTURNĂ NEANUNŢATĂ 

Una dintre metodele folosite de serviciile speciale de informaţii ş1 

contrainformaţii o constituie intimidarea adversarului. Pentru a se realiza acest 

lucru, se recurge la o gamă largă de acţiwii . Unele swit foarte simple, cum ar fi, de 

pildă, avertizarea telefonică deghizată a celui vizat, altele însă swit complexe ca, 

de exemplu, răpirile, arestările temporare şi percheziţiile nocturne la domiciliu. 
În ultimele trei cazuri se încearcă a se lăsa impresia că la mijloc a fost vorba de o 

„neînţelegere", de o "confuzie" sau de o "spargere" comise de hoţi ordinari care nu 

căutau altceva decât bani sau alte valori. 

De regulă, se recurge la metoda intimidării atwici când în relaţiile dintre 

cele două state implicate nu sunt probleme sub aspect politic, economic, consular 

etc. Prin acţiunile menite să intimideze se vrea, de fapt, o avertizare, o tragere de 

mânecă a celui sau a celor vizaţi . E cineva din umbră sau după perdea care vrea să 

spună: „Gata, potoliţi-vă, aţi mers prea departe. Ne simţim deranjaţi, astâmpăraţi

vă !" .  

După câte cunoaştem, nici serviciile speciale japoneze nu sunt străine de 

aşa ceva. Şi ele recurg la metoda intimidării când se simt deranjate, mergând chiar 

până la capăt dacă nu se ţine seama de atenţionările şi avertizările lor. 

De pildă, în perioada anilor '60 din secolul trecut, bulgarii au pierdut un om 

aflat la Tokyo sub acoperirea de diplomat. Acesta, om activ şi întreprinzător, greu 

de supravegheat şi controlat de către contraspionajul nipon, a fost mai întâi bătut. 
Într-o noapte, în timp ce se afla într-un bar cu un „prieten" autohton, a fost pălmuit 

în văzul tuturor. Motivul ? Greu de spus dacă, într-adevăr, a fost sau nu un motiv 

care să ducă la scandal. Jignit şi umilit, diplomatul bulgar a vrut să riposteze. N-a 

reuşit însă decât să-i irite şi mai mult pe toţi cei aflaţi la ora aceea în bar, aceştia 

umilindu-l şi mai mult. 

Ambasada bulgară a protestat, dar nu l-a trimis pe om acasă, în ţară. Şi a 

făcut rău, întrucât, doar după câteva săptămâni, diplomatul său şi-a găsit sfârşitul 

într-un accident rutier. S-a întâmplat ziua în amiaza mare, în centrul capitalei nipone. 

Cazul nostru, pe care-l vom prezenta, în continuare, s-a întâmplat tot în 

perioada anilor '60. Ambasadorul României la Tokyo era unul dintre cei mai 

destoinici diplomaţi români de carieră. Relaţiile dintre România şi Japonia erau 

normale, ambele ţări căutând să le consolideze şi să le dezvolte cât mai mult, mai 

ales pe linie economică. Şanse în acest sens erau din plin. La vremea aceea, 

japonezii aveau nevoie de ţiţeiul românesc şi doreau să importe tot mai mult, iar 

piaţa noastră era foarte bună pentru exporturile lor de produse electronice şi 
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siderurgice. Ambele ţări, până la cel mai înalt nivel, erau interesate de creşterea 

schimburilor comerciale şi extinderea cooperării economice pe diverse planuri. 

La cererea „conducerii superioare de partid şi de stat", cum se spunea pe 

atunci, toţi ambasadorii noştri trebuia să-şi axeze activitatea în principal pe 

extinderea relaţiilor economice cu ţara în care erau acreditaţi. Ambasadorul nostru, 

om bine pregătit, diplomat cu o bogată experienţă în exterior, dar şi ambiţios, 

muncea asiduu pentru a obţine rezultate şi a se evidenţia. Avea toate condiţiile de 

afirmare pentru că, din punct de vedere economic, Japonia oferea bune posibilităţi 

în acest sens. Ambasadorul nostru însă nu neglija nici aspectele ce vizau politica 

internaţională, relaţiile diplomatice bi şi multilaterale, acestea fiind, de fapt, 

specialitatea sa. Era, deci, un diplomat foarte activ, încercând să-şi extindă cercul de 

relaţii, să includă în acesta oameni de un nivel cât mai înalt. Organiza întâlniri, 

făcea vizite, oferea mese, contacta diverse personalităţi autohtone sau din rândul 

corpului diplomatic aflat în capitala niponă. Nu neglija  nici reprezentanţele 

organismelor internaţionale care îşi desfăşurau activitatea la Tokyo, la Osaka, 

capitala economică a Japoniei, sau alte oraşe importante precum Y okohama, Kobe. 

Pentru a face faţă la toate acestea, ambasadorul trebuia să studieze mult. Un 

om care se respectă pe el şi profesia aleasă se pregăteşte mereu, citeşte şi studiază 

continuu pentru a afla şi a cunoaşte noutăţile din domeniu. Mai ales în diplomaţie şi 

în relaţii internaţionale unde o mulţime de capcane pândesc la tot pasul. Unele chiar 

foarte delicate, ca să nu zicem periculoase. Nici măcar la o întâlnire cu cineva, 

autohton sau străin, nu te poţi duce înainte de a te pregăti temeinic asupra 

chestiunilor pe care vrei să le abordezi cu interlocutorul vizat. 

Ca toţi diplomaţii şi reprezentanţii veniţi din ţările comuniste, întregul 

efectiv al românilor aflaţi la Tokyo era permanent ţinut sub supraveghere de 

serviciile speciale japoneze. Poliţia şi toate serviciile de informaţii şi 

contrainformaţii japoneze erau permanent „călare" pe oamenii noştri. Cum şeful 

oficiului se dovedise a fi foarte activ, era şi de aşteptat ca atenţia celor însărcinaţi cu 

urmărirea românilor să fie îndreptată în primul rând asupra sa. 

După cum vom vedea mai târziu, s-ar putea spune că acesta a şi dat 

japonezilor motive ca, într-o noapte, să-i facă o vizită neanunţată chiar în dormitor, 

lucru pe care el avea să-l afle abia după ce vizitatorii îşi luaseră tălpăşiţa. În primul 

moment, ambasadorului nici nu-i venea să creadă ce i se spune, deşi despre toate 

acestea era informat chiar de un poliţist japonez chemat urgent la faţa locului . În 

schimb, soţia sa, când a auzit că intruşii îi adormiseră buştean cu un spray 

special şi se plimbaseră pe la capetele lor, cercetând apartamentul de la un 

capăt la altul, a început să plângă, cerând să fie trimisă imediat în ţară. 
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Să încercăm o succintă analiză pentru a vedea ce motive dăduse 

ambasadorul român japonezilor să-l „calce" în miez de noapte ? Ce "invitaţie" 

lansase el, fără să vrea, serviciilor speciale japoneze, care, probabil, se întrebau de 

ce este aşa de activ, atât de ocupat şi preocupat în tot ce face de dimineaţa până 

noaptea târziu ? 
Reamintim că la vremea aceea România încă nu se dezlipise în totalitate de 

tutela politică a Uniunii Sovietice. Războiul rece era în toi, iar Rusia Sovietică era 

pentru Japonia inamicul principal. Se supravegheau reciproc, care cum putea mai 

bine, inclusiv prin posibilităţile „aliaţilor". Era de presupus că ruşii căutau să 

obţină informaţii despre Japonia, precum şi despre bazele americane de acolo, 

şi prin intermediul românilor. Temerea japonezilor era justificată din moment ce 

vedeau cum mai toţi diplomaţii ţărilor socialiste mergeau foarte des la ambasada 

sovietică. Aşa era "moda" pe vremea aceea. 

Aşadar, existau toate motivele ca serviciile speciale nipone să se 

intereseze şi de soarta diplomaţilor români, începând cu activul nostru 

ambasador. Ei nu aveau cum să ştie că în ceea ce-i priveşte pe români, aceştia se 

ţineau cât mai departe de sovietici pentru că aşa li se ceruse de la Bucureşti. Înainte 

de a pleca la Tokyo, şeful rezidenţei, regretatul Dumitru Borşan, primise ordin 

clar: cu sovieticii nu veţi mai colabora. Le veţi da informaţii numai în cazurile 

cînd acestea se referă la tentative de asasinat, de răpiri sau incendieri, precum şi 

diverse alte acţiuni provocatoare care se pot solda cu morţi şi răniţi. 

Analizele noastre însă au dus la concluzia că elementul care a cântărit cel 

mai mult în hotărârea japonezilor de a face o percheziţie ambasadorului nostru la 

domiciliu, în miez de noapte, cu el în casă, a fost faptul că l-au văzut de nenumărate 

ori studiind diverse documente. Iată, de fapt, ce se întâmplase. 

O perioadă de timp de la sosirea sa la post, ambasadorul a locuit în incinta 

ambasadei .  Aceasta era o clădire mare, cu două nivele şi grădină destul de largă. 

Acolo se organizau din când în când meciuri de volei, se punea de câte un grătar şi 

se înfiinţase chiar o grădiniţă pentru preşcolari. Era bine păzită, fiind împrejmuită 

cu un gard de zid destul de înalt şi având, pe lângă portarul nostru român adus din 

ţară, un gardian autohton înarmat. 

Se pare că ambasadorul, după experienţa căpătată la celelalte posturi pe 

unde mai fusese, nu se simţea prea bine în camerele din incinta ambasadei şi a cerut 

aprobare să se mute în oraş, cu chirie. Găsise ceva frumos: o clădire respectabilă, cu 

multe camere mari şi luminoase. Ridicată undeva, pe un dâmb nu prea înalt, noua 

locuinţă avea nu numai lumină, ci şi aer proaspăt din belşug. Şi pentru a nu fi singur, 
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ambasadorul a luat cu el şi pe şoferul care-l deservea. Acestuia i se repartizase o 

cămăruţă la parter, alături de bucătărie. 

Noua locuinţă oferea motive de satisfacţie nu numai ambasadorului 

nostrom, ci şi serviciilor speciale care se ocupau de el. Acestea, fără a lua măsuri 

speciale sau a depune un efort prea mare, urmăreau cu uşurinţă ce făcea înaltul 

diplomat în casa sa. Mai ales că acesta avea obiceiul să lucreze într-un birou ce 

dădea cu fereastra într-un parc. Era uşor de văzut cum scoate din servieta 

„diplomat" hârtii şi studiază, notând, scriind . . .  Cui nu-i stârneşte interesul când vede 

un ambasador făcând aşa ceva ? Ce se poate afla în servieta sau pe masa de lucru a 

unui şef de oficiu diplomatic ? 
Fără îndoială, nu pot fi decât documente de valoare, de regulă cu caracter 

secret sau strict secret. Poate telegrame primite din ţară, rapoarte pregătite pentru a 

fi trimise sau informaţii ce urmează a fi expediate la Bucureşti. Şi dacă-i vorba de 

aşa ceva, mai ales de telegrame care au fost primite sau urmează a fi trimise 

prin cifru, interesul celor care lucrează în spionaj şi contraspionaj creşte însutit. 

Toţi spionii visează să pună mâna pe cifrul unei ţări, chiar dacă cei vizaţi nu 

sunt adversari declaraţi. 

Aşa stând lucrurile, noi, cei care am participat la analiza cazului, am avut 

toate motivele să credem că vizita nocturnă făcută ambasadorului nostru de la 

Tokyo a fost „opera" serviciilor speciale nipone. Această concluzie a fost întărită de 

alte câteva elemente. În primul rând, de faptul că, deşi diplomatul care fusese peste 

noapte de serviciu la ambasadă anunţase imediat spargerea la poliţie, totuşi 

reprezentanţii acesteia au sosit la faţa locului foarte târziu, după aproximativ două 

ore. Alt aspect grav şi ciudat a fost acela că poliţiştii au venit, cum se spune, cu 

degetul în gură: fără instrumentarul criminalistic pentru o cercetare la faţa locului, 

respectiv pentru a fotografia, măsura, lua amprente lăsate de cei care pătrunseseră în 

casă ş.a.m.d. 
Întârzierea şi atitudinea de oameni cu „degetul în gură", ne-a determinat să 

credem că, imediat ce au primit telefonul nostru, ei au luat legătura cu serviciile 

speciale, iar cei de acolo le-au spus ce au de făcut şi cum anume să procedeze. 

La insistenţele ambasadorului şi ale celor care se aflau pe lângă el, poliţiştii 

sosiţi n-au avut încotro şi au trebuit să dea telefoane, solicitând ceea ce li se 

sugerase. Au sosit alţi doi poliţişti având instrumentarul necesar pentru investigaţiile 

şi cercetările criminalistice ce se fac în mod obişnuit în astfel de situaţii. Dar şi 

aceştia s-au dovedit superficiali: în două-trei minute au spus că nu găsesc niciun fel 

de urme, ceea ce ducea la concluzia că hoţii au purtat mănuşi tot timpul cât s-au 

aflat în casă. 
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Care „hoţi" ? De unde până unde s-a tras concluzia că intruşii au fost „hoţi", 
au întrebat ambasadorul şi unul dintre diplomaţii care se aflau lângă el. Întrebări 
justificate, întrucât până la sosirea primilor poliţişti japonezi, ambasadorul şi primul 
său colaborator - consilierul cu probleme politice - avuseseră suficient timp să 
verifice dacă „hoţii" luaseră ceva din casă. Nu, nu produseseră nicio pagubă. Nu se 
furase nimic din casa ambasadorului, deşi erau destul de multe tentaţii pentru nişte 
hoţi adevăraţi. Pe o noptieră, la vedere chiar, se aflau bijuteriile soţiei, pe o alta 
ceasul de mână, din aur, al ambasadorului. Se umblase prin dulapuri şi sertare unde 
se găseau alte „achiziţii" de valoare ale familiei : inele, brăţări, coliere, cupoane de 
stofe englezeşti . Toate erau la locul lor. 

Hârtiile de pe biroul ambasadorului fuseseră şi ele răscolite, dar nu lipsea 
nimic. Se scotocise chiar şi prin servietă, dar nici de acolo nu dispăruse nimic. Era 
clar că „ hoţii" pătrunseseră cu alte gânduri, nicidecum să fure. Cel mai probabil 
intruşii au căutat documente secrete nu pentru a le sustrage şi lăsa astfel urme, 

fapt care ar fi dus la deconspirarea identităţii lor şi a scopului urmărit, ci 

pentru a le fotocopia. 

Atunci a fost şi momentul ca ambasadorul să se autofelicite şi să fie 

bucuros pentru că respectase regulile şi că nu luase cu el acasă nicio telegramă 

sosită din ţară, prin care s-ar fi putut deconspira cifrul; că niciun document cu 

caracter secret nu fusese scos din oficiu. Putea, deci, să raporteze în ţară tot ce se 
întâmplase fără a i se aduce, după aceea, reproşuri, poate dintre cele mai dure. 

Devenise tot mai limpede că „vizita" a fost o acţiune pusă la cale de 

serviciile speciale, mai exact de contraspionajul nipon care îşi propusese ca prin 
aceasta să realizeze două lucruri : pe de o parte să vadă ce poartă în servietă şi ce 
lucrează până noaptea târziu ambasadorul, iar pe de altă parte, să-i tragă o sperietură 
pentru a-l mai tempera. 

Documente importante pentru ei nu găsiseră. În schimb, japonezii reuşiseră 
să bage în sperieţi pe ambasador. Şi nu numai pe el. Cea mai speriată s-a arătat 
soţia sa. Mai ales după ce l-a auzit pe unul dintre japonezii aflaţi de faţă spunând că, 
după părerea sa, hoţii, înainte de a intra în casă, au dat cu un spray care i-a adormit, 
trimiţându-i într-un somn adânc pentru aproximativ două ore, timp în care ei s-au 
perindat pe la capul ei şi al soţului, scotocind prin casă. 

Cum engleza japonezului nu era dintre cele mai bune, acesta n-a căutat nici 
cuvinte şi nici formulări prin care s-o menajeze pe soţia ambasadorului. Vorbea 
direct, cu termeni pe cât de precişi pe atât de duri, care loveau în femeie fără milă. 
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Când l-a auzit pe japonez spunând că ea şi soţul său au trecut prin momente 
grele întrucât puteau fi chiar ucişi, femeia s-a îngrozit şi mai mult. 

- Cum aşa ? a întrebat ea. 
- Da, doamnă, aşa se întâmplă dacă victimele se trezesc înainte ca hoţii să 

părăsească locul jafului. De teamă că ar putea fi recunoscuţi, aceştia nu stau pe 
gânduri şi ucid imediat. Mare noroc aţi avut că nu v-aţi trezit mai devreme, a 
răspuns japonezul, punând paie pe foc şi mărind şi mai mult tensiunea momentului. 

Lipsa de interes a japonezilor pentru a face o cercetare mai calificată rezultă 
şi din faptul că nu şi-au manifestat deloc intenţia de a sta de vorbă cu şoferul 
ambasadorului, singurul om care auzise şi văzuse ceva. Ciudat ! Cineva spunea că, 
de fapt, cu acesta ar fi trebuit să înceapă ancheta. El auzise zgomotul unui geam 
spart la o fereastră mică de la bucătărie şi a văzut spatele şi picioarele unui bărbat 
sărind afară. Şoferul a fost cel care, trezit de zgomotele ce veneau de deasupra 
bucătăriei, a încercat să vadă ce se întâmplă. Dacă nici el n-ar fi fost trezit de 
zgomotele produse de hoţi la plecare, ambasadorul şi soţia sa puteau să doarmă mult 
şi bine, fără să-şi dea seama că cineva îi vizitase peste noapte . Este adevărat, cele 
relatate de şofer n-ar fi adus prea multe elemente în plus, dar ar fi ajutat la stabilirea 
cu oarecare aproximaţie a momentului când „hoţii" au intrat şi au ieşit din clădire. 

Japonezii şi-au încheiat cercetările spunând ambasadorului că este vorba 
despre nişte hoţi care n-au vrut să se „înjosească" cu doar câteva bijuterii de aur. 
Sperau probabil la ceva mai mult întrucât, după câte ştiu ei, corpul diplomatic de la 
Tokyo este compus din oameni foarte pricopsiţi, colecţionari de stampe, tablouri etc. 
Banii, aurul şi bijuteriile nu-i prea tentează pe hoţii de aici. 

Poliţiştii s-au retras cerându-şi scuze pentru cele întâmplate şi promiţând că 
vor lua măsuri în continuare pentru întărirea pazei atât la reşedinţa excelenţei sale, 
cât şi la ambasadă. Unul dintre ei a ţinut să reamintească soţiei ambasadorului că 
este tare bucuros de faptul că nu s-a trezit înainte ca ,,hoţii" să-şi fi făcut treaba până 
la capăt şi înainte de a părăsi frumoasa locuinţă. „Astăzi, doamnă, am fi fost obligaţi 
să cercetăm un dublu asasinat '', a spus el cu un surâs larg greu de descifrat. 
Sărmana femeie, iar era gata să dea în plâns şi să ceară plecarea acasă. 

Evenimentul a pus întregul colectiv al ambasadei şi pe fiecare membru în 
parte în situaţia de a reflecta mai serios la tot ce se poate întâmpla din partea 
japonezilor atunci când aceştia se simt deranjaţi de prezenţa cuiva printre ei. Au 
trecut zile şi luni, apoi ani, dar de la cei care au cercetat cazul vizitei nocturne făcute 
ambasadorului nostru nu s-a mai primit nicio veste. 

V.D.Fulger 
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C Â R T I Ţ A  

Este îndeobşte cunoscută şi larg recunoscută importanţa deosebită a 
activităţii desfăşurate de serviciul de informaţii externe al unei ţări, al oricărei ţări, 
fie că avem în vedere căutarea şi obţinerea de informaţii de o anumită factură, 
necesare pentru realizarea securităţii şi apărării ţării respective sau pentru 
orientarea factorilor de decizie ai statului în stabilirea coordonatelor şi 
întreprinderea demersurilor concrete de politică internă şi externă, fie că ne referim 
la organizarea şi derularea unor măsuri operative, având de asemenea un caracter 
riguros specific, în sprijinul promovării intereselor de stat în diverse problematici 
internaţionale sau pentru prevenirea unor acţiuni potrivnice acestor interese, 
indiferent de unde şi de către cine sunt puse la cale . Este o activitate de o 
complexitate greu de egalat de alte domenii ,  care presupune o responsabilitate 
maximă şi un devotament total, disciplină profesională şi aplicarea fără greş a 
metodelor şi procedurilor, pricepere şi ingeniozitate din partea celor chemaţi să o 
îndeplinească. În pofida unor riguroase şi absolut necesare măsuri de planificare, 
organizare şi coordonare, această activitate este marcată de o multitudine de 
elemente de neprevăzut, care induc frecvent - am putea spune chiar, în permanenţă 
- riscuri majore la adresa obiectivelor propuse, a situaţiei personale, a sănătăţii şi 
chiar a vieţii persoanelor implicate. Mai mult - şi de fapt aici avem de-a face cu 
esenţa problemei -, neidentificarea şi neînlăturarea acestor riscuri este de natură să 
producă daune imense în plan material sau să prejudicieze ireparabil imaginea ţării 
şi poziţia acesteia în context regional sau internaţional. 

Din raţiuni ţinând de prezentarea metodică a celor ce urmează reamintim 
faptul, de asemenea îndeobşte cunoscut, că activitatea propriu-zisă a unui serviciu 
de informaţii externe se desfăşoară în cadrul aşa-nwnitei „rezidenţe", care este 
constituită în străinătate sub diferite forme (şi acoperiri), în funcţie de o sumă de 
criterii specifice, asupra cărora, din motive de spaţiu redacţional, nu vom insista, şi 
coordonată dintr-un punct de comandă din ţară, cunoscut sub denumirea de 
„Centrală". 
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Este la fel de bine cunoscut faptul că activitatea din sfera de competenţă a 
unei rezidenţe se desfăşoară pe terenul de acţiune al organelor de contrainformaţii 
autohtone, interesate în a zădărnici sau măcar a limita cât mai mult acţiunea 
serviciilor de informaţii străine. Între cele două părţi există, de la bun început, o 
relaţie de beligeranţă sau, pentru a folosi o comparaţie mai puţin marţială, o 
competiţie acerbă în care fiecare caută să obţină un bilanţ cât mai avantajos al 
câştigurilor şi pierderilor. 

A vând în vedere această relaţie permanent conflictuală, orice rezidenţă este 
obligată să cunoască pe cât posibil în detaliu şi să evalueze cât mai exact ceea ce se 
numeşte situaţia informativ-operativă din spaţiul de reşedinţă, respectiv complexul 
de reglementări juridice şi instituţional-organizatorice în baza cărora acţionează 
organele de contrainformaţii locale, precum şi arsenalul de metode, proceduri şi 
mijloace pe care le folosesc acestea în activitatea lor. 

De aceea, orice serviciu de informaţii care desfăşoară activitate în străinătate 
pune un accent cu totul şi cu totul deosebit pe asigurarea protecţiei muncii specifice, 
a cadrelor de informaţii şi a personalului reprezentanţelor din exterior ale statului 
său. Cunoaşterea temeinică a modului de acţiune al organelor de contrainformaţii 
autohtone, fie că le desemnăm prin termenul de concurent, competitor sau adversar, 
conduce, aproape fără excepţie, la evitarea capcanelor întinse de acestea şi la 
realizarea obiectivelor de informare proprii într-un spaţiu sau altul. 

În cele ce urmează vom relata o acţiune întreprinsă de către membrii unei 
rezidenţe a serviciului român de informaţii externe, care demonstrează, rară tăgadă, 
importanţa măsurilor de protecţie contrainformativă. 

În luna septembrie 1 976, sursa GERULA solicita, prin sistemul de legătură 
convenit, o întâlnire de urgenţă cu ofiţerul de legătură CRISTIAN. 

Centrala a aprobat efectuarea întâlnirii în condiţiile comunicate de rezidenţă. 
Situaţia informativ-operativă din spaţiu permitea efectuarea în siguranţă a întâlnirii . 
Suplimentar, atât înainte de efectuarea întâlnirii cât şi în timpul desf'aşurării 
acesteia, au fost luate măsuri temeinice de verificare, care au pennis concluzia că 
ofiţerul nu constituia, în momentul respectiv, obiectul unei supravegheri din partea 
organelor de contrainformaţii autohtone. 

În cadrul întâlnirii, GERULA a informat că se află în posesia unei informaţii 
potrivit căreia trei diplomaţi români fac obiectul unor verificări din partea 
organelor de contrainformaţii autohtone, fiind suspectaţi de activitate de culegere 
ilegală de informaţii . A precizat că, în calitatea ce o are, respectiv de colaborator 
extern al unei instituţii folosite drept acoperire de către organele de 
contrainformaţii autohtone şi expert în probleme româneşti, i s-a solicitat să-şi 

65 

https://biblioteca-digitala.ro



CULTURA DE SECURITATE, CULTURA POLITICA 

spună punctul de vedere în legătură cu un raport în care era vorba de activităţi ce 
incriminau cele trei persoane. La discuţia cu CRISTIAN, GERULA a afirmat: 
"Cred că aveţi o cârtiţă în ambasadă". 

CRISTIAN, ofiţer cu experienţă în domeniul muncii de informaţii, a obţinut 
de la GERULA şi alte aspecte de detaliu referitoare la informaţia menţionată, 
menite să contribuie la aprecierea veridicităţii acesteia şi la elaborarea variantelor 
de acţiune pentru etapa următoare. Ofiţerul a stabilit o nouă întâlnire cu GERULA, 
dându-i sarcina de a completa informaţia cu noi amănunte. 

Informaţia menţionată mai sus a fost transmisă în Centrală, împreună cu 
rezultatul primelor verificări şi investigaţii, declanşând o reacţie promptă şi lipsită 
de echivoc. Astfel, Centrala a ordonat lucrarea organizată a cazului prin acţiune 
informativă, pe baza unui plan de măsuri comun al rezidenţei şi centralei. Acţiunea 
a primit numele de cod „CÂRTIŢA". 

Din acest moment a început o muncă de Sisif, asemănătoare căutării acului 
în carul cu fân. Au fost elaborate mai multe ipoteze şi variante de acţiune care, în 
principal, trebuiau să răspundă la următoarele întrebări : A deconspirat GERULA 
legătura cu serviciul nostru, iar acum ne aflăm în faţa unui joc operativ iniţiat de 
partea adversă? Scurgerile de informaţii din ambasadă sunt accidentale sau se 
datorează unei persoane din cadrul acesteia, recrutate deja de organul 
contrainformativ autohton sau aflate în proces de recrutare? Suspiciunea de 
culegere de informaţii are la bază greşeli sau stângăcii comise de cele trei persoane 
în activitatea desfăşurată? Există tehnică de ascultare instalată de adversar în 
încăperile ambasadei? 

A fost efectuată, de asemenea, o evaluare a principalelor efecte negative ale 
situaţiei apărute, precum şi o analiză severă a activităţii specifice a celor trei 
persoane suspectate, luându-se măsuri de protecţie a lor. 

Analizând verificările anterioare asupra lui GERULA, a rezultat că acesta 
nu ridică probleme de natură contrainformativă. El se angajase, prin demersuri 
proprii dar sub controlul nostru, ca expert în probleme româneşti în instituţia în 
care lucra. Aici se bucura de încredere, având în vedere trecutul său politic, dar mai 
ales relaţiile la diferite niveluri de decizie din ţara respectivă şi cunoştinţele 
temeinice despre România. 

În cadrul colaborării cu serviciul nostru, GERULA furnizase materiale 
informative deosebit de importante, care se verificaseră în realitate, contribuind la 
prevenirea multor acţiuni ale părţii adverse. Cu toate acestea, verificarea lui 
GERULA a continuat, folosindu-se posibilităţile informative ale rezidenţei şi 
tehnici specifice de monitorizare. 
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Existenţa unor dispozitive de ascultare a convorbirilor din interiorul 
ambasadei, instalate de către organele contrainformative autohtone, era puţin 
probabilă, întrucât în două perioade anterioare se descoperiseră şi fuseseră anihilate 
asemenea mijloace. Cu toate acestea, s-a executat un nou control de specialitate, 
rezultatul fiind negativ. 

Au fost întreprinse în continuare măsuri complexe de verificare a 
personalului diplomatic care avea acces la date şi documente secrete de stat, 
precum şi verificări de rutină asupra categoriilor de personal auxiliar, rezultatul 
fiind neconcludent. 

Întâlnirile cu GERULA au continuat, într-un regim sporit de siguranţă, fără 
a rezulta însă elemente noi pe baza cărora să se identifice presupusa persoană din 
interiorul ambasadei care transmite informaţii părţii adverse. Aceasta făcea ca, 
după câteva luni de verificări, investigaţii complexe şi testări asupra unor persoane 
intrate în atenţie, să ne aflăm aproape ca la început. 

Când toate măsurile întreprinse pentru clarificarea cazului păreau a fi eşuat, 
au fost obţinute noi informaţii, care au relansat verificările pe o altă direcţie. 

O primă informaţie se referea la faptul că VIOREL, una din cele trei 
persoane suspectate de culegere de informaţii a observat, în două situaţii diferite, că 
face obiectul unor măsuri de supraveghere. Analiza acestor evenimente a confirmat 
cele sesizate de VIOREL, ceea ce a condus la convingerea că acesta se află în 
atenţia contraspionajului autohton. 

O a doua informaţie . de interes se referea la ADRIAN, membru al 
personalului administrativ al ambasadei, care frecventa un restaurant al cărui patron, 
originar din România, avea un trecut politic legionar şi era cunoscut ca iniţiator al 
mai multor activităţi potrivnice ţării noastre. 

Deşi nu lucra cu informaţii şi documente secrete de stat, ADRIAN avea 
posibilitatea ca, prin natura profesiei sale, să cunoască unele date confidenţiale cum 
ar fi sistemul de salarizare din cadrul ambasadei, organizarea unor acţiuni oficiale, 
preocupări şi probleme ale membrilor personalului diplomatic etc. 

Din măsurile de monitorizare a lui ADRIAN a rezultat că acesta frecventa, 
la sf"arşit de săptămână, restaurantul respectiv, prilej cu care, de multe on, se 
întâlnea şi cu patronul restaurantului . 

ADRIAN evita să vorbească în cadrul ambasadei despre vizitele sale la 
restaurant. Semnificativ a fost răspunsul său negativ când un delegat venit din ţară 
l-a întrebat dacă nu cunoaşte un restaurant cu specific românesc în oraşul respectiv. 
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Toate aceste elemente au condus la concluzia că trebuie luate măsuri pentru 
a se stabili natura relaţiilor lui ADRIAN cu patronul restaurantului şi cu alte 
persoane care frecventau localul. 

În baza unui studiu realizat împreună cu serviciul tehnic din Centrală, s-a 
hotărât instalarea unui mijloc tehnic mobil (tip recepţie-emisie) de ascultare a 
convorbirilor la restaurantul în cauză, stabilindu-se, totodată, parametrii tehnici de 
exploatare a lui. Mijlocul tehnic de ascultare a fost plasat la masa la care, de regulă, 
se aşeza ADRIAN. 

Din mai multe discuţii dintre patronul restaurantului şi ADRIAN au rezultat 
indicii cât se poate de evidente că ne aflam în faţa unui canal de scurgere a unor 
informaţii şi date confidenţiale din ambasadă. 

Exemplificăm cu două momente, redate din memorie, ale discuţiilor purtate 
de cei doi în luna aprilie 1977 la restaurant: 

1 .  - Domnule ADRIAN, de ce eşti aşa de supărat? 
- Păi cum să nu fiu, şefii mei [conducerea ambasadei] au hotărât ca fiecare 

salariat să cedeze câte un salariu până la sfârşitul anului pentru victimele 
cutremurului din martie 1 977 din România. După cum ştiţi, salariile noastre sunt şi 
aşa insuficiente. 

2. - Ce mai fac prietenii dumneavoastră, muncesc tot aşa de mult? 
- Domnule, ăştia nu au nici sâmbătă nici duminică, tot timpul sunt în 

mişcare. Odată, când eram de serviciu pe ambasadă, VIOREL [fiind evident că 
acesta este cunoscut de interlocutor] a venit la ora 4 dimineaţa. 

Din alte măsuri informative, inclusiv din convorbirile interceptate, a rezultat 
că patronul restaurantului îl exploata informativ pe ADRIAN, încercând să afle 
date de studiu şi informaţii diverse despre membrii corpului diplomatic român. 

Pentru a preveni o eventuală racolare a lui ADRIAN cât şi pentru a stopa 
scurgerea de informaţii din ambasadă, s-a luat măsura retragerii acestuia de la post. 

Rezultatele obţinute în acţiunea „CÂRTIŢA" au contribuit la descoperirea şi 
anihilarea unui canal de scurgere de informaţii către organul de contrainformaţii 
advers, precum şi la cunoaşterea lipsurilor din propria activitate de protecţie, mai 
ales cu privire la pregătirea contrainformativă a personalului reprezentanţei 
diplomatice. 

Mircea Iordănescu 
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Ce mai scriu colegii noştri: 

INFOSFERA - O REVISTĂ DEDICATĂ CULTURII DE SECURITATE 

Revista publicată de Direcţia Generală de Informaţii a Apărării (DGIA), 
INFOSFERA, a apărut în urmă cu trei ani în contextul complexităţii deosebite a 
ameninţărilor şi riscurilor la adresa intereselor naţionale, având ca scop realizarea 

unei culturi de securitate obligatorie pentru 
once societate modernă, responsabilă 
pentru destinele sale. 

DGIA are câmpul de expertiză necesar 
nu numai pentru fundamentarea deciziilor 
politico-militare în domeniul apărării, dar 
şi pentru informarea publicului larg cu 
numeroase aspecte privind cunoaşterea 
problemelor fundamentale ale apărării, ale 
securităţii naţionale ş1 internaţionale. 
Paginile sale sunt deschise participării 
oricăror analişti, cercetători, cadre 
didactice universitare, politicieni, diplomaţi, 
economişti, sociologi, jurnalişti, psihologi, 
antropologi, ecologi, ingineri, medici şi 

altor specialişti, din cele mai diverse domenii de activitate, care pot contribui cu 
studii sau articole la dezvoltarea culturii de securitate. Paleta de probleme abordate 
este largă, acoperind întreaga gamă posibilă de riscuri, ameninţări interne şi externe , 
militare şi civile, care pot afecta securitatea naţională în domeniul militar. 

Parcurgând cele mai recente numere ale revistei, menţionăm, pentru 
exemplificare, doar cfeva titluri: Armata Româiei - factor de echilibru şi 
stabilitat� semnat de Ministrul Apărării Naţionale, Gabriel Oprea, Provocări 
pentru activitatea de informaţii în teatrele de operaţii, de General-maior dr. Ilie 

Botoş, Particularităţi ale conflictelor viitoare. Ameninţări hibride.Război/conflict 

hibrid, de col. Gabriel Anghel, Rusia: o perspectivă non-ideologică, de prof

univ .dr. Ilie Bădescu, Integrarea europeană şi ţările foste iugoslave, de 

ambasador dr. Vasile Leca, Relaţia transatlantică şi provocările secolului 
XXI ,de General-maior dr.ing. Gheorghe Savu, Securitatea energetică în zona 
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Mării Negre, dimensiune a protecţiei infrastructurii critice zonale de Dan

Marcel Bărbuţ, inspector în Ministerul Transporturilor şi Infrastructurii. 

,,În prezent - scrie unul dintre autori (Nuţă Dragomir, Cultura de 
intel/igence în domeniul militar, Nr. 4/20 1 0) - un serviciu de informaţii este 
solicitat, tot mai mult, să ofere nu doar produse rezultate din procesarea 
informaţiilor, ci şi soluţii acţionate, în baza unor modele de proiectare a deciziilor, 
capabile să simuleze posibile variante de adoptat şi consecinfele deciziilor de nivel 
strategic ", fapt ce presupune, implicit, şi „redefinirea pregătirii profesionale a 
ofiţerilor de informaţii ". 

Cultura de securitate este şi o rezultantă firească a interacţiunii dintre 
structurile cu responsabilităţi în domeniul apărării şi securităţii naţionale şi entităţi 
active implicate social, precum mediul academic, mediul de afaceri, societatea 
civilă sau conducerea politică. Având această deschidere, revista constituie un 
spaţiu deschis comunicării şi dezbaterii publice prezentând, pe lângă problemele 
generale ale securităţii şi unele aspecte specifice activităţii de informaţii pentru 
apărare, care să contribuie la realizarea unei percepţii publice corecte a 
responsabilităţilor, sarcinilor şi specificului activităţii de informaţii, în general, şi a 
DGIA, în special, cu problemele şi nevoile sale reale. 

Dan Sulugiuc 
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,.Apoi mai era şi Nicolae Ceauşescu în România, 
al cărui regim debutase în 1965 şi s-a întins pe un 
sfert de veac. La început, a fost ca o briză proaspătă, 
sfidându-i pe sovietici şi propunând reforme, înainte 
de a se transforma într-o tornadă distructivă ". 

(Madeleine Albright, Doamna Secretar de Stat. Memorii.) 

*August 1977 - întâlnirea din Crimeea dintre Leonid Brejnev şi 
Nicolae Ceauşescu, un moment de vârf al confruntării ideologice sovieto-române. 

*Esen/a disputei: „chestiunea basarabeană" şi presupuse 
revendicări teritoriale româneşti la adresa URSS. 

* Brejnev către Ceauşescu: „Şi în această chestiune (a „ limbii 
moldoveneşti ", n.n.), dumneavoastră, Nicolai Andreevici, nu vă situaJi pe pozi/ii 
marxiste". 

*Argumentul românită/ii moldoveanului Eminescu, invocat de 
Ceauşescu, îl surprinde nepregătit pe Brejnev, lăsându-l fără replică. 

*La finele anului 1978, în timp ce transfugul Pacepa se străduia 
din răsputeri să convingă Occidentul că România condusă de Ceauşescu face 
„jocul" Moscovei, comuniştii moldoveni îi cer şefului KGB, Juri Andropov, să 
mărească efectivele operative ale Securită/ii moldoveneşti pentru a putea face fa/ă 
„diversiunii " statelor imperialiste în „chestiunea basarabeană", căreia i s-a raliat 
şi conducerea RSR. 

*Mai 1979: „ Tribunalul ideologic" de la Moscova formulează un 
veritabil rechizitoriu, cuprinzând numeroase capete de acuzare împotriva lui 
Ceauşescu - „preten/ii teritoriale fa/ă de URSS", „devierea României spre 
China", „devierea RSR spre SUA ", promovarea unei politici cu un „ vădit 
caracter antisovietic" ... 

Concluzia, care echivalează practic cu o sentin/ă, este fără echivoc: „nu se 
poate conta pe actuala conducere română ca pe un aliat cât de cât sigur - nici în 
prezent, nici, cu atât mai mult, în cazul unei înăspriri posibile a situaJiei 
interna/ionale". Cu toate acestea, este vorba doar de un rechizitoriu pe care l-am 
putea numi de etapă deoarece, deşi „evenimentele din ultimul timp au confirmat 
din nou că N. Ceauşescu este principalul animator al cursului separat al PCR '', 
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totuşi, „pături destul de importante ale populaţiei RSR susţin în întrgime 
aspiraţiile sale naţionaliste, fapt care trebuie luat în considerare ... ". 

Până în 1989 mai erau 10 ani. 
Numeroase documente care ne-au parvenit la redacţie, 

declasificate în ultimul timp din arhivele secrete ruse şi ex-sovietice, dezvăluie 
convingător - pentru cine mai era nevoie - realitatea crudă din relaţiile sovieto
române într-o epocă ce se întinde pe aproape un sfert de veac: 1965-1989. 

Unii istorici şi analişti de astăzi, cu expertiză recunoscută, 
proliferează, din naivitate sau superficialitate, ideea facilă precum că Nicolae 
Ceauşescu - în ambiţia lui nemăsurată de a se afirma ca lider mondial şi a se face 
cât mai iubit de români - a apelat la „ cartea naţionalismului ", încercând să 
provoace şi să întreţină un conflict artificial cu sovieticii. Mai mult, puternicul 
vecin de la Răsărit, „ Marele Urs ", chiar dacă mai mormăia supărat din când în 
când, în fapt nu s-ar fi sinchisit deloc de strigătele „piticului " din Carpaţi, 
ignorându-l total. Naivitatea acestor cercetători (atât cât o fi vorba de naivitate!) 
merge până acolo încât afirmă că nici chiar în 1989 URSS (în fapt, Mihail 
Gorbaciov) nu ar fi fost interesată de înlăturarea lui Ceauşescu, dată fiind 
importanţa sa nerelevantă pentru interesele sovietice. 

Aşadar, URSS -prieten sau duşman? 
Oficial, România a declarat permanent că URSS este principalul 

prieten şi aliat al său. Cei care am lucrat şi în perioada respectivă, am adunat 
informaţii, le-am analizat şi interpretat, cunoaştem însă destul de bine cum se 
derulau relaţiile „prieteneşti " dintre România şi URSS în anii lui Brejnev, 
Andropov, Cernenko, Gorbaciov et.co. 

Cele trei documente declasificate (numerotarea acestora ne 
aparţine), elaborate de activiştii sovietici, cu implicarea directă a serviciilor secrete, 
în anii 1977, 1978 şi 1979, pe care le prezentăm în premieră cititorilor noştri 
(integral sau, din motive de spaţiu, extrase), sunt doar câteva mărturii care 
confirmă afirmaţiile de mai sus. 

Să mai amintim că, încă din 15 octombrie 1975, CC al PCUS 
adoptase o hotărâre specială intitulată „ Despre măsurile suplimentare în 
domeniul ideologic în legătură cu intensificarea propagandei naţionaliste 
româneşti ce periclitează interesele URSS" (s.n.). Atunci când sovieticii, la nivelul 
politic cel mai înalt, declară şi consemnează în documente scrise secretizate că 
acţiunile României lezează şi chiar pun în pericol interesele URSS, ea este trecută 
în mod automat în rândul inamicilor. Iar cu inamicul te afli în război: pe faţă sau 
mai puţin vizibil, dar în război. Adică într-o încleştare în care unul trebuie să se 
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plece, să cedeze, să se recunoască învins. . .  Ceea ce Nicolae Ceauşescu nu a 
acceptat niciodată în relaţiile cu URSS. 

Pe de altă parte, adevărul care străbate din arhivele desecretizate 
trimite în derizoriu şi transformă în maculatură o întreagă literatură apărută mai 
ales după 1989, prin care s-a încercat în mod premeditat şi ruşinos să se acrediteze 
ideea că România deceniilor şapte-nouă ale secolului XX ar fi fost pionul otrăvit al 
URSS infiltrat să înşele Occidentul. 

Ioan P. 

Documentul nr. 1 

Secret 
CONSPECTUL 

Întâlnirii şi tratativelor purtate de L.I. Brejnev cu N. Ceauşescu 

în Crimeea, la 5 august 1977 

realizat de V.I. Potapov, şeful Sectorului România al Secţiei CC al PCUS 
(Informare de la Moscova pentru CC al PC al Moldovei ;  extrase) 

. . .  Întâlnirea şi discuţia lui L.I .  Brejnev cu N. Ceauşescu a fost cea mai îndelungată 
dintre câte au avut loc în ultimii cinci ani : a durat aproximativ patru ore. Pe lângă 
secretarii generali, la şedinţă au participat: din partea sovietică - tov. Cernenko, 
Blatov şi Potapov, iar din partea română - tov. Andrei, Mitea şi Ciolac. 

Au fost examinate numeroase chestiuni . . .  L.I. Brejnev a demonstrat, 
în mod binevoitor, dar insistent şi convingător, vulnerabilitatea şi dezavantajul 
pentru socialismul mondial şi, în mod special, pentru RSR, ale poziţiei tovarăşilor 
români referitoare la multe probleme internaţionale. 

Tov. N. Ceauşescu încerca aproape întotdeauna să iasă din 
încurcătură, să demonstreze că poziţia PCR şi RSR nu este atât de negativă cum o 
prezintă L.I. Brejnev, subliniind adesea că impresia e provocată de lipsa de 
informaţie sau din cauza unei informări incorecte. 

La sîarşitul discuţiei, la iniţiativa lui L.I .  Brejnev, au fost examinate 
chestiunile legate de divergenţele noastre privind tratarea unor probleme ruso
române, sovieto-române şi moldo-române, formarea şi dezvoltarea poporului 
moldovenesc, a naţiunii moldoveneşti etc. ,  care, ca şi anterior, sunt interpretate 
incorect de literatura ştiinţifică şi de presa periodică română contemporană . . .  
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L.I.  Brejnev a menţionat că.„ suntem nedumeriţi când găsim în 
presa română declaraţii care conţin revendicări asupra teritoriului sovietic. 

Tov. N. Ceauşescu l-a întrerupt pe L.I. Brejnev şi a declarat că nu 
înţelege despre ce este vorba . . .  Toate înţelegerile noastre la care s-a ajuns în anul 
trecut, a declarat N. Ceauşescu, sunt respectate întru totul de către partea română, nu 
însă şi de partea sovietică. 

Cu mult tact, L.I. Brejnev i-a cerut lui N. Ceauşescu să manifeste 
răbdare şi să-l asculte până la capăt. A început prin a-i demonstra caracterul 
dăunător şi negativ al unor atare opinii ce vizează relaţiile noastre, educaţia 
poporului român, îndeosebi a tineretului, opinii favorabile duşmanilor noştri . 

Exprimându-şi încă o dată nedumerirea faţă de pretenţiile sovietice, 
N. Ceauşescu a spus că nu a luat cu sine materialele respective ce ar ilustra 
nerespectarea înţelegerilor de către partea sovietică, însă, odată ce chestiunea a fost 
abordată, el ar dori să declare că în literatura sovietică şi, mai ales, în cea 
moldovenească se denaturează - ca şi mai înainte - următoarele trei grupuri de 
chestiuni: 

1 )  Se reabilitează politica ţarismului în Balcani şi în regiunea 
dunăreană, aceasta fiind prezentată doar în plan pozitiv (mai cu seamă 
în chestiunea româno-basarabeană). 
2) Este tratată incorect, ca şi până acum, chestiunea privind existenţa 
poporului moldovenesc, a limbii moldoveneşti şi a naţiunii 
moldoveneşti aparte. 
3) Ca şi mai înainte, în literatura moldovenească, clasicii români sunt 

numiţi incorect moldoveni. 
În opinia lui N. Ceauşescu, este absolut incorectă şi sub aspect istoric, social şi al 
luptei de clasă, şi sub aspect marxist afirmaţia că includerea, în 1 8 1 2, a Basarabiei 
în componenţa Rusiei a fost legitimă şi conformă voinţei popoarelor. Nimic nu a 
fost legitim în acel act, afirma N. Ceauşescu. Alipirea s-a produs împotriva voinţei 
poporului . . .  Pentru a-şi confirma argumentele, N. Ceauşescu a evocat afirmaţiile lui 
K. Marx, mai ales cele conform cărora turcii au cedat ceea ce nu le aparţinea. În 
plus, susţinea N. Ceauşescu, sunt profanatoare afirmaţiile autorilor moldoveni care 
consideră că includerea Basarabiei în componenţa Rusiei nu a fost decât un lucru 
pozitiv, că această includere nu a jucat pentru regiune decât un rol pozitiv. Cum 
rămâne, se întreba N. Ceauşescu, cu definiţia pe care o folosea V.I .  Lenin, că Rusia 
e închisoarea popoarelor? 
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Aici L.I. Brejnev l-a întrerupt pe N. Ceauşescu şi a spus că afirmaţiile 
acestuia nu au nicio logică . . .  „Aveţi cumva pretenţii teritoriale faţă de noi?", a 
întrebat L.I. Brejnev. 

N. Ceauşescu a declarat numaidecât că ei nu cer niciun fel de teritorii de la 
Uniunea Sovietică, ci doar să se spună că ţarismul a ocupat pe timpuri pământuri 
româneşti. 

Atunci L.I. Brejnev a replicat că această poziţie este asemănătoare cu cea a 
Chinei referitoare la teritoriile Siberiei şi Extremului Orient: astăzi de la noi se cere 
să recunoaştem că acest teritoriu este al lor, iar mâine vor cere ca noi să-l ş1 
restituim. Însă noi nu vom face niciodată una ca asta. 

Referitor la a doua chestiune, a subliniat N. Ceauşescu, . . .  nu vom fi 
niciodată de acord cu ideea şi nu vom recunoaşte niciodată că există o oarecare 
naţiune şi o limbă moldovenească separate. 

L.I .  Brejnev a opinat că . . .  poporul moldovenesc, limba, cultura, conştiinţa 
lui naţională există în mod real . . .  şi, oricât am nega acest lucru, el nu va înceta să 
existe. „Dumneavoastră, tov. Ceauşescu, printre altele, aţi fost la moldoveni (în vara 
anului 1 976, n.n.) şi v-aţi putut convinge că ei există în realitate", a subliniat LI. 
Brejnev. 

„Da, a ripostat N. Ceauşescu, am fost, dar ei au vorbit cu mine româneşte". 
L.I . Brejnev l-a îndemnat să nu se agaţe de limbă, chiar dacă limbile 

moldovenească şi română ar fi absolut asemănătoare (deşi nu e deloc aşa), nici 
atunci nu va fi vorba de o naţiune unică . . .  Şi în această chestiune, a conchis L. I .  
Brejnev, dumneavoastră, Nicolai Andreevici, nu vă situaţi pe poziţii marxiste. 

Referitor la a treia chestiune, N. Ceauşescu a declarat că o dovadă ce 
confirmă că limba, naţiunea moldovenească nu există de sine stătătoare şi faptul că 
moldovenii fură clasicii români şi îi numesc moldoveni. Până şi pe Eminescu, adept 
înverşunat al unirii Moldovei şi Munteniei, care întotdeauna s-a considerat român, 
care este fondatorul poeziei române, a făcut foarte mult pentru dezvoltarea limbii şi 
literaturii române, moldovenii îl numesc moldovean. 

L.I .  Brejnev nu a făcut în această chestiune nicio remarcă, pentru că, după 
cum a menţionat tov. V.I. Potapov, noi nu aveam suficiente contraargumente . . .  

Referindu-se la  problemele teritoriale, N .  Ceauşescu a declarat că, deşi 
România nu are pretenţii teritoriale faţă de Uniunea Sovietică, un aspect, deşi 
neînsemnat, al problemei teritoriale nu a fost rezolvat nici până acum. Este vorba de 
platforma continentală, bogată în ţiţei, din Marea Neagră. Românii vor să schimbe 
frontiera pe mare, astfel încât Insula Şerpilor să le rămână lor . . .  
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Pe parcursul discuţiei, tov. N. Ceauşescu a demonstrat că, cunoaşte bine 
esenţa problemelor abordate. Numea incorect unele date şi nume de familie, în rest 
îşi expunea destul de precis şi cuprinzător opiniile, care erau similare concepţiilor 
promovate de istoriografia română contemporană. Se creează impresia că el fie le 
studiază meticulos, fie participă la elaborarea lor. . .  

Tovarăşii români, a spus tov. Potapov, îşi menţin poziţiile în toate chestiunile, 
nu fac decât să manevreze, caută poziţii mai avantajoase pentru ei, încearcă să 
obţină unele cedări, în timp ce ei nu doresc să facă nicio cedare. 

CC al PCUS consideră că, în prezent, e puţin probabil să se aştepte vreo 
schimbare a poziţiilor române în multe probleme. De aceea, politica elaborată mai 
înainte de CC al PCUS de a-i opri pe tovarăşii români să lunece pe făgaşul 
antirusismului şi antisovietismului este justificată şi trebuie continuată, dar mai 
insistent, mai chibzuit, mai eficient, prin toate mijloacele de comunicaţie . . .  ". 

Locţiitorul şefului Secţiei Informaţii şi Relaţii cu Ţările Străine a CC al PC al 

Moldovei, 

N. Mumji 1 7.08. 1 977 

Documentul nr. 2 

S e c r e t  
Către tov. Andropov I.V., 
Membru al Biroului Politic al CC al PCUS, 
Preşedintele Comitetului Securităţii Statului al URSS 

6 decembrie 1 978 
nr.294s, Chişinău 

Cu privire la necesitatea de a mări numărul statelor de 

personal ale Comitetului Securităţii Statului (KGB) al RSS 

Moldoveneşti 
În ultimul timp, serviciile speciale şi centrele ideologice ale statelor 

imperialiste, intensificând activitatea de informaţii şi de subminare împotriva 
Uniunii Sovietice, şi-au sporit considerabil eforturile ostile şi faţă de RSS 
Moldovenească. 

Adversarul acordă o atenţie deosebită desfăşurării unor diversiuni 
ideologice, inclusiv în planul folosirii aşa-numitei "chestiuni basarabene" .  Aceste 
acţiuni provocatoare sunt, în fond, împărtăşite de poziţia conducerii RSR, ale cărei 
organe oficiale s-au angajat pe calea negării existenţei naţiunii şi statalităţii 
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moldoveneşti, sublinierii nedreptăţii istorice a reunirii Basarabiei cu URSS.  Toate 
acestea sunt pe larg tratate în publicaţii istorice, în presa periodică expediată din 
RSR în RSS Moldovenească, precum şi la radio şi în teleemisiuni. 

Se întreprind încercări de a răspândi aceste idei prin intermediul 
turismului, sosirilor particulare din RSR şi corespondenţei prin poştă care a depăşit 
500 de mii de scrisori pe an. Se constată fapte de prelucrare a oamenilor sovietici de 
către cetăţenii români în spirit antisovietic, antirus. 

În plus, unele formaţiuni de nuanţă sionistă şi clericală folosite de 
pe teritoriul RSR încearcă prin aceleaşi canale să desfăşoare o activitate intensă de 
subminare printre persoanele de naţionalitate evreiască, care numără în republică 
peste o sută de mii .  Toate acestea complică situaţia operativă în RSS 
Moldovenească. 

Comitetul Central al Partidului Comunist al Moldovei, ţinând cont 
de aceste particularităţi şi în conformitate cu cerinţele CC al PCUS, desfăşoară o 
largă activitate privind educaţia patriotică, internaţională şi sporirea vigilenţei 
politice a oamenilor muncii din Moldova. Însă multe probleme legate de curmarea 
activităţii de subminare se cer a fi rezolvate cu mij loace specifice securităţii de stat, 
lucru pentru care CSS/KGB al RSS Moldoveneşti nu dispune de suficiente forţe 
operative. 

În legătură cu cele expuse, vă rog să examinaţi chestiunea privind 
mărirea numărului statelor de personal al CSS al RSS Moldoveneşti cu 40 de poziţii 
pentru consolidarea subunităţilor Comitetului, a unor aparate orăşeneşti şi raionale 
ale CSS şi crearea unor noi organe raionale. 

Secretar al CC al Partidului Comunist al Moldovei, 
I .Bodiul 

Documentul nr. 3 

CC al Partidului Comunist al Moldovei 

C O N S P E C T U L  

convorbirii cu tov. V.I.Potapov, 

şeful Sectorului România al Secţiei CC al PCUS 

(extrase) 
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Pe 1 O mai a.c., la propunerea CC al Partidului Comunist al 
Moldovei, la sediul CC al PCUS a avut loc o convorbire cu tov. Potapov V.I. ,  şeful 
Sectorului România al Secţiei CC al PCUS, care a oferit informaţii referitoare la un 
şir de aspecte ale politicii externe şi interne a conducerii române . . .  

Tov. Potapov V.I. a subliniat că, în ultimul timp, în România se 
intensifică educarea populaţiei într-un spirit naţionalist şi antirus. Potrivit 
informaţiilor de care dispunem, în aprilie-mai la CC al PCR şi la comitetele 
judeţene de partid au loc consfătuiri închise ale lucrătorilor ştiinţifici şi profesorilor 
de la instituţiile de învăţământ superior, la care se discută probleme privind 
activitatea ideologică şi politica externă a conducerii române. Consfătuirile se 
desfăşoară într-un spirit antisovietic. 

Astfel, luând cuvântul la o asemenea consfătuire la CC al PCR în 
aprilie a.c., Gh.Pană, preşedintele comitetului executiv al Consiliului popular 
Bucureşti, primarul general al capitalei, vorbind despre participarea României la 
Consiliul de Ajutor Economic Reciproc, a subliniat că organizaţia CAER a fost 
creată în interesele Uniunii Sovietice şi că toate organele sale lucrează în folosul 
URSS, că Uniunea Sovietică intervine prin CAER în afacerile interne ale României. 
Apoi, el a remarcat că, conducerea română va demasca pe toate căile acţiunile 
CAER-ului, va renunţa să participe la acţiunile multilaterale integraţioniste ale 
CAER-ului, dezvoltând relaţii bilaterale cu ţările membre ale CAER. . .  

Se presupune că la  apropiatul Congres a l  XII-iea al PCR, care va 
avea loc în toamna anului curent, va fi revăzut un şir de teze ale marxismului, sub 
forma unei "românizări" .  Comisia creată pentru pregătirea propunerilor referitoare 
la acest aspect este condusă de V .Roman, autorul unei lucrări recent apărute, 
Echilibru şi dezechilibru. În această lucrare, V.Roman se pronunţă pentru 
"dedogmatizarea" marxismului, pentru "eliberarea" lui de tezele, chipurile, învechite 
ale clasicilor marxismului. El pune problema extinderii revoluţiei tehnico-ştiinţifice 
asupra domeniului ştiinţelor sociale şi "întemeiază" noţiunea de "marxism modem", 
legat, chipurile, de "marxismul clasic", dar eliberat de "dogmele învechite". 

Potrivit informaţiei tov. Potapov V.I., în ultimul timp s-a înăsprit 
atitudinea românilor faţă de cetăţenii noştri care lucrează în RSR, s-a intensificat 
urmărirea şi izolarea lor. În convorbirile cu oamenii noştri, românii evită prin orice 
mijloc discuţiile pe terne politice. La târgul de primăvară care a avut loc recent la 
Bucureşti, directorul român l-a invitat pe directorul pavilionului sovietic şi a insistat 
să fie scoase de pe stand cărţile lui L.I.Brejnev, „Marele Octombrie şi progresul 
omenirii" şi "Scopul nostru este pacea şi socialismul", precum şi pliantele 
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Inturistului "Vizitaţi Moldova Sovietică" şi "Bine aţi venit în Moldova Sovietică". El 
şi-a argumentat pretenţia prin faptul că expoziţia este tehnică şi, de aceea, la ea 
trebuie să fie prezentată doar literatură tehnică. 

Pe 27 aprilie a.c„ Rusakov C.V„ secretar al CC al PCUS, l-a primit 
pe G.Badrus, ambasador al RSR în URSS„. Tov. Rusakov C.V. i-a atras lui 
G .Badrus atenţia asupra provocării în continuare (după vizita la Bucureşti în 1 978 a 
delegaţiei PCUS în frunte cu A.A.Gromîko) a unor stări de spirit nesănătoase legate 
de chestiunea teritorială, ceea ce conduce la înrăutăţirea relaţiilor noastre. La CC al 
PCUS, a subliniat Rusakov C.V„ continuă să sosească un număr mare de scrisori 
de la cetăţenii sovietici - nu numai din Moldova, ci şi din toate părţile Uniunii 
Sovietice, în care autorii îşi exprimă indignarea faţă de pretenţiile teritoriale directe 
şi ascunse ale românilor faţă de URSS .  

G.Badrus a răspuns că  partea română urmăreşte cu atenţie 
publicaţiile sovietice privind chestiunile legate de relaţiile ruso-române şi sovieto
române. În URSS, mai ales în RSS Moldovenească, au apărut, în ultimul timp, 
multe publicaţii care lezează, chipurile, interesele românilor. Însă nu a numit 
concret nicio publicaţie. Tov. Rusakov C.V. i-a atras ambasadorului atenţia asupra 
lipsei de temei a unor atare acuzaţii la adresa noastră„ . 

Menţionând cursul antisovietic al conducerii române pe arena 
internaţională, tov. V.l.Potapov a adus, cu titlu de confirmare, un şir de exemple. 
Conform informaţiilor de care dispunem, conducerea de la Beij ing l-a informat pe 
N.Ceauşescu cu privire la intenţia de a ataca Vietnamul cu trei zile înainte de 
agresiune. În ajunul agresiunii, în zilele luptelor şi în prezent, partea română a 
fumizat şi continuă să furnizeze Chinei armament şi muniţii, inclusiv din cele 
primite mai înainte de la URSS. În plus, România construieşte acum, împreună cu 
China, o mare uzină de fabricare a tancurilor de model sovietic, Chinei urmând să-i 
fie fumizate anual trei sute de care de luptă. A devenit cunoscut şi faptul că 
România reexportă în China, printr-o firmă japoneză, fonta primită din URSS. 
Astfel, după vizita lui Hua Guofeng în RSR, s-a observat o deviere bruscă a 
României spre China pe toate liniile: politică, militară, economică. Se ştie, de 
asemenea, că în timpul tratativelor reprezentanţilor RSR şi ai Chinei se abordează 
adesea chestiunea teritorială (privind Basarabia şi Bucovina), iar partea chineză, 
încurajând pretenţiile române, promite să ajute pe toate căile România. În China s
au publicat o mulţime de articole ale autorilor români şi chinezi referitoare la aceste 
aspecte. 

În continuare, tov. Potapov V.I. a remarcat devierea RSR spre SUA 
după vizita lui Hua Guofeng în România şi Iugoslavia şi şedinţa de la Moscova a 
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CCP (Comitetul Politic Consultativ - n.trad.) al ţărilor participante la Tratatul de la 
Varşovia, precum şi extinderea cooperării militare cu RFSJ. Diplomaţia română 
întreprinde acţiuni intense, orientate spre dezbinarea URSS, a ţărilor socialiste şi în 
curs de dezvoltare. Se ştie că, după căderea regimului şahului din Iran, conducerea 
română a trimis acolo o delegaţie de musulmani din RSR care, la întâlnirea cu 
Khomeini şi-au exprimat aprobarea în legătură cu expulzarea specialiştilor 
americani din ţară. În acelaşi timp, delegaţia a încercat să-l prevină pe Khomeini să 
nu invite în Iran specialişti din URSS, subliniind, totodată, că interesele marilor 
puteri sunt acaparatoare şi nu coincid cu interesele ţărilor mijlocii şi mici. Însă 
România, fiind o ţară mică, poate ajuta Iranul cu specialişti în mod dezinteresat şi 
este gata să dezvolte o cooperare strânsă. 

Idei similare, cu un caracter vădit antisovietic, a expus în mod 
confidenţial ambasadorul RSR în URSS, G.Badrus, ambasadorului Republicii 
Democrate Afganistan în URSS, R.M.Patkin. 

Conducerea română încearcă insistent să atragă de partea sa, în 
acţiunile antisovietice, conducătorii Bulgariei, Poloniei, RDG. 

Tov. Potapov V.I. a subliniat că, pe măsura aprofundării cursului ei 
naţionalist, divergenţele dintre România şi Uniunea Sovietică şi celelalte ţări frăţeşti 
capătă un caracter tot mai serios şi se extind asupra multor chestiuni principial 
importante de politică internaţională. Conducerea RSR, introducând în acţiunile sale 
aspecte antisovietice deschise, joacă tot mai activ, în comunitatea socialistă, rolul 
apărătorului şi promotorului intereselor expansioniste ale Beijingului, opunându-se 
Uniunii Sovietice, altor membri ai Organizaţiei Tratatului de la Varşovia, fapt ce s-a 
manifestat clar mai ales în poziţia prochineză în legătură cu evenimentele din 
Cambodgia şi agresiunea Chinei împotriva Vietnamului. Sensul acestor acţiuni ale 
românilor, după câte se pare, constă în încercarea de a "legaliza" în cadrul Tratatului 
de la Varşovia cursul lor naţionalist, la baza căruia stă tendinţa de a manevra între 
Uniunea Sovietică, Occident, China şi ţările în curs de dezvoltare. 

Comportamentul conducătorilor români în legătură cu consfătuirea 
CCP şi acţiunile lor ulterioare demonstrează că nu se poate conta pe actuala 
conducere română ca pe un aliat cât de cât sigur - nici în prezent şi, cu atât mai mult, 
în cazul unei înăspriri posibile a situaţiei internaţionale. Ne putem aştepta ca 
România să continue în mod consecvent linia de "egalizare" a relaţiilor cu 
principalele puteri care ni se opun, în lumea contemporană, nu numai în domeniul 
politic, ci şi în cel economic, militar, cultural etc„ diminuând, totodată, colaborarea 
reală în cadrul Tratatului de la Varşovia şi CAER-ului. 
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Totodată, a menţionat tov. Potapov V.I . ,  conducerea română, 
evident, nu poate să nu ia în considerare faptul că importanţi factori obiectivi, 
înainte de toate situaţia geografică a ţării, interesele dezvoltării ei social-economice, 
limitează posibilităţile îndepărtării depline a RSR de Uniunea Sovietică. Ţinând 
cont de aceste circumstanţe, ea tinde şi încearcă pe toate căile ca, din exterior, 
relaţiile României cu URSS, cu alte ţări ale Tratatului de la Varşovia şi CAER-ului 
să arate normale. O mare importanţă îi revine aici şi tendinţei SUA şi NATO de a 
întări RSR în rolul de "aliat neascultător" al URSS, folosind-o pentru subminarea 
din interior a unităţii ţărilor frăţeşti, pentru slăbirea uniunii politico-militare a 
statelor socialiste. 

Evenimentele din ultimul timp au confirmat din nou că 
N.Ceauşescu este principalul animator al cursului separat al PCR, pe care el 
năzuieşte să-l folosească pentru consolidarea regimului de putere personală pe care 
l-a stabilit în partid şi în ţară. În activul de partid există o anumită nemulţumire faţă 
de metodele conducerii personale şi de unele aspecte ale politicii lui N.Ceauşescu, 
de linia de îndepărtare de partidele frăţeşti . Cu toate acestea, pături destul de 
importante ale populaţiei RSR susţin în întregime aspiraţiile sale naţionaliste, fapt 
care trebuie luat în considerare în relaţiile noastre cu România. 

Şeful Secţiei Informaţii şi Relaţii cu Ţările Străine a CC al PC al Moldovei, 

V.Andruşceak 
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FEREŞTE-MĂ, DOAMNE, DE PRIETENI„." 

O carte-document despre „Războiul clandestin al Blocului Sovietic cu România" 

De curând a apărut pe piaţă, la Editura Rao, versiunea românească 
(versiunea engleză datează din 201 O) a 
unei lucrări de excepţie, cu un titlu 
incitant -„ Fereşte-mă, Doamne, de 

prieteni. Războiul clandestin al Blocului 

Sovietic cu România "-, awîdu -1 ca autor 
pe cunoscutul istoric american LARRY L. 
W A T'"fi, care a lucrat o perioadă în 
diverse proiecte legate de reforma 
serviciilor de informaţii din România şi 
alte ţări ale Europei de Est. Cartea, care 
se bucură de o primire deosebită din 
partea specialiştilor, dar şi a publicului 
larg, se bazează pe valorificarea în 
premieră a unui bogat material provenit 
din diverse arhive secrete, Îl principal a 
unor documente ale fostului Tratat de la 
Varşovia, toate trecute prin filtrul unei 
vaste bibliografii. 

După cum i'nsuşi autorul mărturiseşte 
în Prefaţă, „ una dintre cele mai frapante 

descoperiri a fost nivelul ostilităţii reflectat - Îl cadrul consiliilor interne ale 
Tratatului de la Varşovia - de frecvenţa şi duritatea atacurilor îndreptate 
inpotriva Româiei, practic pe orice subiect referitor la coordonarea din cadrul 
Blocului Sovietic, de nivelul de atenţie şi de resursele pe care statele loiale 

Moscovei le-au mobilizat pentru contracararea poziţiilor sale şi de insistenţa 

contrastantl cu care sursele din Pactul de la Varşovia îşi asigurau interlocutorii 

occidentali că opoziţia României era iluzorie sau lipsită de consecinţe (sau, 

paradoxal, ambele variante) ". 

Asupra unora din dezvăluirile acestei cărţi extraordinare vom mai reveni, 
cu siguranţă. Deocamdată, semnalăm că lucrarea are un substanţial „ CUV MT 
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ÎNAINTE" scris de istoricul Ioan Talpeş, fost director al Serviciului de Informaţii 
Externe, pe care, cu acordul Domniei Sale, l reproducem iz continuare. 

(Redacţia) 

„Îndeobşte, istoricii îşi . . .  şi îţi propun şansa unui demers în care specialistul 

îţi oferă informaţii suplimentare şi - nu de puţine ori - analizează interpretări care 

contribuie la perceperea şi înţelegerea mai aprofundată a unor perioade şi evoluţii 

din istoria unei comunităţi, popor sau chiar a umanităţii. Nu puţine au fost şi 

ofertele pe care Larry L. Watts ni le-a făcut aproape cu dedicaţie pentru înţelegerea 

unor momente controversate ale istoriei moderne a românilor, din perspectiva şi cu 

percepţiile altora. 

De această dată şi odată cu citirea scandalos de incitantei abordări „Fereşte
mă, Doamne, de prieteni . . .  Războiul clandestin al Blocului Sovietic cu România " ne 

aflăm în faţa unei provocări ce se rosteşte ca răspuns obligatoriu tuturor formelor de 

propagandă ştiinţifică, a tuturor formelor de manipulare ce ni s-au prezentat ritos a 

fi drept adevăruri româneşti pe parcursul a zeci şi zeci de ani, în perioada comunistă 

şi - dezolant - în cei douăzeci de ani ce s-au scurs de la atâ de lamentabila sa 

prăbuşire. 

Decembrie 1 989, ca punct de reper maJor pentru prezentul şi viitorul 
' 

Româiei - pentru că este evident, explicarea cauzelor şi condiţionărilor 

momentului ni se dezvăluie a fi preocuparea majoră a lui Larry Watts - ne apare, Îl 
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sfârşit, în retrospectiva şi perspectiva determinărilor sale istorice de la cucerirea 

independenţei româneşti în 1 878 până la anul de graţie şi dizgraţie 1 989. Şi - ce 

este, în sfârşit, ferm angajat - preocuparea perspectivei şi retrospectivei istorice, nu 

numai din şi prin viziunea pe care ţi-o oferă documentele şi declaraţi ile publice 

oficiale sau lucrările dedicate sluj irii unor opţiuni politice sau a varii interese, ci şi 

prin dezvăluirea proiectelor, actelor şi faptelor din umbră. 

Ne aflăm, astfel, în faţa adevăratelor cauze şi interese - documentate direct 

din surse încă neintroduse în circuitul ştiinţific românesc - care au făcut din 

România anului 1 989 să fie „omul bolnav" al lumii, chiar şi dincolo - şi aceasta este 

marea realizare a autorului - de traumele proprii unui popor care şi-a găsit drumul 

exprimării de sine şi pentru sine - adică cel statal - într-un târziu evidenţiat şi 

marcat şi de tentaţia şi dorinţa continuă a celor din jur de a-l exclude şi refuza 

memoriei istorice. În perceperea istoricului Larry Watts, exprimările şi explicaţiile 

ce vor urma să vină în evidenţierea realităţilor ce ne-au configurat proiectaţi în 

imagini de coşmar cu tente tragi-comice ale unei butaforii politico-militară de 

esenţă comună atât lui Kafka, cât şi lui Chaplin, nu pot fi înţelese în afara 

evidenţierii contextului geopolitic românesc şi în conexie şi condiţionare directă, 

factorilor de presiune externă nemij locită. 

Răspunzându-le tuturor acelor care încearcă să explice momentul decembrie 

1 989, prin prisma actelor şi faptelor, incapacităţilor şi blocajelor comunismului 

românesc de tip ceauşist, a comportamentelor sistemelor de forţe ale statului şi, în 

primul rând, a naturii şi mentalităţilor de sistem şi grup ale câinelui de pază a 

regimul�i, numit securitate - istoricul ne îndeamnă şi ne sugerează chiar o formulă 

a paradoxului, nu de puţine ori consemnat ca variantă necesară, chiar indispensabilă, 

unei şanse istorice: „fereşte-mă, Doamne, de prieteni pentru că de duşmani mă apăr 

singur". 

Pe fond şi de fond, aşa am înţeles eu acest titlu atât de incitant „With Friends 

Like These". Şi nu este vorba de a te afla doar în faţa unui paradox generat uneori 

de jocuri aleatorii, ci a unuia impus de constatarea că reprezinţi o configurare 

continuă de interese adversative în jocul raporturilor de putere din zonă care, de 

fiecare dată, a căutat să rezolve contradicţiile, fie încercând eliminarea ta prin 

asumarea de control, fie, în situaţiile de nondeterminări evidente de putere, sfârşind 

prin a-şi acomoda pretenţiile prin compensaţii pe seama spaţiului românesc. 

Astfel, printr-o abordare lărgită a determinărilor intercondiţionărilor lui 

decembrie 1 989, Larry L. Watts reuşeşte o fascinantă ofertă în faţa celor zeci şi 
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sute de căutători ai „adevărului"asupra momentelor respective, prizonieri mai mult 

sau mai puţin determinaţi, nu de puţine ori, nevinovaţi, care încearcă să explice totul 

prin faptica şi imagistica posibil de a fi accesate şi interpretate. 

Avem, astfel, privilegiul accesului la informaţii deosebite asupra drumului 

românilor de la starea de geografie etnică asumată la cea de formulă politică stabilă, 

impusă şi recunoscută, dar continuu contestată şi atacată. O fascinantă asamblare de 

date şi informaţii, prognoze şi reacţii româneşti în faţa unor contexte şi realităţi de 

cele mai multe ori neînţelese sau contrare aranjamentelor geopolitice deja 

configurate şi asumate de alţii. 

De altfel, după ce citeşti primele capitole ale lucrării, nu poţi - indiferent cât 

de adversativ determinat te-ai simţi, sau tocmai pentru aceea - să nu sesizezi că 

1 989- 1 990 nu s-au deosebit cu nimic de contextualităţile de forţă şi intervenţie ale 

anilor 1 877- 1 878; 1 9 1 7- 1 9 1 9; 1 939-1 940; 1 947- 1 949; 1 968. Sau, dacă au fost 

diferenţe - şi acestea nu pot trece nesesizate, atunci acestea au constat doar în 

ponderea factorilor adversativi şi în experienţele tragice care s-au consumat, preţul 

de sânge plătit de români, cu excepţia lui 1 968, fiind mai mic, în 1 989. Pe acelaşi 

palier, al avantajelor consemnate, consecinţele destabilizărilor şi destructurărilor au 

fost concretizate în formule de expresie politico-juridică specifice mutaţiilor 

intervenite în lumea de după 1 989, toate componente, în evoluţia mai mult sau mai 

puţin asumată conştient, în programul de globalizare. 

Urmărind prospeţimea analizelor dedicate tuturor evenimentelor majore care au 

vizat istoria modernă a românilor, inclusiv a României ca stat - subiect de drept 

internaţional, dar şi obiect continuu de dispută teritorială, control politic şi 

economic - începi să simţi tot mai mult şansa unei perspective de-a dreptul 

fabuloase prin ineditul şi valoarea surselor care argumentează exprimările autorului . 

Atât de bogate şi de noi sunt materialele arhivistice oferite circuitului ştiinţific 

românesc şi internaţional, atât de vastă literatura de specialitate consultată şi 

abordată, atât de incitante sunt modalităţile de abordare, ca şi ideile, încât nu poţi să 

nu constaţi, încă de la citirea cuprinsului lucrării că, în sfârşit, cortina de fier trasă şi 

menţinută cu îndârjire pentru acoperirea realităţilor existenţei şi opţiunilor poporului 

român începe să intre în procesul de dezintegrare a tuturor ruginilor şi vopselelor ce 

s-au şi încă se mai rostesc pentru a-i ascunde profunzimile. Mă refer la adevăratele 

profunzimi încontinuu atacate şi murdărite, pentru a putea fi falsificate . Spectacolul 

este fabulos pentru că ne pune în faţa nu numai a evoluţiei istorice, ci ne dă şi şansa 

devoalării şi înţelegerii rolului unor subiecţi care au marcat memoria trecutului şi, 

85 

https://biblioteca-digitala.ro



implicit, a rădăcinilor vlăstarelor ce atacă cu aceeaşi insolenţă adevăruri ce le doresc 

a fi sinucise. 
Fiecărui cititor i se vor revela imagini şocante ale unor adversităţi ce s-au 

rostit necontenit în faţa oricărui proiect românesc dedicat exprimării de sine într-un 

context întotdeauna dominat de alţii şi în faţa unor „prietenii" nu doar refuzate, ci şi 

sufocante.Un îndemn responsabil la regândirea evoluţiei noastre şi nu numai. 

L-am cunoscut pe Larry Watts într-un timp ce mi se pare a face parte dintr

un trecut tot mai îndepărtat. Mi-a fost prezentat ca un tânăr istoric doritor de 

specializare în istoria estului Europei, asta pentru că încă de la primele fraze ar fi 

fost prea agresiv să te referi la Tratatul de la Varşovia.De la început am rămas 

surprins de cunoştinţele sale care îi argumentau strălucit cartea de vizită şi - mai 

ales - de nestăvilita dorinţă de a cunoaşte realităţile româneşti, nu numai cele 

istorice, ci şi pe acelea care ne marcau paşii în marea, incredibila încercare prin care 

treceam fiecare şi cu toţii atât în planul mentalităţilor şi speranţelor, cât şi acela, atât 

de divers, al schimbărilor de sistem.Am înţeles, nu după mult timp că mă aflam în 

faţa unui „american" fabulos nu numai prin privire şi zâmbet de actor, ci şi printr-o 

capabilitate de înţelegere şi dorinţa de a fi de ajutor, dorinţă ce depăşea cu mult 

memoria pachetelor sosite pe calea aerului în perioada marii foamete de după cel 

de-al doilea război mondial. 

Şi - odată cu trecerea anilor şi pe parcursul consolidării prieteniei noastre -

am găsit în Larry Watts nu numai un partener ştiinţific în abordarea momentelor 

istorice ale trecutului şi prezentului românesc, ci şi un sfătuitor profesionist în 

înţelegerea mentalităţilor occidentale, în proiectul de apropiere şi de integrare în 

NATO şi U.E. 

Mi-a fost, la un moment dat, când exercitam demnitatea de consilier al 

Preşedintelui pentru probleme de securitate naţională - consilier oficial şi sprij in 

calificat în abordarea atâtor situaţii la care a trebuit să facem faţă.Dacă ar fi să spun 

- şi probabil va veni şi acel timp - cât de mult m-a sprij init Larry L. Watts, omul, 

istoricul, analistul, ar trebui să scriu o carte nu pentru a-mi plăti „datoriile'', ci 

pentru a-i informa pe cei care au avut şi au trăit în speranţa că România va deveni 

membru NATO, cât de mult şi-a dorit acelaşi lucru şi un profesor american, captivat 

de provocarea unui proiect ce ne va reconfigura chiar determinările geografice.Nouă 

- românilor - şi nu numai". 

Ioan Talpeş 
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PERSPECTIVE ŞI POSIBILE CONSECINŢE ALE UNOR ABORDĂRI 

RECENTE DIN RAPORTURILE RUSO-GERMANE. IMPLICA ŢII 

PENTRU ROMÂNIA (I) 

,Jn istorie, periodic, se produc schimbări 
de amploare, cel mai adesea acestea sunt 
neaşteptate, prin urmare, deducţiile 
noastre privind viitorul nu decurg automat 
din situaţia prezentâ' - Henrik Daub' 

La sfârşitul verii anului trecut, destul de secetoasă din punct de vedere al 

evenimentelor senzaţionale de politică externă, fraţii noştri de peste Prut au devenit 

dintr-o dată preocupaţi de problematica raporturilor ruso-germane. Astfel, 

remarcabilul comentator politic de la Chişinău, Petru Bogatu, la 25 iulie 20 l O, în 

articolul intitulat „Soluţia germano-americană pentru Basarabia", atrăgea atenţia 

asupra faptului că: „Suntem în ajunul unei răsturnări dramatice de situaţie. Soluţia 
germano-americană pare să fie pe cât de complexă, pe atât de realistă. În schimbul 
desfiinţării vizelor pentru ruşi, Occidentul cere Federaţiei Ruse garanţii pentru 
cursul european al Chişinăului şi internaţionalizarea contingentului rus de 
menţinerea păcii sau chiar înlocuirea lui cu o misiune poliţienească europeană. 
Este de aşteptat ca Moscova să ceară asigurări ca, în urma evacuării trupelor sale, 
autoproclamata republică nistreană să nu treacă sub jurisdicţia Chişinăului. Astfel, 
înţelegerea ar putea presupune concesii multiple, în aşa fel încât şi ursul să fie sătul, 
şi mierea la care râvneşte să rămână intactă. (.„) Combinaţiile politice în jurul 
Republicii Moldova vor fi împinse într-un context geopolitic atât de diferit de cel 
actual, încât vor surprinde toată lumea". 

A urmat apoi articolul semnat de Virgiliu Culiceanu, din 4 august 20 1 O, 

intitulat „Basarabia, Valea Fergana şi teama de Romania", în care autorul lansează 

ideea că: „Orientarea Ucrainei către Rusia a crescut enorm importanţa geopolitică 
a R. Moldova pentru UE, SUA şi NATO, şi a întărit rolul de vector euroatlantic al 
României. Faptul că Angela Merkel pare afi dispusă să deschidă porţile UE celor 
140 de milioane de eurasiatici, pentru a obţine eliberarea a 4 milioane de 

1 Henrik Daub - redactorul şef al publicaţiei germanilor originari din Rusia «Ost West Panorama» (Germania). În 

timpul URSS a fost membru al Asociaţiei unionale a germanilor sovietici „Renaşterea" (VOSN), din regiunea 

Omsk. În prezent este stabilit în Germania. 
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moldoveni indică creşterea mizei reprezentată de Basarabia şi România. 
Importanţa României în jocul de interese dintre Germania, SUA şi Rusia, ar putea 

face ca arta românească de a promova o politică externă de înalt nivel să fie din nou 

de actualitate. Am motive să cred că România va deveni nu doar o punte între UE şi 

Rusia, ci şi între UE şi SUA. Nu este deloc exclus ca axa: Bucureşti - Berlin -

Washington, care începe să se contureze, să se transforme în axa: Bucureşti - Berlin 

- Washington - Moscova. Totul depinde de cum va fi gestionată şi soluţionată 

problematica geopolitică a Transnistriei şi Moldovei, precum şi dacă Rusia va 

înţelege că este mult mai avantajoasă cooperarea decât conflictul." 

Era evident că autorii citaţi încercau descifrarea semnificaţiilor şi mesajelor 

pentru români a întâlnirii la nivel înalt de la Ekaterinburg, care face parte din seria 

de acţiuni circumscrise ,,Dialogului Petersburghez". 
Notă: „DIALOGUL PETERSBURGHEZ" este un forum de discuţii în cadrul 

căruia, periodic, se reunesc reprezentanţi ai societăţii civile din Germania şi 

Federaţia Rusă. A fost creat la Sankt-Peterburg, în primăvara anului 200 1 ,  la 

iniţiativa lui Vladimir Putin şi Gerhard Schroeder, în vederea promovării înţelegerii 

reciproce germano-ruse, dezvoltării colaborării şi impulsionării legăturilor dintre 

cele două ţări. Principala formă de activitate a acestuia o constituie reuniunile 

anuale, organizate succesiv în Rusia şi Germania, sub patronajul preşedintelui rus şi 

cancelarului german, în cadrul cărora este abordat întreg spectrul problematicii 

relaţiilor bilaterale.  A 1 O-a reuniune a forumului s-a desfăşurat la Ekaterinburg, în 

perioada 1 3  - 1 5  iulie 20 1 O". 

Se pare că acest eveniment a atras atenţia nu doar comentatorilor de 

politică externă, ci şi a oficialltăţilor de la Chişinău, fapt relevat de interviul acordat 

la 26 august 20 1 0  postului de radio „România Actualităţi", de ambasadorul R. 

Moldova la Bucureşti, Iurie Reniţă, în care acesta menţionează: „Posibilele 
implicaţii pentru situaţia geopolitică în plan regional ale memorandumului Merkel 
- Medvedev, semnat la Ekaterinburg. " 

Deoarece „nu iese fum fără foc", ne punem întrebarea ce s-ar putea ascunde 

în spatele activismului politic „bine temperat" al Berlinului şi Moscovei din relaţiile 

bilaterale, iar într-un context mai larg, care este stadiul şi către ce se îndreaptă 

raporturile ruso-germane? 

Bineînţeles, ceea ce ne frământă cel mai mult este chestiunea legitimă 

privind consecinţele previzibile ale acestor noi abordări din punct de vedere al 

intereselor naţionale ale României. 
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Ca să găsim răspunsuri la aceste întrebări , se impune un tur de orizont 

pentru a identifica poziţii, evaluări, puncte de vedere, comentarii în mediile politice, 

academice şi publicistice cu privire la tema în discuţie. 

Cu ocazia unei vizite întreprinse la Moscova, la sfârşitul anului 2009, şeful 

de atunci al diplomaţiei germane, Guido Westewelle, declara că Germania doreşte 

să devină un partener strategic al Rusiei ,fără nici un fel de «dacă» sau «nu»". 
Conform afirmaţiilor acestuia, o astfel de evoluţie a relaţiilor reciproce ar fi în 

folosul ambelor state. De asemenea, predecesorul său, Frank-Walter Steinmeier, tot 

cu ocazia unei prezenţe la Moscova, în luna iunie a aceluiaşi an, afirma: „Rusia este 
un partener indispensabil al Germaniei şi UE. Cooperarea germano-rusă este un 
model de interacţiune, ambele părţi având de beneficiat, dacă potenţialul celor 
două ţări este unit. "2 

Cum era de aşteptat, poziţiile oficialilor germani au trezit îngrijorare la 

Washington. Astfel, într-un comentariu Stratfor se menţiona: „Pe parcursul a 
aproape 65 de ani de diplomaţie care au urmat înfrângerii celui de-al Treilea Reich, 
principala strategie americană în Europa a fost prevenirea apariţiei unei entităţi 
politice puternice capabilă să blocheze interesele SUA în regiune. Germania anului 
2009 relevă primele semne că ar putea deveni o asemenea entitate". 

Notă: STRA TEGIC FORECASTING, Inc. - mai cunoscută sub denumirea 
de STRATFOR - este o companie americană privată de informaţii şi prognoze 
globale. A fost înfiinţată în anul 1996, are sediul în Austin - statul Texas şi este 
condusă de reputatul politolog american George Friedman. Acesta este autorul 
lucrărilor: The Next 100 Years, America's Secret War, The Intelligence Edge şi The 
Future of War. 

Într-o pertinentă analiză a relaţiilor germano-ruse, George Friedman 

identifică următoarele aspiraţii naţionale prioritare ale germanilor: „De la sfârşitul 
celui de-al Doilea Război Mondial, Germania a urmărit cu consecvenţă două 
obiective. Primul, a constat în menţinerea unor legături strânse cu Franţa, pentru 
eliminarea ameninţării unui nou război. („.) Al doilea obiectiv a fost asigurarea 
bunăstării populaţiei. Germanii îşi mai amintesc de Marea Depresiune şi încearcă 
să nu mai permită ascensiunea militarismului, ceea ce i-a determinat să se 
orienteze spre dezvoltare economică şi crearea unei societăţi prospere. Germania a 
contat pe faptul că prin intermediul structurilor economice integraţioniste europene, 

2 Stratfor, Jurnal geopolitic: Berlinul încălzeşte relaţiile cu Moscova, din 10 iunie 2009. 
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va putea realiza ambele obiective. (. .. ) Până în anul 2008, Europa a cunoscut o 
perioadă de creştere a bunăstării fără precedent, iar Germania de Vest a reuşit să 
se unească cu Germania de Est şi să-şi asigure o dezvoltare neîntreruptă. UE părea 

a fi un mecanism miraculos, care producea bunăstare şi stabilitate politică". 3 

Politologul american atrage însă atenţia asupra faptului că: „După 2008, 
aceste reprezentări s-au schimbat, iar sentimentul insecurităţii s-a accentuat odată cu 

declanşarea crizei din Grecia şi în statele membre UE din regiunea Mării 

Mediterane. Germanii au constatat că, în numele salvării Euro şi a economiei 

europene, vor trebui să accepte extravaganţele grecilor şi să-şi asume costurile 

acestora. Aceasta nu numai că a întâmpinat o rezistenţa puternică în rândul societăţii 

germane, dar a dus la apariţia unor semne de întrebare în guvernul german cu 

privire la UE. În măsura în care viitorul Europei va depinde de sprijinul Germaniei, 

cu alte cuvinte dacă bogăţiile şi beneficiile materiale vor începe să fie transferate 

din Germania în Europa, este de aşteptat o slăbire a motivaţiei germanilor faţă de 

UE".4 

Semnificativ este şi faptul că, la 1 8  iunie 201 O, în paginile prestigioasei 

publicaţii germane, Frankfurter Allgemeine Zeitung, patru eminenţi economişti 

europeni (Hans-Werner Sinn - şeful Institutului de economie „IFO'', din Munchen, 

Martin Hellveg - directorul Institutului Max Planck, Franz Wolfgang - preşedintele 

consiliului de experţi economici de pe lângă guvernul federal german şi profesorul 

Clemence Fust, din cadrul Universităţii Oxford) au adresat guvernului de la Berlin o 

scrisoare deschisă, în care, pe un ton categoric, cereau modificarea politicii 

europene. În opinia acestora, problema-cheie a zonei Euro, este accesul facil la 

credite ieftine a unor economii periferice. În scrisoare se atrage atenţia asupra 

necesităţii unor „noi reguli de joc" şi perspectivei falimentării unor state suverane. 

„Suntem îngrijoraţi de faptul că modelul european ar putea suferi un eşec dacă nu 
vom fi capabili să sporim responsabilitatea statelor europene. Pe parcursul 
acţiunilor de salvare de la faliment a Greciei şi, probabil, a altor ţări din Europa, a 
fost abolită prevederea Tratatului de la Maastricht, prin care este interzis 

„ bail-out "-ul5. Până în momentul în care pachetele de măsuri îşi vor încheia 
efectele, politicienii trebuie să elaboreze o concepţie viabilă a viitoarelor reguli de 
politică fiscală pentru Europa. Concepţia trebuie să conţină două elemente: 

3 Stratfor, Germania şi Rusia tot mai aproape, 22.06.2010. 
4 Ibidem 
5 Bail-out - acordarea de capital unei entităţi (companie, ţară sau unui individ) aflate în pericol de prăbuşire, 
pentru a încerca să o salveze de la faliment, insolven\ă sau lichidare totală şi ruină. De asemenea, mai poate 
presupune crearea de condiţii pentru ca o entitate aflată în această situaţie să dispară, fără ca acest proces să 
devină contagios. 
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îngrădiri mai severe pentru asumarea de datorii şi introducerea procedurii 
falimentului pentru state. Aceasta din urmă nu trebuie să servească doar 
contracarării viitoarelor crize, ci să permită statelor membre să ţină sub control 
nivelul lor de îndatorare, obligându-le la mai multă prudenţă". 

La rândul său, George Friedman sugerează în analiza Stratfor sus

menţionată că: „Germanii nu sunt pregătiţi să renunţe la integrarea europeană, care 

a adus Germaniei 65 de ani de pace. În acelaşi timp, sunt înclinaţi să se gândească la 

corectarea sistemului în care acţionează şi trăieşte Europa, în special în plan 

economic. Europa în care bunăstarea germană este ameninţată de practicile bugetare 

ale grecilor, are nevoie de corective".6 

De asemenea, politologul american mai atrage atenţia asupra faptului că: 

„Rusia asigură livrarea a aproape 40% din necesarul de gaze naturale al Germaniei. 
În acelaşi timp, Rusia are nevoie de tehnologie şi know-how pentru dezvoltarea 

economiei şi eliminării statutului de furnizor de materii prime. În plus, în Germania 

există mii de întreprinderi care investesc în Rusia". 

Desigur, aceste evaluări trebuie privite prin prisma faptului că, într-adevăr, 

în ce priveşte poziţia Germaniei în context european şi global, dar şi în raporturile 

acesteia cu Rusia, s-au produs o serie de mutaţii semnificative. 

În primul rând este vorba de setul de acorduri încheiate de Germania cu 

Rusia (la acea dată URSS), în luna martie 1 99 1 ,  privind ,,soluţionarea definitivă a 
raporturilor cu Germania" (acestea mai sunt denumite „preţul unificării 
Germaniei") 

Este evidentă dezamăgirea elitei politice de la Moscova pentru faptul că 

Germania continuă să fie aliată atât cu anglo-saxonii, alianţă în care deţine un rol 

secundar, cât şi cu francezii, în care pozează în acelaşi rol secundar, dar de fapt este 

vioara întâi. Mai mult sau mai puţin voalat se reproşează Germaniei că nu 

promovează relaţii ,,speciale" în raporturile cu Rusia, în ciuda asigurărilor din 

ajunul reunificării cu privire la recunoştinţa veşnică a poporului german sau că se va 

intra într-o eră a colaborării germano-ruse. Semnificativă în acest sens este 

evaluarea unuia din cei mai prestigioşi diplomaţi şi germanişti din perioada 

sovietică şi de după destrămarea URSS, Julii K viniţkii :  „ Germaniei unificate nu-i 
place să i se amintească despre acordurile care au dus la unificarea ei. Este evident 
că ar vrea să se comporte ca şi cum nu ar exista nici un fel de condiţii şi restricţii 
legate de existenţa ei în actuala formă. Ca şi cum nu ar exista obligaţia ca de pe 

6 Vezi: Stratfor, Germania şi Rusia tot mai aproape, din 22.06.2010.  
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teritoriul ei de acum înainte să izvorască doar pacea, nici limitări ale dimensiunii 
forţelor sale armate sau interzicerea armelor de distrugere în masă, cu alte cuvinte, 
ca şi cum n-ar exista o serie de interdicţii în ce priveşte Germania comparativ cu 
alte state. (. . .) Pe de altă parte, se poate argumenta că Germania nu poate fi 
răspunzătoare de obligaţii asumate faţă de «Un stat care a dispărut» - URSS 
Germania a uitat complet despre prevederile care stau la baza Tratatului de Bază, 
în vigoare cu Federaţia Rusă. Nici un fel de consultări cu Rusia nu au avut loc în 
legătură cu nenumăratele crize internaţionale care s-au produs după anul 1991 şi 
nu au fost întreprinşi paşi împreună cu Moscova pentru depăşirea lor. Acţiunile 
agresive ale unor state terţe, de exemplu bombardarea lugoslaviei, nu numai că nu 
au fost prevenite, dar au fost sprijinite activ de Germania. (. . .) Profitând de 

slăbiciunea Rusiei în procesul de reglementare a conflictului din Orientul Apropiat, 

Germania a cerut înlocuirea acesteia cu proprii reprezentanţi. Dacă nu a fost 

iniţiatoarea, a sprijinit însă în cel mai activ mod toate deciziile de extindere a NATO 

şi UE, cimentând în acest fel izgonirea Rusiei din Europa şi destrămarea Uniunii 

Sovietice, aspirând să readucă steagul NATO şi UE în zonele de influenţă 

tradiţionale ale Reich-ului din Europa de Est şi de Sud - Est. A acţionat energic 

împreună cu SUA şi alte state pentru penetrarea în fostele republici sovietice, în 

special în Ucraina şi Caucazul de Sud, a sprijinit politica de creare a unui cordon 

sanitar anti-rus pe fostele noastre pământuri".7 

Deşi reproşurile şi pesimismul fostului diplomat rus nu pot fi trecute cu vederea, 

există însă suficiente semnale din care rezultă că relaţiile dintre cele două ţări 

cunosc un curs ascendent remarcabil, chiar dacă nu se poate încă vorbi de o A 

TREIA ALIANTĂ GERMANO-RUSĂ. Această idee este vehiculată insistent în 

mass-media rusă, dar nu numai, în special după venirea la putere a lui Vladimir 

Putin, respectiv în timpul guvernării cancelarului Gerhard Schroeder. Principalul 

argument invocat în acest sens este proiectul gazoductului „Magistrala Nordică" 
(,,Nord Stream"). 
Astfel, expertul american William Engdahl, un observator competent şi constant al 

evoluţiilor din Federaţia Rusă şi relaţiilor germano-ruse, a publicat la 9 iulie 20 10  

un pertinent comentariu intitulat „Geopolitica conductelor. Magistrala Nordică 

germano - rusă". Referindu-se la faptul că, doar cu câteva zile înainte, prima 

conductă ,,Nord Stream" ajunsese în zona oraşului german Lubmin de pe malul 

1 l u l i i  Kviţinskii, Rusia - Germania .  Amintiri despre viitor. 2008 
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Mării Baltice, autorul afirma că acesta a devenit „centrul geopolitic al Europei şi 
Rusiei". În general, comentariul expertului german este sobru şi reţinut, mărginindu

se doar la evidenţierea eforturilor pe care le face Rusia pentru a crea variante de 

rezervă (,.Nord Stream" şi „South Stream") tranzitului resurselor sale energetice 

exportate în Europa (ocolind Ucraina, Polonia şi Statele Baltice). Cu toate acestea, 

reţine atenţia evaluarea lui Engdahl, conform căreia: „Finalizarea «Magistralei 
Nordice» va crea o legătură geopolitică importantă Între statele membre UE, 
Europa Centrală şi Rusia, ceea ce va constitui pentru Washington un adevărat 
coşmar geopolitic. După al Doilea Război Mondial, politica SUA a urmărit să 
domine Europa Occidentală, Într-o primă fază agitând Războiul Rece cu Uniunea 
Sovietică, iar apoi Împingând NATO spre Est, până la frontierele Rusiei. O Europă 
Occidentală din ce În ce mai independentă şi care Începe să privească mai mult 
spre Est decât peste Atlantic, ar putea afecta de o manieră semnificativă menţinerea 
dominaţiei Statelor Unite, ca «unică supraputere mondială» ". 8 

William Engdahl mai atrage atenţia asupra faptului că nu se poate face 

abstracţie de poziţiile faţă de acest proiect exprimate în ţările indirect vizate de 

acesta: ,Jn anul 2006, ministrul de externe al Poloniei, Radoslav Sikorski, a 
comparat Consorţiumul „Nord Stream " cu pactul sovieto-german din 1939. După 
destrămarea Uniunii Sovietice, Washingtonul a promovat o politică de sprijinire a 
Poloniei, care şi-a asumat rolul de falie despărţitoare, În special pentru blocarea 
colaborării economice şi politice tot mai evidente dintre Rusia şi Germania". Prin 

urmare, în opinia lui Engdahl, punerea în funcţiune a „Magistralei Nordice" ar 

elimina această ,falie" dintre Rusia şi Germania, de unde o serie de analişti 

consideră că am avea de-a face cu o A TREIA ALIANTĂ RUSO-GERMANĂ. 

În lucrarea „Noua realitate geopolitică: alianţele interstatale integrate şi 

interconectate", politologul Oleg Maslov, directorul Centrului informativ-analitic 

„Dimensiunea umană" şi sociologul Aleksandr Prudnik, cercetător ştiinţific 

principal în cadrul Filialei din Novgorod al Institutului de sociologie de pe lângă 

Academia de Ştiinţe a Federaţiei Ruse, susţin explicit aceeaşi idee : „Construcţia 
«Magistralei Nordice» pe fundul Mării Baltice pune bazele unei alianţe integrate 
interstatale Între Rusia şi Germania". 

În acest context putem menţiona şi viziunea directorului filialei de la Kiev a 

Institutului pentru Problemele Globalizării, Vladimir Filin: „Proiectul «Magistrala 
Nordică», la/el ca şi «Magistrala Sudică», este un Pact Molotov - Ribbentrop În 

8 William Engdahl, Geopolitica conductelor: Magistrala strategică de gaze germano-rusă Nord Stream - Centrul 
de studii privind globalizarea. 
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versiune modernă. Din punct de vedere economic ambele proiecte sunt inutile şi 
excesiv de scumpe, iar scopul acestora este acela de a ocoli statele prin care se 
realizează în prezent tranzitul resurselor energetice - Statele Baltice, Polonia, 
Ucraina şi Belarus". Puncte de vedere similare există şi în Ţările Baltice. Cu toate 

acestea, în prezent, „Magistrala Nordică" (,,Nord Stream") este o realitate. 

Ce efecte concrete ar putea avea însă realizarea acestui proiect „inutil şi 
excesiv de scump"? Capacitatea sistemului de transport a gazelor spre Europa de 

care dispune Gazprom este de 203,5 miliarde metri cubi pe an, care este repartizat 

astfel: tranzitul prin Ucraina - 143,5 miliarde metri cubi; prin Belarus - 35 miliarde 

metri cubi; prin Turcia - 1 6  miliarde metri cubi; prin Letonia - 2 miliarde metri 

cubi; livrări în Finlanda - 7 miliarde metri cubi. Conform declaraţiilor fostului 

cancelar german Gerhard Schroeder: ,Jn prezent, Europa consumă 500 miliarde 
metri cubi de gaze pe an, iar în 2015 va avea nevoie de încă 200 miliarde metri 
cubi în timp ce «Magistrala Nordică» va putea să asigure transportul doar a 55 

miliarde metri cubi de gaze ". 9 

Este evident că atunci când „Magistrala Nordică" va ajunge la capacitatea 

proiectată iniţial, cel puţin Belarus va pierde posibilitatea, chiar şi teoretică, de a 

exercita presiuni asupra Rusiei, prin intermediul manevrării robinetului tranzitului 

de gaze. Avantajele pentru Rusia şi Germania sunt evidente . Să nu uităm însă că 

după , ,Nord Stream" este la rând „South Stream" (cu o capacitate de transport de 65 

miliarde metri cubi pe an), iar în caz de necesitate capacităţile ambelor magistrale 

pot fi cu uşurinţă şi rapid mărite, deoarece obiectivul real nu este scurtcircuitarea 

Belarus, ci a Poloniei, Statelor Baltice şi mai ales a Ucrainei. De asemenea, oricât 

de atractivă şi necesară ar fi pentru Europa „diversificarea surselor de 
aprovizionare cu resurse energetice", gazele ruseşti sunt şi vor fi la îndemână, 

extrem de scump de înlocuit şi foarte important - practic inepuizabile (Siberia 

mlăştinoasă produce permanent gaze naturale, fiind vorba de un fenomen natural). 
În acelaşi timp, nu putem să facem abstracţie de faptul că, după ce rutele 

ocolitoare ale magistralelor de transport ale resurselor energetice provenind din 

Rusia şi destinate Europei vor deveni operaţionale, este foarte probabil ca Polonia, 

Statele Baltice şi mai ales Ucraina să intre în ,Jibrilaţie'', deoarece li se va smulge 

de la gurile lacome, ţâţa de unde sugeau laptele dulce reprezentat de tranzitul 

gazelor ruseşti, monopolizat şi gestionat cu atâta rapacitate şi iresponsabilitate în 

perioada sovietică şi mai ales după dezmembrarea URSS. O asemenea perspectivă, 

9 Oleg Maslov, Aleksandr Prudnik, Perspectivele celei de-a treia alianţe ruso-germane, din1 9 august 2010. 
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poate duce la destabilizarea lor, în primul rând economică, implicit a întregii regiuni 

care constituie flancul nord-estic al UE şi NATO. Pentru a face ordine în haosul 

geopolitic în care s-ar putea scufunda Polonia, Statele Baltice şi mai ales Ucraina, 

nu ar fi exclus ca o soluţie de felul Pactului Ribbentrop - Molotov să fie nu numai 

necesară, ci chiar salutată de lumea civilizată. 1 0  

În prezent, referitor la evoluţia raporturilor dintre Berlin ş i  Moscova, în 

Rusia, se cristalizează două curente principale privind perspectiva relaţiilor 

bilaterale. 

Primul are la bază concepţia susţinută de Julii K viţinskii şi pleacă de la 

avertismentele istoriei raporturilor dintre cele două ţări, susţinând că: „Politica 
răsăriteană a Germaniei şi într-un cadru mai larg întreaga ei politică externă a 
depins întotdeauna de puterea sau slăbiciunea Rusiei. Germania s-a acomodat cu o 
Rusie puternică şi uneori a acţionat împreună cu aceasta, iar atunci când Rusia a 
fost slabă, a atacat-o şi jefuit-o. Nu avem nici un motiv să presupunem că Germania 
va proceda altfel în viitor. Prin urmare, soluţionarea chestiunilor în suspensie din 
domeniul relaţiilor cu Germania depinde înainte de toate de modalitatea de 
rezolvare a problemelor noastre interne. Dacă vom reuşi să ne ridicăm din 
genunchi, va fi o situaţie, iar dacă nu - aceasta va fi cu totul alta, deloc fericită 
pentru noi. (. „) Din motive obiective, Germania va fi pentru Rusia un partener dorit, 
însă în acelaşi timp şi o ameninţare permanentă, latentă, la adresa intereselor 
noastre. În linii mari, scopul politicii ruse vizând Germania trebuie să constea în a 
avea o Germanie suficient de puternică pentru a putea contrabalansa alte puteri 
occidentale, dar suficient de slabă, pentru a nu reprezenta o ameninţare directă 
pentru Rusia şi dependentă de Rusia şi sprijinul acesteia în realizarea obiectivelor 
sale ". 1 1  

Poate că în acest context nu este lipsit de importanţă să reamintim şi 

viziunea politicianului şi omului de stat german din a doua jumătate a secolului XIX, 

Otto von Bismarck, privind raporturile germano-ruse, concentrată într-un concept la 

care se face referire destul de frecvent: ,,Nu vă faceţi iluzii că profitând de 
slăbiciunea Rusiei veţi obţine doar dividende. Ruşii îşi revin întotdeauna şi când o 
fac, nu vă bazaţi pe acordurile care credeţi că vă dau dreptate. Acestea nu 
valorează mai mult decât hârtia pe care au fost scrise. Cu ruşii fie joci cinstit, fie 
mai bine să nu joci". 

'0 Brad Macdonald, Este iminent un nou Pact Molotov - Ribbentrop?, din 1 8 .06.2009 
1 1  lulii Kviţinskii, Rusia - Germania. Amintiri despre viitor, 2008. 
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După prăbuşirea URSS, Rusia nu a reuşit încă să iasă din starea de 

slăbiciune, dar aceasta nu înseamnă că situaţia se va prelungi la nesfârşit. 

Remarcând evaluarea raţională privind relaţiile ruso-germane reprezentată de 

„curentul Kviniţkii", nu putem să nu menţionăm existenţa în rândurile 

germanofobilor ruşi a ideii că, cel puţin, următoarele date de referinţă demonstrează 

convingător esenţa anti-rusă a germanilor: 1 756 - 1 763 (Războiul de 7 ani, în care 

Prusia a luptat împotriva Rusiei); 1 853 - 1856 (Războiul Crimeii, în care Prusia şi 

Austria au sprij init coaliţia anti-rusă constituită din Anglia, Franţa şi Turcia); 1 878 

(Congresul de la Berlin, urmare a războiului ruso - turc din 1 877 - 1 878, în cadrul 

căruia delegaţia germană condusă de Bismarck a adoptat o poziţie anti-rusă); 19 14  

(Primul Război Mondial); 194 1  - l 945(Al Doilea Război Mondial). Prin urmare, ar 

exista suficiente motive de îngrijorare pentru Rusia. 

Al doilea curent pleacă de la premisa că prăbuşirea ultimelor două imperii 

germane s-a produs ca urmare a acţiunilor expansioniste ale Germaniei spre Est. 

Prin contrast, atitudinile binevoitoare sau alianţele dintre Rusia şi Germania au fost 

benefice de fiecare dată acesteia din urmă (edificatoare în acest sens sunt 

considerate cele două unificări ale Germaniei, din 1871  şi 199 1 ). De asemenea, sunt 

frecvent vehiculate, chiar dacă de cele mai multe ori scoase din context, o serie de 

afirmaţii aparţinând lui Otto von Bismarck. Astfel, în anul 1887, la propunerea 

şefului Statului Major General al armatei prusace, Helmuth von Moltke, de 

declanşare a unui război împotriva Rusiei, „cancelarul de fier" a răspuns: „O 
victorie împotriva Rusiei nu înseamnă doar simpla înfrângere a acesteia, ci şi faptul 
că Germania va avea la Est un vecin, care va dori să-şi ia revanşa, mai devreme sau 
mai târziu". 1 2 

Alexandru Botez 

1 2  Oleg Maslov, Aleksandr Prudnik, Perspectivele celei de-a treia alianţă ruso-germane, din 1 9  august 2010 
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RUSIA ŞI APĂRAREA IMPERIULUI 

Rusia a anunţat trecerea la un program de înarmare fără 

precedent din epoca sovietică până astăzi, este vorba de 650 miliarde de dolari până 

în 2020. Premiera o constituie faptul că nu este vorba nwnai de armament rusesc, ci 

şi din cel produs de Occident, dar mai sunt unele aspecte care denotă preocupările 

Rusiei, şi anume rolul primordial acordat Kurilelor şi Mării Negre. 

Dinamica imperiilor 

Toate imperiile se nasc, se dezvoltă, ajung la apogeu, trec prin perioade de 

expansiune şi de declin, sunt confruntate cu crize şi trec prin perioade de înflorire, 

dar toate, absolut toate, la un moment dat, pier. Uneori, dispariţia unui imperiu 

survine în urma unei lungi perioade de criză, poate de o pierdere a identităţii, sau 

este rezultatul cuceririi de către un alt imperiu. Trecutul omenirii este plin de 

exemple, de imperii care au dominat lumea cunoscută, regiuni întregi până la o bună 

parte a globului, dar sfârşitul este inevitabil. Imperiile sunt sortite dispariţiei, unul 

după altul . Chiar dacă un nou imperiu apare, în zorii ridicării sale sunt prevăzuţi 

deja germenii dispariţiei. Mai devreme sau mai târziu, imperiul va intra în declin şi 

va dispărea. Istoria nu ne oferă excepţii de la regulă, toate imperiile care au strălucit 

şi au dictat mersul lwnii, toate, absolut toate, au dispărut. 
În maj oritatea cazurilor, ele se prăbuşesc în urma unor cutremure 

geopolitice majore, care le zdruncină din temelii . Poate cel mai cunoscut şi mai plin 

de urmări a fost cutremurul geopolitic al anului 1 9 1 8, în urma primului război 

mondial. Atunci s-au prăbuşit patru imperii dintr-o dată, într-un singur an: imperiul 

german, austro-ungar, turc şi rus. Faliile geopolitice ce au urmat au fost imense, 

teritorii şi regiuni întinse au rămas pradă haosului . . .  Un cutremur geopolitic major 

poate prăbuşi imperii, dar aduce victime şi războaie colaterale, în zonele de falie. 

A urmat al doilea război mondial, cu un alt cutremur geopolitic major, anul 

1 945, când Uniunea Sovietică şi-a împins stăpânirea peste jumătate din Europa, şi 

în alte zone din Asia. Al treilea cutremur geopolitic major a fost anul 1 989, de fapt 

anii 1 989- 1 99 1 ,  până la prăbuşirea Uniunii Sovietice. De atunci, din nou, vorbim 

despre Rusia, nu despre Uniunea Sovietică, deşi putem vedea o continuitate între 

Rusia, Uniunea Sovietică, apoi din nou Rusia, o continuitate bizară, dar constantă. 

Vorbim aici de mentalităţi şi temeri. 
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Logica imperială defensivă 

Rusia, de la începutul expansiunii sale, de când a devenit un imperiu, s-a 

confruntat cu justificarea motivelor cuceririi de noi teritorii .  Fiindcă vorbim aici de 

o dinamică a expansiunii nemaiîntâlnită în istorie. „O istorie de permanent 

expansionism teritorial, desfăşurat cu metodă, pe baza acestei viziuni şi care a avut 

drept rezultat anexarea în fiecare an din ultimele două secole, în medie, a unui 

teritoriu de mărimea Olandei. Expansiunea s-a făcut prin intermediul conflictelor 

militare, care nu au cunoscut întreruperi semnificative. De pildă, între 1 700 şi 1 870, 

Rusia a petrecut 1 06 ani numai în lupte, în cadrul a 38 de campanii militare, din 

care numai două au fost defensive". 

Există o realitate psihologică a momentului pe care îl traversează Rusia 

astăzi, realitate ce poate deveni materie primă pentru noi întrupări ale ideii 

imperiale . . .  Nostalgia imperială poate fi reaprinsă, fie printr-o politică de 

resentiment şi umilire din partea Occidentului, fie prin eşecul tranziţiei, care ar 

readuce în minţi vremurile de altădată ("suferim, dar cel puţin suntem mari şi 

temuţi"). De aceea, apusul ideii imperiale este condiţionat în primul rând de 

succesul economic intern al Rusiei, de modernizarea sa." (Paul Dobrescu, 

Geopolitica, 2008). Când i-a cucerit pe tătarii din Kuban şi Astrahan, a spus că o 

face în numele creştinismului, în luptele cu polonezii, în numele ortodoxismului, 

când a cucerit popoare ortodoxe, în numele panslavismului, dar când a dat peste 

popoare slave, a găsit altă explicaţie. Anul 1 9 1 7  şi următorii au dat Rusiei, devenită 

din 1 922 Uniunea Sovietică, justificarea expansiunii, în numele comunismului. 

Conform lui Lenin şi Troţki, revoluţia comunistă mondială trebuia impusă, chiar cu 

forţa armelor. Expansiunea era justificată, chiar era o obligaţie, cea de a aduce 

„libertate tuturor proletarilor" din lume. De a impune puterea şi dictatura 

proletariatului pe întreg mapamondul. De aici a decurs Războiul Rece, după 

încheierea celui de-al Doilea Război Mondial. Ciudat şi paradoxal, imperiul rus se 

teme. În ciuda expansiunii sale din decursul secolelor, imperiul rus se teme că va fi 

atacat şi cucerit de alţii .  Se teme de răzbunarea istoriei, de momentul în care vor 

vedea reversul medaliei, prăbuşirea, deoarece sunt conştienţi că o asemenea 

expansiune extraordinară nu are cum să nu fie urmată de reflux. 

Această teamă s-a perpetuat timp de secole, menţinând până şi în ziua de 

astăzi mentalitatea de cetate asediată. Deşi în plină expansiune, împăraţii ruşi se 

temeau. Numai astfel se justifică inclusiv alegerea unui alt ecartament al căilor 
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ferate, odată cu apariţia acestui nou mijloc de transport în secolul XIX, de teamă că 

va fi folosit pentru transportul trupelor de invazie pe teritoriul imens al imperiului 

rus. 

Această logică ar părea greu de înţeles, dacă nu am studia puţin scrierile 

autorilor ruşi. Leontiev făcea o largă expunere, la jwnătatea secolului XIX, asupra 

vieţii imperiilor, încercând să justifice şi să impună preponderenţa imperiului rus, 

bineînţeles, aducând omagii absolutismului rusesc. Alţi scriitori ruşi încercau să 

impună ideea de continuitate între imperiul bizantin şi cel rus, acreditând ideea că 

Moscova este a treia Romă, un imperiu ce continuă tradiţia celui roman şi bizantin. 

Peste tot, doar o justificare a tendinţei imperiale, continuată sub formă comunistă, şi 

astăzi, sub orice formă la îndemână, panslavistă sau antioccidentală. 
În timpul Uniunii Sovietice, expansiunea era justificată ideologic, iar 

apărarea era structurată pe trei cercuri. Nu vorbim doar de apărare aici, ci şi de 

direcţiile sau zonele din care se putea desfăşura un atac. Primul cerc era format din 

republicile sovietice, cele ce constituiau Uniunea Sovietică. Că vroiau sau nu, erau 

în componenţa Uniunii Sovietice, ce se întindea pe două continente, un spaţiu imens. 

Al doilea cerc era format din ţările satelit din Europa de est şi din Asia. Iar al treilea 

cerc era constituit din ţările devenite socialiste sau prietene cu concursul diplomaţiei 

sau armamentului şi suportului sovietic. Aici intrau Cuba, dar şi unele state din 

Africa, America de Sud, Asia sau Orientul Mijlociu. Cutremurul geopolitic al anilor 

1 989- 199 1  a schimbat mult situaţia. Al treilea cerc, nemaifiind susţinut de Uniunea 

Sovietică confruntată cu probleme economice, s-a prăbuşit. La fel şi al doilea cerc, 

în urma revoluţiilor din Europa de est. Primul cerc a căzut şi el, în urma imploziei 

Uniunii Sovietice din 1 99 1 .  Mai mult, dintre cele cincisprezece state ce compuneau 

Uniunea Sovietică trei au intrat în UE şi NATO, respectiv ţările baltice: Lituania, 

Letonia şi Estonia. Revoluţiile „portocalii" au aruncat o altă fostă republică în 

opoziţie cu imperiul, respectiv Georgia, în urma revoluţiei trandafirilor din 2003. 

Ucraina a încercat şi ea calea dizidenţei, în 2004, dar a revenit de curând, 

democratic, prin alegerea lui Victor Ianukovici ca preşedinte. Moldova, ţinută 

aproape timp de mulţi ani, schimbă partea încet, dar sigur, după „revoluţia twitter" 

din 7 aprilie 2009. Fostele componente ale Uniunii Sovietice din Asia Centrală, 

acum republici independente, gravitează în jurul Rusiei, dar au şi tendinţe de a ieşi 

din orbita ei. Azerbaidjanul are şi el tendinţele de apropiere spre Turcia şi interesul 

de a-şi vinde gazul şi petrolul mai competitiv, nu prin intermediul Rusiei, lucru care 

deranjează enorm Moscova, ameninţându-i monopolul din regiune. Aici aliatul fidel 

rămâne Armenia, temătoare de vecinătatea cu Turcia, cu care are probleme istorice 
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nerezolvate şi dispute diplomatice, mai ales pe tema genocidului asupra armenilor 

în timpul primului război mondial. 

Apărarea imperiului astăzi 

Rusia poate fi considerată ca şi un imperiu chiar şi în ziua de astăzi, nu 

datorită întinderii sale, de altfel apreciabilă, ci prin prisma faptului că ţine între 

graniţele ei peste o sută de popoare în cadrul a 2 1  de republici autonome, în mare 

parte dintre ele ponderea ruşilor fiind mai mică de 5%, în unele sub 2%. Nu este de 

mirare că mulţi dintre locuitorii de dincolo de Urali se declară mai nou siberieni. La 

fel, în Caucaz, ponderea ruşilor este redusă (33 ,6% în Karaciai-Cerchezia, 25% în 

Karbadino-Balkaria, 23% în Osetia de Nord, 1 ,2% în lnguşeţia, 4,7% în Daghestan 

şi 3,7% în Cecenia) fapt care poate explica parţial mişcarea separatistă de aici. De 

acum douăzeci de ani, de la implozia Uniunii Sovietice, Rusia se află în defensivă. 

A pierdut mult pe plan politic, a pierdut multe din teritoriile pe care le controla, atât 

direct, cât şi indirect. Din multitudinea de clienţi din lumea a treia, i-au rămas foarte 

de puţini, iar pe unii nu poate să-şi permită să-i susţină, fiindcă aceştia erau total 

dependenţi de Uniunea Sovietică. 

Cele trei cercuri defensive ale Uniunii Sovietice s-au prăbuşit, chiar şi cel 

interior are fisuri majore, după cum exemplificam mai sus. Rusia le-a înlocuit cu ce 

a putut, a mai cârpit pe ici, pe acolo, încercând să menţină ce mai putea din cele trei 

cercuri, prin orice mij loace avea la îndemână. Astfel, susţine regimuri paria ca şi 

Siria, Iran, cu armament şi chiar capabilităţi nucleare (în cazul celui din urmă), 

încearcă să vândă armament spre regimuri ca şi cel al lui Hugo Chavez din 

Venezuela (prietenul lui Fidel Castro) şi multe altele. 

Ajutată de potenţialul de export de materii prime, mai ales produse 

energetice de genul gazului şi petrolului, a început să creeze dependenţă mai ales în 

rândul ţărilor vest-europene dezvoltate, avide de aceste produse. Cu dublu scop, 

obţinerea de bani şi trecerea cu vederea de către acestea a comportamentului său 

agresiv în propria ogradă, respectiv vecinătatea apropiată, cum numesc ruşii fosta 

Uniune Sovietică. Nu a fost uitat nici al doilea cerc, foştii sateliţi din grupul ţărilor 

foste socialiste, dar aici apare, pe lângă ideea de a le face dependente de gaze, şi 

tentaţia de a influenţa politic deciziile şi orientările acestora, treptat şi gradual . Se 

mai adaugă cumpărarea industriilor cheie ale acestor state, prin intermediul 

oligarhilor ruşi miliardari apăruţi peste noapte, dar obedienţi Kremlinului, care nu 

ezită să-i distrugă dacă nu se supun (vezi cazul Hodorkovski) .  
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În interiorul primului cerc, Rusia a avut mai multă marjă de manevră. A creat 

pseudostate pe teritoriul fostelor provincii devenite independente, le-a susţinut şi le 

susţine economic şi material, şi intervine în forţă atunci când existenţa lor este 

ameninţată. Aici putem exemplifica cu Abhazia, Osetia de Sud, Transnistria, 

Nagomo-Karabah şi altele mai puţin cunoscute, dar nu mai puţin potenţial 

explozive. În Asia Centrală a intervenit nu o dată cu trupe, cum a fost cazul în 

Tadj ikistan. 

Susţinerea regimurilor dictatoriale favorabile sunt regula, chiar dacă 

lucrurile iau o turnură violentă, ca şi în Belarus, Uzbekistan sau Kirghistan, excepţii 

sunt doar acelea unde revoluţiile au reuşit, Georgia, Moldova şi pentru o scurtă 

perioadă Ucraina. 

Dar această poziţie asumată de către imperiu este costisitoare, enorm de 

costisitoare. Atunci nu mai trebuie să ne întrebăm unde merg încasările uriaşe din 

petrol şi gaze, din moment ce, cetăţeanul de rând nu simte nicio ameliorare a 

condiţiilor sale de trai, serviciile publice sunt la fel de proaste sau chiar mai proaste 

ca şi acum douăzeci de ani, infrastructura continuă să fie la pământ. 

Dar Rusia raportează cu mândrie noi şi noi arme, mai modeme şi mai 

puternice. Totuşi, începe să cumpere armament performant din Occident, fapt care 

ridică unele întrebări. 

De ce? De ce Rusia îşi sabotează indirect propria producţie de armament şi 

credibilitatea pieţelor sale de export de armament, riscând să le piardă în favoarea 

altor competitori, care vor vedea în aceasta o recunoaştere indirectă a inferiorităţii 

produselor fabricate de propria industrie de profil, susţinută cu costuri imense? Se 

teme Rusia de ceva acum mai mult decât cu câţiva ani în urmă? 

Răspunsul este afirmativ. 

Imperiul se pregăteşte de luptă 

Sunt foarte puţine, chiar infime, cazurile din istorie în care un imperiu 

renunţă pur şi simplu la poziţia sa predominantă. Un exemplu îl constituie imperiul 

britanic, care a înţeles că nu mai are cum să-şi menţină imperiul său colonial imens, 

ce se întindea pe toate meridianele. Totuşi, a trebuit să sângereze înainte de a 

înţelege pe deplin asta. A făcut-o în Palestina şi în alte părţi, dar a avut conducători 

înţelepţi care au perceput mersul istoriei şi s-au retras elegant, chiar dacă retragerea 

lor a fost presărată din loc în loc cu cadavre. Dar a fost incomparabil un cost mai 

mic decât dacă ar fi încercat să se cramponeze de ceea ce nu mai puteau menţine. 

Exemple opuse pot fi multe, francezii au fost nevoiţi să poarte războaie îndelungate 

101 

https://biblioteca-digitala.ro



ANALIZE iJ:>OLITICO-STIU\:'tEGlCE 

şi sângeroase în Indochina şi Algeria până când a apărut Charles de Gaulle care a 

înţeles. Până şi cuvintele sale rostite de la un balcon din Alger, „J 'y compris !", 

adică "V-am înţeles !" sunt mult mai pline de substanţă decât au părut atunci. 

Rusia a avut parte de un caz special. Imperiul rus, pe întreaga sa perioadă 

de existenţă a fost un caz special. Oricum, toate imperiile au propriile caracteristici 

deosebite, dar Rusia le întrece pe toate. În 1 9 1 8, când patru imperii se prăbuşeau, 

Rusia intra în zodia războiului civil. Acest război civil a rezultat cu o ideologie 

învingătoare care s-a suprapus peste mentalitatea imperială, dându-i proporţii 

globale. Revoluţia bolşevică urma să cuprindă întreg mapamondul, nu doar 

regiunile la care aspira Rusia imperială. Pentru rusul de rând, lucrurile rămâneau 

cam la fel. Din iobag devenea proletar, dar tot asuprit şi tot condamnat la o viaţă de 

pe o zi pe alta. În plus se mai adăugau şi dimensiunile terorii ideologice conduse de 

Stalin, care a împânzit Siberia cu gulaguri. 

Războiul Rece a fost pierdut de către Uniunea Sovietică în primul rând 

economic. O economie de stat, planificată şi centralizată nu avea cum să facă faţă 

unei economii bazate pe proprietate şi concurenţă, ca şi cea occidentală. Economia 

capitalistă performantă a putut aloca bani mai mulţi pentru înarmare şi noi sisteme 

de armament, în timp ce economia socialistă nu a putut face acelaşi lucru. De aici a 

rezultat o inferioritate militară a taberei socialiste, inferioritate pe care aceştia, în 

doctrina lor militară, încercau să o suplinească printr-o superioritate numerică. 

Dar asta cerea mai mulţi militari, care trebuiau scoşi din procesul economic, 

şi spirala a continuat. Breşa majoră în sistemul comunist a fost Iniţiativa de Apărare 

Strategică (supranumită şi Războiul Stelelor) iniţiată de preşedintele american 

Ronald Reagan, care prevedea edificarea unui sistem de apărare antirachetă în 

spaţiu, ce reducea enorm potenţialul distructiv al rachetelor balistice nucleare 

sovietice. Astfel, ameninţarea nucleară sovietică era eliminată. Atunci a devenit clar 

pentru toată lumea că sovieticii nu mai pot ţine pasul. Uniunea Sovietică a avut 

parte atunci de un lider suficient de inteligent care a înţeles că a pierdut cursa 

înarmării, şi a încercat să o câştige pe cea a dezarmării. Iar pentru asta a trebuit să 

slăbească şurubul dictaturii, şi totul s-a prăbuşit. Odată dând frâu libertăţii, este greu 

să revii imediat la dictatură, fără să calci peste multe cadavre. 

Dar Rusia de astăzi a revenit pe ruinele a ceea ce a fost Uniunea Sovietică. 

Şi nu vrea să cedeze fără luptă, chiar dacă trosneşte din toate încheieturile. Iar 

această pregătire de luptă este cu atât mai ciudată, cu cât nimeni din exterior nu 
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ameninţă Rusia. Nimeni nu se înarmează ca să provoace Rusia, cel puţin în Europa. 

Cu toate acestea, retorica belicoasă a Rusiei se îndreaptă şi spre Europa. Când s-a 

hotărât crearea sistemului antirachetă în estul Europei, un sistem defensiv, un înalt 

oficial rus a lăsat să-i scape porumbelul din gură, spunând că de fapt este preludiul 

unui potenţial atac asupra Rusiei. Totuşi, Rusia îşi menţine aceeaşi atitudine, de 

parcă mâine ar trebui să intre în război. Ca şi vechea Rusie, ca şi Uniunea Sovietică, 

Rusia de astăzi se teme. 

Se teme în primul rând de ideile democratice care traversează frontiere prin 

reţelele internetului şi ajung peste tot, ameninţând conducerea autoritară rusească. 

Deoarece aceasta se teme, nu Rusia în ansamblu. La fel se teme şi conducerea 

chineză, care nu ezită să cenzureze internetul. Şi Rusia ia măsuri . Una dintre ele este 

revigorarea şi exacerbarea naţionalismului pentru a-şi asigura o bază internă de 

susţinere. Se găsesc sau se inventează duşmani externi care sunt gata să năvălească 

asupra Rusiei, coagulând forţele interne în jurul conducerii . Astfel a fost zgândărit 

diferendul cu Japonia pentru Kurile, publicând chiar discuţiile lui Medvedev cu 

ministrul apărării referitoare la măsurile ce trebuie luate pentru protejarea acestui 

„teritoriu rusesc" de la extremitatea estică a imperiului. 

Totuşi, Rusia sângerează, nu de pe urma unui pericol extern, ci chiar din 

interior. Caucazul este o rană care se extinde, nu este de ajuns că luptele şi 

atentatele de aici nu încetează ci se intensifică, cuprinzând noi şi noi teritorii, dar 

teroriştii au ajuns să lovească dur şi în Moscova, cu zeci de morţi şi răniţi. Nu este 

de mirare că un sondaj neoficial arată că mai bine de jumătate dintre ruşi doresc 

retragerea din Caucaz. Ori, când poporul şi conducerea au viziuni opuse, există o 

problemă majoră. De aceea conducerea încearcă să arate că este la datorie, apărând 

ţara împotriva ameninţărilor externe, chiar dacă acestea nu prea există, dar trebuie 

inventate, din moment ce cu ameninţările interne nu prea are succes, după cum se şi 

vede. 

Iar pentru a da greutate asigurărilor că este la datorie, Rusia trece la o 

înarmare fără precedent de la perioada sovietică. 1 OOO de elicoptere, 600 de avioane 

de luptă, 100 de nave de război şi 8 noi submarine nucleare dotate cu rachete 

balistice. Principalele beneficiare vor fi forţele navale, cu 3 5 de corvete noi, 1 5  

fregate şi patru porthelicoptere franceze Mistral. Este logică această importanţă dată 

componentei navale, din moment ce Marea Neagră, Marea Baltică, Ocenul Pacific 

şi cel Îngheţat sunt covârşitoare pentru securitatea Rusiei . Noile submarine (clasa 

Barei) vor fi dotate cu noile rachete balistice Bulava (SS-N-30), o versiune 

îmbunătăţită a rachetei Topol-M (SS-27) cu lansare de pe platforme submarine, dar 
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care au picat până acum jumătate din testele la care au fost supuse. Capabilă să 

poarte 1 O ogive nucleare la o distanţă de 8000 kilometri, Rusia speră ca această 

armă să fie capabilă de o reală descurajare. 

Politica existentă în ultimele decenii, în timpul Războiului Rece, se baza pe 

conceptul MAO (Mutual Assured Distruction), în sensul că ambele blocuri militare 

aveau suficiente capabilităţi nucleare încât în cazul unui război direct, care ar putea 

deveni nuclear, să nu poată exista învingători, ambele tabere fiind total anihilate. 

Acest concept strategic a menţinut un echilibru şi a împiedicat degenerarea într-un 

război direct între superputeri : circa 50000 de ogive nucleare, dintre care 95% în 

mâinile celor doi principali adversari, SUA şi URSS. După încheierea Războiului 

Rece, numărul lor a scăzut, în urma tratatelor de dezarmare nucleară, dar şi datorită 

faptului că întreţinerea lor costa enorm. Aceste sisteme se degradează în timp, şi 

menţinerea lor costă mult. După un număr de ani, nu mai poţi fi sigur că vor 

funcţiona. Mai ales în cazul celor sovietice, majoritatea păstrate în condiţii 

necorespunzătoare. Este suficient să ne gândim la aceste rachete ca sisteme foarte 

complexe, dar o mare parte din dispozitive, ca şi motoarele lor, sunt mecanice, iar o 

cât de mică disfuncţionalitate poate genera un eşec. Mai mult, majoritatea rachetelor 

sovietice erau pe bază de combustibil lichid, mai predispuse eşecurilor, spre 

deosebire de cele bazate pe combustibil solid. 

Rusia are nevoie acum de o armă credibilă de a echilibra descurajarea 

adversarului, prin posibilitatea de a recurge la armament nuclear. Deşi mai are din 

vremea sovietică circa 1 1 3 1  de rachete cu 4944 ogive (faţă de 1 326 rachete cu 8448 

ogive americane), totuşi, pentru a putea da greutate argumentelor, are nevoie de o 

rachetă purtătoare mai credibilă, în locul celor deja existente, dar depăşite şi care ar 

putea fi interceptate de elementele scuturilor antirachetă. Aici apare rolul Bulava, de 

a putea depăşi scuturile antirachetă, inclusiv cel care va fi construit în Europa de Est, 

dând astfel greutate cuvântului Rusiei. În cazul unui schimb nuclear, fiecare va 

încerca să anihileze rachetele celuilalt înainte de a fi lansate. Asta înseamnă că 

primele vizate vor fi silozurile şi bazele de lansare ale adversarului, pentru a-i 

distruge şansa unei riposte prin distrugerea a cea mai mare parte din rachetele şi 

capabilităţile existente. Deci, cine dădea prima lovitură, era în avantaj . Pentru a 

minimiza aceste pierderi, s-a încercat, pe lângă construirea unui sistem defensiv 

antirachetă (Iniţiativa de Apărare Strategică, sau Războiul Stelelor al lui Ronald 

Reagan) şi dispersarea ţintelor, pentru a putea rămâne suficiente pentru ripostă. 

Astfel au apărut rachetele tractate, care sunt dispersate şi ascunse în diferite puncte, 
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dar gata să fie lansate la momentul oportun. Dar cel mai important factor îl 

constituie rachetele lansate de pe submarinele balistice. Submarinele, mai ales cele 

nucleare, pot sta în imersiune perioade de ordinul anilor, şi pot fi ascunse suficient 

de bine încât adversarul să nu ştie unde se află. Greu de detectat şi greu de urmărit, 

un astfel de submarin poate lansa fără veste rachete intercontinentale.  De aceea 

Bulava vor fi armate pe submarinele clasa Borei. 

În cazul unui conflict nuclear între Rusia şi SUA, majoritatea rachetelor vor 

trece pe deasupra Polului Nord, pe calea cea mai scurtă, nu pe deasupra Europei. 

Scutul antirachetă din estul Europei poate proteja teritoriul american doar de 

rachetele care vor fi lansate din Iran şi Orientul Mij lociu, pentru cele din Rusia 

traiectoria este alta, peste Polul Nord. Cu atât mai mult Rusia nu are de ce să fie atât 

de deranjată de acest scut. Este drept, scutul protejează vestul Europei de rachetele 

nucleare tactice, cu rază mai scurtă de acţiune, ce ar putea fi lansate de pe teritoriul 

Rusiei. Rachetele lansate peste pol s-ar putea să aibă o problemă de ghidaj ,  datorită 

trecerii pe deasupra polului nord magnetic, problemă numită „bias". Acest bias ar 

putea afecta serios eroarea circulară probabilă (CEP), respectiv cercul în care este 

de aşteptat să lovească cu o anumită probabilitate. Adăugând sisteme GPS nu ar fi 

neapărat o rezolvare, deoarece ghidarea GPS se bazează pe informaţiile de la sateliţi, 

iar în cazul unui război nuclear este de aşteptat ca o mare parte dintre aceştia să fie 

distruşi. 

O rezolvare posibilă ar fi plasarea rampelor de lansare cât mai aproape de 

teritoriul american, în aşa fel încât traiectoria să fie cât mai scurtă şi să nu treacă 

peste Polul Nord. Aici intervin submarinele Borei. Dar şi SUA au capabilităţi 

marine şi submarine de excepţie .  Submarinele ruseşti care s-ar apropia de coastele 

americane ar putea fi detectate şi neutralizate înainte de a avea şansa unei lovituri , 

mai ales că încă din timpul Războiului Rece SUA a dispus un sistem de sonare pe 

fundul oceanelor care ar putea detecta nu numai apropierea unui submarin, ci prin 

zgomotele caracteristice, şi tipul, iar dacă a mai fost înregistrat înainte, ar putea fi 

identificat în urma confruntării bazelor de date. Deci submarinele Borei vor trebui 

dispuse la adăpost de sonarele şi marina americană. Greu de înţeles pentru toată 

lumea a fost agitaţia creată de curând în jurul Kurilelor, insulele luate de URSS de 

la Japonia la sfârşitul celui de-al doilea război mondial. Se părea că scopul principal 

era abaterea atenţiei de la tragedia de la aeroportul Domodedovo, din februarie, 

când un atacator sinucigaş din Caucaz a detonat o bombă care a ucis 3 5 de oameni 

şi a rănit peste o sută. Dar mai era şi un alt motiv. 
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Preşedintele Drnitri Medvedev a decis întărirea garnizoanei ruse din insulele 

Kurile (divizia a 1 8-a, 3500 militari), cu vehicule blindate şi elicoptere, deşi această 

divizie este destul de bine dotată, inclusiv cu tancuri T-80. Infrastructura va fi 

modernizată, inclusiv porturile pentru a putea găzdui porthelicopterul Mistral ce va 

fi alocat Oceanului Pacific. Aeroportul de pe insula lturup va fi lărgit în aşa fel încât 

să permită decolarea şi aterizarea aeronavelor de transport Il-76, necesare pentru a 

aduce întăriri în caz de conflict. Deşi aeroportul militar de pe insula Sahalin, din 

vecinătate, găzduieşte un regiment de avioane de luptă ce poate interveni în câteva 

minute deasupra Kurilelor, garnizoana de aici va primi sisteme de rachete 

antiaeriene cu rază lungă de acţiune S-400, cele mai modeme din dotarea forţelor 

armate ruseşti. Din cele 45 de regimente de rachete antiaeriene, numai unul este 

echipat cu S-400, cel destinat cu apărarea Moscovei (apropo, Moscova este singura 

capitală din Europa permanent apărată cu rachete antiaeriene, ceea ce spune multe 

despre paranoia rusească). Al doilea regiment dotat cu S-400 va fi detaşat în Kurile: 

două divizioane cu câte opt lansatoare fiecare, fiecare lansator având opt rachete. 

De ce această înarmare a Kurilelor? Nu poate fi împotriva Japoniei, deoarece 

nu prea cred ca japonezii să atace Rusia prea curând pentru a-şi revendica stăpânirea 

insulelor. Nici chinezii. Dar aceste insule, în prelungirea peninsulei Kamceatka, 

sunt ca o barieră protectoare a Mării Ohotsk spre est şi sud-est, singura cale mai 

uşoară de acces. Iar în Marea Ohotsk vor fi plasate submarinele Borei, armate cu 

rachete Bulava ce vor putea trage spre teritoriul american fără ca rachetele să fie 

nevoite să traverseze polul nord. Aici vor putea fi protejate şi la adăpost de marina 

americană, dar ţinând teritoriul american în raza de acţiune a rachetelor Bulava şi a 

ogivelor nucleare purtate de acestea. De aceea sunt înarmate şi apărate Kurilele, ca 

linie defensivă a Mării Ohotsk, viitoarea principală bază a descurajării nucleare 

ruseşti. 

Rusia ştie ce înseamnă să fii o ameninţare necredibilă. În Marea Neagră, 

flota militară turcă depăşeşte flota rusă şi ucraineană luate la un loc. În timpul 

conflictului cu Georgia, din august 2008, a pierdut patru avioane de luptă în cinci 

zile de conflict în faţa unei armate ce nu avea practic aviaţie militară. Dar Rusia a 

decis să achiziţioneze porthelicopterele Mistral, dintre care unul va fi poziţionat în 

Marea Neagră, din mai multe motive, unul dintre ele fiind şi instabilitatea 

Caucazului care începe să-i scape Rusiei din mână. Tot în Marea Neagră, Rusia 

intenţionează să doteze flota sa cu 1 5  fregate, l O nave de suprafaţă de alte tipuri şi 5 

submarine. Noile rezerve de gaze şi petrol şi rutele acestora necesită o sporită 
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prezenţă militară. Mare parte din regimentele de apărare antiaeriană ruseşti sunt 

dotate cu rachete S-300PT sau PS, nedigitale, datând din anii ' 80. Aşa era şi 

regimentul antiaerian 108 cu baza la Voronej , 500 de kilometri sud de Moscova. 

Mai mult, majoritatea acestora erau regimente total lipsite de soldaţi, doar câteva 

cadre militare, respectiv ofiţeri şi subofiţeri care aveau în grijă lansatoarele şi 

rachetele. Efectivele armatei au scăzut de la 5 ,2 milioane de soldaţi în timpul URSS 

la 1 milion astăzi, în Rusia. Confruntată în ultimii douăzeci de ani doar cu războaie 

în care adversarii nu puteau fi în niciun caz o ameninţare aeriană, Moscova a 

neglijat total aceste regimente, astfel că s-a ajuns ca imense teritorii sau zone de 

graniţă să nici nu fie monitorizate radar. 

Concluzie 

Acum Rusia îşi dotează regimentele antiaeriene cu rachete şi militari, le 

comasează cu cele radar, cumpără armament performant din Occident, construieşte 

nave, corvete, submarine, fregate, ba chiar şi un portavion, rachete balistice etc. Un 

program de 650 miliarde dolari în următorii zece ani, doar pentru menţinerea 

imperiului, deşi nimeni nu se gândeşte să-l atace. Dar Moscova uită că tot printr-o 

astfel de cursă a înarmării a fost falimentată şi s-a prăbuşit Uniunea Sovietică. Iar în 

paranoia ei şi în goana după gloria şi statutul pierdut, Rusia îi calcă rapid pe urme. 

Dan Bărbuţ 
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"SIMBOLUL" OSSAMA BIN LADEN : DE LA 

COMINTERN LA AL-QAIDA. ŞI DUPĂ? 

1 

Secolul XX a cunoscut apariţia a două man mişcări cu caracter 

supranaţional şi transfrontalier, manifestate, instituţional şi organizatoric, sub 

numele de Internaţionala Comunistă sau COMINTERN, oficializată în anul 1 9 19  şi 

Gruparea Fraţilor Musulmani, creată în anul 1 928, la Ismailia egipteană, de către 

institutorul şi clericul Hassan Al-Banna şi extinsă cu rapiditate, în plan 

organizatoric şi ideologic, în toată lumea islamică şi în comunităţile musulmane 

rezidente în alte părţi ale lumii. 

O paralelă analitică între aceste două entităţi scoate în evidenţă nu puţine 

similitudini şi chiar suprapuneri cât priveşte evoluţia şi esenţa programatică şi 

pragmatică şi este vorba, în primul rând, de faptul că ambele s-au caracterizat prin 

existenţa unui centru cu veleităţi supranaţionale în jurul căruia au gravitat toate 

structurile organizaţionale de la "periferie", solidare şi unitare dogmantic, dar 

păstrându-şi, fiecare, specificităţile naţionale care, uneori, au condus la apariţia, 

sporadică, a curentelor şi abordărilor rebele în raport cu "centrul". Este cazul, 

bunăoară, în privinţa Cominternului, de Partidul Comunist Italian şi de ideologia 

maoistă, sau de ideile sudanezului Hassan Turabi, în cazul islamismului politic 

contemporan - dar dizidenţa acestora nu a fost orientată, programatic, împotriva 

ideologiei înseşi, ci, cu precădere, împotriva "despotismului" unui centru cu puteri 

auto-asumate în mod discreţionar. Nu au lipsit, desigur, nici schismele şi ruperile 

ideologice concurenţiale precum troţkism\ll comunist şi curentul radical al 

ideologului salafist-jihadist Sayyd Qutb. Interferenţa şi interacţiunea între cele două 

curente, cel anti-centrist şi cel nihilist s-au materializat chiar şi în forme radicale 

extreme patronate , în fiecare situaţie, de un "lider" întruchipând nu atât pe 

organizatorul ideologic şi pe actorul politic de frunte, cât, mai degrabă, simbolul 

unei idei şi al unei ideologii. Un exemplu cât se poate de grăitor în acest sens a fost 

oferit de personalitatea lui "Che" Guevara în care s-au contopit influenţe din 

marxism-leninsm cu cele radicale troţkiste, după cum simbolistica lui Ossama Bin 

Laden s-a născut din îngemănarea dintre dogma salafismului wahabist şi 

învăţăturile lui Hassan Al-Banna şi ale lui Sayyd Qutb. În acest din urmă caz, 

rezultatul s-a materializat în apariţia a ceea ce este cunoscut, de peste două decenii, 

sub numele de "reţeaua Al-Qaida" sau "Frontul Mondial pentru Jihad împotriva 

Cruciaţilor şi Evreilor". 
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Traiectoria parcursă de Ossama Bin Laden s-a dovedit a fi cu mult mai 

agresivă şi sângeroasă decât cea a lui Guevara, iar aceasta poate fi explicată şi prin 

aceea că naşterea "frontului" qaidist, în anul 1 988, s-a petrecut într-o perioadă de 

expansiune a revivalismului şi revirimentului islamic contemporan, adică într-o 

vreme când revoluţionarul sud-american murea în pădurile boliviene, în 1 967, în 

condiţiile în care ideologiile de extremă stângă intraseră sau erau pe cale să intre 

într-un proces regresiv pe plan mondial, dinamizat şi de conflictele ideologice şi 

concurenţiale dintre cele două mari centre comuniste ale lumii - Moscova şi Beijing. 

Se cuvine menţionat că apariţia "Frontului Islamic Mondial de Luptă 

împotriva Cruciaţilor şi a Evreilor" a survenit doar la patru luni după ce la Geneva 

fusese semnat agrementul pentru retragerea sovietică din Afganistan, încheiată la 1 5  

februarie 1 989 şi urmată de afluenţa zecilor de mii de aşa-numiţi "afgani arabi" 

veniţi din toate părţile lumii arabe să susţină voluntar regimul radical islamic al 

Talibanilor, aşa cum voluntarii Internaţionalei Comuniste plecaseră să lupte pe 

frontul războiului civil spaniol de la jumătatea anilor '30. Pentru mediile religioase 

islamice, aceşti "afgani arabi", în rândul cărora s-au aflat şi Ossama Bin Laden, 

alături de co-fondatorul reţelei Al-Qaida, palestinianul ultra-radical Abdullah 

Azzam, sau liderul grupării radicale egiptene Jihadul Islamic, Ayman Al-Qawahiri, 

constituiau simbolul superiorităţii şi forţei lumii islamice însăşi care putuse să 

învingă în mod ruşinos o superputere precum fosta Uniune Sovietică şi care, astfel, 

avea temei să spere , în perspectivă, în realizarea califatului musulman mondial 

proorocit de ideologia şi de programele bin-ladiniste şi în preluarea conducerii lumii, 

potrivit ideologului salafist Sayyd Qutb. Din această perspectivă, atacul împotriva 

turnurilor gemene new-yorkeze, la 1 1  septembrie 200 1 trebuia să constituie, în 

concepţia strategică a lui Ossama Bin Laden, elementul motrice care să angreneze 

întreaga lume islamică într-un război total împotriva Statelor Unite ale Americii şi a 

lumii occidentale "necredincioase", în general, în condiţiile în care fostul preşedinte 

George Bush -junior declara începutul unei "noi cruciade împotriva fascismului 

musulman" prin care înţelegea, fără să o declare, şi o punere în practică a teoriilor 

lui Samuel Huntington despre ciocnirea civilizaţiilor, lansate în 1 993 şi pe care unii 

analişti şi observatori le consideră factorul teoretic determinant al invadării 

Afganistanului şi, ulterior, a Irakului. 

2 

Uneori, dispariţia biologică a unui simbol este însoţită sau precedată de 

moartea politică a acestuia. 

Ziua de 2 mai 20 1 1  în care forţele speciale americane l-au eliminat fizic pe 

Ossama Bin Laden în ascunzişul său din oraşul pakistanez Abottabad, este separată 
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doar de un interval temporal scurt de momentele în care "Revoluţia de Iasomie" din 

Tunisia şi "Revoluţia egipteană din Piaţa Tahrir" i-au înlăturat de la putere pe foştii 

preşedinţi Zine Ben Abidine El-Ali şi Hossni Mubarak. 

Moartea lui Ossama Bin Laden a fost şi continuă să fie subiectul cel mai 

frecvent evocat şi dezbătut în primele pagini ale cotidianelor de pretutindeni şi pe 

toate site-urile de internet. Unii analişti şi comentatori acordă credit anunţului făcut 

de preşedintele Barack Obama, în vreme ce alţii nu îşi ascund scepticismul cât 

priveşte adevărul sau o parte din adevărul legat de eliminarea trist-celebrului terorist. 

Acest adevăr trebuie să fie desluşit printre rânduri , analizat în complexitatea 

semnificaţiilor şi consecinţelor sale, căci dispariţia lui Bin Laden nu înseamnă, cu 

necesitate, şi eradicarea „bin-ladinismului" care, după toate probabilităţile, va 

continua să existe precum există ideea Jihad-ului în Coran şi atâta vreme cât în faţa 

lumii şi a mentalităţii islamice nu va exista un real orizont al păcii, dezvoltării şi 

racordării la valorile spirituale şi materiale ale contemporaneităţii . Este evident că 

una dintre cauzele fundamentale ale dispariţiei politice şi ideologice a lui Ossama 

Bin Laden şi a sistemului său de „valori" poate fi identificată, ca şi în cazul 

Internaţionalei Comuniste în faptul că şi una şi alta dintre cele două identităţi s-au 

dorit a fi şi a se manifesta ca unice deţinătoare absolute ale Adevărului - al unui 

adevăr „al lor", în ignorarea totală a specificităţilor istorice, antropologice, culturale 

şi religioase ale naţiunilor, statelor naţionale şi ale popoarelor. Totalitare şi 

absolutiste, inventând inamici acolo unde aceştia nu existau cu adevărat şi declarând 

război global împotriva a tot ceea ce nu s-a circumscris ideologiilor şi feluritelor „

isme" - de la marxism, leninism, troţkism etc., până la salafism, jihadism ş1 

qaidismul din zilele noastre. 

Dar afirmaţia potrivit careia, odată cu dispariţia fizică a „părinţilor ş1 

ghizilor spirituali" dispar şi fenomenele nefaste generate de gândirea acestora, nu 

poate fi susţinută. Marx, Lenin, Mao, Hitler, Bin Laden au dispărut biologic, dar au 

lăsat în urma lor marxismul, leninismul, neo-nazismul, binladinismul cu toate 

consecinţele pe cât de ştiute pe atât de dramatice. 

Dar, în cazul cel mai recent, al eliminări i liderului terorist- salafist, se poate 

spune că moartea lui nu se datorează doar comandoului special al unităţii SEAL, în 

spatele operaţiunii de la Abottabad aflându-se şi o semnificativă acumulare de 

considerente care au condus la o asemenea finalitate, iar revoluţiile arabe de azi, au 

afirmat-o cât se poate de clar : nimeni, în pieţele publice şi pe străzi nu a clamat 

sloganuri, aspiraţii şi nostalgii islamiste, fapt care care arată că , mai ales tânăra 

generaţie a lumii arabe conştientizează tot mai lucid imperativul desprinderii din 

cultura violenţei şi a Evului Mediu, al întoarcerii către realitatea modernă şi către 
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post-modernismul lumii contemporane şi refuză modelele statale construite, ca în 

Iran şi în Afganistanul taliban şi înlocuirea dictaturilor autocrate cu cea a teocraţiei 

religioase. Dar, în acelaşi timp, cauzele care au generat, în bună măsură, 

„fenomenul Al-Qaida" nu vor dispărea prin simplul fapt de a fi enunţate şi 

proclamate, iar din perspectiva viitorului, se poate susţine afirmaţia că 

neîncrederea în sistemele politice existente astăzi, în spaţiul lumii arabo-islamice şi, 

îndeosebi, neîncrederea în viitoarele autorităţi şi regimuri născute din „intifade'', 

alienarea şi insecuritatea individuală şi socială cât priveşte ziua de mâine, vor 

continua să ofere multor fideli musulmani motivul şi argumentul pentru migraţia 

către ideologia şi către structurile fundamentalist-teroriste. Regimurile totalitare şi 

diversele mari grupuri de interese se vor folosi, la rândul lor, de existenţa acestora 

ca pârghii politice sau ca ţinte către care să fie canalizate, spre defulare, 

nemulţumirile populare şi, în felul acesta, spirala violenţelor teroriste îşi va urma 

traiectoria ascensională. Iar o asemenea perspectivă începe, deja, să prindă contur în 

condiţiile în care societatea din arealul islamic pare a-şi pierde tot mai mult speranţa 

că revoluţiile arabe şi noile structuri politice emergente vor fi în măsură să îi 

satisfacă speranţele şi aşteptările pentru care a dat tribut de sânge pe străzi. 

Timp de un deceniu, de la penitenciarul Abu Ghraib la Guantanamo, şi de 

la Tora Bora la Kandahar, marginalizaţii şi fanaticii au contribuit la consolidarea 

unei culturi a violenţei şi a ostilităţii faţă de „celălalt", contribuind, însă, inconştient, 

la consolidarea credinţei că pacea şi concordia universală nu vor fi niciodată 

înfăptuite prin cultul urii. Iar dispariţia lui Ossama Bin Laden dovedeşte aceasta, 

prin manifestările de aprobare venite din toate colţurile pământului şi care afirmă că 

terorismul poate fi învins, că el nu este şi nu poate fi o fatalitate pentru generaţiile 

prezente şi viitoare. 

Revenind la întrebarea noastră „cine l-a ucis pe Ossama Bin Laden?", 

credem că revoluţiile din Tunisia şi Egipt şi amplele mişcări populare care cer 

schimbarea regimurilor totalitare sunt cele care au fixat primul piron în coşciugul 

opţiunii teroriste ca metodă de a ajunge la anumite obiective : libertatea, demnitatea 

şi democraţia pentru protestatari, în opoziţie cu practica terorismului de către 

regimurile totalitare care folosesc violenţa împotriva cetăţenilor proprii cu unicul 

scop al menţinerii puterii şi privilegiilor aşa cum se întâmplă astăzi în Libia, Siria 

sau în Yemen. 
Încă de la declanşarea acestui tsunami al „perestroikăi arabe" au căzut şi 

vor continua să cadă regimurile confecţionate din cartonul sloganurilor. Pentru că 

totalitarismele de orice fel din această parte a lumii au folosit discreţionar petrolul, 

mass-media, serviciile secrete şi instituţiile de forţă cât şi populaţia manipulată şi 
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îndoctrinată, în şi pentru folosul propriu - acela de a rămâne, sine die, în piramida 

puterii . Atât Statele Unite cât şi restul Occidentului sunt asaltate de aşa-zise insule 

de terorism, formate din cetăţeni fugiţi din teritoriile oprimate ale anilor '70 - '90 şi 

transformaţi în „cavaleri" ai violenţei iraţionale puse în slujba „marilor cauze" ale 

Islamului. De asemenea, pe plan intern, dictaturile represive, absenţa libertăţii de 

opinie şi de exprimare politică, falsitatea actului de justiţie, servitudinea unei mass

media de palat au fost tot atâtea din multele cauze care au generat ascendenţa 

fenomenului terorist intern şi transnaţional. 

Şi nu mai este de mult un secret pentru nimeni că, nu de puţine ori, chiar 

regimurile totalitare dictatoriale de care vorbim recurg la crearea unor organizaţii 

teroriste pentru a-şi justifica rămânerea în putere. „Societatea Islamică din Algeria", 

organizaţia Jihad-istă din Libia, islamismul militant din Indonezia, celulele radicale 

precum „Jund Al-Sham" ori diversele facţiuni ale Jihadului Islamic din Liban, Siria 

sau Irak sunt câteva asemenea „eşantioane" de terorism de casă. 

Iranul, o ţară extrem de bogată în petrol îşi ţine populaţia la limita 

subzistenţei pentru că foloseşte banii proveniţi din exploatarea resurselor în 

finanţarea celor 37 de celule teroriste ale Hezbollah răspândite în lume. 

După asasinarea primului ministru libanez Rafiq Hariri, întreaga comunitate 

internaţională şi-a îndreptat degetul acuzator către Siria, moment în care aceasta din 

urmă a scos din jobenul magic grupările „Fatah al-Islam" şi „Jund Al Islam", două 

organizaţii teroriste plămădite dintr-un compus foarte la îndemâna sirienilor -

taberele de refugiaţi palestinieni din Liban. 

Tot în această arie putem încadra şi atentatul terorist dintr-o biserică 

egipteană coptă, executat în decembrie 20 1 O şi prezentat ca fiind organizat de 

anonimi radicalişti islamici, pentru ca, după declanşarea revoluţiei egiptene, să se 

afle adevărata identitate a planificatorului şi organizatorului: nimeni altul decât 

ministrul de interne egiptean în funcţie la acel moment, Habib Al-Adili. 

Am mai putea adăuga aici şi problema libienilor care debarcă asiduu pe 

continentul european trimişi parcă de Gaddafi, veniţi din Irak după operaţiuni în 

favoarea Al Qaida. De pregătirea acestor tineri adepţi ai Al Qaida s-au ocupat 

Damascul şi Teheranul. Ca şi provenienţă ei sunt majoritari din Tunisia, Algeria, 

Yemen, Egipt, Arabia Saudită, Libia şi Siria. 

Schimbările politice survenite în ţările arabe şi islamice nu modifică doar 

forma de guvernământ dictatorială, ci marginalizează sau înlătură ·şi orientările şi 

manifestările terorismului organizat, ale violenţelor profesioniste. De aceea, putem 

spune că, odată cu prăbuşirea posibilă a sistemului totalitar din Damasc, organizaţii 
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ca Hezbollah, Hamas şi Jihad-ul Islamic vor rămâne fără necesarele rezerve de 

oxigen politic şi rnilitantist. 

Dar atâta vreme cât nu vor exista speranţe şi alternative paşnice pentru 

schimbare, Bin Laden-ismul care ucide şi poate fi ucis, la rândul său, va continua să 

fie singurul şi cel mai întunecat coşmar al lumii la acest început de mileniu. 

Ambasador prof. Dumitru Chican 
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BIROUL DE LEGĂTURĂ AL ROMÂNIEI DIN KOSOVO 

În anul 2004, situaţia de securitate din provincia Kosovo a 

înregistrat o degradare continuă, culminând cu evenimentele din a doua parte a lunii 

martie (au fost ucişi un cetăţean sârb şi trei copii albanezi, au fost atacuri armate 

asupra UNMIK şi a unor misiuni şi organizaţii internaţionale etc.), când s-a 

demonstrat că există ameninţări reale, permanente, care au pus în pericol siguranţa 

personalului român din cadrul KFOR, UNMIK, OSCE etc. 

Evoluţiile din provincie şi întregul program elaborat de comunitatea 

internaţională pentru stabilitatea situaţiei şi reconstrucţia provinciei au demonstrat 

utilitatea prezenţei în teren a diferitelor organizaţii internaţionale, cu caracter 

guvernamental şi neguvernamental, precum şi a funcţionării la Priştina a unor 

birouri de legătură, în principal ale statelor NA TO şi UE. 

Miza politică a României în definirea procesului de stabilitate a 

Balcanilor de vest şi în zonă s-a amplificat şi prin intrarea ţării noastre în NATO. În 

noile condiţii, România a devenit un factor esenţial pentru articularea unei conduite 

europene şi euro-atlantice a statelor din regiune. 

Calitatea României de membru nepermanent al Consiliului de 

Securitate al O.N.U., prioritatea dosarului Kosovo pe agenda acestuia, deţinerea 

preşedinţiei SEECP din mai 2004 şi participarea ţării noastre la trupele de menţinere 

a păcii în Kosovo au impus deschiderea la Priştina a unui Birou de legătură sub 

autoritatea UNMIK, ca o extensie a Ambasadei României de la Belgrad. Acest 

Birou de legătură a fost deschis în septembrie 2004. 

Biroul a asigurat şi asigură un canal de comunicare cu clasa politică 

locală, cu UNMIK, EULEX, KFOR, OSCE, a făcut şi face monitorizarea directă a 

situaţiei şi se implică în acţiunile Grupului de Contact din Kosovo. 

De asemenea, Biroul de legătură sprij ină şi asigură asistenţă 

consulară pentru cetăţenii români şi efectuează doar unele servicii consulare 

(eliberează documente de călătorie pentru cetăţenii cărora li s-au furat, expirat sau 

deteriorat paşapoartele, eliberează procuri şi autentifică procuri generale şi speciale, 

legalizează copii de pe înscrisuri etc.). Acest lucru a fost necesar deoarece unii 

cetăţeni români, care au intrat în provincie încă din perioada 1 999 (în timpul 

războiului) sau înainte de semnarea acordului privind instituirea de vize cu fosta 

Uniune Serbia Muntenegru, au rămas în cadrul frontierelor administrative ale 

provinciei, fără să mai poată ieşi, deoarece ţările cu care se învecina Kosovo 
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(Albania, Macedonia şi fosta USM) solicitau vize pentru tranzitarea teritoriului lor. 

Cetăţenii români aflaţi în astfel de situaţii nu puteau obţine nici vize, fiind obligaţi 

să rămână în provincie întrucât ţările respective nu acordau vize în Kosovo. 
În colaborare cu reprezentanţii KFOR din provincie s-a realizat la 

1 9.04.2006 şi o întâlnire a preşedintelui Traian Băsescu cu militarii, jandarmii şi 

poliţiştii români care desfăşurau misiuni în Kosovo. 

Incidentul din 1 O februarie 2007, când au fost ucişi de către 

jandarmii români doi cetăţeni albanezi kosovari care participau la o manifestaţie 

organizată de către mişcare autointitulată "Autodeterminarea" , a generat o atitudine 

"mai puţin prietenoasă" din partea populaţiei albaneze kosovare şi în special din 

partea membrilor mişcării faţă de românii staţionaţi în provincie şi în special faţă de 

reprezentanţii României din Kosovo. 

Cu ocazia împlinirii a şase luni de la eveniment câteva zeci de 

membri ai mişcării "Autodeterminarea" au strigat lozinci denigratoare în faţa 

Biroului de legătură şi i-au catalogat pe reprezentanţii României drept "criminali", 

pentru faptul că "i-au apărat" pe cei vinovaţi de uciderea albanezilor kosovari. 

Aceştia au aruncat ouă stricate spre drapelul României şi în fereastra de la 

apartamentul reprezentantului Biroului de legătură. 

România nu a recunoscut Declararea Unilaterală a Independenţei 

Kosovo, atitudine adoptată şi de alte ţări din UE (Slovacia, Grecia, Cipru). Acest 

lucru i-a deranjat pe unii dintre liderii politici kosovari şi pe reprezentanţii 

guvernului kosovar, care au încercat de mai multe ori să facă loby pe lângă unii 

dintre reprezentanţii României, iar prim-ministrul kosovar a solicitat la 25 

septembrie 2008 o întâlnire cu şeful Biroului de legătură, la care nu i s-a dat curs. 

Unii oameni de cultură şi politicieni kosovari spun că "Republica Kosovo este 
Basarabia României ". 

Cu toate acestea, pe baza dreptului la liberă circulaţie a cetăţenilor 

kosovari se eliberează şi în prezent vize pe foaie volantă pentru cetăţenii albanezi 

kosovari care doresc să călătorească să tranziteze sau să facă afaceri în ţara noastră. 

Nu se aplică vize pe paşapoartele acestora întrucât România nu recunoaşte 

documentele eliberate de către autorităţile kosovare. Aceeaşi atitudine a fost 

adoptată ulterior şi de către alte state prezente în Kosovo, printre care China şi 

Slovacia. 
În perioada anterioară DUI, pentru a preveni eventuale incidente, 

s-au luat măsuri de evacuare a copiilor, femeilor şi persoanelor în vârstă din Kosovo. 
În pofida greutăţilor, Biroul de legătură din Priştina nu a fost închis 

(contrar unor declaraţii oficiale publicate şi în mass-media din Kosovo). Acesta 
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continuă să menţină legătura şi să sprij ine cetăţenii români aflaţi în provincie sau îşi 

desfăşoară activitatea în cadrul organismelor internaţionale din Kosovo (OSCE, 

EULEX, KFOR, ONG-uri etc.). Totodată, Biroul asigură o permanentă informare 

cu privire la situaţia şi la evoluţia evenimentelor din zonă. 

- KFOR - KOSOVO FORCE (Forţele din Kosovo). Forţă militară 

condusă de NATO cu scopul menţinerii păcii şi stabilităţii în Kosovo, fiind sub 

administraţia ONU. România participă cu militari (au fost circa 1 50 şi vor rămâne 

circa 50-60). 

- UNMIK - UNITED NA TIONS INTERIM ADMINISTRA TION 

MISSION KOSOVO (Administraţia civilă interimară din Kosovo). A fost 

constituită la l O iunie 1999 de către CS al ONU prin Rezoluţia 1 244 ). 

OSCE ORGANIZA TION FOR SECURITY AND 

COOPERA TION IN EUROPE (Organizaţia pentru Securitate şi Cooperare în 

Europa). 

- SEECP - SOUTHEAST EUROPEAN COOPERA TION 

PROCESS (Procesul de cooperare în Europa de Sud-Est). A fost creat în 1 996, 

reuneşte 12 state din zonă şi funcţionează la nivelul şefilor de stat şi de guvern. 

- EULEX - EUROPEAN UNION RULE OF LOW IN KOSOVO 

(Misiune Europeană pentru Stat de Drept în Kosovo). România participă la EULEX 

cu 1 1 5 jandarmi şi 60 de poliţişti în baza solicitării din partea Consiliului Uniunii 

Europene. 

- DUI - Declaraţia Unilaterală de independenţă. 

Paul Neagu 
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CONSEMNĂRI 

Continuăm în acest număr al revistei PERISCOP seria de 
CONSEMNĂRI a rubricii MEMORIALISTICĂ prin publicarea conţinutului 
întrevederii avute cu domnul col. (r) IOAN GROPESCU. 

Cititorul va găsi abordări deosebit de interesante pe o zonă a 
activităţii de spionaj care, aparent, poate fi mai puţin atractivă, dar care, în 
realitate, ascunde multe necunoscute ale relaţiilor ţării noastre cu fostele "ţări 
frăţeşti " Albania şi Bulgaria. Din perspectiva a două misiuni permanente la Tirana, 
una "înainte", alta "după", interlocutoru/ ne aduce dovezi ale "balansării" muncii 
de informaţii externe în funcţie de interesele politice ale vremii. 

Îi dăm cuvântul domnului colonel. Înregistrare realizată la 21 

aprilie 201 1 .  

ÎN MUNCA DE INTELLIGENCE, CHIAR PRIETEN FIIND CU CINEVA, 

NU ŞTIM DACĂ CHIAR NE VREA BINELE SUTĂ LA SUTĂ 

"La Tg. Secuiesc colegii etnici maghiari direcţionau munca într-un anumit sens" 
Î. D-le colonel, în ce împrejurări şi când aţi ajuns în serviciile de 

siguranţă naţională, respectiv de securitate a statului român? 

R: Era în primăvara anului 1 964, eram la Braşov în ultima clasă de 

liceu la seral, în acelaşi timp lucram ca frezor la uzinele "Steagul Roşu". Într-una 

din zile, fiind în schimbul de dimineaţă mă cheamă un coleg, era secretarul de partid 

al secţiei sculărie, unde lucram şi-mi spune că "cineva de la Securitate vrea să 

discute cu dumneata" în prezenţa mea. Sigur că m-a surprins, nu mă aşteptam la aşa 

ceva, aveam 2 1  de ani. M-a întrebat ce fac, ce activităţi desfăşor, cum mă descurc, 

nişte lucruri obişnuite, de început, de tatonare. Pe urmă, în mod direct îmi spune că 

mi-a văzut dosarul de cadre şi că sunt un om pe care se poate pune bază, eram 

secretar UTC pe secţie. Îmi spune direct: "Suntem interesaţi să ne spui dacă ai vrea 
să vii la noi, să faci o şcoală de trei ani la Bucureşti, după care să lucrezi în 
Securitate, ce părere ai? " Sigur că surpriza era tot mai mare, nu m-am aşteptat 

absolut deloc la aşa ceva, nici nu aveam cu cine să mă sfătuiesc, ce să spun, părinţii 

mei erau la Târgovişte, de unde venisem, aici la Braşov nu aveam rude. A simţit că 

eram oarecum surprins şi mi-a spus că revine peste câteva zile, până atunci urmând 

să mă gândesc şi mi-a prezentat câteva condiţii :  "întâi să te pregăteşti şi să iei 
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bacalaureatul, apoi vii la Bucureşti. Între timp, zice, noi facem verificările, dacă te 
hotărăşti, îmi faci o listă cu rudele apropiate până la gradul de unchi-mătuşă, dacă 
nu ai toate datele, le procuri şi când vin spui da sau nu, nu este obligatoriu, nu-i 
niciun fel de problemă dacă refuzi". La câteva zile a revenit, între timp m-am sfătuit 

cu prieteni, colegi de promoţie, colegi de la şcoala profesională. N-am avut nicio 

interdicţie să nu discut treaba asta cu nimeni. A revenit peste trei zile, mă 

consultasem cât am putut, aşa cum am spus şi i-am răspuns "Da, merg cu 
dumneavoastră" .  S-a bucurat, încă o dată mi-a atras atenţia să nu ratez BAC-ul. De 

altfel, nici nu se punea problema pentru că eram destul de bine motivat pentru 

treaba asta. Aşa s-a făcut că am luat bacalaureatul, am dat documentele, listele de 

rude şi în vară m-am prezentat la Bucureşti, la Şcoala Băneasa, unde am dat 

examenul de admitere, în vara lui 1 964, iar în 1967 am terminat cursurile şcolii. 

Vreau să insist pe faptul că şcoala în sine, ceea ce am învăţat acolo, ceea ce s-a 

investit în noi, din multe puncte de vedere a însemnat un adevărat punct de răscruce 

pentru întreaga mea viaţă. Comandantul şcolii era generalul Biriş, şef de stat major 

era colonelul Mecu, iar comandant de companie l-am avut pe Rotaru, am avut 

profesori foarte buni la limbi străine „ .  

I: Ce  fel  de oameni erau cei din seria respectivă, toţi avuseseră 

acelaşi traseu ca dumneavoastră sau erau şi din alte categorii? 

R: Seria noastră a fost una dintre seriile, nu ştiu dacă puţine sau mai 

multe, care a avut numai candidaţi din rândul tinerilor veniţi din câmpul muncii, 

cum se spunea. O singură excepţie am avut, pe Teodosiu, venise direct din liceu, dar 

tatăl lui erau procuror general şi sigur, a fost luat altfel. „ .  

I: Cu un pic de pilă, aşa „ .  

R:  Dar, altfel numai oameni din producţie, care aveau deja la  activ 

cel puţin 3-4 ani de muncă „ .  Am terminat şcoala cu o situaţie dintre cele mai bune, 

mi s�a propus din capul locului să rămân în Bucureşti, pentru început la "pază 

demnitari" ,  vorbesc de structurile de atunci, pe urmă la Direcţia a IV -a, erau 

Contrainformaţiile militare şi chiar la Cercetări penale. Însă, am refuzat, pentru că 

doream foarte mult să mă întorc la Braşov, eram foarte legat de oraş din multe 

puncte de vedere. Şi m-am şi întors la Braşov, numai că s-a întâmplat că, chiar 

acolo să nu fi avut posturi pentru promoţia noastră. Şi atunci am fost repartizat 

împreună cu un alt coleg la Biroul de Securitate din Târgu Secuiesc. Eram aşa de 

bine instruit şi format încât nu am pus problema unui refuz. Era, deci, în vara lui 

1967. 

Ajuns la Tg.Secuiesc mi-am dat seama că-mi va fi foarte greu 

pentru că, în primul rând, eram numai trei ofiţeri români, toţi ceilalţi erau etnici 
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maghiari şi aceasta se simţea, chiar dacă ei făceau eforturi să nu se simtă. Aceasta, 

atât în planul relaţiilor interpersonale dar şi în al muncii, respectiv direcţionarea 

muncii într-un anume sens, ascunderea unor fapte. În primele luni cât a fost 

Regiunea Braşov, şeful biroului era român, respectiv colonelul Augustin, apoi, după 

ce a ieşit la pensie, conducerea a luat-o un localnic, cu care am lucrat până când am 

plecat de acolo. Spun că a fost greu, în primul rând pentru că mi s-a dat în 

răspundere zona limitrofă oraşului Tg.Secuiesc, respectiv şapte dintre cele mai mari 

localităţi. Şi în oraş era dificil pentru că la 12 .000 locuitori, eram 1 00 de români, iar 

în zona mea de responsabilitate aproape nimeni nu vorbea româneşte, eu nu ştiam 

limba maghiară, a trebuit "să mă pun cu burta pe carte", să fac eforturi să învăţ, atât 

individual cât şi prin nişte cursuri organizate la Sf.Gheorghe cu o frecvenţă destul 

de asiduă şi, încet-încet am început să mă descurc, câştigând şi o anumită încredere 

şi o anumită relaţionare cu interlocutorii maghiari, pentru că erau speriaţi şi chiar se 

simţea asta, se pornea din capul locului cu nişte preconcepţii .  Aproape toate cele 

şapte localităţi aveau câte o hibă. Într-una dintre ele era un caz nesoluţionat al unui 

incendiu care mistuise pur şi simplu CAP-ul de acolo, sau IAS-ul, nu-mi mai 

amintesc exact. Pe unnă, într-o altă localitate, la Ojdula, îmi aduc aminte, era şi 

zona de vânătoare a primului ministru Ion Gheorghe Maurer, era o presiune a unui 

grup infracţional din munţii din apropiere, cunoscuta bandă a lui Dezso, formată din 

câţiva fugari, de fapt dezertori din armata română care, refugiaţi în munţi, 

deveniseră o problemă atât pentru localnici, cât şi pentru aspectele de securitate a 

statului . 

I: Cum vedea populaţia maghiară aceste lucruri? 

R: În Ojdula nu era niciun român. Localnicii se comportau exact ca 

în zicala cu struţul : băgau capul în pământ şi se făceau că nu aud, că nu văd, deşi 

ştiau şi, în niciun caz, nu acceptau comunicarea pe tema asta. Nu susţin neapărat că 

i-ar fi sprij init, dar nici nu cooperau. 

I: Făceau descinderi violente? 

R: Nu, nu făceau, s-au izolat pur şi simplu, însă aveam date, desigur, 

uneori cu întârziere că se aprovizionau cu alimente, cu haine; erau înarmaţi, fugiseră 

cu armamentul din dotare. Relativ la aceasta, chiar am avut viaţa în pericol pentru 

că mă apropiasem destul de mult de rezolvarea problemei nu în totalitatea ei, dar 

deja ajunsesem să strâng nişte date care ar fi permis cel puţin urgentarea rezolvării 

problemei. Şi cred că şi aici, undeva, informaţiile s-au scurs de la noi, de la biroul 

nostru. 

I: În final, cazul cum s-a rezolvat? 
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R: Nu mai ştiu pentru că atunci când am plecat, rămăsese nerezolvat. 

Oricum, nu cu asalt, cu violenţă. Cred că în final, s-au predat. Erau tineri, 

dezertaseră ca militari în termen, nu aveau un conducător, un gradat, ci erau simpli 

soldaţi. 

I: Să fi fost un fel de bravură tinerească? 

R: Nu, erau localnici, nu vorbeau bine româneşte şi cred că au avut 

mari probleme de acomodare în primele luni de serviciu militar, mai ales că ei erau 

înrolaţi în unităţi din zone cu populaţie românească, tocmai pentru a învăţa limba 

română, cât mai departe de casă. 

I: Alte probleme acolo, pe linie de independenţă, autonomie, a 

fostelor organizaţii ale maghiarilor din timpul regimului horthyst. . .  

R: Aici aş puncta două lucruri, pentru că  aşa cum am spus anterior 

simţeam că chiar între noi, între colegi exista o anumită evaluare proprie ca să nu 

spun altfel. La un moment dat ajunsesem pe un coridor ce ducea spre încercări de 

reactivare a organizaţiei legionare maghiare "Crucile cu săgeţi" şi eu aveam o sursă 

foarte bună şi începusem să aflu nişte lucruri. Deodată, m-am trezit că n-au mai 

venit, au stopat vizitele în zonă, iar cel care era apropiat de noi, era hangiu, deci, 

crâşmar, în mod paradoxal, pe linie de miliţie care şi ea la rândul ei se afla în acest 

raport etnic total în formarea maghiarilor, m-am trezit că i-au înscenat o chestiune şi 

l-au băgat la puşcărie, pur şi simplu. În mod cert scurgerea de informaţii a fost de la 

colegii noştri . 

I: Cât aţi lucrat acolo? 

R: Doi ani de zile, până în vara anului 1969 când am fost chemat la 

recent înfiinţata judeţeană de securitate din Sf. Gheorghe, după reorganizarea 

administrativ-teritorială şi în biroul şefului Securităţii judeţene am fost prezentat 

unor domni, pe atunci tovarăşi, respectiv colonelul Ştefănescu Sebastian, însoţit de 

un cadrist din Centrala DGIE, care au purtat cu mine o discuţie privind modul de 

lucru, rezultate, acomodare, probleme de viaţă etc. În final, întrebarea a fost dacă aş 

fi dispus să plec la Bucureşti pentru nişte cursuri de doi ani de perfecţionare pe linia 

muncii de informaţii externe, urmând ca, cel mai probabil, să fac parte din structuri 

ale DGIE în teritoriu, probabil chiar înapoi aici. 

"Nu ştiam nimic despre munca de informaţii externe" 
Sigur, sintagma informaţii externe mă ducea undeva, la ceva ce 

ştiam mai mult din literatura de specialitate, dar altceva de genul ăsta, nu. Am fost 

de acord, fără niciun fel de problemă, cu singura condiţie că aveam totuşi de 

rezolvat nişte chestiuni locale care-mi luau ceva timp. Era vorba de perspectiva 
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vară-toamnă, asta era prin iunie, tocmai se afla Charles de Gaule în România. Între 

timp, în 1 968 se înfiinţase Consiliul Securităţii Statului, cu Ion Stănescu în frunte. 

Deci, în septembrie 1 969 m-am prezentat la Bucureşti şi am început 

cursul împreună cu alţi colegi, mulţi veniţi ca şi mine din teritoriu, dar cei mai mulţi 

din Bucureşti. Era, de fapt, şi o diferenţă de vârstă şi de pregătire profesională: cei 

care, ca şi mine, veneau dintr-o structură în care lucraseră ceva ani, cu o oarecare 

experienţă, deci, apoi ceilalţi care veneau direct din facultate, recrutaţi în ultimul an 

şi care continuau cursul sub acoperire pentru munca de informaţii externe. Dar 

această diferenţă n-a creat probleme, am avut o atmosferă extraordinară, ne-am 

simţit foarte bine, cred că au fost cei mai frumoşi ani din tinereţe. 

I: Care erau principalele discipline profesionale pe care le studiaţi 

atunci, în 1 969? 

R: În primul rând erau problemele de specialitate, adică munca de 

informaţii în interior şi în exterior: recrutări, sisteme de legătură, mij loace tehnice 

de obţinere şi verificare a informaţiilor . . .  

I :  Întocmeaţi ş i  documente operative, făceaţi exerciţii? 

R: Da, participam la acţiuni operative, în teren, cu depuneri la c.p.i., 

transmiteri pe poşta română şi internaţională. Îmi aduc bine aminte de lecţiile de 

filmare-fotografiere, cu instructorul Dinu, am fost chiar un pasionat al fotografiei şi 

filmului. Pe urmă, filajul şi investigaţiile, machiaje, deghizări, lucruri care se făceau 

cu acţiuni în teren, cu acţiuni concrete în teren. Am avut la un moment dat temă să 

fac o investigaţie la o adresă şi m-am trezit acolo pe o străduţă, un intrând, aşa de tip 

vagon, iar adresa era la ultima căsuţă, ultima locuinţă din ulicioară. Şi am bătut la 

uşă, având o anumită legendă spre a obţine ceea ce doream şi nu ştiu ce atmosferă 

era acolo, ce relaţii erau între ei că au sărit toţi, au vrut să mă bată, să mă linşeze, că 

ce caut acolo şi ce am cu femeia respectivă, deşi nimic nu anunţa şi nu avea cum să 

anunţe un astfel de final . . .  

I : Privind acum, sub aspect profesional, credeţi că  a fost ceva real 

sau o provocare, ca exerciţiu? 

R: Nu, provocare nu, dar s-a urmărit să fiu pus într-o situaţie mai 

mult decât delicată, urmărindu-se evident, modul cum mă retrag, cum ies din acea 

situaţie.  

I : Arestat aţi fost vreodată, în timpul şcolii, pe la exerciţii în teren? 

R: Da, am fost reţinut. S-a întâmplat la finele anului 197 1 ,  când am 

fost la o acţiune combinată la care şcoala noastră a participat cu un grup de desant 

aerian. Era după cazul acela cu cetăţeanul român care de la Oradea a luat un avion şi 

a fugit în Ungaria. Pe fondul acelui eveniment s-a dorit să se testeze capacitatea 
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organelor de securitate de a reacţiona la astfel de situaţii . Şi am fost desantaţi într-o 

noapte, dintr-un elicopter, în diverse zone, având sarcina să pătrundem în locuri care 

erau obiective pentru securitatea statului . Eu mi-am ales Târgovişte, cunoşteam 

zona, fiind locurile mele natale. Am fost desantaţi într-o pădure din zona fabricii de 

frigidere, la câţiva kilometri buni de oraş, de acolo ne-a preluat o maşină, după ce 

am ascuns echipamentul într-un loc de campare semnalizat pe hartă, pe mine m-a 

lăsat la marginea oraşului Târgovişte, îmbrăcat civil, ca orice alt cetăţean, aveam 

doar buletinul de identitate, ca act oficial asupra mea. Am intrat în Combinatul de 

utilaj greu petrolier, am marcat nişte puncte sensibile, spre exemplu hala de 

prelucrări la cald şi altele care mi s-au părut mie că meritau atenţie. De acolo, am 

plecat, am ieşit şi m-am dus la Securitatea judeţeană. 

I: Cum aţi intrat în instituţie? 

R: Acolo m-am prezentat ca fiind un răzvădean, deci un om din 

zona învecinată care caută o anumită persoană de la Securitate pentru a mă ajuta 

într-o anumită problemă. N-a fost ceva deosebit, a venit la poartă, m-a îmbrăţişat, 

era vorba de un ofiţer pe nume Vasile Săvoiu. M-a luat şi m-a dus în biroul lui. În 

momentul când semnam pentru prezenţa mea acolo, a intrat val-vârtej şeful 

Securităţii .  Zice: "Săvoiule, cine-i ăsta?" "Păi, un coleg", zice Săvoiu. - "Ce coleg, 
tu ştii în ce ai intrat, face parte dintre terorişti . Noi trebuia să fim vigilenţi să nu 
pătrundă . . . !" Şi m-a luat, m-a sechestrat într-o cameră acolo, am stat aproape patru 

ore, până când a venit directorul Ştefănescu, m-a scos de acolo şi m-a adus la 

Bucureşti. 

I : Înţeleg că aţi făcut şi pregătire mai specială, paraşutism, tehnici 

de supravieţuire . . .  

R: Da, partea de pregătire militară ş i  fizică, lăsând la  o parte 

şedinţele de tragere cu armamentul, uneori foarte sofisticat, de care habar nu aveam 

că putea exista, a fost cea care urmărea consolidarea noastră fizică şi, mai ales, 

psihică şi aici paraşutismul a avut un rol aparte. Spre exemplu, unul dintre colegi, 

care din păcate nu mai trăieşte, îmi spunea, mulţi ani după şcoală că întotdeauna, în 

cele mai grele momente în care se afla din diverse motive, îşi aducea aminte că a 

făcut paraşutism, lucru care îl remonta psihic pentru situaţiile în care se afla. 
În plus, încă se făcea schi de iarnă, uneori schi nautic, alpinism în 

zona Bran, deci pregătire deosebită. 

I: Pregătirea de limbi străine? 

R: Limbile străine erau studiate intensiv. Mi-am perfecţionat limba 

franceză prin exerciţii de limbaj autentic: emisiuni radio, exploatare presă străină 
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redări de ştiri în limbă străină, traduceri, retroversiuni, ceea ce ne-a asigurat o bună 

bază pentru munca ulterioară. 

"La post, în Albania, problema aromânilor nu.figura în ordinul de misiune" 

I: După ce aţi terminat şcoala, ce s-a întâmplat? Eraţi căsătorit? 

R: Nu, în primăvara anului 1 975, când încă eram la şcoală, am 

cunoscut-o pe soţia mea, era studentă la ASE în ultimul an. 

I: Ar fi interesant să ne spuneţi în ce împrejurări un "spionaş" şi-a 

găsit consoarta? 

R: Rămăsesem prieten cu foştii colegi de la şcoala Băneasa şi, la un 

moment dat, îmi aduc aminte perfect, tocmai susţinusem lucrarea pentru examenul 

de stat la Facultatea de drept din Bucureşti cu o temă despre "Şcoala ardeleană" la 

disciplina Istoria gândirii politice şi juridice. După lucrare eram foarte vesel, chiar 

foarte fericit, luasem examenul cu o notă bună şi, mergând pe stradă, eram aproape 

aiurit şi la un moment dat mă trage cineva de mânecă, un coleg, mă întreabă ce fac 

şi m-a invitat la el, era vorba de Nicu Badea, el rămăsese în Bucureşti la "pază 

demnitari" şi era chiar în garda prezidenţială. Am mers la el acasă şi, din una în alta 

îmi spune să mai trec pe la el săptămâna următoare ca să-mi facă o surpriză. Zis şi 

făcut, am venit peste o săptămână, stăteam la el la masă, avea doi copii şi la un 

moment dat pleacă puţin, revine şi intră pe uşă cu o familie, respectiv soţ-soţie mai 

în vârstă şi cu o domnişoară. Am spus-o şi o repet şi acum: În momentul ăla mi-am 
spus că mă căsătoresc cu ea!!! Aşa fulgerător, o întâmplare, pentru că n-am ştiut că 

mă voi întâlni cu el. Practic, el, după ce ne-am întâlnit atunci, s-a pus de acord cu 

soţia "să ne lipească" pe mine cu soţia mea. Se întâmpla în iunie 1 97 1 .  Nu 

tenninasem încă cursurile la şcoala de informaţii externe şi, la Starea civilă, la ieşire, 

în faţă la capătul scărilor am avut marea surpriză şi marea emoţie văzându-l pe 

generalul Dinar Marcarian, directorul şcolii cu un buchet foarte frumos de flori pe 

care l-a înmânat tinerei mele soţii. 

I: Frumos, emoţionant . . .  

R: Da, ne aducem aminte de e l  mereu ş i  eu ş i  soţia mea. 

După ce am terminat cursurile, nu m-am întors înapoi la Braşov 

pentru că au apărut alte oportunităţi, am început să lucrez la o structură de 

valorificare a muncii specifice pe domeniul tehnico-ştiinţific, avându-l şef pe 

generalul Goga Octavian, adică ceea ce colegii noştri procurau din străinătate, 

pentru industrie, agricultură, economie în general, în materie de tehnică de vârf 

trebuia oficializat şi direcţionat la locul potrivit, conform tematicilor existente. Asta 

123 

https://biblioteca-digitala.ro



MEMORIALISTICA - CO SEMNARI 

s-a întâmplat timp de doi ani, după care, în 1 973, în primăvară, simţeam că nu era 

exact ceea ce aş fi vrut să fac şi ceea ce învăţasem să fac. Era vorba mai mult de 

chestiuni de administrare, de gestionare a informaţiilor şi documentelor, inclusiv 

probleme de contabilitate. Şi atunci, am ieşit la raport la comandant şi i -am 

prezentat dorinţa mea de a trece în "operativ". N-a avut niciun fel de rezervă şi 

foarte curând mi s-a spus să mă prezint în sediul unităţii "F", la contrainformaţii, 

respectiv protecţie cum i se spune, sub comanda generalului Caraman Mihai. Iniţial, 

am coordonat structurile judeţene din Moldova, unde aveam cam doi ofiţeri în 

fiecare, la Iaşi ceva mai mulţi, activitate care mi s-a părut foarte interesantă pentru 

că trebuia să valorificăm munca de acolo şi să o direcţionăm în sus în materie de 

"scoateri" definitive sau temporare, recrutări pe linie de influenţă şi altele şi 

lucrurile mergeau bine, mai cu seamă că la vreo trei dintre judeţele respective erau 

nişte ofiţeri deosebiţi şi ne bucuram şi de cooperarea colegilor de la securitatea 

internă, pentru că nu era peste tot aceeaşi armonie, era o anumită concurenţă şi chiar 

nu prea erau dispuşi să dea "bucata de la gură". Anii au trecut şi, în 1 975,  s-a pus 

problema plecării la post. Iniţial, mi s-a propus Coreea de Nord, dar, la scurt timp 

mi s-a spus că erau alte priorităţi (ulterior, am aflat că a plecat cineva mai bine 

"situat" ! )  şi s-a recurs la Albania, astfel că în luna iulie, chiar de ziua soţiei, ne-am 

urcat în avion şi am plecat la Tirana. 

I: Deci, aţi plecat într-o ţară socialistă, având ca obiectiv principal 

de muncă, ce? 

R: În primul rând, se punea problema protecţiei contrainformative a 

coloniei române, a culegerii de informaţii din zonă, atât cât se putea, pentru că, 

orice s-ar zice, Tirana era un punct nevralgic, se întretăiau acolo interese italiene, 

greceşti, iugoslave şi nu numai. Fiind şi destul de tânăr, şi la primul post, mi se 

părea destul de dificilă munca. 

I: Aveaţi şi sarcini de pătrundere în organele de specialitate ale ţării, 

respectiv spionaj şi contraspionaj? 

R: Nu, astfel de obiectiv nu aveam pentru niciuna din ţările 

socialiste în care am fost. 

I : Dumneavoastră eraţi acoperit acolo, dar cooperarea cu serviciul 

respectiv al Albaniei, simţeaţi că se realizează într-un mod special? 

R: Nu. Şi aş spune şi de ce. Albania era la timpul respectiv o ţară 

complet izolată, cu relaţii foarte închise, chiar "alergice" le-aş zice faţă de orice 

contact extern care să treacă dincolo de marginea aparenţelor. Pe linie de Externe nu 

existase de ani buni o vizită a unui reprezentant cât de cât de nivel din MAE român. 

Nici pe linie oficială nu doreau contacte, în principal din constrângeri ideologice. Ei 
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tocmai scăpaseră de două lucruri, în primul rând de influenţa iugoslavă. La război, 

partizanii albanezi şi cei iugoslavi, în frunte cu Tito şi Enver Hodja au luptat în 

munţi împotriva nemţilor, mai apoi şi a italienilor. Apoi, după ce s-au rupt de 

iugoslavi au intrat în sfera de influenţă a URSS şi o bună perioadă de timp, până 

după moartea lui Stalin, lucrurile au mers bine, numai că la momentul Hrusciov ei 

au găsit prilejul - cred că interesaţi - să se rupă de ruşi, acumulaseră destul, de fapt 

aşa ceva au făcut cu toţii. Şi-au făcut plinul, au rămas datori, dar n-aveau ce să le 

facă, tot ce sovieticii duseseră acolo a rămas al lor, aproape pe degeaba. 

I: Cam ce lucruri deosebite aţi apreciat atunci ca fiind realizări mai 

importante ale ţării noastre, ale dvs. chiar, în Albania? 

R: La acest prim post al meu, lucruri deosebite nu cred că am avut. 

Relaţiile le aveam îndeosebi în corpul diplomatic, aveam interdicţie să lucrăm cu 

autohtoni pentru baza operativă, decât dacă era vorba de provocatori, sau elemente 

care puneau în pericol colonia română, care însemna, atenţie, şapte românce 

căsătorite cu studenţi albanezi - n-au mai revenit în ţară - plus personalul 

Ambasadei. 

I : În legătură cu aromânii de acolo, cu vechii noştri fraţi, ce lucruri 

s-au putut realiza? 

R: În perioada respectivă, absolut nimic. Încă nu constituia temă în 

ordinul de misiune. Dar şi realitatea de acolo era foarte dură, în primul rând că toţi 

străinii din Albania, cam o sută la o populaţie de două milioane de localnici, locuiau 

pe o singură stradă, ambasadele erau una lângă alta într-o zonă foarte restricţionată 

şi foarte bine păzită. Se urmăreau ieşirile, plecările, intrările, se ştia tot despre 

fiecare ce face şi ce drege. În al doilea rând, deplasările în afara Tiranei nu erau 

posibile decât pe trei rute în legătură cu cinci oraşe unde se putea merge şi să revii, 

dar rară să poţi ieşi, în afara oraşului respectiv sau, pe parcurs, să te abaţi de la drum 

mai mult de I 0- 1 5  metri de la marginea şoselei. 

I : Înţeleg că în perioada respectivă nu aţi prea vizitat localităţile în 

care mai erau sau au existat aromâni . . .  

R: De vizitat le-am vizitat, ştiam de ele, ştiam de comunităţile 

respective, de locurile unde erau mai concentraţi, dar contactele cu ei erau deosebit 

de periculoase pentru ambele părţi. 

I: Dar informaţii despre ce se întâmplă cu ei acolo, aţi reuşit să 

obţineţi atunci? 

R: Nu, nu aveam acest obiectiv şi nici nu erau de interes în ţară 

atunci. Sau, cel puţin aşa percep eu acum, retrospectiv, lucrurile, mai întâi că, v-am 

spus, nu aveam aşa ceva în ordinul de misiune, dar eram şi conştient că i-aş fi pus în 
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pericol. La urma urmei, ce câştigam . . .  ? Apoi, ieşeam în ţara vecină, Iugoslavia, 

unde mai făceam aprovizionarea - la circa trei luni mergeam la Podgoriţa, la 

vremea respectivă se numea Titograd - aveam aprobarea MAE ca să ne uşureze cât 

de cât viaţa acolo. Luam medicamente şi alte produse care ne lipseau în Albania. 

Trebuia să plecăm dimineaţa devreme, ca la răsăritul soarelui să fim la frontieră, 

atunci se descuia lacătul barierei de frontieră, apoi se închidea la loc . . .  

I :  Din motive de securitate de frontieră sau politice? 

R: Mai degrabă politice, dar şi de exagerări şi temeri peste măsură. 

Eram obligaţi să nu ratăm la întoarcere apusul soarelui, căci găseam bariera închisă 

şi trebuia să stăm până în dimineaţa următoare. Mai e ceva, eram urmărit pas cu pas, 

erau situaţii când aveam câte unul în dreapta şi în stânga, mai ales când intram într

un magazin sau piaţă sau în locuri mai aglomerate, eram flancat pur şi simplu. Dar 

şi aici lucrurile stăteau cam aşa: nu o făceau pentru că aveau ceva cu mine, am 

înţeles asta, ci se constituiau într-un fel de interpuşi între mine/noi şi autorităţi. 

Concepţia era să-şi protejeze propria populaţie de noi, să nu-i influenţăm, să nu mai 

vorbim de faptul că chiar cu ei de faţă, existau albanezi care pur şi simplu veneau şi 

ne pipăiau, se mirau de ce îmbrăcăminte purtăm, ne miroseau de-a binelea, era ceva 

extraordinar . . .  

I : Era mult mai greu acolo, decât era la  noi, nu, în acea perioadă . . .  

R :  Absolut, nici nu poate exista comparaţie . . .  

I :  Cu schimburile comerciale, cum stăteam? 

R: Erau foarte bune şi spun şi de ce, pentru că noi importam din 

Albania peste 80% materii prime, constând mai ales în minereu de crom, fero-nichel 

şi bitum şi exportam maşini şi utilaje, respectiv tractoare, camioane, autoturisme de 

teren, aparate radio şi TV, deci era, aş zice, aproape cea mai bună relaţie dintre noi 

şi o ţară socialistă, vorbesc din punctul de vedere al avantajelor pentru noi. 

I : Şi erau solvabili? 

R: Sigur, pentru că se mergea pe barter, produs contra produs, 

regularizările se făceau periodic sau pe contracte. Şi ei aveau interesul să-şi 

valorifice aceste resurse. Nu mai spun că mai făceam ceva, cred că ştiau şi ei, dar 

închideau ochii: bitumul din sud, din portul Vlore îl aduceam în ţară şi-l reexportam 

la preţ triplu, în dolari, sau minereul de crom şi feronichel îl luam cu mineraliere 

uriaşe de 1 0-20.000 de tdw, în valută est şi-l vindeam în ţările nordice pe valută 

forte . . .  

I : Aceste afaceri comerciale aveau un caracter . . .  capitalist . . .  Până 

când aţi stat la post la Tirana? 
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R: Exact. Am stat acolo până în 1 980. Evenimentele consecutive 

trădării lui Pacepa m-au surprins la Tirana. 

"Voi sunteţi prietenii noştri, noi nu avem nimic cu voi" 

I: Da, o să revenim la evenimentul Pacepa. Înţeleg că aţi mai 

executat o misiune în Albania după decembrie 1989? 

R: Aşa este. După 1 990, generalul Caraman a refăcut structura 

fostului CIE - Centrul de Informaţii Externe - şi am fost selecţionat pentru cadre de 

conducere şi am fost numit şef al Biroului America Centrală şi de Sud în Serviciul 

America, unde l-am avut şef pe regretatul general C.Silinescu. Dar, perioada 1 990-

1 991  a fost o perioadă foarte grea în sensul că ne căutam obiectivele, nu se 

clarificaseră lucrurile în acest sens, exista multă suspiciune, anumite tensiuni şi se 

simţea, iar la analiza din martie 1 99 1 ,  generalul Caraman a ţinut un discurs atât de 

dur şi atât de caustic, probabil dorit mobilizator, încât pe mine m-a speriat de-a 

dreptul, pentru că vedeam pe undeva şi o anumită, nu i-aş spune răzbunare, ci mai 

curând neîncredere în cei care au continuat să lucreze şi după ce el fusese îndepărtat 

din structura de informaţii externe, respectiv după trădarea lui Pacepa. �ert .este că 

intrasem în alertă şi atunci am căutat toate oportunităţile ca să plec la post. Iniţial , 

am cochetat cu Praga, pe urmă cu Kuwait, pe urmă cu Africa Centrală, dar, în final 

s-a ajuns tot la Tirana şi am plecat imediat, în 1 99 1 ,  în iunie. 

I: Domnule colonel, în mare, cum vedeţi acum diferenţa dintre 

prima misiune şi cealaltă? 

R: Evident, am găsit o altă ţară, o altă Albanie. Deşi nu trecuseră 

decât câteva luni de la evenimentele ce au avut loc şi la ei, murise Enver Hodja între 

timp, deja existau fricţiuni interne la nivelul conducerii la cel mai înalt nivel, existau 

nişte "aripi" mai moderate, altele, la fel de dictatoriale ca cea a lui Hodja, care nu 

vroiau să le scape puterea şi au găsit o soluţie cu preşedintele Ramiz Alia, dar 

tensiunile continuau să existe, fiind alimentate şi din exterior pentru că, pe fondul 

acestor frământări interne, începeau să-şi facă jocurile cei care au urmărit 

întotdeauna să dezmembreze Albania şi să-şi promoveze interesele în anumite zone, 

vorbesc de Sud, de coasta Adriaticii, de Nord etc. Şi lucrurile acestea se simţeau 

foarte tare, Albania, din cauza acestei dictaturi prelungite fiind o ţară dintre cele mai 

înarmate din lume, concura cu Coreea de Nord. Mai întâi i-au înarmat sârbii, pe 

urmă sovieticii, apoi chinezii .  Aceştia le-au făcut nenumărate fabrici de armament, 

pentru că, se ştie, după plecarea sovieticilor au venit chinezii cu care, după ce şi-au 
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văzut sacii în căruţă, s-au certat din nou. Dar, de la fiecare "au ciupit" câte ceva, se 

pare că şi acum procedează la fel, în orice caz pe partea americană, în mod cert. 

Deci, o ţară înarmată până-n dinţi, erau depozite de armament uriaşe, cazemate 

monstruoase, răspândite pe tot teritoriul ţării, care, conform concepţiei de atunci 

apărau "o insulă de granit înconjurată de valuri vrăjmaşe", fiind singura păstrătoare 

a purităţii comunismului. Doctrina mai persista, fostul partid mai exista, erau 

formaţiuni, ca peste tot, de dreapta, de extremă dreaptă, regalişti etc. 

I: Ce ne puteţi spune despre naţionaliştii albanezi? 

R: Naţionalismul albanez există dar, aş spune eu că nu ar fi fost atât 

de puternic ca manifestare decât atunci când i s-a dat ghes sau, mai bine zis, a fost 

împins, stimulat să se manifeste ca atare. Albanezii, în general, constituie un popor 

războinic. Se ştie că şi în armatele romane, încă de la Vasile Lupu, el însuşi 

domnitor de origine albaneză, existau lefegii albanezi, practic trupe de elită care 

asigurau paza domnitorului, însă în tot Imperiul Otoman albanezii erau recunoscuţi 

ca buni luptători, sigur şi ca trădători şi ca spioni . . .  Însă, naţionalismul nu este un 

pericol în sensul unui spirit albanez în sine, dar aceste constrângeri externe, repet, în 

anii 1 995- 1 996 s-au produs convulsii interne, aproape de sfărtecarea ţării, 

dezbinarea ţării, împărţirea ţării în zone şi era clar că zonele care se prefigurau a se 

rupe din teritoriul naţional erau cele care se aflau sub influenţa unei anumite puteri 

vecine. Eu nu fac niciun secret din faptul că la timpul respectiv se vorbea, probabil 

şi acum, despre acţiunile Sfântului Scaun de a face din Marea Adriatică un lac 

catolic, de aici şi tot ce s-a întâmplat, zice-se, începând de sus cu Croaţia, 

Muntenegru, Slovenia, toate cu componente catolice. La fel se vedea şi în Albania, 

partea de litoral Durres, Shkoder ş.a. Era clar că erau sub influenţă catolică. Acolo 

10% din populaţie era catolică, ceilalţi credincioşi ortodocşi erau masaţi în sud şi la 

frontiera cu Grecia. 

I: Ca obiective, în a doua misiune, ce era diferit faţă de prima? 

R: În această a doua misiune lucrurile s-au orientat şi pe alte 

probleme decât cele contrainformative care predominau anterior. Pe lângă acestea, a 

apărut partea legată de colonia română, de valorificarea ei, se mărise oarecum, în 

sensul că, urmare a politicii postdecembriste a României au apărut unele posturi sau 

locuri de studenţi străini din diaspora în instituţii de învăţământ româneşti. Pentru 

Albania exista un lot, un cuantum de 80 de burse. Se spunea să fie numai albanezi 

de origine aromână, dar nu se putea chiar aşa, pentru că interesele erau foarte 

complexe şi nu puteai să nu accepţi şi colaterali, însă s-au găsit formule şi, în orice 

caz, cea mai mare parte erau, totuşi, aromânii. Asta a atras după sine nişte creşteri 

imediate, atât în relaţiile dintre noi, respectiv populaţia aromână şi România, 
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regăsirea cu aromânii din România, cu albanezi din România, deci s-au refăcut 

punţile antebelice care au produs o anumită efervescenţă şi multe alte lucruri care 

îmbrăcau şi chestiuni cu caracter informativ. 

I: Înţeleg că de data aceasta puteaţi să circulaţi să vedeţi 

comunităţile aromâne? 

R: Da, da, şi era nu numai o sarcină oficială pentru că acopeream 

partea de consulară, apoi cea de cultură - presă, era şi pe linia noastră ideea ca nu 

cumva să ne trezim ca acest bine să se întoarcă în altceva, adică cel puţin cei care 

vin să fie, desigur, în marea lor majoritate, dacă se poate toţi, aşa cum trebuie, 

numai că n-a fost aşa şi nici nu putea să fie, s-au strecurat şi "elemente" care, mai 

târziu, ne-am trezit că au devenit ofiţeri de informaţii în Grecia sau în Italia şi multe 

alte probleme. Sigur, astea apar volens-nolens, poate că s-a valorificat potenţialul 

lor sau pregătirea, aici lucrurile se pot complica, dar, oricum, cultivam asiduu 

populaţia aromână, aveam acolo obiective, era o biserică românească care trebuia 

neapărat terminată, construită cu ajutorul României şi care însemna extraordinar de 

mult pentru credincioşii ortodocşi, aromâni din zonă. Aveam probleme în sudul 

Albaniei, chiar aici aş spune ceva ce mi-a rămas întipărit în minte. În 1 992 a venit în 

zonă un înalt ierarh al BOR, care făcea parte dintr-o structură a Patriarhiei ce se 

ocupa de relaţiile dintre BOR şi bisericile ce fuseseră "abandonate" oarecum în 

perioada anterioară şi care, într-un fel sau altul, trebuiau să se regăsească alături de 

noi. Numai că acelaşi lucru îl urmăreau şi alţii, nu eram noi singurii cu obiectivul 

acesta. Şi am plecat cu Prea Sfinţia Sa în sudul Albaniei pentru sfinţirea unei 

biserici, de fapt a unui schit românesc pe ruinele unei foste biserici ortodoxe 

româneşti de acolo. 

Şi ne-am trezit că, la incitarea unor elemente locale, am fost 

înconjuraţi în plină slujbă, s-a aruncat cu pietre, la un moment dat şi cu cioburi, cu 

bolovani, pur şi simplu eram în pericol să fim linşaţi. Şi, cum să scăpăm, a venit un 

aromân cu un camion şi am fugit de acolo. 

I: Erau mulţi cei care s-au manifestat astfel? 

R: Erau puţini ' şi nici nu erau prea clarificaţi. Ceilalţi erau foarte 

motivaţi . . .  

I :  Care erau "ceilalţi"? 

R: Erau ortodocşii filogreci, pe care de fapt se şi miza ca influenţă a 

Greciei în sudul Albaniei, vorbim de Epirul de Nord care este şi a fost revendicat 

întotdeauna de către Grecia. 
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I: Dorrumle colonel, sub aspect al eficienţei, al finalizării activităţii 

dumneavoastră în Albania - înţeleg că aţi lucrat acolo până în decembrie 1 996, deci 

aproape cinci ani şi jumătate - care credeţi că a fost cel mai important lucru? 

R: După opinia mea, desigur, cred că cel mai important lucru, ca 

eficienţă nu numai a activităţii mele, ci a tuturor celorlalţi colegi aflaţi la post acolo, 

a şefului misiunii, a fost de a cunoaşte şi prin mijloace specifice această comunitate 

aromână din Albania, mai ales de la frontiera cu Muntenegru. S-a realizat trimiterea 

în România la studii a doi tineri selecţionaţi şi verificaţi, pentru ca ulterior să se 

întoarcă în calitate de clerici în structurile ecleziastice albaneze. S-a reuşit formarea 

unui preot din rândul credincioşilor din oraşul respectiv, ulterior cu studii în 

România, care a revenit ca preot şi a reuşit să termine biserica românească de acolo, 

pe care în vreo şase ani nu reuşisem să o aducem în faza de roşu, iar grecii au 

construit o catedrală aurită, în doi ani de zile, funcţională . . .  

I :  Poate că ş i  de acolo l i  se  trage "decăderea" economico-financiară 

de acum . . .  

R: Poate, dar acţionau mult mai direct . . .  Mi-aduc aminte de un alt 

caz. Într-o noapte, la frontiera cu Grecia a fost un atac, s-a spus că-i atac banditesc, 

asupra unei cazărmi militare albaneze din zona de frontieră, care, probabil asigura 

securitatea frontierei cu Grecia. Şi au fost măcelăriţi 40 de soldaţi, împuşcaţi, tăiaţi, 

morţi toţi. Nu putea să fie decât o acţiune de intimidare. Evident, putea fi ş1 o 

acţiune extremistă, a unor formaţiuni paramilitare extremiste, dar cazul în sine 

spune multe, mai ales că încă nu s-a elucidat, după câte ştiu . . .  

I :  Faţă de prima misiune, cum v i  s-a părut acum supravegherea 

contrainformativă a organelor albaneze? 

R: Acum, această supraveghere era aproape inexistentă pentru că 

aparatul pe care îl aveau şi pe care şi ei l-au refăcut, l-au repoziţionat, nu mai era 

suficient faţă de problemele care apăruseră. Faţă de 1 975, când existau 1 1  ambasade, 

au mai venit şi alţii: ruşii, englezii, americanii, alţii şi alţii pentru care era nevoie de 

asigurarea protecţiei. Şi pe planul securităţii interne erau o mulţime de probleme, 

deci, noi, românii cel puţin nu eram nu ştiu ce pericol pentru ei, nu mai erau aşa 

speriaţi ca înainte, pentru că şi relaţiile directe erau foarte bune, de cunoaştere şi 

înţelegere, unii dintre oficiali fuseseră formaţi pe linia MAI, la noi, spre exemplu 

unul care a ajuns şeful Direcţiei de Resurse Umane la Internele lor făcuse un curs de 

perfecţionare profesională, în limba română, la Bucureşti, un tip deosebit, aromân. 

Şi el spunea: "Voi sunteţi prietenii noştri, noi nu avem nimic cu voi . . .  " Sigur că dacă 

cineva calcă pe bătătură şi pică, precum prostul, este altceva, dar n-am perceput o 

activitate directă îndreptată împotriva noastră. 
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I: Domnule colonel, aţi fost în misiune acolo, cred că în cea mai 

fierbinte perioadă în care a fost implicată comunitatea musulmană din zonă, vorbesc 

de Bosnia, de Kosovo şi chiar din Albania. Credeţi, puteţi să-mi spuneţi, aţi 

perceput vreo influenţă directă a Tiranei asupra musulmanilor din fostele ţări 

iugoslave, în principal asupra kosovarilor? 

"Alte misiuni temporare la Tirana, evenimentele se precipitau . . .  " 

R: După ce mi-am încheiat misiunea, în 1 996, la vreo trei luni, în 

1 997, am fost chemat şi mi s-a ordonat să execut o nouă misiune, de data asta 

temporară, în Albania, de circa 6 luni de zile pe fondul unor convulsii interne 

deosebite care aveau loc atunci, deci, de-abia plecasem şi din nou ceva se întâmpla 

acolo. Ei, de la sfărşitul primăverii lui 1 997, lupte interne, armate, între nord şi sud, 

cu mitraliere, cu aruncătoare, acţiuni cu caracter de crimă organizată, bande 

nenumărate, era un fel de debandadă generală. 

I: Ce caracter aveau, religios? 

R: Nu neapărat. Poporul albanez nu este ca un monolit. Şi el este 

format din populaţii care au nişte influenţe locale, aşa ca un fel de triburi, dar nu în 

sensul exact al termenului, ci de perpetuare a unor obiceiuri, a unor datini, a unor 

legături între familii care făcea ca o comunitate necunoscută, din munţii cutare sau 

de pe valea cutare să se constituie într-o populaţie foarte monolitică şi care dădea 

sau putea să dea elemente deosebit de fanatice. Aceste grupuri au fost resuscitate, pe 

de o parte şi folosite fie în interes politic, fie de altă natură. Pe de altă parte, revin la 

1 997, se produseseră aceste convulsii interne care au condus la o hotărâre în cadrul 

european, de a fi sprij inită Albania să depăşească situaţia. Şi ideea a fost să se 

contribuie cu trupe care să fie fixate la graniţa cu Grecia şi cu Italia, în aşa fel încât 

nu cumva elemente albaneze să-i provoace pe greci sau chiar pe albanezii înşişi şi 

de aici să se trezească cu altceva. Sigur, ideea a fost că nimeni nu dorea sau nu era 

pregătit pentru o nouă dezbinare, o dezmembrare a Albaniei, între cei doi 

"pretendenţi", respectiv Grecia şi Italia. Şi pe fondul acesta, urma să vină din 

România detaşamentul "Sf. Gheorghe", o mare acţiune a armatei noastre în exterior, 

după cele din Mozambic; a fost prima ca volum şi ca forţă dislocată în teren. Din 

cauza situaţiei interne şi a pericolului care exista pentru colonia română, toate soţiile 

şi copiii fuseseră trimişi în ţară. Rămăseseră doar bărbaţii, nu toţi, se redusese şi 

aparatul ambasadei. Aveam, evident, sarcina de a continua asigurarea, protecţia şi 

evitarea oricăror probleme pentru cei rămaşi acolo. Apoi, prin ordin separat, o 

misiune de cooperare cu Ministerul Apărării pentru asigurarea protecţiei soldaţilor 
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români din detaşamentul "Sf. Gheorghe" .  A treia chestiune consta în culegerea de 

informaţii privind situaţia de fapt, ce se urmărea, cine şi ce dorea, era totul o 

nebuloasă acolo încât lumea nu înţelegea de fapt ce doreau beligeranţii, cui folosea 

o astfel de nenorocire, acum, după ce lucrurile păreau că se aşează. Detaşamentul a 

venit cu o navă de transport, uriaşă, cu tancuri, cu autospeciale, cu toată dotarea. A 

fost direcţionată spre sud şi poziţionată în zona Gjirocaster, Sarande, deci nu 

departe de frontiera cu Grecia. Desigur, participau la acţiune şi trupe italiene şi 

turceşti şi greceşti, elemente de comandă franceze şi alţii, era practic o coaliţie 

internaţională de asigurare a protecţiei, de prevenire a destrămării Albaniei. Nu se 

spunea chiar aşa, ci că acţiunea ALBA - aşa se numea - avea ca justificare 

sprij inirea poporului albanez, a structurilor statale albaneze să depăşească 

momentele de criză, de frământări interne. Pericolul pentru noi era altul, eu aşa l-am 

perceput şi aşa l-am prezentat şi anume că în zona de sud a Albaniei, mai ales în 

situaţia în care românii, scontându-se pe o anumită imagine pozitivă pe care o 

aveam în ţară, ar fi ţinta unor reacţii nedorite. Grecii au fost instalaţi într-o anumită 

parte, turcii într-o zonă ortodoxă, cam în genul ăsta a fost gândirea. Numai că acolo 

lucrurile, aşa cum am spus şi când am vorbit de linşajul la sfinţirea bisericii, erau 

destul de delicate. Nu erau priviţi cu ochi buni, în general străinii şi în general orice 

prezenţă străină nu era privită cu bunăvoinţă, de către populaţia însăşi, în general 

albanezii au o neîncredere aproape totală faţă de străini, date fiind evenimentele 

istorice prin care au trecut de-a lungul secolelor. Fiind un popor mic, toată lumea a 

vrut să profite într-un fel sau altul de ei. Atunci, m-am gândit la următorul lucru şi 

mi s-a aprobat: am mobilizat, prin Asociaţia aromânilor şi prin Asociaţia de 

prietenie româno-albaneză, elemente care să discute cu rudele lor din sud, astfel 

încât să se creeze o atmosferă favorabilă pe lângă propaganda pozitivă, care era 

foarte importantă pentru ei acolo. În plus, aceştia ne informau şi cu nişte lucruri, să 

le zic aşa de "retur pe partea negativă" , un fel de feed-back, în sensul că trecea 

timpul, erau tineri, începuseră combinaţii cu femei, apăruseră tot felul de boli, 

inclusiv boli venerice din Africa, unde fuseseră câţiva dintre ei, încât se creau stări 

de tensiune din te miri ce, din orice tâmpenie, la urma urmelor şi, sigur, lucrurile au 

fost ţinute sub control, dar am stat cu inima în gât până s-au rezolvat. 

I: Deci, o legătură între evenimentele din Albania şi cele ale 

albanezilor din fosta Iugoslavie ar fi plauzibilă? 

R: Da, fără discuţie. În 1 999, din nou a trebuit să plec în Albania, de 

data asta tocmai pentru că se prefigura declanşarea ostilităţilor în Kosovo. Prin 

Kosovo treceam şi în perioada titoistă, am fost de multe ori la Priştina. Iugoslavia 

am "bătut-o" din toate părţile. Spre exemplu, după 1 978, n-am mai avut cifru la 
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Tirana şi la o lună, o lună şi jumătate duceam curierul la Belgrad. Dar, era nostim, 

la ducere făceam o zi, evident ca să mă descotorosesc de "încărcătură", în schimb la 

întoarcere făceam vreo trei zile şi de fiecare dată alegeam alt traseu încât, în felul 

ăsta am cunoscut bine toată Iugoslavia. Aveam şi acordul de acasă, nu neapărat 

expres întotdeauna, dar tacit, şi, aflându-mă în relaţii foarte bune cu ambasadorul, n

am avut probleme, mai ales că şi aduceam de la Belgrad tot felul de materiale . . .  

I :  Există vreo diferenţă între albanezii kosovari şi cei din Albania? 

Vorbesc din punct de vedere al configuraţiei naţionale? 

R: Da, dar revin la 1 999, am fost trimis din nou în misiune în 

Albania, norocul a fost că am prins ultimul avion care a reuşit să facă cursa 

Bucureşti-Roma, întrucât între timp toate legăturile aeriene pentru Albania s-au 

suspendat. Şi m-am trezit blocat la Roma, acolo am reuşit să găsesc o cursă aeriană 

pentru Grecia şi, fiind foarte apropiată distanţa dintre Atena şi Tirana, existau nişte 

curse care "scăpau", nu aveau nevoie de aprobări de zbor, deci puteau ocoli această 

interdicţie. Aşa încât, cu greu am ajuns din nou la Tirana. Iar evenimentele s-au 

declanşat aproape imediat. 

Cât despre diferenţa despre care m-aţi întrebat, există una şi încă 

destul de serioasă, nu atât etnic sau religios, ci de departe o diferenţă de educaţie. 

Cei din Albania, generaţia de acum şi-au dus viaţa în dictatură, cu toate ale ei, bune 

şi rele, o anumită puritate, o anumită protejare de tot felul de vicii şi tare, un fel de 

fundamentalism. În timp ce dincolo, existase o libertate deplină. Mai mult, Tito a 

avut interes să-i ridice pe kosovari la nivelul celorlalte populaţii din Iugoslavia 

tocmai pentru a nu crea diferenţieri şi pentru a realiza această ruptură, i-aş zice, 

între kosovari şi albanezii din Albania. Deci, n-a fost o idee tocmai aiurită. 

Economic, în orice caz stăteau mai bine decât cei din ţară, pe urmă, albanezii 

kosovari, ca şi orice alt iugoslav nu aveau nicio restricţie să plece oriunde voiau în 

lume, aveau paşapoartele acasă pe timpul ăla, se ştie foarte bine. Orice iugoslav, de 

orice etnie avea paşaportul în dulap, pleca când voia, se întorcea când voia. Oricare 

dintre ei se ducea în nordul Europei, în sud, în vest şi aducea de acolo - erau foarte 

strângători toţi iugoslavii - bani şi produse şi le pompa în ţară, îşi făceau case, 

ateliere, aduceau tehnică, deci Iugoslavia era în totalitate o floare, n-avem ce să 

discutăm. Dar, era un element în plus, kosovarii erau ştiuţi, erau cunoscuţi, erau 

urmăriţi pentru că erau amestecaţi în crima organizată. La timpul respectiv, aveau, 

practic, de ani de zile, propriile reţele de droguri, de trafic de came vie, de 

proxenetism, desigur, erau folosiţi şi de serviciile iugoslave, mai ales în traficul de 

armament. Aşa i-a legat de structurile mafiote europene, mondiale, începând din 

nordul Europei până în Orient, aveau deci un nivel de "cultură criminală" să-i 
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spunem, de influenţă criminală extraordinară, ceea ce ceilalţi nu aveau, dar, în 

momentul în care s-au declanşat ostilităţile, s-a deschis frontiera Albaniei cu 

Kosovo şi s-a creat un flux, însă nu neapărat din Kosovo spre Albania, deşi mass

media spunea că fug ca nebunii, cu două-trei boarfe în căruţă şi se refugiază în 

Albania din cauza războiului, nu, nu, n-a fost aşa . . .  Mai degrabă albanezii din ţară 

s-au dus în Kosovo pentru că aveau la ce, mergeau de la mai rău la mai bine. Cert 

este că, după părerea mea, dezmembrarea Iugoslaviei s-a dorit a fi făcută cu costuri 

cât mai puţine, iar folosirea acestei animozităţi pe de-o parte kosovaro-sârbă, pe de 

altă parte religioasă, catolică-ortodoxă sau ortodoxă-musulmană, toate acestea au 

fost bine gândite, încât fiecare în parte să-şi aducă contribuţia la problemele ce 

duceau la dezmembrarea Iugoslaviei. Nu s-a dorit o Iugoslavie puternică de foarte 

mult timp. Îmi aduc aminte cum a avut curaj Tito, cu un an de zile înainte de 

moartea lui, era pe aeroportul din Belgrad, la o acţiune oficială şi ambasadorul 

american nu l-a salutat, încât a doua zi l-a declarat persona non grata. Păi, nu putea 

fi iertat Tito, cel puţin pentru asta, dacă nu pentru multe alte lucruri care deranjau. 

Pe de altă parte nici sovieticii nu-l prea aveau la pipotă, fără discuţie. 

"La cel mai înalt nivel, prietenie afişată, jos, la bază lucrurile erau cu totul altfel" 

I: Domnule colonel, episodul Bulgaria, cât mai concis? 

R: Da, aici aş vrea să fac o precizare. Am fost la Sofia din 

decembrie 1 983 până în aprilie 1 988. Aici se pune problema dacă se pot face 

diferenţieri între munca specifică din "state prietene" şi din spaţii ostile, cam în 

termenii ăştia se lucra înainte de 1 990. Aş spune că în ce priveşte Bulgaria, lucrurile 

nu se puteau pune deloc în termenii ăştia, deşi, la cel mai înalt nivel exista acea 

prietenie afişată, între liderii noştri, jos, la bază lucrurile erau cu totul altfel. În 

primul rând, am plecat în Bulgaria oarecum intempestiv, la cererea expresă şi foarte 

urgentă a ambasadorului, încât în trei săptămâni am plecat la post, în prag de 

Crăciun, de-abia născuse soţia, dar ordinu-i ordin, m-am urcat în maşină şi am 

plecat. De-abia acolo am început să realizez pas cu pas că mă confrunt cu câteva 

lucruri foarte grave. În primul rând din aproape în aproape şi din discuţii ad-hoc, am 

aflat că în ultimii trei ani avuseseră loc acolo trei expulzări de diplomaţi, sau mai 

exact, două expulzări şi impunerea unei rechemări a altuia în România. Deci, trei 

cazuri clare în care exista mâna structurilor de informaţii autohtone şi nu numai, mă 

gândesc la "fratele cel mare". Pe urmă, fusese declarat indezirabil un reprezentant 

diplomatic la Agenţia economică. Deci, patru cazuri în trei ani de zile. Nu cu mult 
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timp, cu un an în urmă, dispăruse, cam ca măgarul în ceaţă, ataşatul militar, aero şi 

naval al României la Sofia. După nici un an de activitate la post, venise cu câteva 

zile mai devreme din concediu şi a zis că, în zilele rămase, pleacă să viziteze sudul 

Bulgariei. Şi vizitator s-a făcut. Nici aici nu suntem străini de anumite imixtiuni. 

Sau, în orice caz, combinaţii specifice. Deci, toate lucrurile astea puse cap la cap m

au alertat foarte tare şi mai ales nu puteam să accept să mă trezesc cu asemenea 

reproşuri şi chestii pe care le puteam preveni. Desigur, mi-am luat măsuri în 

consecinţă, am început să fiu foarte atent în primul rând în ceea ce mă priveşte pe 

mine şi familia, apoi diplomaţii, relaţiile cu autohtonii şi mai cu seamă cu 

autohtonele pentru că cea mai mare parte din aceste derapaje s-au produs pe relaţii 

cu femei, pe fond de băutură, pe fond de compromitere în nişte condiţii în care, pur 

şi simplu unii dintre ei au fost aduşi legaţi cu sârme, în stare de inconştienţă, deci 

fuseseră injectaţi cu ceva, altfel nu se explică faptul că nu mai recunoşteau pe 

nimeni, erau zgâriaţi, bătuţi, erau drogaţi, îi aduseseră în aşa hal de decădere încât 

nu puteai face altceva decât să-i trimiţi acasă. Deci, duri, duri, fraţii ! !  

Şi atunci am început să fiu foarte atent. Am observat la un moment 

dat că în colonie se strecura un tip care, am înţeles că şi înainte fusese pe acolo şi 

chiar în anturajul oamenilor ăstora care făcuseră ce făcuseră. Încerca, peste tot 

prezent, un tip foarte incisiv. Şi pe lângă biserica românească, pe lângă parohul de 

acolo şi pe la noi, pe la tot felul de acţiuni oficiale, peste tot. Pe urmă, o prietenie ce 

mi s-a părut cel puţin suspectă cu consulul român, care depăşea limitele amiciţiei. Şi, 

din una în alta, am constatat că "băiatul" nostru era şi el îndrăgostit lulea de o 

bulgăroaică, încet-încet femeia devenea tot mai exigentă, cheltuia fără limite pe 

bijuterii, îmbrăcăminte, mese la localuri luxoase, adică era într-o viaţă în care 

consulul nostru nu prea avea ce să caute, mai ales că îşi simţea resursele pe 

terminate. Tipa era educatoare la o grădiniţă în apropierea ambasadei .  Am început 

să informez acasă, să luăm nişte măsuri, să vedem despre ce este vorba. Rezolvarea 

a venit, însă, spre norocul meu şi al nostru, din altă parte. În vara lui 1984, în 

Bulgaria au avut loc două evenimente care au creat schimbări în situaţia operativă 

din spaţiu. În primul rând, a decedat, în mod misterios, fiica preşedintelui. La nici 

trei luni, deci, spre sîarşitul verii, pe traseul prezidenţial de la Vama la Sofia 

explodase o încărcătură explozivă după trecerea convoiului prezidenţial şi, ca prin 

minune, Jivkov a scăpat. Asta a creat o furie la cel mai înalt nivel şi s-a luat decizia 

ca absolut toţi străinii care nu au acte legale în Bulgaria să fie expulzaţi în 24 de ore. 

Şi, în trei zile, m-am trezit la frontiera noastră, că pur şi simplu aruncau ca pe nişte 

saci, ca pe nişte gunoaie, în braţele autorităţilor române, pe zeci şi zeci de români 

surprinşi într-adevăr ilegal în Bulgaria, asta însemnând atât "aciuaţi" cât şi care 
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făceau tranzit de contrabandă între Turcia şi România şi mai departe, chiar, deci, 

crimă organizată, la urma urmei. Ăştia au fost anchetaţi în ţară la judeţele de unde 

plecaseră. Din anchete a rezultat că unii deţineau paşapoarte, unele valabile, altele 

nu. Surpriză, cele nevalabile, ca să nu zic false, erau eliberate de consulatul nostru 

de la Sofia. A venit o comisie de la Ministerul de Externe şi a constatat că tovarăşul 

nostru consul a eliberat zeci şi zeci de paşapoarte, contra cost, pentru toată această 

structură ilegală românească din Bulgaria. Şi asta, în anul 1 984. Consulul a fost 

chemat acasă şi s-a constatat că intră sub incidenţa penală pentru fals şi uz de fals în 

acte publice, luare de mită, în sfârşit, toate criteriile de corupţie, cum se vehiculează 

şi astăzi . 

I: Dar era ofiţer de informaţii? 

R: Nu, nu era de-al nostru, după toate aparenţele, era al Armatei. 

Mă gândesc că avea doi fraţi, amândoi în armată, unul dintre ei chiar bine poziţionat, 

care nu l-a putut ajuta cu nimic pentru că informaţiile care au venit din "n" judeţe n

au mai putut fi controlate, adică ele, când s-au făcut "pachet" şi au luat-o în sus, deja 

nu se mai putea face nimic. 

I : Să fi avut sprijinul DIA în acţiunile lui? 

R: Nu cred, el era terminat, era dependent de femeia aia până la 

Dumnezeu. Afişa o opulenţă care era chiar de prost gust. Sigur, el spunea că nu este 

atât de grav, dar anchetele din ţară spuneau cu totul altceva. 

"Am simţit întotdeauna că am în spate o Românie puternică, 
credibilă . . .  " 

I: Domnule colonel, am înţeles că, în principal, aţi desfăşurat foarte 

multă activitate contrainformativă. Ce puteţi să le spuneţi cititorilor revistei noastre 

despre marile cazuri, sau cele mai importante cazuri de trădare la care aţi lucrat sau 

cu care, prin natura muncii, aţi intrat în contact, respectiv cu dosarele acestora? 

R: Am intrat în contact nu numai cu o mare parte din dosarele 

respective, pentru că şi aici munca era sectorială, dar am cunoscut direct, personal, 

cel puţin pe cinci dintre trădători şi i-aş enumera pe trei :  Mihai Pacepa, urmând apoi 

Răuţă şi Stana şi m-aş opri aici. 

Am şi eu convingerea, aşa cum ea există şi la alţii, că Pacepa a fost 

un nemernic, un trădător nenorocit, dar cred că, pe lângă orgoliul lui nemăsurat, 

dorinţa de putere, tot ce vroia să fie şi să ajungă, a fost şi lucrat şi atras cu mulţi ani 

în urmă, mă gândesc la cele întâmplate în spaţiul Germania, în Austria, cu toate 

conexiunile, deci n-a fost o întâmplare, poate momentul a fost precipitat, dar 
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lucrurile au fost gândite şi organizate din timp. Oricum, până la urmă, tot trăda. 

Sigur că aici, poate şi americanii au avut interese, deja aveau anumite planuri cu 

România şi le-a căzut bine această pleaşcă pentru presiunea extraordinară asupra lui 

Ceauşescu şi a Securităţii române. 

În ceea ce-l priveşte pe Răuţă, tipul avea o bună pregătire, l-am 

cunoscut când lucram la început în structura de valorificare a muncii T.S. ,  ne 

cunoşteam şi în familie, eram chiar prieteni, vecini în cartierul Titan şi chiar ne 

simpatizam. În 1 973 am făcut o misiune de curierat pe ruta Nicosia-Tel Aviv şi în 

Israel ne-am întâlnit, el era pe linia lui cu nişte probleme, eu eram în prima misiune 

afară, în curierat, un soi de probă de verificare. Şi îmi spune că mai stă pe acolo, şi 

dacă aş putea să-i iau un pachet pentru acasă. I-am răspuns afirmativ, n-a fost nicio 

problemă. I-am luat pachetul, ne-am despărţit în termenii cei mai amiabili. 

Nenorocirea a fost că pachetul lui putea să fie făcut praf pentru că l-am băgat în 

curierul diplomatic şi tocmai atunci avusese loc prăbuşirea unui avion El-Al 

deasupra nordului Africii, zice-se că a fost atac terorist şi ne-a prins exact acolo. 

S-au luat nişte măsuri extraordinare la frontieră şi pentru că n-am 

vrut să deschidem curierul diplomatic, ne-au verificat prin sondaj .  Au folosit nişte 

ţepuşe de oţel de vreun metru şi jumătate cu care au împuns absolut toate pachetele 

şi sacii, spunând că vor să vadă dacă sunt arme, muniţii etc. Norocul meu că 

pachetul lui Răuţă n-a avut nimic de suferit. Am ajuns acasă, i l-am dat doamnei, 

mai târziu peste vreo 2-3 ani de zile, eram la Tirana, şi un curier vine şi-mi spune 

că a trădat Răuţă. Nu-mi credeam urechilor, cum el, colegul, prietenul, tipul ăla 

inteligent, de ce să trădeze? Era bine mersi, avea o specializare făcută pe banii 

noştri la Roma, era într-o structură deosebită, călătorea peste tot, numai pe unde nu 

vroia nu mergea. Dar, ce m-a şocat cel mai mult a fost că a trecut cu curierul 

diplomatic la americani. A fost o chestiune pe care nici cel mai mârşav trădător nu 

cred că a făcut-o în istoria serviciilor de spionaj ,  cel puţin nu-mi aduc aminte să fi 

citit aşa ceva undeva. Nu spun că l-a nenorocit pe colegul lui de echipă , dar asta-i 

altă problemă, deci s-a predat cu arme şi bagaje. Ceea ce face el acuma, tot 

tămbălăul ăsta este, ca şi în cazul Pacepa, mâna serviciilor americane care continuă 

să pună presiune pe noi, să ne intimideze, să ne dea pe la nas pisica moartă şi aşa 

mai departe. Nu este niciun secret, în ciuda parteneriatului afişat între servicii, cu 

care ne lăudăm şi unii şi alţii .  

I : Cazul Stana? 

R: Stana mi-a fost coleg la structura de protecţie de după 1 978. Am 

înţeles că-i pe la Timişoara. Când eu am plecat la post în Bulgaria, el a plecat în 

Japonia. L-am reîntâlnit după ce a venit de la post, chiar m-a surprins în mod plăcut 
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că la o adunare de analiză, ministrul Postelnicu l-au lăudat şi l-au ridicat în picioare, 

felicitându-l pentru rezultatele realizate. Deci, n-am ştiut de Stana şi n-am avut cum 

să ştiu de trădare, în schimb am văzut şi am citit dosarul de anchetă şi am realizat 

exact cum s-a întâmplat toată nenorocirea şi zic eu că aşa cum a fost prezentată de 

Paul Carpen în cartea "Spionul pierdut" , este reală, chiar dacă este "literatură". Dar 

a fost slab, s-a lăsat atras, am spus întotdeauna să te ferească Dumnezeu de ofiţerul 

slab care se lasă recrutat de informator. N-au fost puţine cazuri şi nici nu vor fi. 

Sunt situaţii când informatorul este mai puternic decât ofiţerul, iar şeful de colectiv 

trebuie să fie foarte atent. Căci, la scara asta s-a întâmplat, sursa cu care el credea că 

face şi drege a fost mult mai puternică decât el, l-a studiat şi l-a recrutat. 

I: Din perspectiva concluziilor care se desprind din aceste cazuri şi 

având în vedere întreaga dumneavoastră activitate, cam unde credeţi că era sau ar 

putea fi în continuare hiba, cusurul? Ştim că ne prevalăm în continuare că am depus 

un jurământ, că şi acum se depune acest jurământ militar în astfel de structuri, 

credeţi că este suficient acest lucru, sunt suficiente angajamentele acelea unilaterale 

care se iau, se dau, se scriu, de altfel peste tot în lumea serviciilor? Dar 

dumneavoastră, personal, ce credeţi, care ar fi una-două cauze care s-ar constitui în 

deficienţe, să spunem din punct de vedere organizaţional, care conduc sau au 

condus la astfel de situaţii? 

R: Eu aş vrea să punctez câteva lucruri care au constituit avantaj 

pentru generaţia din care fac parte, în munca pe care am desfăşurat-o. În primul 

rând, am simţit întotdeauna că am în spate o Românie puternică, o Românie 

credibilă, o Românie cu care te mândreai şi aveai un punct de vedere exprimat şi 

luat în considerare în plan internaţional. Era ceva extraordinar când puteam discuta 

de la egal la egal cu colegii, fie ei chinezi, italieni, francezi, greci, turci etc. deci nu 

aveam niciun fel de inhibiţie sau constrângere sau să am vreo rezervă. Pe de altă 

parte, generaţia asta a noastră, sigur cu vicisitudinile şi cu tarele ei, nu a fost 

confruntată cu atâtea, nu ştiu cum să zic, capcane, provocări de natură financiară, de 

afaceri, de implicare în nişte treburi oneroase, de obţinere cu orice preţ a unor 

venituri indiferent pe ce cale. Această presiune trebuie luată în considerare, ea 

există fără discuţie .  Pe timpul ăla, nicio astfel de presiune nu exista, în general. 

Şi, de fapt, nici n-aveai ce face, decât dacă-ţi puneai în cap să pleci, 

să te duci nu ştiu unde, să trădezi. Aceste lucruri trebuie să fie luate în considerare. 

Sigur că există partea cealaltă, noţiunea profesională. Munca aceasta este 

extraordinară, motivarea profesională ar trebui să constituie un model, un stimul 

permanent pentru tinerii care, într-adevăr, au chemare în direcţia asta. Apoi, chiar 

dorinţa de a face parte dintr-o asemenea structură este şi va rămâne, dar atenţia faţă 
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de partea cealaltă, faţă de provocările care pot exista, rămân nu neapărat numai din 

partea adversă, care, cum să spun, este aproape aceeaşi, pentru că toţi îşi fac treaba 

lor, să nu ne culcăm pe-o ureche că, gata, dacă suntem prieteni cu nu ştiu cine, chiar 

ne vrea binele sută la sută. Şi trebuie să pornim de la ideea asta că în primul rând 

trebuie să ne apărăm noi, altfel nu ne apără nimeni. 

"Trebuie să cunoşti multe şi despre prieteni, nu numai despre adversari" 

Pe prieteni trebuie să-i iei ca atare, să fii convins că dacă cineva te 

vede slab, cel puţin te evită ca interlocutor, pentru că nu-i inspiri încredere şi zice că 

fiind aşa de fleţ, s-ar putea nu să te evite, dar să se şi gândească să te "întoarcă", să

ţi găsească un loc acolo, într-un angrenaj anume şi se găseşte loc pentru orice, să 

ştiţi. 

I: În activitatea dumneavoastră aţi avut şefi fel de fel. Pe care dintre 

ei credeţi că ar merita să-l evidenţiaţi, care a constituit dacă nu chiar model, cel 

puţin un om pe care l-aţi stimat, de la care aţi învăţat ceva sau de la care aţi avut 

înţelegere pe aceleaşi coordonate de gândire? 

R: Am avut marea şansă, şi o spun din tot sufletul şi cu toată 

răspunderea să îl cunosc personal şi să mă aflu sub directa sa conducere pe domnul 

general Caraman Mihai. Încă din 1 973, când am început să lucrez pe probleme de 

protecţie la fosta unitate "F" a DIE, răspundea direct de sectorul în care lucram şi de 

activitatea pe care o desfăşuram. Mi-aduc aminte că odată m-a chemat şi m-a 

întrebat dacă eu eram cel care vroiam să fac o asociaţie de prietenie în Africa. 

"Uite, zice, am aici pe masă o hârtie, în care se spune că un fost 
doctorand în România, în prezent aflat în capitala cutare într-o poziţie bună la 
Ministerul Culturii, vrea să facă o asociaţie de prietenie cu România şi zice că tu !
ai sfătuit să facă chestia asta!"  Ce se întâmplase? Când am venit eu acolo, cazul nu 

fusese finalizat, omul pleca, deci în câteva zile nu aveam ce să fac cu el decât un 

instructaj general în sensul că dacă are posibilităţi să sprij ine măcar pe partea 

oficială, în rest urmând ca al nostru coleg de acolo să-şi facă treaba. Am gândit că 

era normal să fac asta, de ce să mai scriu, că nu făcusem mare lucru. În final, 

Caraman a fost de acord. Pe urmă, analizele, atât la venire cât şi la plecare, le 

făceam tot cu domnia-sa, asta până în 1 978. Sigur, nu era şi probabil nici n-a fost 

vreodată un interlocutor suportabil, comod, un şef căruia să-i plângi pe umăr. Era 

dur, era sarcastic, era foarte suspicios, dar niciodată până peste anumite limite 

umane. Şi totdeauna când lucrurile erau cum trebuie, ne lua apărarea. Mi-aduc 

aminte, a avut o analiză, înainte de plecarea la post, cu ambasadorul pe care-l aveam 
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acolo. Apoi, primesc o telegramă de atenţionare asupra întoarcerii ambasadorului în 

spaţiu, a avut o întâlnire cu şeful unităţii, generalul Caraman, în plină discuţie s-a 

ridicat în picioare şi a părăsit întrevederea, motivul fiind faptul că a fost întrebat 

dacă şi ambasadorul a fost urmărit de structurile albaneze atunci când i s-a spus că 

ofiţerul DIE a fost urmărit în permanenţă. A simţit că-l lua peste picior şi a părăsit 

întâlnirea. Deci, ăsta era Caraman, nu discuta când era vorba de om şi de oameni, le 

lua apărarea. Putea foarte bine să treacă cu vederea, dar nu, l-a pus la punct, chiar 

dacă ulterior a devenit ministru de Externe al României antedecembriste. Deci, un 

şef deosebit şi un ofiţer absolut de excepţie, iar ca apreciere personală, am 

convingerea că mai mult ca oricând avem nevoie de exemple, de repere în plan 

profesional, aşa cum şi poporul român şi mai ales generaţiile prezente şi viitoare au 

nevoie vitală de personalităţile din istoria noastră, de marile figuri ce ne-au marcat 

trecutul. 

La fel de imperios este să nu uităm pe cei care strălucesc în paginile 

de istorie ale spionajului românesc. În acest context, personal consider că alături de 

şefii spionajului interbelic românesc, Moruzov şi Cristescu, ar trebui să-şi ocupe 

locul Excelenţa Sa, domnul general Caraman Mihai, primul director al SIE, după 

evenimentele din decembrie 1989. 

I: Domnule colonel, în două fraze, ce credeţi că trebuie să aibă cu 

precădere în vedere tânăra generaţie de ofiţeri de i.e. ai României? 

R: Aş spune, în primul rând, interesul naţional. Aş spune, apoi, o 

atenţie deosebită faţă de evenimentele care au loc în ţară şi conexiunea lor în plan 

extern, cu repercusiuni asupra securităţii naţionale. Traversăm o perioadă deosebit 

de dificilă, atât pe plan internaţional, economic, politic, social care se repercutează 

în modul cel mai direct şi asupra noastră ca naţiune, ca popor, ca ţară. Deci, această 

generaţie, colegii noştri care au onoarea, cum am avut şi noi, de a face parte din 

sistemul siguranţei naţionale - SIE - trebuie să aibă permanent în atenţie această 

preocupare de a face totul spre a proteja România şi poporul român, de a o feri de 

necazurile reale care trebuie reduse la cele mai suportabile proporţii . 

I: Domnule colonel, vă mulţumesc pentru deosebita amabilitate de a 

colabora la revista PERISCOP, pentru lucrurile deosebit de interesante relatate, 

având speranţa că şi în viitor vom putea face cunoscute, în limitele legale şi ale 

regulilor profesionale, noi fapte şi activităţi de interes. 

A consemnat Petru NEGHIU 
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AVEM ŞI NOI PRINŢUL NOSTRU ? 

Nu mă gândesc şi nu fac nicio referire la Micul Prinţ recent botezat în 

religia strămoşească de un preşedinte aflat în fruntea unui stat republican, acţiune ce 

apare stranie în actualul stadiu de dezvoltare istorică a ţării noastre. Preşedintele în 

funcţie al unei ţări, oricare ar fi ea, nu poate ca peste noapte să devină un individ 

particular l 00% şi să facă chiar ce vrea. 

Problema înzestrării forţelor armate naţionale cu armament procurat din 

surse externe a fost de multe ori legată de afaceri mari de corupere a unor persoane, 

care aveau putere de decizie sau puteau influenţa luarea unor decizii finale. 

Un astfel de caz l-a constituit , în anii '70 ai secolului XX, prinţul Bernard, 

soţul fostei regine Iuliana a regatului olandez, care în acel timp deţinea funcţia de 

Inspector General al Forţelor Armate ale Olandei. Ca membră a NATO, armata 

olandeză era pusă în situaţia de a-şi moderniza forţele sale aeriene prin dotarea cu 

avioane de luptă modeme. 

Ofertele au venit atunci din partea Statelor Unite ale Americii şi a Suediei, 

dar în final guvernul olandez a optat pentru tipul de aparat oferit de producătorul 

american Lockheed Martin, acelaşi pe care l-a ales recent şi România. Victoria 

americanilor în acea cursă s-a dovedit ulterior că a fost datorată unui comision 

substanţial, de circa 1 5  OOO OOO de dolari, pe care producătorul american l-a plătit 

prinţului Bernard, Inspectorul General al Armatei Olandeze. Scandalul provocat de 

dezvăluirile din presa vremii au determinat o campanie de defăimare a prinţului cu 

toate că era vorba de soţul reginei şi Olanda a fost şi a rămas un regat constituţional. 

Ca urmare a scandalului mediatic, prinţul, deşi unul dintre iniţiatorii şi 

fondatorii puternicului Grup Bilderberg, creat în 1 954 pe teritoriu olandez, a fost 

nevoit să se retragă de la conducerea grupului şi din funcţia de Inspector General al 

Armatei Olandeze. 

A vând în vedere istorioarele destul de jenante ce se leagă de numele 

producătorului american de avioane militare de vânătoare, ce s-ar putea crede 

despre decizia guvernului ţării noastre de a moderniza forţele aeriene române, la 

presiunea aceluiaşi NATO, cu aparate F- 1 6, care pe lângă că sunt modele foarte 

vechi, mai sunt şi produse de aceeaşi firmă americană Lockheed Martin? 
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Din câte ştim noi, românii, lupul îşi schimbă părul, dar nu şi năravul şi 

zicalele acestui popor s-au dovedit întotdeauna că au o mare doză de adevăr. Avem 

oare şi noi un prinţ implicat în afacerea F- 1 6? 

După toate câte se petrec în scumpa noastră patrie şi în situaţia în care 

preşedintele s-a apucat să boteze prinţişori, cu mai mult sau mai puţin sânge 

albastru, ne putem aştepta la orice numai la ieşirea rapidă din criza financiară şi la 

creşterea pensiilor şi salariilor, deci a nivelului de trai al populaţiei României, NU. 

O.S. Andronic 
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O EPOCĂ DE O ZI. . .  

„ O femeie frumoasă şi un pom înflorit ", a fost răspunsul tatălui meu de pe patul de 

spital , cu cinci minute înainte de despărţire , la neghioaba mea întrebare despre ce îşi 

amintea atunci , la plecare . 

Am uitat , luat de vreme şi de vremuri , dar acum după exact patru decenii , 

când aţa tuturor se strânge pe ţăruş , mă tot gîndesc : cu ce rămânem din viaţă ? 
În secolul al XVI- lea un strămoş , şoimar domnesc , a murit sărind în faţa 

săgeţii pentru a salva viaţa sutaşului său . Familia s-a ales cu un uric , o schimbare 

de nume , o moşioară şi un mormânt de îngrijit . 

La 1 878 , un alt antecesor , venit din Banat ca să lupte pentru Principate , 

s-a aruncat să pună sus , foarte sus , steagul regelui Carol I pe o movilă şi şi-a 

pierdut mâna, dar a găsit cetăţenia românească pe care o dorea atât de mult . 
În 1 9 1 6  , la Mărăşeşti tatăl tatălui meu a rămas pe glie , dar familia a primit 

în urma lui medalii şi un petec mai mare de pământ . 

Celălalt bunic dinspre mama , a luptat şi el acolo - dezertor din armata 

austro-ungară , distins cu înalte ordine militare româneşti , a avut viaţă , a trăit pînă 

când l-a îngăduit Cel de Sus . 

Cel mai tânăr frate al tatălui meu a murit pe 22 iunie , la trecerea Prutului, 

au rămas după el medalii şi amintiri puţine ; altul - ofiţer de carieră - a avut noroc 

şi a scăpat de la Stalingrad , a scăpat şi de la Banska şi a murit în patul lui după 80 

de ani . 

Socrul meu , comandant de regiment s-a întors de pe front cu un glonţ în 

piciorul scurtat şi o pungă de ordine şi medalii . Cel mai frumos cadou l-a primit de 

la camarazii săi - un inel , pe care de aproape 50 de ani îl port eu . Cu dragoste şi 

tristeţe . 

Cumnatul lui şi un nepot s-au întors după ani buni de prizonierat . Statul de 

atunci le-a dat servicii cât să nu moară de foame : nu luptaseră împotriva cui 

„ trebuia ", - ca şi cum ar fi putut alege ! 

Tata n-a fost pe front , ca prim născut al unui erou din primul război mondial . 

După 1947 statul i-a dat " mult timp de gândire " fiindcă nu-şi alesese prieteni 

politici de unde „s-au ales" noii lideri . Pardon , secretari . Sau comisari , sau . . .  

cevaşilea . 
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Nici eu nu am fost pe front, că nu a mai fost pe vremea mea niciun conflict 

militar deschis . Dar , învăţat prost că patria e numai una şi pentru ea trebuie să dai 

tot , am ieşit în stradă cu armele mele , microfonul şi condeiul în 22 şi în 23 şi în 

24 . . .  şi în 25 era să nu mai ies, ci să intru . . .  sub un tanc . În decembrie , 1 989 . 

Norocul meu s-a numit atunci soldatul Constantin care a sărit , m-a împins alături şi 

şenilele au trecut pe lîngă noi , ca şi rafala următoare . M-am ales şi eu cu o 

medalie . Şi prietenul meu de atunci , Constantin , s-a ales şi el cu medalii şi porţi 

deschise spre facultate de care poate , altfel nu ar fi avut parte . 

Stau şi mă gîndesc : fac ţara asta , statul ăsta , guvernul ăsta , parlamentul ăsta 

destul pentru „ eroi " , pentru cei care au dat o mînă , un picior , o viaţă pentru 

naţie ? 

Mi-e teamă că nu . Acum eroii ni se întorc „ pe scut " din Afganistan , 

din Irak , oare şi din Kosovo ? Vor veni şi din apele Libiei ? Ce caută acolo , ce 

apără ? Democraţia cui ? Interesele cui ? 

Solda primită şi recunoaşterile militare acoperă durerea mamelor , soţiilor , 

copiilor orfani din urma lor ? 

Eu , cu un asemenea trecut familial „ dubios " de ţărani legaţi de glia lor nu 

a altora , vă spun drept că nu înţeleg . Eroismul celui care se duce la vecin ca să-l 

oblige şi ,eventual, să-l şi schilodească fiindcă nu gândeşte la fel cu el , este departe 

de înţelegerea mea nativ ţărănească , vopsită cu o brumă de carte universitară . 

lată de ce eu cred că trăim nu o epocă a eroilor cântaţi de marii poeţi ai 

neamului , ci o epocă a erorilor produse de marii pigmei, politicienii de o zi ai 

neamului . 

Mihai Miron 
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EINSTEIN ŞI-A FĂCUT AMANTE DIN 

SPIOANELE TRIMISE DE STALIN PE LÂNGĂ EL 

Când a început să se discute despre arma atomică, unde şi cine anume se 

ocupă de fabricarea ei, serviciile de spionaj şi contraspionaj au intrat în alertă. Unele 

să afle tot ce se ştie şi se pregăteşte pentru realizarea ei, altele să apere, „la sânge", 

orice date şi informaţii în legătură cu proiectul ce urma să fie demarat. Principalele 

servicii de informaţii preocupate de obţinerea datelor cu privire la noua teribilă 

armă au fost, desigur, ale ţărilor care, la vremea respectivă, căutau şi sperau să se 

impună pe planul politicii mondiale: SUA, Marea Britanie, Rusia Sovietică, 

Germania hitleristă, Italia lui Mussolini, Franţa, Japonia militaristă. 

Printre oamenii de ştiinţă chemaţi de guvernele ţărilor lor să-şi aducă o 

substanţială contribuţie la proiectarea şi construirea groaznicei arme atomice, care 

avea să pună capăt celui de-al doilea război mondial, s-a numărat şi savantul de 

renume mondial Albert Einstein, creatorul teoriei relativităţii, stabilit în SUA. Ruşii, 

care doreau să aibă şi ei temuta armă, chiar înaintea tuturor, s-au ocupat de toţi cei 

chemaţi şi antrenaţi în procesul de fabricare a bombei atomice. Studiindu-i pe 

fiecare, spionajul lui Stalin a ajuns la concluzia că Einstein ar fi cel mai vulnerabil, 

de la el putându-se obţine, prin agenţi special pregătiţi, informaţiile de care aveau 

nevoie. 

La rândul său, contraspionajul american s-a mobilizat pentru a apăra cu 

străşnicie absolut toate datele şi informaţiile cu privire la viitoarea armă. Oameni 

speciali, măsuri speciale, nimic nu trebuia să „transpire" în afara permietrului de 

lucru acceptat şi de la oamenii angrenaţi în cercetarea aflată în curs de desfăşurare 

pentru a produce bomba atomică. 

A fost o luptă acerbă între spioni şi contraspioni. Ca întotdeauna când sunt 

situaţii şi momente de acest gen. Până la urmă, după cum se ştie, primii care au 

realizat bomba atomică şi au folosit-o au fost americanii. 

Spionaj ul rus, „călare" pe Einstein 

Studiindu-l pe Einstein îndeaproape şi pe toate feţele, ca pe mulţi alţii dintre 

cei care participau la producerea bombei atomice, spionajul rus a ajuns la concluzia 

că acesta ar merita să fie supravegheat îndeaproape, întrucât, după cum deja am 

arătat, era vulnerabil. Ce însemna aceasta pentru spionajul rus ? Două lucruri: 1 .  că 
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de la el se vor putea obţine date şi informaţii secrete, poate chiar documente, cu 

privire la viitoarea armă şi 2. că ar putea fi chiar recrutat şi folosit ca agent în grupul 

oamenilor de ştiinţă americani ce lucrau la realizarea mult aşteptatului proiect -

bomba atomică. 

Care era, în ce consta vulnerabilitatea lui Albert Einstein ? Răspuns: era 

afemeiat. Îi plăceau femeile mai mult decât. . .normal ! El spunea că îşi recunoaşte 

această „slăbiciune" şi căuta să demonstreze că şi în materie de fidelitate este 

valabilă „teoria relativităţii". Fidelitatea este relativă, ca multe altele, spunea el când 

venea vorba de dragoste şi iubire, de căsătorie şi combinaţii amoroase pasagere. 

Toată lumea ştia că, în viaţa privată, savantul se prezenta cu totul altfel: 

sobrietatea şi seriozitatea se topeau, relaţiile cu femeile erau tratate cu mare uşurinţă, 

superficial, aerian; nimic nu era stabil, totul era relativ. Despre viaţa particulară a 

savantului, considerat cel mai mare fizician al lumii, circulau, la vremea aceea, 

multe povestiri picante. Abordând acest aspect, un condeier scria: „Einstein a avut 

două mariaje, multe iubite şi copii nelegitimi. Prima iubire a fost Maria, pe care a 

părăsit-o brutal, cum a făcut şi cu următoarele: femeia a murit în azil. A urmat Anna, 

fiica unui hangiu, apoi o colegă de studenţie, o sârboaică foarte deşteaptă, Mileva 

Marie, cu care în 1 903 s-a căsătorit şi au avut o fiică, pe care a renegat-o". 

Ne pare rău s-o spunem, încălcând dictonul „despre morţi numai de bine", 

dar acest mare om de ştiinţă, în relaţiile cu femeile, a fost un mare păcătos. Faptele 

vin să confirme vechea vorbă românească: „Unde-i multă minte, este şi prostie". 

Aşa o fi, dar de pe urma gesturilor şi faptelor lui Einstein multe femei au avut de 

suferit. Chiar într-un mod cumplit. Se relatează că el ar fi avut relaţii amoroase şi cu 

nepoata sa, Evelyn, despre care se spunea că, de fapt, ar fi fost fiica sa. 

Aflând spionajul rus despre aceste slăbiciuni şi păcate ale savantului, a 

hotărât să infiltreze pe lângă el o femeie-agent. S-a sperat că prin aceasta, bine 

pregătită şi instruită cu toată tehnica spionaului, se vor obţine de la el informaţiile 

de care aveau nevoie. Dat fiind importanţa acţiunii, Stalin a urmărit personal 

desfăşurarea ei, cerând să i se raporteze cum evoluează cazul, etapă cu etapă. 

Prima femeie-momeală trimisă pe lângă savant a fost rusoaica Margarita 

Kenecova, o dansatoare tânără şi foarte frumoasă. Aceasta era considerată de ruşi 

cea mai fidelă spioană a URSS.  Este foarte posibil să fi fost aşa, însă, ajunsă în 

preajma celui care a lansat teoria relativităţii şi-a pierdut orice eficienţă informativă. 

Nu a putut scoate de la bărbatul savant nimic pentru ruşi, deşi a trăit cu el aproape 

zece ani. Einstein şi-a făcut-o amantă, a hrănit-o şi s-a bucurat din plin de tot 
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talentul ei de femeie „bună la pat'', dar nu s-a lăsat îmbrobodit. El ştia că totu-i 

relativ. Ani de zile s-au străduit spionii ruşi să obţină ceva de la marele fizician, dar 

nu au reuşit. Zece ani au sperat liderii sovietici de la Kremlin că vor primi ceva 

substanţial de la agenta lor Margarita, aflată în preajma, chiar în patul lui Einstein. 

Văzând că nu au nicio şansă, şi-au chemat agenta înapoi şi au ucis-o. Stalin, marele 

criminal, care îi bănuia pe toţi din preajma sa de trădare, a suspectat-o şi pe 

Margarita Kenecova că ar fi pactizat cu duşmanul. 

Spionajul rus nu renunţă însă la ideea de a mai trimite pe lângă Einstein o 

femeie-spion. De data aceasta a fost aleasă o tânără rusoaică Johanna Fantora. Nu 

i-a fost greu nici acesteia să se cupleze cu „părintele relativităţii", marele amator de 

femei frumoase. Doi ani s-a străduit şi Johanna să obţină „ceva" de Ia bărbatul cu 

care trăia, „ceva" care să-i bucure pe şefii spionajului moscovit, dar n-a reuşit. 

Ea a fost însă ultima iubită a savantului, acesta decedând pe neaşteptate, 

spre regretul fără margini al oamenilor de ştiinţă din întreaga lume. Johanna n-a 

avut nici ea un sfârşit fericit: din motive necunoscute, s-a sinucis. Probabil n-a avut 

tăria şi curajul de a se întoarce în Rusia. Ştia, desigur, ce se întâmplase cu 

predecesoarea sa Margarita Ia reîntoarcerea din „misiunea" încredinţată, dar 

încheiată fără succes. 

A nu se uita că, în paralel cu acţiunile spionajului rus, se aflau şi cele ale 

contraspionajului american care, de data aceasta, avea ca sarcină apărarea savantului. 

Fără îndoială, Einstein a fost pus în temă cu tot ce se întâmplă în jurul său şi instruit 

asupra comportamentului pe care să-l adopte faţă de trimisele lui Stalin. 

V.D.Fulger 
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Eşti primul meu însemn de libertate 

crestat pe grinda timpului sub cer. 

Eu nu te-am dus de-aici în altă parte 

şi nici la alţii n-am fost să te cer. 

Te-am rostuit adânc, cu firea noastră, 

a celor care-au fost şi cei ce sunt. 

Străinii nu ţi-au pus o floare-o glastră, 

Ba, unii, te-ar fi şters şi din cuvânt. 

Prin urnele adânci de oseminte 

străbunii noştri încă mai asudă, 

şi-n palmele-ţi adânc bătătorite 

milenii cresc din sfânta noastră trudă. 

Sunt martorii eternităţii noastre, 

ursitele sub care ne-am născut, 

speranţe roşii, galbene, albastre 

şi lacrimele care ne-au durut. 

Oricât de-adânc, de mult, te port în mine, 

Oricâte flori şi fapte îţi închin, 

din tot ce sfânt şi drept ţi se cuvine 

mereu cred că ţi-am dat, că-ţi dau, puţin ! 

RUGĂ PENTRU DUŞMAN 

Celui făcut din jungher 

Doamne dă-i minte şi milă 

pentru-ai lui şi pentru el. 

Mie Doamne să-mi dai silă . . .  

Şi mai dă-i pâinea pe masă, 

apa proaspătă şi dulce 

din acest pământ şi lasă 

liniştea-o el să se culce. 
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De n-o vrea bate-l cu fapta 

din cuvântul cel mai greu, 

şi mai bate-l cu răsplata 

pentru cât l-am iertat eu. 

Iar de nu şi tot n-o vrea, 

ori îl întorci în deşert, 

ori îl laşi în seama mea. 

Fiindcă, Doamne, nu-l mai iert! 
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CÂND VOM PLECA (soţiei) 

La întoarcerea în glie 
cred că pleca-voi primu' .  

Din câte pricep, din cât se  mai ştie, 

aşa-i rânduiala şi, poate, destinu' ! 

Apoi . . .  vei ajunge şi tu 

cu alt tren, cu altă navetă. 

Când ? eu nu pot să ştiu ! 

Poate cu-aceeaşi sau altă reţetă. 

PERENITATE 

De două mii de ani - şi chiar mai bine 

de când acest pământ miroase-a pâine, 

suntem aici de unde-am răsărit 

şi unde toţi vecinii ne-au găsit. 

Strămoşii nemurind în loc să plângă 

luau cu ei pământ în mâna stângă. 

De-atunci ştie sămânţa să rodească 

aici o ţară dulce, ţară românească. 

RUGĂ DE NOAPTE 

Doamne ! 

Dă-mi puterea ştirii 

şi blândeţile iubirii . 

Şi mai dă-mi, dacă se poate, 

lumânarea ta de noapte: 

puterile focului 

din steaua norocului. 

Şi-n tot universul 

luminează-mi mersul . 

Orice am fost făcut îninte, 
mai bune - mai rele, 

rămâne-vom doar două cuvinte 

cu-n semn de unire-ntre ele. 

Dar nu-ţi fie teamă de lut. . .  

Chiar dacă spre alte destine 

din nou ne vor da la făcut, 

tu fi-vei cu mine! 

De două mii de ani stăm necurmaţi 

din vale până-n culme de Carpaţi . 
Însuşi Cristos aicea ne-a găsit 

iar timpul în columnă ne-a zidit. 

Unii au tot săpat să-i piardă urma 

dar cât săpau mai sus creştea Columna. 

Şi-aici vom fi. În brazda milenară 

sămânţa noastră nu ştie să piară. 

ÎNCEPUT ŞI SFÂRŞIT 

La-nceput au fost toate 

şi totul, fără noi. 

Din păcate, sfărşitul 

începe cu noi . . .  

Raia Alexandru RALEX 

Din volumul VERSURI LIRICE în curs de publicare 
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DIN ACTIVITATEA A.C.M.R.R. 

- La 06.04.20 1 1 , la hotelul Royal, colegul nostru gl.bg.(r) 

GHEORGHE DRAGOMIR, a lansat cartea "Europa cu capul în stele şi trupul 
însângerat ", la care au luat parte un număr însemnat de invitaţi, printre care multe 

personalităţi, oameni de cultură, precum şi din presă. 

Acţiunea s-a bucurat de un succes deosebit, subliniat de vorbitori şi 

cititori. 

- La 1 2 .04.20 1 1 a avut loc Adunarea generală a asociaţilor S.C. 

EXCLUSIV TRADING INTERNATIONAL SRL, unde s-au luat hotărâri 

importante pentru viitorul acestei societăţi. 

- Tot în ziua de 1 2.04.20 1 1 ,  redactorul-şef al revistei Periscop a 

participat, ca invitat, la cea de-a XIX-a ediţie a Simpozionului anual de istorie şi 

civilizaţie bancară „Cristian Popişteanu" cu tema: Banca Na/ională a României în 
timpul Primului Război Mondial. Simpozionul, organizat de BNR şi Fundaţia 

Culturală Magazin Istoric, a prilejuit o dezbatere incitantă privind încercările de 

recuperare a Tezaurului BNR de la Moscova. 

Cu acelaşi prilej a fost lansată lucrarea Tezaurul Băncii Naţionale a 
României la Moscova, ediţia a II-a revizuită şi completată, avându-i ca autori pe 

Cristian Păunescu şi Marian Ştefan, carte asupra căreia revista noastră va reveni . 

Printre participanţi s-au numărat acad. Mugur Isărescu, 

guvernatorul Băncii Naţionale, acad. Dinu C. Giurescu, istoricii Adrian Cioroianu, 

ex- ministru de externe şi Ioan Talpeş, fost director al SIE, Ştefan Andrei, fost 

secretar al CC al PCR ş.a. 

- La data de 05.05.20 1 1 au avut loc şedinţele Biroului Executiv şi 

Consiliului Director al Asociaţiei, în cadrul cărora au fost definitivate materialele 

pentru Adunarea generală. 

- La 14  mai 20 1 1  s-a desfăşurat Adunarea generală de dare de 

seamă şi alegeri. Au fost analizate problemele majore care preocupă membrii 

Asociaţiei, cu accent pe situaţia actuală a procesului de recalculare (revizuire) a 

pensiilor militare, precum şi probleme de asigurare a asistenţei medicale şi a 

medicamentelor, în conformitate cu legea. 
În final au fost alese organele de conducere statutare, respectiv 

Consiliul Director, pentru un nou mandat de doi ani - 201 1 -20 1 3 .  
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DIN VIAI A ŞI ACTIVITATEA ACMRR-SIE 

Gl.bg.(r) NEGRIU PETRU a fost reales în funcţia de preşedinte al 

Asociaţiei, asigurându-se astfel continuitate procesului de reformare şi modernizare 

a acesteia. 

- La 25 mai 201 1 ,  redactorul-şef al revistei Periscop a participat, ca 

invitat, la Conferinţa cu tema Aromânii - istorie şi actualitate, organizată la 

Palatul Parlamentului de către Departamentul pentru Românii de Pretutindeni, 

Academia Română şi Societatea de Cultură Macedo-Română. Au rostit alocuţiuni 

domnii Eugen Tomac, Secretar de stat pentru românii de pretutindeni, acad. dr. Dan 

Berindei, vicepreşedinte al Academiei Române, Ion Caramitru, preşedintele 

Societăţii de Cultură Macedo-Română, precum şi numeroşi istorici şi specialişti în 

domeniu din ţară şi străinătate. 

Conferinţa a lansat un S.O.S. pentru salvgardarea culturii 

aromânilor de la sud de Dunăre, ameninţaţi cu ştergerea identităţii lor etnice şi 

asimilarea de statele de reşedinţă. 

- Sâmbătă, 28 mai 20 1 1 , col. Sulugiuc Dan şi col.Vasile Dumitru au 

participat, la invitaţia redacţiei revistei Eroica şi a Asociaţiei Naţionale Cultul 

Eroilor, filiala Dâmboviţa, la festivitatea acordării premiilor de excelenţă ziariştilor 

locali care a avut loc la Cercul militar din Târgovişte. Cu acest prilej s-a făcut un 

schimb interesant de idei şi s-a convenit o colaborare publicistică cu revista 

Periscop. 
- Manifestările prilejuite de sărbătorirea Zilei Rezervistului Militar 

s-au desfăşurat începând cu 3 1  mai 20 1 1  şi s-au continuat în cursul lunii iunie în 

cadrul Asociaţiei noastre. 

Amintim, în acest context, că din partea Comitetului Naţional de 

Iniţiativă Român s-a conferit Medalia aniversară Rezervistul Militar - Patrie -

Onoare - Demnitate, cu Atestat, domnului ministru Mihai Răzvan Ungureanu, 

directorul SIE şi preşedintelui Asociaţiei, gl.bg.(r) Neghiu Petru. 

Marţi, 3 1  mai 20 1 1 , la sediul Asociaţiei Cadrelor Militare în 

Rezervă şi în Retragere provenite din SIE a avut loc o primă întâlnire a conducerii 

Asociaţiei cu un număr de 25 membri, reprezentanţi ai generaţiei de început a 

Direcţiei de Informaţii Externe a României din perioada anilor 1950-1 970, cărora li 

s-a conferit Diploma Aniversară emisă de Asociaţia noastră. Ulterior, a avut loc o 

altă întâlnire cu reprezentanţi ai generaţiei de mijloc, respectiv 1970-2000. Cu 

prilejul ambelor manifestări, s-au depănat amintiri şi relatat "aventuri" din viaţa şi 

activitatea proprie, exprimându-se sentimente de satisfacţie pentru implicarea 

Asociaţiei în realizarea obiectivelor statutare privind apărarea demnităţii şi onoarei 
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cadrelor de informaţii externe, care au luptat pe frontul nevăzut pentru promovarea 

valorilor şi intereselor naţionale ale poporului nostru. 

Manifestările prilejuite de acest eveniment vor continua ş1 pnn 

întâlniri cu alţi membri ai Asociaţiei, urmând a fi înmânate, în acest an, 1 20 de 

diplome aniversare. Evident, în anii următori, cu prilejul Zilei Rezervistului Militar, 

alţi membri ai Asociaţiei vor fi invitaţi să participe la manifestările ce vor fi 

organizate. 

La data 1 5  iunie 20 1 1 , redactorul-şef al revistei Periscop a fost 

invitat la Sesiunea de Comunicări pe teme de politică de securitate internaţională, 

prilejuită de apariţia Numărului 100 a Buletinului „Pulsul Geostrategic", prima 

publicaţie particulară românească de analiză, evaluare şi prognoză a evoluţiilor 

geopolitice mondiale, cu accent pe zona extinsă a Mării Negre, zona Orientului 

Mijlociu, servicii de informaţii şi terorism. 
În cadrul Sesiunii, desfăşurată la Clubul Diplomatic Bucureşti, au 

prezentat comunicări E.S. prof.univ.dr. Emil Constantinescu, fost preşedinte al 

României, Iulian Fota, consilier prezidenţial pentru siguranţa naţională, Corneliu 

Pivariu, membru al Institutului Internaţional de Studii Strategice Londra şi 

ambasador prof. Dumitru Chican. 
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Redăm mesajul prezentat de gl.bg.(r) Petru Neghiu în numele 

Asociaţiilor Naţionale ale Cadrelor Militare în Rezervă şi în Retragere din MAI, 

SRI, SIE, SPP, STS. 

M E S A J 

ZIUA REZERVISTULUI M ILITAR 
- 31 mai 201 1  -

Asociaţiile naţionale ale Cadrelor Militare în Rezervă şi în 
Retragere provenite din instituţiile de siguranţă naţională şi ordine publică 
aduc salutul lor camaraderesc tuturor rezerviştilor militari români cu ocazia 
ZILEI DE 31  MAI 201 1 - ZIUA REZERVISTULUI MILITAR instituită prin 
H.G. nr.467/2010. Salutăm, totodată, pe toţi membrii Asociaţiei Naţionale a 
Cadrelor Militare în Rezervă şi în Retragere din MApN, la împlinirea a 86 de 
ani de la înfiinţare, precum şi ca organizatoare a manifestării de astăzi. 

Suntem bucuroşi să constatăm că Asociaţiile noastre acţionează 
Îl spirit camarade resc, în armonie, pentru adoptarea în comun a unor măsuri 
de creştere a influenţei acestora asupra factorilor şi instituţiilor statului, 
pentru adoptarea unor acte normative legislative şi administrative menite să 
asigure o viaţă demnă şi decentă celor care timp de zeci de ani au fost Îl prima 
linie a luptei pentru apărarea patriei, a valorilor naţiunii române şi a ordinii 
publice, fapte ce constituie chezăşia activităţilor noastre viitoare. 

Suntem încredinţaţi că, urmând aceste obiective, lărgind şi 
consolidând principiile democratice de acţiune, între asociaţiile noastre se vor 
statornici noi coordonate de colaborare şi întrajutorare reciprocă, spre binele 
cadrelor militare şi al familiilor acestora. 

Ne dă satisfacţie faptul că MApN, Primăria sectorului 2, 
conducătorii celor două instituţii s-au constituit în parteneri eficienţi ai 
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cadrelor militare în rezervă şi în retragere pentru a-i sprijini în consolidarea 

frontului comun de acţiune pentru apărarea demnităţii şi onoarei militarului 

român. 

Ca organizaţii specifice ale militarilor, dar încadrându-se în structurile 

societăţii civile, asociaţiile noastre pot constitui modele de colaborare 

armonioasă, în scopul servirii interesului naţional, pentru alte segmente ale 

societăţii româneşti, inclusiv din domeniul politic. 

La această aniversare, trimitem gândurile noastre bune de sănătate 

tuturor REZERVIŞTILOR MILITARI ROMÂNI, le dorim noi succese în 

activitatea Asociaţiilor reprezentative ale acestora şi le adresăm urarea 

strămoşească: 

LA MULŢI ANI, REZERVIST MILITAR ! 
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